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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15169, 15277
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Π. Χριστοφιλοπούλου,

σελ. 15175
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από Λύκειο της Ολλανδίας, σελ. 15136
4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15174, 15175, 15176,

15177, 15178, 15181, 15183, 15188, 15194, 15197, 15198,
15206, 15211, 15112, 15217, 15220

5. Αναφορά στις καταστροφικές πληµµύρες της 7ης Σεπτεµ-
βρίου, σελ. 15183, 15205, 15209

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Σεπτεµβρίου 2016,
σελ. 15169

2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον ΕΝΦΙΑ

που καλείται να πληρώσει το «Χαµόγελο του Παιδιού», σελ.
15170

β) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
i. σχετικά µε την «ασυνειδησία των χειριστών σκαφών γρι-

γρι και µε τα εγκαταλελειµµένα αλιευτικά σκάφη, που προκα-
λούν προβλήµατα στη διώρυγα της Νέας Ποτίδαιας», σελ.
15172

ii. σχετικά µε την ναυτική τραγωδία στην Αίγινα, σελ. 15173
γ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανυπαρξία πο-

λιτικής στην προάσπιση της υγείας των πολιτών, σελ. 15176
δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την µετατροπή του επι-
δόµατος ανεργίας σε επιταγή εργασίας, σελ. 15178

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την λήψη µέτρων για την αντιστάθµιση της
πορείας «κατάρρευσης» της ελληνικής οικονοµίας, σελ. 15180

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Εξω-

τερικών, Οικονοµικών, Επικρατείας, η Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και ο Υφυπουργός
Εξωτερικών κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Τριµερούς Μνηµονίου Κατανόησης µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρ-
νησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου και της
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας για τη Συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού, σελ. 15183

β) Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Παιδείας,  Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου
2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µε-
ταξύ του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γεωργίας και Εγ-
γείων Βελτιώσεων της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου
για συνεργασία στον τοµέα της αλιείας και της υδατοκαλλιέρ-
γειας», σελ. 15183

γ) Οι Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Βουλγαρίας περί Διασυνοριακής Αστυνοµικής Συνεργα-
σίας», σελ. 15183

δ) Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,
και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κα-
τέθεσαν στις 7 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο νόµου: «Κύ- ρωση
του Μνηµονίου Συνεννόησης σχετικά µε την Οργάνωση, Διοί-
κηση, Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση του Μικτού
Κλιµάκιου του ΝΑΤΟ για τον Ηλεκτρονικό Πόλεµο [Joint Elec-
tronic Warfare Core Staff (JEWCS)] προς υποστήριξη του
NATO, µεταξύ του Υπουργού  Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρα-
τίας, του Οµοσπονδιακού Υπουργείου  Άµυνας της Οµοσπον-
διακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου  Άµυνας
της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Υπουργού  Άµυνας του Βασι-
λείου των Κάτω Χωρών, του Υπουργείου  Άµυνας του Βασι-
λείου της Νορβηγίας, του Υπουργού Εθνικής  Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Πολωνίας, του Υπουργείου  Άµυνας του
Ηνωµένου Βασιλείου Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλαν-
δίας, του Υπουργείου  Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, του Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων
της Ευρώπης και του Αρχηγείου της Ανώτατης Συµµαχικής Δι-
οίκησης Μετασχηµατισµού.», σελ. 15183

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας
προς την Οδηγία 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση
των νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των
κρατών-µελών σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και
την πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την
κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ (αριθµ. L 127/1 της
29.4.2014), όπως το Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας αυτής τροπο-
ποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα Οδηγία
2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014 για την
τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου µε τη θέ-
σπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προειδοποιήσεων
που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού,
καθώς και άλλες συναφείς διατάξεις», σελ. 15183 - 15227

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεση της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας περί Διασυνοριακής Αστυνοµικής Συνεργασίας»,
σελ. 15203

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 15181 - 15197
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 15217 - 15277
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 15169 - 15181
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 15197 - 15217
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Αθήνα, σήµερα στις 8 Σεπτεµβρίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 6 Σεπτεµ-
βρίου 2016 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευ-
θύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΔ’ συνεδριάσεώς του,
της Τρίτης 6ης Σεπτεµβρίου 2016, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο
σύνολο των σχεδίων νόµου:

1. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των κρατών- µελών της, αφενός, και της Ισλανδίας, αφετέ-
ρου, σχετικά µε τη συµµετοχή της Ισλανδίας στην από κοινού αν-
ταπόκριση στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, τα κράτη-µέλη της και η Ισλανδία στη δεύτερη περίοδο
δέσµευσης, σύµφωνα µε την τροποποίηση της Ντόχα στο πρω-
τόκολλο του Κιότο, που κυρώθηκε µε το ν. 4345/2015 (Α’148),
στη σύµβαση - πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών για την κλιµατική
αλλαγή που έχει κυρωθεί µε το ν. 3017/2002 (Α’117)».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργασία
στον τοµέα του Τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Σαουδαραβικής Επιτροπής
Τουρισµού και Αρχαιοτήτων του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-
βίας».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Σεπτεµβρίου 2016, το οποίο έχει
ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1226/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την κατάργηση αστυνοµικών τµηµάτων στην Περιφέρεια Ατ-
τικής.

2. Η µε αριθµό 1219/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την «αναγνώ-
ριση των σκοπιανών διαβατηρίων που φέρουν το όνοµα “Μακε-
δονία”».

3. Η µε αριθµό 1221/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστι-
νού προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τις παραιτήσεις των συµβουλίων διοίκησης Ανωτάτων

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων.
4. Η µε αριθµό 1229/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τον αποκλεισµό από την συνδεδεµένη ενί-
σχυση, µε κριτήριο το άπιαστο όριο των εκατόν είκοσι κιλών γάλα
ανά ζώο, για χιλιάδες κτηνοτρόφους µε εγχώριες φυλές εντατι-
κής βοσκής. 

5. Η µε αριθµό 1217/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το δη-
µοσιευµένο ισολογισµό της σκοπευτικής οµοσπονδίας (ΣΚΟΕ).

6. Η µε αριθµό 1220/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη θεώρηση διαβατηρίων
µε την ένδειξη «Μακεδονία».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1227/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε
την κατάσταση των κόκκινων δανείων στον Έβρο και τη Θράκη.

2. Η µε αριθµό 1222/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
σχετικά µε την «αδικαιολόγητη αποποµπή της µονάδας βατρα-
χανθρώπων από τον Άγιο Κοσµά».

3. Η µε αριθµό 1225/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη δυ-
νατότητα επανένταξης στη ρύθµιση των εκατό δόσεων για όλους
όσους την απώλεσαν και ανεξαρτήτως λόγου. 

4. Η µε αριθµό 1230/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη αποφάσεων για τους συµ-
βασιούχους στην υπηρεσία καθαριότητας του Δήµου Ηρακλείου
Κρήτης.

5. Η µε αριθµό 1218/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανασίου Παπαχριστό-
πουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε την καταγγελία για «κακοδιαχείριση» στο
Δήµο Κεφαλονιάς.

6. Η µε αριθµό 1224/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη προς
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τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις συµβάσεις σε εµπειρο-
γνώµονες σε χρηµατοπιστωτικά, νοµικά και οικονοµικά θέµατα
για την υποστήριξη της διαπραγµάτευσης µε τους θεσµούς για
τη σύναψη και εφαρµογή των σχετικών συµφωνιών καθώς και για
τη διαπραγµάτευση για το δηµόσιο χρέος.

7. Η µε αριθµό 1178/22-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την έκ-
δοση κοινής υπουργικής απόφασης για τον χαρακτηρισµό ως
πληµµυροπαθών των περιοχών της Αρκαδίας που επλήγησαν
από τη θεοµηνία του Ιουνίου.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5701/27-5-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το
σχεδιασµό για την έναρξη λειτουργίας του πολυδύναµου ιατ-
ρείου Τυµπακίου-Ηρακλείου Κρήτης.

2. Η µε αριθµό 3062/10-2-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Λακωνίας κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την αποζηµίωση των µεριδιούχων Συνε-
ταιριστικών Τραπεζών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1203/30-8-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε τον ΕΝΦΙΑ, που καλείται να πληρώσει το
«Χαµόγελο του Παιδιού».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών κ. Τρύφων Αλεξιάδης.

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα θέµα εξαιρετικά ευαί-

σθητο το οποίο έχει προκύψει τις τελευταίες µέρες από τότε που
η Κυβέρνηση έστειλε και τα εκκαθαριστικά του ΕΝΦΙΑ και άνοιξε
το «TAXIS» για τη σχετική υποχρέωση όλων των Ελλήνων πολι-
τών και των εταιρειών, που δρουν στην Ελλάδα. 

Το «Χαµόγελο του Παιδιού», σύµφωνα µε το εκκαθαριστικό ση-
µείωµα που έλαβε η οργάνωση, καλείται να πληρώσει ΕΝΦΙΑ που
αγγίζει τις 57.000 ευρώ. Παρά τις προσπάθειες να εισακουστούν
τα αιτήµατα της οργάνωσης από την Κυβέρνηση και τις προφο-
ρικές διαβεβαιώσεις που έλαβαν από το Υπουργείο Οικονοµικών,
πως θα καταβληθεί νοµοθετική προσπάθεια προκειµένου να
απαλλαγούν από φόρους όσες οργανώσεις προσφέρουν ουσια-
στικό έργο, δεν υλοποιήθηκαν και, χωρίς να λαµβάνει καµµία
κρατική χρηµατοδότηση, η οργάνωση σήµερα καλείται να κατα-
βάλει αυτό το ποσό.

Το «Χαµόγελο του Παιδιού» είναι ένας αµιγώς ελληνικός ορ-
γανισµός, που έχει υποστηρίξει περισσότερα από ένα εκατοµµύ-
ριο παιδιά και τις οικογένειές τους µέχρι σήµερα, παρέχοντας
υπηρεσίες και υλοποιώντας δράσεις στήριξης των κρατικών θε-
σµών. Είναι ο µόνος οργανισµός στην Ελλάδα µε πανελλαδική
δράση, διαθέσιµος είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο,
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο. Είναι στελεχωµένος
από τετρακόσια τριάντα εφτά άτοµα έµµισθο προσωπικό, υπο-
στηρίζεται από δύο χιλιάδες εφτακόσιους εβδοµήντα εθελοντές
πανελλαδικά.

Μέχρι σήµερα η οργάνωση έχει υπάρξει απόλυτα συνεπής µε
τις υποχρεώσεις της απέναντι στο κράτος και κάθε χρόνο ελέγ-
χεται από ορκωτούς ελεγκτές. Το κράτος, αν και υποχρέωσή
του, δεν έχει σταθεί στο πλευρό όλων εκείνων των µικρών παι-
διών, που το χρειάστηκαν για να σταθούν στα πόδια τους. Κά-
ποιοι άνθρωποι µε ιδιωτικές πρωτοβουλίες αποφάσισαν να κά-
νουν τη δουλειά και το καθήκον ενός κοινωνικού κράτους. 

Πρέπει τα παραπάνω να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν και να
υπάρξει άµεση δράση, καθώς είναι χρέος της κοινωνίας να προ-

στατεύει το κοινωνικό σύνολο.
Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ –ερωτώµα-

στε όλοι ως Κυβέρνηση, δεν ερωτάσθε εσείς, µην το πάρετε προ-
σωπικά- τα εξής:

Πρώτον, θα καταβάλει, εν τέλει, η Κυβέρνηση νοµικές προσπά-
θειες, προκειµένου να απαλλαγούν από φόρους όσες οργανώ-
σεις προσφέρουν ουσιαστικό έργο, όπως το «Χαµόγελο του
Παιδιού»;

Δεύτερον, τι προτίθεστε να κάνετε για να ενθαρρύνονται πρω-
τοβουλίες, που έχουν θετικό αντίκτυπο στα παιδιά, που αποτε-
λούν το µέλλον αυτού του τόπου, αλλά και σε ολόκληρη την
κοινωνία;

Θέλω να πω εδώ, για να µην αδικήσουµε καµµία οργάνωση,
ότι η ερώτηση αναφέρεται σε οργανώσεις, οι οποίες από τα ακί-
νητα, που έχουν στην κατοχή τους από δωρεές και κληροδοτή-
µατα, δεν έχουν κανένα εισόδηµα. Έχουν αποκλειστική χρήση
στο να στεγάσουν τις υπηρεσίες τους, τα παιδιά και οτιδήποτε
άλλο. Όποιος έχει εισόδηµα, πρέπει να πληρώνει τον ΕΝΦΙΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Αλεξιάδης.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, έχετε απόλυτο δίκιο στο ζήτηµα του ΕΝΦΙΑ
των νοµικών προσώπων, που ασκούν αυτήν τη δραστηριότητα.
Είναι κάτι στο οποίο έχω αναφερθεί πάρα πολλές φορές στη
Βουλή. Έχω αναφερθεί πάρα πολλές φορές στον ΕΝΦΙΑ για το
«Χαµόγελο του Παιδιού», στον ΕΝΦΙΑ που πρέπει να πληρώσει η
«Κιβωτός του Κόσµου» και µια σειρά από άλλα νοµικά πρόσωπα
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που ασκούν αυτήν τη φιλανθρω-
πική δράση. Σ’ αυτό θα συµφωνήσουµε µαζί. Είναι ένα µεγάλο
πρόβληµα και πρέπει να βρούµε τρόπο να το αντιµετωπίσουµε.

Δεν θα συµφωνήσω, βέβαια, στη διατύπωση ότι «παρά τις προ-
σπάθειες να εισακουστούν τα αιτήµατα της οργάνωσης στην Κυ-
βέρνηση και τις προφορικές διαβεβαιώσεις που έλαβαν». Με τη
συγκεκριµένη οργάνωση και µε άλλες οργανώσεις είµαστε σε
διαρκή επαφή. Έχουµε εξηγήσει ποιο είναι το πρόβληµα. Δεν
έχουµε αρνηθεί να τους δούµε. Έχουµε συζητήσει, έχουµε αν-
ταλλάξει αλληλογραφία και έχουµε έλθει σε επαφή. Απλά, είναι
δεδοµένο το πλαίσιο στο οποίο κινούµαστε. Δεν θα συµφωνήσω,
επίσης, στη διατύπωση ότι «το κράτος, αν και υποχρέωσή του,
δεν έχει σταθεί στο πλευρό όλων εκείνων των µικρών παιδιών,
που το χρειάστηκαν».

Νοµίζω ότι οι δράσεις του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ειδικά της κ. Φωτίου,
είναι συγκεκριµένες και εξαντλεί κάθε δυνατότητα που υπάρχει,
µε πρωτοφανή µέτρα, ειδικά σ’ αυτήν την περίοδο της οικονοµι-
κής στενότητας, για να βοηθήσουµε αυτά τα ιδρύµατα και αυτά
τα παιδιά.

Επί της ουσίας τώρα του ζητήµατος του ΕΝΦΙΑ γι’ αυτά τα νο-
µικά πρόσωπα, θα σας καταθέσω έγγραφα των αρµοδίων υπη-
ρεσιών, από τα οποία προκύπτει µε σαφήνεια ότι σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα, που δεν εντάσσονται στους φορείς γενικής
Κυβέρνησης και χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την εκπλή-
ρωση µορφωτικού, εκπαιδευτικού, πολιτιστικού, αθλητικού, θρη-
σκευτικού, φιλανθρωπικού και κοινωφελούς σκοπού ή παραχω-
ρούνται δωρεάν στο δηµόσιο, δεν υπάγονται στον ΕΝΦΙΑ και
απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, είναι σαφές ότι σ’ αυτά τα ιδρύµατα τα κτήρια, τα οποία
χρησιµοποιούν για ιδιοχρησιµοποίηση, για να καλύψουν τις ανάγ-
κες τους, δεν υπάγονται στον ΕΝΦΙΑ. Στον ΕΝΦΙΑ υπάγονται τα
κτήρια, τα οποία έχουν για να εκµισθώσουν και να έχουν ένα ει-
σόδηµα. Αυτά τα κτήρια υπάγονται, είτε είναι κενά είτε είναι µι-
σθωµένα.

Καταλαβαίνω απολύτως το πρόβληµα που δηµιουργείται, γιατί
όλα αυτά τα νοµικά πρόσωπα πρέπει να ενισχυθούν, διότι έχουν
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ένα σηµαντικό ρόλο, όχι όλα, γιατί σε πολλά µετά από ελέγχους
έχουν εντοπιστεί προβλήµατα. Όµως, η πλειοψηφία ασκεί ένα
σηµαντικό κοινωνικό έργο και δεν µπορούν να το ασκήσουν,
ακριβώς επειδή έχουν και αυτές τις φορολογικές υποχρεώσεις.

Δεν κλείνουµε τα µάτια στο πρόβληµα. Είναι ένα υπαρκτό πρό-
βληµα. Όµως, έχουµε πει πάρα πολλές φορές ο ΕΝΦΙΑ, όπως
και µια σειρά από άλλες φορολογίες, δεν είναι για την Κυβέρ-
νηση µια πολιτική επιλογή, είναι µια πολιτική αναγκαιότητα.
Έχουµε εξηγήσει µε σαφήνεια πως έχουµε αναγκαστεί να υιο-
θετήσουµε, όχι µόνιµα, αλλά πρόσκαιρα, όλα αυτά τα µέτρα.
Είναι σαφές το ότι έγινε µέσα από µια διαδικασία διαπραγµάτευ-
σης και έχουµε εξηγήσει ως Κυβέρνηση ποια είναι η πορεία εξό-
δου απ’ όλη αυτήν τη διαδικασία.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τα νοµικά πρόσωπα αυτά, βρισκόµαστε
σε επαφή µαζί τους ως προς το πως θα αντιµετωπιστεί αυτό το
πρόβληµα και στη δευτεροµιλία µου θα είµαι πιο αναλυτικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καµµένε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι µιλάτε, γιατί µιλάω κι εγώ

µαζί τους, και πριν να γίνω πολιτικός είχα πολύ καλές σχέσεις και
µε την «Κιβωτό του Κόσµου» και µε το «Χαµόγελο του Παιδιού»
και τους στήριζα από τις εταιρείες.

Το ζήτηµά µας εδώ είναι ότι πρέπει να αναδειχθεί και η ερώ-
τηση γίνεται για να λάβει µια δηµοσιότητα, να ευαισθητοποι-
ηθούν και οι νοµικές υπηρεσίες του κράτους να κάνουν αυτό που
πρέπει να κάνουν ίσως πιο γρήγορα. 

Επίσης, πρέπει να δούµε ότι βγήκαν πάρα πολλά δηµοσιεύ-
µατα αυτές τις µέρες –και τα διαβάσαµε- για πάρα πολλές ορ-
γανώσεις, οι οποίες έχουν ακίνητα εισοδήµατος, τα οποία είναι
κληροδοτήµατα και δωρεές. Τα ακίνητα εισοδήµατος είναι φυ-
σιολογικό να εµπίπτουν στον ΕΝΦΙΑ. Δεν το συζητούµε αυτό. 

Επίσης, υπάρχει ένα άλλο ζήτηµα, που προέκυψε αυτές τις
µέρες. Δεν ξέρω αν είναι αλήθεια ή ψέµατα, αλλά έχει έρθει στο
γραφείο µου µια διαµαρτυρία, πάλι ενός κοινωφελούς οργανι-
σµού, που ήταν σε διαδικασία να λάβει δωρεές ακινήτων και κό-
πηκαν. Τις έκοψαν και οι δωρητές, τις έκοψαν και οι ίδιοι, διότι
ήξεραν ότι αν έρχονταν στην κατοχή τους, θα ενέπιπταν στον
ΕΝΦΙΑ και εφόσον δεν θα είχαν το εισόδηµα να τον πληρώσουν
τον επόµενο χρόνο, δεν δέχτηκαν τη δωρεά. Φυσικά και ο δωρη-
τής προτίµησε να µην προχωρήσει τη δωρεά, για να µη φέρει σε
δύσκολη θέση και τον οργανισµό αυτό. 

Ελπίζω στη σηµερινή µας συζήτηση –και θα πρέπει τα Πρα-
κτικά να γίνουν γνωστά και εγώ θα τα επικοινωνήσω όπου χρει-
αστεί- να είµαστε σαφείς για το ποια είναι η νοµοθεσία, να
είµαστε δίκαιοι οριζόντια σε όλη την κοινωνία. 

Το κράτος πρέπει να βοηθήσει και να δείξει την ανοχή του για
την ευαισθησία, που έχουν πάρα πολλοί από αυτούς τους οργα-
νισµούς, είτε έχουν να κάνουν µε την οικογένεια, είτε µε τα ναρ-
κωτικά, είτε µε διαλυµένες οικογένειες, είτε µε παιδιά τα οποία
δεν έχουν γονείς, είτε µε όλους τους ταλαιπωρηµένους ανθρώ-
πους στην ελληνική κοινωνία. Επειδή ζούµε µέσα σε µια κρίση,
θα πρέπει το κράτος να είναι αρωγός και να µην είναι εχθρός,
δηλαδή, να µην κυνηγάµε κάθε φορολογούµενο, ειδικά αυτόν
που βοηθά το δηµόσιο και το κράτος –ειλικρινά το βοηθά-  και
είναι ένας πυλώνας που στηρίζει την ελληνική οικονοµία, εκεί που
πιθανόν να µην µπορεί –τουλάχιστον σε αυτή τη χρονική πε-
ρίοδο- το κράτος. 

Πρέπει να είµαστε σαφείς για το ποιοι είναι οι νόµοι, βάσει
ποιας νοµοθεσίας, ποιου ΦΕΚ, ποιας εγκυκλίου και ποιοι οργα-
νισµοί απαλλάσσονται. Πρέπει αυτό να είναι ξεκάθαρο σε όλους,
έτσι ώστε να επικοινωνηθεί σωστά προς τα έξω η προσπάθεια,
που κάνει αυτή η Κυβέρνηση, η προσπάθεια των οργανισµών και
να µην αδικήσουµε κανέναν. 

Δεν θέλω να ευαισθητοποιήσω κανέναν, όλοι είµαστε ευαίσθη-
τοι και πιο πολύ όσοι εδώ είµαστε γονείς. Τα παιδιά, ναι, είναι το
µέλλον, αλλά και πολλά παιδιά µέσα από το «Χαµόγελο του Παι-
διού» έχουν σπουδάσει, έχουν γίνει επιχειρηµατίες, έχουν βοη-
θήσει την Ελλάδα, έχουν προσφέρει σε αυτόν τον τόπο. Πρέπει
να τα βοηθήσουµε και εµείς και να βοηθήσουµε αυτόν τον οργα-
νισµό. 

Στο τέλος, βέβαια, –και κλείνω- µπορεί να βρούµε και ιδιωτικές
χορηγίες, όπως έγινε πέρυσι µε τον ΕΝΦΙΑ. Τα 43.000 ευρώ πέ-
ρυσι στο «Χαµόγελο του Παιδιού» πληρώθηκαν από ιδιωτική χο-
ρηγία. Θα προτιµούσα το κράτος να είναι δίκαιο και να κάνει
αυτό, που πρέπει παρά να αποταθούµε σε ιδιωτική χορηγία, η
οποία βέβαια µπορεί και να βρεθεί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Είναι σαφές –το είπα και πριν και θέλω να το ξεκαθαρίσω-
ότι τα ακίνητα τα οποία χρησιµοποιούν αυτά τα νοµικά πρόσωπα,
που παίζουν έναν πολύ θετικό ρόλο στις κοινωνικές και στις
άλλες δράσεις, τα ακίνητα που χρησιµοποιούν για να εκπληρώ-
σουν τους σκοπούς τους, τα λεγόµενα «ιδιοχρησιµοποιούµενα»
ακίνητα δεν έχουν ΕΝΦΙΑ, απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ. Τα
ακίνητα, όµως, τα οποία έχουν για να αποκτήσουν εισόδηµα, δη-
λαδή, για να τα νοικιάζουν, έχουν ΕΝΦΙΑ.  

Βεβαίως, εξετάζουµε το πρόβληµα σε πολιτικό επίπεδο, δη-
λαδή, φορείς οι οποίοι πρέπει να ενισχυθούν από την πολιτεία
για να ασκήσουν αυτό το έργο –µε συγκεκριµένους κανόνες, βέ-
βαια, γιατί είπα ότι είχαµε και προβλήµατα στο παρελθόν σε ορι-
σµένους τέτοιους φορείς- είναι υποχρεωµένοι να πληρώσουν και
φορολογικές υποχρεώσεις, µε χρήµατα που θα αφαιρέσουν από
την κοινωνική τους δράση. Αυτό είναι κάτι το οποίο µας απασχο-
λεί πολιτικά και ψάχνουµε να βρούµε λύσεις, διερευνούµε τους
τρόπους για να το αντιµετωπίσουµε. 

Εκεί, όµως, έχουµε ένα τεχνικό πρόβληµα. Έχουµε ζητήσει
από τις αρµόδιες υπηρεσίες να µας δώσουν τον κατάλογο των
νοµικών προσώπων, που ασκούν φιλανθρωπική δράση. Δυστυ-
χώς, στα φορολογικά τους αρχεία δεν έχουµε τέτοιο διαχωρι-
σµό. Έχουµε µόνο τα νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα. Και δεν θα µπορούσαµε, φυσικά, µέσα από εκεί να απαλ-
λάξουµε τους πάντες, γιατί είναι πολύ µεγάλος ο αριθµός. 

Αυτό το οποίο κάνουµε σε συνεργασία µε την κ. Φωτίου είναι
να µπορέσουµε να εντοπίσουµε τα νοµικά πρόσωπα τα οποία
ασκούν συγκεκριµένη φιλανθρωπική δράση και µε συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά. Με ενηµέρωσε ότι περίπου χίλια διακόσια τέτοια
νοµικά πρόσωπα είναι ήδη καταγεγραµµένα. Θα προχωρήσουµε
στην «πιστοποίηση» ή έλεγχο αυτών των νοµικών προσώπων,
ώστε να ξέρουµε ακριβώς ποια είναι αυτά τα οποία ασκούν αυτή
τη φιλανθρωπική, κοινωνική δράση και ποια είναι γενικά νοµικά
πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Θα εξετάσουµε µε ποιο
τρόπο µπορούµε να βοηθήσουµε φορολογικά αυτά τα νοµικά
πρόσωπα. 

Να είστε σίγουρος και εσείς και οι υπόλοιποι Βουλευτές, όµως,
ότι θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα, διότι γνωρίζουµε από τη
µια µεριά το σηµαντικό κοινωνικό έργο, που έχουν αυτά τα ιδρύ-
µατα και γνωρίζουµε από την άλλη µεριά το δηµοσιονοµικό πλαί-
σιο στο οποίο βρισκόµαστε. Μακάρι να µπορούσαµε να απαλ-
λάξουµε αυτά τα ιδρύµατα! Μακάρι να µπορούσαµε να µει-
ώσουµε τη φορολογική επιβάρυνση! Μακάρι να µπορούσαµε να
έχουµε ένα άλλο φορολογικό σύστηµα! Είµαστε αναγκασµένοι
για συγκεκριµένους πολιτικούς λόγους να έχουµε αυτές τις φο-
ρολογικές ρυθµίσεις και αγωνιζόµαστε διαρκώς να τις κάνουµε
πιο δίκαιες, πιο αναλογικές. 

Νοµίζω ότι ο ΕΝΦΙΑ του 2016 είναι µια πρώτη απάντηση σε
όλους αυτούς που καταστροφολογούσαν και εµφάνιζαν όλα
αυτά τα πράγµατα τα οποία διαψεύστηκαν, όπως διαψεύστηκαν
και σε σχέση µε τα φορολογικά έσοδα των τελευταίων µηνών,
όπου τα δεδοµένα, αν καθίσει και δει κανείς, είναι διαφορετικά. 

Δεν περιγράφουµε το δικό µας «success story». Δεν θριαµβο-
λογούµε. Απλώς αποτυπώνουµε έναν αγώνα και µία προσπάθεια
που γίνεται για να γυρίσουµε σελίδα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 1181/23-8-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής κ. Σωτη-
ρίας Βλάχου του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή προς τον
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Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
«ασυνειδησία των χειριστών σκαφών γρι-γρι και µε τα εγκαταλε-
λειµµένα αλιευτικά σκάφη, που προκαλούν προβλήµατα στη διώ-
ρυγα της Νέας Ποτίδαιας». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός ο κ. Δρίτσας.
Κυρία Βλάχου, έχετε τον λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στη διώρυγα της Νέας Ποτίδαιας, που ενώνει

τον Τορωναίο µε τον Θερµαϊκό Κόλπο, παρατηρείται το φαινό-
µενο της παράνοµης αγκυροβόλησης των σκαφών γρι-γρι δεξιά
της διώρυγας. Ο παράτυπος αυτός ελλιµενισµός επιφέρει µία
µόνιµη φθορά στα στηθαία της διώρυγας, µε αποτέλεσµα να έχει
αρνητικό αντίκτυπο στην εικόνα της περιοχής. 

Επιπροσθέτως, οι ιδιοκτήτες τους µετά το πέρας της αλιευτι-
κής τους δραστηριότητας στο Αιγαίο στα ανοιχτά του Θερµαϊκού
και του Τορωναίου Κόλπου, εγκαταλείπουν τους σπάγκους στον
πυθµένα της διώρυγας. Η ασύδοτη αυτή πρακτική δυσχεραίνει
το έργο των αλιέων, αλλά επίσης εµποδίζει και οποιοδήποτε
άλλο σκάφος, καθώς οι εγκαταλειµµένοι σπάγκοι περιπλέκονται
στις προπέλες. 

Τέλος, εκατέρωθεν του καναλιού της Ποτίδαιας υπάρχουν δύο
λιµένες, όπου κείνται εγκαταλελειµµένα και διαβρωθέντα σκάφη,
τα οποία συνιστούν υποβόσκοντα περιβαλλοντικό κίνδυνο ση-
µαντικών διαστάσεων.

Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
Πρώτον, γιατί υπάρχει αυτή η ανοχή στον παράτυπο ελλιµενι-

σµό των σκαφών γρι-γρι στα στηθαία της διώρυγας; Προτίθεστε
να αντιµετωπίσετε οριστικώς την αυθαίρετη αυτή ενέργεια των
ιδιοκτητών των σκαφών αυτών;

Δεύτερον, ποια τα ληπτέα µέτρα, αφ’ ενός για την αντιµετώ-
πιση της ζηµιογόνου πρακτικής ιδιοκτητών γρι-γρι όσον αφορά
την αλιεία και αφ’ ετέρου για την αποσόβηση εκδηλώσεως περι-
βαλλοντικού κινδύνου από τα εγκαταλελειµµένα σκάφη στον λι-
µένα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βλάχου, µε βάση την ερώτησή σας, ως όφειλα, διερεύ-
νησα το θέµα, που επισηµαίνετε και καταγγέλλετε.

Οι επίσηµες και υπεύθυνες αναφορές των υπηρεσιών του Λι-
µενικού Σώµατος δεν επιβεβαιώνουν την περιγραφή την οποία
κάνετε στην ερώτησή σας. Η διώρυγα της Νέας Ποτίδαιας διέ-
πεται από διατάξεις του ειδικού κανονισµού Λιµένα Θεσσαλονί-
κης µε αριθµό 67. Εκεί περιγράφονται και τα δεδοµένα και οι
κανόνες, αλλά και η δικαιοδοσία της Λιµενικής Αρχής Θεσσαλο-
νίκης.

Εκεί, πράγµατι, εντός της διώρυγας, απαγορεύεται η αγκυρο-
βόληση και η πρόσδεση πλοίων σε οποιουδήποτε είδους κατα-
σκευή, πλην αλιευτικών καταφυγίων της Ποτίδαιας, που βρίσκο-
νται στην είσοδο και στην έξοδο της διώρυγας. 

Επίσης, απαγορεύεται κάθε αλιευτική δραστηριότητα. Απ’ ό,τι
µε ενηµέρωσε η υπηρεσία, έχετε ήδη –εκτός από την ερώτησή
σας που, ως έχετε δικαίωµα, υποβάλετε- προβεί και σε προφο-
ρικές καταγγελίες, που αφορούσαν και αυτές την άτακτη πρόσ-
δεση σκαφών στη διώρυγα κατά παρέκκλιση του κανονισµού.

Σύµφωνα µε τις επίσηµες, σας λέω και πάλι, αναφορές των
υπηρεσιών -αυθηµερόν διενεργήθηκε αυτοψία- δεν διαπιστώ-
θηκε αυτό το οποίο καταγγέλλατε, αλλά ότι προσδένουν, πράγ-
µατι, σκάφη στο δυτικό καταφύγιο σύµφωνα µε τον κανονισµό. 

Λένε, επίσης, οι υπηρεσίες ότι η πρόσδεση σκαφών στο στη-
θαίο της διώρυγας είναι αντικειµενικά αδύνατη, καθώς δεν υφί-
στανται υποδοµές για να µπορεί ένα σκάφος να δέσει εκεί. Τα
δε βυθίσµατα δεν είναι επαρκή για κάτι τέτοιο.

Επίσης, η πρόσδεση οποιουδήποτε αλιευτικού σκάφους, όπως
είπα, από πλευράς Θερµαϊκού Κόλπου γίνεται στο αλιευτικό κα-
ταφύγιο, από όπου ξεκινά το στηθαίο της διώρυγας. Είναι προ-
σωρινή και αφορά σε αναγκαίες εργασίες, φορτοεκφόρτωση
αλιευµάτων, τροφοδοσία, εφοδιασµό κ.λπ.. 

Στα δύο αλιευτικά καταφύγια που υπάρχουν, ένα στην ανατο-
λική πλευρά, στον Τορωναίο Κόλπο, και ένα στη δυτική, στον

Θερµαϊκό, ελλιµενίζονται κυρίως µεγάλα αλιευτικά σκάφη, «γρι-
γρι». Δεν έχει εντοπιστεί κίνδυνος για την ασφαλή ναυσιπλοΐα.
Δεν προκύπτει παράβαση διεθνών κανονισµών αποφυγής συγ-
κρούσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η λιµενική αρχή διαβεβαιώνει ότι διενεργεί τακτικούς ελέγ-
χους στα αλιευτικά καταφύγια της διώρυγας. Καταγράφει το σύ-
νολο των ελλιµενιζόµενων σκαφών και όπου προκύπτει παράβα-
ση, επιβάλλονται διοικητικές κυρώσεις. 

Όσο για τα εγκαταλελειµµένα σκάφη –και τελειώνω και στη
δευτεροµιλία µου, εάν χρειαστεί, µπορώ να προσθέσω οτιδήποτε
άλλο- άλλο είναι τα σκάφη, που δεν χρησιµοποιούνται συστηµα-
τικά και τακτικά και ελλιµενίζονται εκεί για µεγάλο διάστηµα.
Αυτά δεν είναι εγκαταλελειµµένα. Υπάρχουν οι ιδιοκτήτες τους,
απλώς δεν τα χρησιµοποιούν συχνά. 

Εγκαταλελειµµένο είναι ένα σκάφος το οποίο, πράγµατι, δεν
έχει ιδιοκτήτη, δεν έχει φροντίδα, δεν έχει τίποτα και παρουσιάζει
κινδύνους ναυαγίου και µόλυνσης ή πρόκλησης οποιασδήποτε
άλλης επιβάρυνσης στο λιµενικό αυτό καταφύγιο. Τέτοια σκάφη,
που να είναι εγκαταλελειµµένα και µάλιστα σε σηµαντικό αριθµό
ώστε να γεννάται πρόβληµα, δεν έχει καταγράψει η αρµόδια λι-
µενική αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Κυρία Βλάχου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχω αποδείξεις και φωτο-

γραφίες. Είναι αγκυροβοληµένα στο στηθαίο επί της διώρυγος.
Με την αγκυροβόληση, που έχουν κάνει πάνω στο στηθαίο, µε
τον κυµατισµό της θάλασσας, έχουν πέσει τα στηθαία, έχουν γί-
νει κατολισθήσεις, έχουν πέσει δένδρα και αυτοκίνητα. Ακόµα
και αυτή τη στιγµή τα «γρι-γρι» παραµένουν επί της διώρυγος και
συνδεδεµένα στο στηθαίο. 

Όσο για τους σπάγκους έχουν κάνει το εξής. Έχω επισκεφθεί
την κυρία Σίµωσι, Προϊσταµένη- Διευθύντρια της Εφορείας Ενα-
λίων Αρχαιοτήτων. Μου είπε ότι δεν επιτρέπεται να δένουν τα
σκάφη επί της διώρυγας. Μετά το γρι-γρι έχουµε τις λάντζες και
µετά τα µικρά σκάφη. Βάζουν σπάγκους, τους οποίους παίρνουν
από τους αρχαιολογικούς χώρους, τους οποίους έχουν λεηλα-
τήσει. Τους χρησιµοποιούν σαν άγκυρα, για να µπορέσουν τα
ροµποτάκια τους να σταµατήσουν. Αυτό απαγορεύεται εκ του
νόµου.

Επίσης, υπάρχουν εγκαταλελειµµένα και βυθισµένα σκάφη και
στα δύο λιµανάκια. Θα σας δείξω φωτογραφίες, για να δείτε εάν
επαληθεύεται αυτό που λέω ή όχι. Έχω απευθυνθεί στις υπηρε-
σίες και της Θεσσαλονίκης και των Νέων Μουδανιών. Μου είπαν
ότι θα µου απαντήσουν, αλλά δεν µου έχει απαντήσει κανείς. Λέ-
γεται κάτι, το οποίο δεν θέλω να θίξω. Μου είπαν «Κυρία Βλάχου,
δεν θα κάνετε κάτι, γιατί τα φελιζόλ κάνουν πολλή δουλειά». Τι
εννοούν; Δεν ξέρω. 

Πιστεύω και ελπίζω µε την παρέµβασή σας να διορθωθεί η κα-
τάσταση. Η διώρυγα της Ποτίδαιας είναι το στολίδι της Χαλκιδι-
κής. Υπάρχει µελέτη για να διορθωθούν τα πλαϊνά, πεζόδροµος
και φωτισµός. Αυτός είναι και ο στόχος των Βουλευτών της Χαλ-
κιδικής. 

Καταθέτω τα στοιχεία που σας προανέφερα για τα Πρακτικά.
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σωτηρία Βλάχου καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, σχετικό cd
και άλλα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κυρία Βλάχου, προσωπικά δεν έχω κανέναν λόγο να
αµφισβητήσω τους ισχυρισµούς σας και θα σας παρακαλούσα
αυτές τις φωτογραφίες στις οποίες αναφέρεστε, αν µάλιστα
έχουν και ασφαλή ηµεροµηνία, είτε να τις καταθέσετε στα Πρα-
κτικά είτε να µου τις αποστείλετε στο Υπουργείο, όπως και οποι-
οδήποτε άλλο στοιχείο.
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ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Τις έχω ήδη καταθέσει στα Πρακτικά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Σε κάθε περίπτωση αυτό που, επίσης, βεβαιώνουν οι
υπηρεσίες εγγράφως είναι ότι από τις ενώσεις των αλιέων της
περιοχής καµιά καταγγελία δεν έχει καταγραφεί για µεγάλο διά-
στηµα, αναφορικά µε τη συµπεριφορά των γρι-γρι ή για προβλή-
µατα στις προπέλες τους από σκοινιά ή οτιδήποτε άλλο, που
βέβαια κατά τεκµήριο και κατά την πληροφόρηση, που έχω και
κατά την κοινή πείρα άλλωστε, τα γρι-γρι δεν χρησιµοποιούν
σπάγκους, αλλά δίχτυα.

ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Όχι, χρησιµοποιούν σπάγκους.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Εν πάση περιπτώσει, είναι λεπτοµέρειες που αντι-
λαµβάνεστε ότι στο επίπεδο της δικής µου ευθύνης δεν µπορώ
να έχω σαφή γνώµη, αλλά διατίθεµαι να ψάξω και την παραµικρή
λεπτοµέρεια, πολύ περισσότερο εφόσον, όπως καταγγέλλετε,
υπάρχει και κίνδυνος προσβολής αρχαιολογικού χώρου ή οτιδή-
ποτε άλλο κ.λπ..

Δεν ξέρω αν ο κύριος Πρόεδρος επιτρέπει τον διάλογο. Από
εµένα δεν υπάρχει θέµα.

Σε κάθε περίπτωση, παρακαλώ ό,τι στοιχεία έχετε, ευχαρίστως
να τα στείλετε επισήµως στο Υπουργείο ή µέσω της Βουλής ή
απευθείας. Και βεβαίως, εφόσον πραγµατικά υπάρχει οποιαδή-
ποτε υπέρβαση της νοµιµότητας, να είστε βέβαιη ότι το Υπουρ-
γείο είναι παρόν και θα ελέγχει, όπως κάνει καθηµερινά γι’ αυτού
του είδους τα ζητήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1199/30-8-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου, προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την ναυτική τρα-
γωδία στην Αίγινα.

Κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όλοι γίναµε µάρτυρες στις 16 Αυγούστου του

τραγικού δυστυχήµατος, που συνέβη στην Αίγινα. Τέσσερις άν-
θρωποι έχασαν τη ζωή τους και άλλοι πέντε τραυµατίστηκαν σο-
βαρά. 

Φυσικά, ο λόγος για τον οποίο κατέθεσα στην ερώτησή µου
δεν είναι για να υποκαταστήσουµε τις αρµοδιότητες της δικαιο-
σύνης, αλλά για να δούµε τις τυχόν ευθύνες και παραλείψεις τις
οποίες έχει το Λιµενικό Σώµα, του οποίου εσείς πολιτικά προΐστα-
στε, αλλά και για να συζητήσουµε και για τις ατυχείς δηλώσεις –
όπως έχει περάσει η άποψη στο πανελλήνιο - τις οποίες κατα-
θέσατε εκείνη την ηµέρα και τις επόµενες ηµέρες.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ,
είναι για ποιον λόγο το ταχύπλοο του Λιµενικού Σώµατος έφθασε
µε δυόµισι ώρες καθυστέρηση στον τόπο του δυστυχήµατος.
Είναι ένα καυτό ερώτηµα το οποίο απασχολεί όχι µόνο τους Αι-
γινήτες, αλλά και όλους τους Έλληνες πολίτες οι οποίοι έχουν
παρακολουθήσει αυτό το τραγικό περιστατικό το οποίο συνέβη.

Το δεύτερο το οποίο θέλω να σας ρωτήσω είναι για ποιον λόγο
δεν συνοδεύτηκε το σκάφος «Duende», το οποίο ήταν υπεύθυνο
γι’ αυτό το δυστύχηµα, από τις λιµενικές αρχές στο Λιµεναρχείο
της Αίγινας.

Και το τρίτο που θέλω να σας ρωτήσω είναι πώς δεν συνοδεύ-
τηκαν οι επιβάτες οι οποίοι ήταν στο ταχύπλοο «Duende» από τις
λιµενικές αρχές στο Λιµεναρχείο της Αίγινας, αλλά µόνοι τους
πήγαν σε κάποιο άλλο λιµάνι και από εκεί και πέρα, ακολούθησαν
έναν δρόµο και ήρθαν µόνοι τους στο Λιµεναρχείο της Αίγινας.
Τολµώ να σας πω ότι ένας από τους φερόµενους ως επιβάτες -
γιατί αυτά θα τα κρίνει η δικαιοσύνη- µάλιστα έφυγε από την Αί-
γινα και παρουσιάστηκε αρκετό καιρό µετά.

Αυτά είναι τρία βασικά ερωτήµατα στα οποία θα θέλαµε να µας
δώσετε µια απάντηση, γιατί όπως δηλώσατε «το Λιµενικό έκανε
άψογα τη δουλειά του και δεν µπορώ να καταλάβω τι άλλο θα
µπορούσε να κάνει το Λιµενικό σε αυτή την περίπτωση».

Και το δεύτερο πράγµα το οποίο θα ήθελα να σας ρωτήσω

είναι αναφορικά µε τις δηλώσεις σας, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δηλώσατε ότι ο χειριστής του ταχυπλόου ήταν έµπειρος, γνώ-

στης και κατείχε πολλά χρόνια δίπλωµα ταχυπλόου. Ο ρόλος σας
δεν ήταν αυτός, κύριε Υπουργέ. Εγώ δεν διαφωνώ ότι θα έπρεπε
να παρίσταστε στην Αίγινα. Καλά κάνατε, ήταν ένα ναυτικό δυ-
στύχηµα. Όχι επειδή ήταν εκλογική σας περιφέρεια, αλλά και σε
οποιοδήποτε σηµείο της χώρας να είχε γίνει κάτι ανάλογο, θα
έπρεπε να παρευρεθείτε. Από εκεί και πέρα, όµως, τουλάχιστον
οι δηλώσεις σας για την εµπειρία και την ικανότητα του οδηγού
του ταχυπλόου ήταν ατυχέστατες και αυτό φάνηκε και την επό-
µενη ηµέρα που του πήραν το δίπλωµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός. Ελάτε, κύριε Δρίτσα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κύριε συνάδελφε, ειλικρινά εκτιµώ –και πρέπει κατ’
αρχάς να το πω- ιδιαίτερα την αναφορά σας, στην ερώτησή σας,
ότι η ερώτηση γίνεται ακριβώς για να απαντηθούν σοβαρότατα
ερωτήµατα, όπως αναφέρετε, και να διευκρινιστούν, ως ελάχιστη
υποχρέωση απέναντι στα θύµατα και στα εκατοµµύρια τουρι-
στών που επισκέπτονται κάθε χρόνο τη χώρα µας.

Παρακάτω, πριν θέσετε τα ερωτήµατά σας, προτάσσετε µια
φράση που όντως την εκτιµώ. Λέτε, δηλαδή, «Με απόλυτο σεβα-
σµό στη µνήµη των θυµάτων και στις οικογένειές τους». Αυτό το
λέω διότι ακριβώς επειδή είστε και γνώστης της περιοχής –είστε
Βουλευτής Πειραιώς και Νήσων και τακτικός επισκέπτης της Αί-
γινας- και γνωρίζετε πρόσωπα και πράγµατα, δεν υποπέσατε στο
λάθος των συναδέλφων σας Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας,
οι οποίοι διαδοχικά µε τρεις ερωτήσεις ούτε αναφέρθηκαν στον
σεβασµό των νεκρών ούτε σεβάστηκαν άλλα πράγµατα, αλλά
ακολούθησαν -αυτό που δεν κάνετε εσείς- µια τακτική πολιτικής
αξιοποίησης –θα την πω «σπέκουλα»- άθλιων δηµοσιευµάτων,
που έφεραν δήθεν εµένα, τον κ. Φλαµπουράρη, τον κ. Σταθάκη
και άλλους Βουλευτές ή παράγοντες του ΣΥΡΙΖΑ ως επιβαίνον-
τες στο µοιραίο σκάφος, που προκάλεσε αυτήν την τραγωδία,
στο ταχύπλοο «Duende». 

Αυτήν την αθλιότητα δεν την ακολουθείτε εσείς και αυτό σας
τιµά. Αυτό, πράγµατι, όπως και εγώ και όλοι µας έχουµε κάνει,
επιδεικνύει σεβασµό στη µνήµη των νεκρών και στην οδύνη των
οικείων τους. 

Από εκεί και πέρα, πρέπει να απαντήσω αναλυτικά εντός των
ηµερών για όλα αυτά και θα το κάνω στις ερωτήσεις, που έχουν
κατατεθεί. Μεταξύ των άλλων, όπως γνωρίζει το πανελλήνιο,
ερωτώµαι και γιατί πήρε δίπλωµα το 2014 ο συγκεκριµένος κα-
τηγορούµενος στην περίπτωση της τραγωδίας της Αίγινας! 

Εποµένως, αναλυτικά και συστηµατικά θα απαντήσω γραπτά,
γιατί είναι πληθώρα τα δεδοµένα, που πρέπει να εκτεθούν.
Όµως, λέω ότι δεν είναι σωστή η ενηµέρωση που έχετε. Από τη
στιγµή που κατεγράφη το περιστατικό, σύµφωνα µε στοιχεία τα
οποία δεν είναι στοιχεία της δικογραφίας –κι εγώ δεν αναµείχ-
θηκα στη δικογραφία ούτε επιχείρησα σε καµµία περίπτωση να
επηρεάσω την ανακριτική διαδικασία και θα το αποδείξω αυτό,
καθώς δεν έχουµε κανέναν λόγο να καλύψουµε κανέναν και τί-
ποτα σ’ αυτήν την υπόθεση, το αντίθετο µάλιστα- στις 12.48’ της
16ης Αυγούστου, σύµφωνα µε το ηµερολόγιο του λιµεναρχείου,
το λιµεναρχείο δέχθηκε, για πρώτη φορά διαµέσου της Αστυνο-
µικής Διεύθυνσης Ναυπλίου, από πολίτη, που ήταν στη Νήσο
Μονή και είδε το περιστατικό, τη γενική είδηση ότι υπάρχει µια
σύγκρουση σκαφών, χωρίς άλλες λεπτοµέρειες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Αµέσως κινήθηκε η διαδικασία ενηµέρωσης του λιµενάρχη,
του υπολιµενάρχη, της προϊστάµενης Λιµενικής Αστυνοµίας και
δόθηκε επείγουσα εντολή προσέλευσης όλου του διαθέσιµου
προσωπικού στην υπηρεσία. Δόθηκε, επίσης, εντολή προς όλα
τα παραπλέοντα σκάφη που εκτελούν πλόες, αφού προηγουµέ-
νως έγινε η αναγκαία διασταύρωση. Ταυτόχρονα, έγινε κινητο-
ποίηση του Κέντρου Υγείας της Αίγινας, του ιδιωτικού δικαίου
νοσοκοµείου της Αίγινας και έγινε πρόσκληση σε όλους τους για-
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τρούς. 
Αυτά έγιναν στο λιµεναρχείο εκείνη την ώρα, γιατί το άµεσο

ήταν η ανθρώπινη ζωή. Μεγάλο µέρος της ευθύνης των λιµενι-
κών αρχών στη συνέχεια ήταν η διακοµιδή των σορών των νε-
κρών, η περίθαλψη των τραυµατιών, η µεταφορά τους εν συνε-
χεία στην Αθήνα και η καταγραφή των πάντων.

Από τις 12.48’, επτά λεπτά µετά, στις 12.55’ αναχωρούν µε
υπηρεσιακό όχηµα οδικώς για την Πέρδικα και φτάνουν στις
13:15’. Εκεί επιλαµβάνονται άµεσα της διαδικασίας και έχουν ήδη
αρχίσει να φέρνουν στη στεριά και σορούς νεκρών και τραυµα-
τίες. Όµως και ένας εξ αυτών, των λιµενικών, επιβιβάζεται σε
ιδιωτικό σκάφος και φτάνει στον τόπο του συµβάντος. 

Το ταχύπλοο, το φουσκωτό, που διαθέτει το Λιµεναρχείο της
Αίγινας µε αριθµό «334» στις 12.56’, οκτώ λεπτά µετά την πρώτη
ειδοποίηση, ξεκινά διαδικασία αναχώρησης. Ξέρετε, ένα σκάφος
θέλει µια διαδικασία πριν αναχωρήσει. Δεν ήταν εν κινήσει αυτό
το σκάφος. 

Καταγράφεται, λοιπόν, η άφιξή του και εν συνεχεία πριν από
τη 13.30’, δηλαδή, σε λιγότερο από µισή ώρα, έγινε η συνοδεία
της ρυµούλκησης του σκάφους «Duende», αυτού του ταχύπλοου
που προκάλεσε αυτό το τραγικό συµβάν, στο Λιµάνι της Αίγινας.
Συνοδεύτηκε από αυτό το σκάφος. Αυτά είναι καταγεγραµµένα
όχι στη δικογραφία –µπορεί, βέβαια, να είναι και εκεί, αλλά δεν
είναι από εκεί-, αλλά στα επίσηµα στοιχεία του Λιµεναρχείου της
Αίγινας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα
σας παρακαλούσα να συντοµεύετε, γιατί έχετε καλύψει διπλάσιο
χρόνο από την οµιλία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

Από εκεί και πέρα, από τη 13.30’ µε κινητοποίηση του κέντρου
επιχειρήσεων του Λιµενικού Σώµατος καταπλέουν το «601», το
«607», το πλοίο ανοικτής θαλάσσης, το «050», οµάδες ειδικών
δυνάµεων µε εξοπλισµό και ελικόπτερο. Επίσης το ΓΕΕΘΑ διέ-
θεσε Super Puma. Από τη 13.30’ και µετά διαδοχικά από τον Πό-
ρο εν συνεχεία, γιατί ήταν ανοικτή ακόµα η διαδικασία και για
πολλή ώρα. Αυτή η διαδικασία κράτησε σαράντα οκτώ ώρες,
σύµφωνα µε την υποχρέωση που υπάρχει, για έρευνα και διά-
σωση πιθανών νέων αγνοουµένων. Κανείς δεν ήξερε πόσοι αγνο-
ούνται. Κανείς δεν είχε επίσηµο στοιχείο καταγραφής για το
πόσοι επέβαιναν στη λάντζα, που µετέφερε τον κόσµο από την
Πέρδικα στη Μονή. 

Εποµένως, δεν υπάρχει υπαίτια καθυστέρηση του Λιµενικού
Σώµατος σ’ αυτό. Αντίθετα, όλο το Λιµενικό Σώµα και όλο το αρ-
χηγείο και ο περιφερειάρχης του Λιµενικού Σώµατος, ο Υπο-
ναύαρχος κ. Ντούνης, µαζί µε το πλοίο ανοικτής θαλάσσης έφτα-
σαν επιτόπου το δυνατόν συντοµότερα. 

Στη δευτεροµιλία µου θα αναφερθώ στα υπόλοιπα. 
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, αλλά έχει λεπτά ζητήµατα αυτό το

θέµα και γι’ αυτό καθυστέρησα. Σας ευχαριστώ πολύ για την κα-
τανόησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-
πουργέ. 

Ορίστε, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. Και παρακαλώ να είστε εντός του πλαισίου του χρόνου που
προβλέπεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε
Πρόεδρε, να πάρω λίγο χρόνο παραπάνω, γιατί δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ, από τα επτά λεπτά που µιλούσατε, τα τρία λεπτά µιλή-
σατε για τα ερωτήµατα, που σας έθεσα και τα άλλα τέσσερα
λεπτά κάνατε αντιπολιτευτική κριτική στη Νέα Δηµοκρατία. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω πως δεν πιστεύω ότι υπάρχει εκπρό-
σωπος του λαού, δεν πιστεύω ότι υπάρχει Βουλευτής µέσα σ’
αυτήν την Αίθουσα ο οποίος δεν σεβάστηκε τα θύµατα και τη
µνήµη των νεκρών και τις οικογένειές τους. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάποιο πρόβληµα.
Νοµίζω ότι δεν σας έχουν ενηµερώσει καλά. Το σκάφος «334»,
όπως λέτε, το οποίο ανήκει στο Λιµεναρχείο της Αίγινας, την τε-
λευταία φορά που τροφοδοτήθηκε µε καύσιµα ήταν στις 18 Ιου-
λίου. Η ενηµέρωση την οποία έκαναν οι λιµενικές αρχές της
Αίγινας ήταν ότι δεν είχε καύσιµα για να προστρέξει άµεσα, επει-

δή το δροµολόγιο στις 10 Αυγούστου δεν πραγµατοποιήθηκε. 
Και έρχοµαι και σε κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Το λιµενικό στην

περιοχή, στην Αίγινα, έχει ένα σκάφος. Και έρχοµαι στη γενική
ερώτηση: Στην Αίγινα υπήρχαν πάνω από ογδόντα χιλιάδες πο-
λίτες. Αν γινόταν ένα τραγικό γεγονός –όπως και έγινε-, ποια θα
ήταν η κινητοποίηση την οποία θα είχε το Λιµενικό Σώµα µε το
πλωτό του σκάφος; Δεν είχε καύσιµα! Αυτή ήταν η δικαιολογία
την οποία είπαν στους Αιγινήτες. Και εκείνη την ώρα ανεφοδια-
ζόταν, κύριε Υπουργέ! Αυτό είναι το ένα.  

Δεύτερον, σαφέστατα µισή ώρα µετά το περιστατικό, όταν
ενηµερώθηκε το λιµεναρχείο, πήγε ένα τζιπ του Λιµενικού Σώµα-
τος µε δύο άνδρες στην Πέρδικα. Ο ένας, όπως όντως λέτε, απο-
βιβάστηκε σε ένα σκάφος στην Πέρδικα και πήγε και στην πε-
ριοχή όπου έγινε το τραγικό συµβάν, αλλά προσέγγισε και το
«Duende».

Και εδώ υπάρχει ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, γιατί το µεγάλο
πρόβληµα, όπως σας είπα, δεν είναι ότι έρχοµαι εδώ να συζη-
τήσω τις ποινικές ευθύνες και να προσπαθήσω να καπελώσω το
χρέος και τη δουλειά που έχει να κάνει η δικαιοσύνη. 

Σας, ρωτάω λοιπόν, το εξής, κύριε Υπουργέ. Αυτός ο λιµενο-
φύλακας, αυτός ο λιµενικός ο οποίος πήγε στην περιοχή και ο
οποίος πήγε δίπλα στο «Duende» όφειλε ή δεν όφειλε να συνο-
δεύσει αυτός το «Duende» και να µη φύγουν οι επιβάτες από µέ-
σα; Όφειλε ή δεν όφειλε, αν έµπαζε το «Duende» νερά, να τους
βάλει στο σκάφος το οποίο πήγε εκεί και να τους προσαγάγει
αυτός στο λιµεναρχείο; Διότι πήγαν ασυνόδευτοι, κύριε Υπουρ-
γέ. Δεν µπορεί να καθόµαστε να συζητούµε για πράγµατα τα
οποία έπρεπε να γίνονταν αυτοµάτως. Σας λέω ότι µόνοι τους οι
φερόµενοι ως επιβάτες πήγαν στο λιµεναρχείο και εσείς µου λέτε
ότι το Λιµενικό έκανε καλά τη δουλειά του. Δεν είναι έτσι, κύριε
Υπουργέ. 

Εγώ δεν είµαι µάντης προθέσεων ούτε κάνω δίκη προθέσεων.
Εγώ δεν προσπαθώ να ανακαλύψω µυστήρια ούτε σκευωρίες.
Παραθέτω, όµως, τα γεγονότα έτσι όπως είναι. Το σκάφος του
Λιµενικού δεν είχε βενζίνη. Εκείνη την ώρα, λοιπόν, το τροφοδο-
τούσαν µε βενζίνη. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, αυτό το οποίο είπατε -και έχετε δίκιο- είναι ότι πήγε
το τζιπ του Λιµενικού, αποβιβάστηκε ο ένας από τους δύο υπαλ-
λήλους του Λιµενικού Σώµατος, πήγε στη θαλάσσια περιοχή,
πήγε στο «Duende», ρώτησε ποιοι ήταν οι επιβαίνοντες, του
είπαν ότι είναι µέσα στην καµπίνα και ότι έχουν πανικοβληθεί. Δεν
κατέβηκε, δεν µπήκε µέσα στο «Duende» για να δει ποιοι πραγ-
µατικά ήταν οι επιβάτες και τους άφησε και έφυγαν, και µου λέτε
ότι έπραξε σωστά το Λιµενικό και ότι ήσασταν εκεί όλη την ώρα
κατά τη διάρκεια της προανάκρισης.

Ρωτώ: Με όλα αυτά τα αναπάντητα ερωτήµατα, µε όλη αυτή
τη µυθολογία η οποία έχει αναπτυχθεί γύρω από το ποιοι ήταν
επιβάτες, θα έπρεπε ή δεν θα έπρεπε να διαταχθεί µία ΕΔΕ;

Αυτό είναι το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ.
Μετά υπάρχουν και άλλα ερωτήµατα για τα οποία δεν φέρετε

εσείς µόνο την ευθύνη, η Κυβέρνησή σας εννοώ. Βεβαίως, φέ-
ρετε την ευθύνη για το ότι ενάµιση χρόνο δεν έχουµε κάνει κάτι
σε µία τουριστική και ναυτική χώρα για να µπορέσουµε να λύ-
σουµε παθογένειες δεκαετιών, όπως και εµείς έχουµε ευθύνη,
όπως και όσοι κυβέρνησαν αυτόν τον τόπο έχουν ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ρωτώ κάτι, κύριε Υπουργέ: Είναι δυνατόν µετά από τις κα-
ταγγελίες οι οποίες υπήρχαν από κατοίκους της Πέρδικας αλλά
και από παραθεριστές, ότι το ίδιο έγινε και µε άλλα σκάφη την
προηγούµενη µέρα, την προπροηγούµενη µέρα, που έκαναν επι-
κίνδυνους ελιγµούς, να µην έχει παρουσιαστεί ένας λιµενοφύλα-
κας στην περιοχή; Είναι δυνατόν, όταν υπάρχουν καθηµερινά
δροµολόγια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσαφάδο,
να κλείνετε, παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πόσο να σας επι-

τρέψω;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ένα δευτερόλεπτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη έχουν περάσει
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τέσσερα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Είναι δυνατόν, όταν γίνονται

καθηµερινά δροµολόγια, τα οποία έχουν συγκεκριµένη ώρα από
λάντζες, να µην ξέρουµε και να µην υπάρχει ένας έλεγχος για το
πόσοι επιβαίνουν σε αυτές τις λάντζες; Δηλαδή, αν γινόταν ένα
ναυτικό ατύχηµα, ένα τραγικό ναυτικό δυστύχηµα, επειδή ένα
λαντζέρης αντί για είκοσι ή είκοσι δύο άτοµα τα οποία χωρούν
στη λάντζα, έβαζε σαράντα; Υπάρχει έλεγχος του κράτους;

Σας λέω ότι σε αυτό δεν έχετε µόνο εσείς την ευθύνη. Η ευ-
θύνη είναι διαχρονική, αλλά µη µου λέτε ότι το Λιµενικό έκανε
σωστά τη δουλειά του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και θα παρακαλούσα να πε-
ριοριστείτε στα τρία λεπτά που δικαιούστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κύριε Κατσαφάδο, δεν ξέρω, αλλά µάλλον δεν έπια-
σαν τόπο τα καλά λόγια που σας είπα στην πρωτοµιλία µου. Διο-
λισθήσατε στην ίδια κατεύθυνση, ανεβάζοντας τους τόνους και
κάνοντας σαφή προσπάθεια πολιτικής αξιοποίησης της τραγω-
δίας. Ο έλεγχος είναι θεµιτός, αλλά χρειάζεται µία προσοχή και
σεβασµός στα όρια.

Η δική µας Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά έχω ρυθµίσει µε
νόµο τη δυνατότητα να διευκολύνονται τα σκάφη του Λιµενικού
Σώµατος και να προµηθεύονται καύσιµα πέρα από τις διαγωνι-
στικές και τις άλλες διαδικασίες.

Σε κάθε περίπτωση, το σκάφος του Λιµενικού Σώµατος έφτασε
εκεί, στον χώρο στον συντοµότερο δυνατό χρόνο, πάντως όµως
όχι δυόµισι ώρες µετά, όπως είπατε στην πρωτοµιλία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μιάµιση ώρα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Μιάµιση. Σε είκοσι λεπτά έφτασε κατά τεκµήριο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Από τις δώδεκα µέχρι τη

µιάµιση, από τις δώδεκα που έγινε το γεγονός µέχρι που ενηµε-
ρωθήκατε είναι µιάµιση ώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσαφάδο,
µη διακόπτετε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Αφού σας λέω ότι στις 12.50’ συµβαίνει το τραγικό
δυστύχηµα και στις 13.30’ είναι καταγεγραµµένη συνοδεία του
σκάφους αυτού στη ρυµούλκηση του ταχυπλόου προς το λιµάνι
της Αίγινας από την περιοχή.

Άρα τι µου λέτε; Μην µπούµε, όµως, τώρα σε λεπτοµέρειες,
γιατί ήδη υπεισήλθατε στην ίδια την ανακριτική διαδικασία, στην
οποία εγώ δεν θέλω να υπεισέλθω.  

Εγώ περιέγραψα δεδοµένα. Δεν έκανα κρίση και µάλιστα, συ-
νολική για το αν υπάρχουν ή δεν υπάρχουν οποιεσδήποτε ευθύ-
νες. Δεν έχουν καταγραφεί υπηρεσιακά, δεν έχουν καταγραφεί
από την ανακριτική διαδικασία, δεν µε έχει καλέσει ο ανακριτής,
δεν µου έχει στείλει καµµία επισήµανση ότι υπάρχουν παραλεί-
ψεις που πρέπει να ελεγχθούν και µάλιστα υπαίτιες. Εάν προκύ-
ψουν τέτοια θέµατα, πρώτοι εµείς θα ελέγξουµε τα πάντα. Όµως,
δεν είναι δυνατόν να µεταβληθεί ο Υπουργός σε ανακριτή, όταν
η ανάκριση υπάρχει, είναι ανοικτή και πορεύεται.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, όλα αυτά τα ζητήµατα, δηλαδή
τι έπρεπε, τι δεν έπρεπε, σε τι συνθήκες, το ένα ή το άλλο, αφή-
στε την ανακριτική διαδικασία να τα ρυθµίσει. Η πολιτική αγωγή
έχει κάθε δικαίωµα και υποχρέωση, θα έλεγα, να θέσει όλα τα
ερωτήµατα και το κάνει. Εποµένως, εµείς πρέπει να είµαστε πιο
χαµηλά. 

Τώρα, γιατί πήγα στην Αίγινα; Ήµουν στο Λεωνίδιο και ο Αρ-
χηγός του Λιµενικού Σώµατος µε ενηµερώνει για το τραγικό συµ-
βάν. Δεν το σκέφτηκα ούτε στιγµή. Ο κ. Γεωργιάδης, ο Αντιπρόε-
δρος του κόµµατός σας ρώτησε: «Γιατί τσακίστηκε ο κ. Δρίτσας».
Ναι, τσακίστηκα και πήγα. Δεν θα µπορούσα να µείνω να κάνω
µπάνια στο Λεωνίδιο, όταν έχει συµβεί αυτή η τραγωδία. Φθά-
νοντας εκεί, δεν έκανα τίποτα άλλο παρά να συντονίσω –ήδη, η
ώρα ήταν πια απογευµατινή- από την δική µου πλευρά ευθύνης,
όλες εκείνες τις ενέργειες για τους τραυµατίες, για τη συνέχιση
της έρευνας διάσωσης. 

Είδα τα πληρώµατα των σκαφών και τους άντρες των Ειδικών

Δυνάµεων. Ασχολήθηκα µε όλα αυτά τα θέµατα της ευθύνης µου
και στον Λιµενάρχη, που είχε την ευθύνη της προανακριτικής δια-
δικασίας, το µόνο που του είπα ήταν να µην µείνει καµµία πτυχή
αυτής της υπόθεσης αδιερεύνητη. Καµµία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Αν δεν το λέγατε, δηλαδή…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Αυτό θα το έκανε ούτως ή άλλως, αλλά ήδη διάφο-
ρες φηµολογίες είχαν αρχίσει να κυκλοφορούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

Κύριε Κατσαφάδο, µην διακόπτετε σας παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Τελειώνω.
Το ΠΑΣΟΚ µετά τη συνέντευξή µου στον ΣΚΑΪ, στον κ. Λυριτζή,

στην οποία ανέφερα ότι δεν είναι µόνο η διαδικασία αδειών, που
εδώ ενέχεται το κόµµα σας και το ΠΑΣΟΚ και η ΝΔ, στο πως δί-
νονταν οι άδειες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κάνετε κάτι για να το αλλά-
ξετε αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Φυσικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Αναφέρω αναλυτικά, µην παρεµβαίνετε.

Εκεί ακριβώς αναφέρθηκα απαξιωτικά και για την οδήγηση στη
στεριά και για την οδήγηση στη θάλασσα, για κάθε συµπεριφορά
οδηγού ή κυβερνήτη που θέλει να έχει τον εαυτό του, όπως το
είπα, νταή και λεβέντη του βολάν και της θάλασσας και είπα ότι
µε την εµπειρία και τη γνώση που έχω στο πέρασµα Πέρδικας-
Μονής δεν νοείται υψηλή ταχύτητα. Είναι στενό πέρασµα. Ακόµα
και κολυµβητές, παράτολµους, θα µπορούσε κανείς να συναντή-
σει αλλά υπάρχει πληθώρα σκαφών, µικρών και µεγάλων, και δεν
νοείται ταχύτητα. 

Ένας έµπειρος κυβερνήτης, λοιπόν, κατά τεκµήριο -όχι από τη
δικογραφία, αλλά από την κοινή πληροφόρηση που βοούσε στο
νησί- δεν είναι νοητό να µην δείξει την οφειλόµενη επιµέλεια και
να τρέχει µε τη δύναµη που έχει ένα ταχύπλοο σκάφος σε αυτήν
την περιοχή. Είναι αδιανόητο να µην υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση
σε στενά περάσµατα, να επιτρέπεται να τρέχουν τα ταχύπλοα µε
την ίδια ταχύτητα όπως θα είναι στο πέλαγος. Αυτά είπα στις
απαντήσεις µου και το γραφείο Τύπου του ΠΑΣΟΚ έβγαλε ανα-
κοίνωση ότι παρενέβην στην προανάκριση και µάλιστα υπέρ του
κατηγορούµενου και από εκεί και πέρα άρχισε η σπέκουλα από
όλους σας, και από τα δηµοσιογραφικά επιτελεία και από τα πο-
λιτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ. Ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Αυτό, λοιπόν, δεν είναι σεβασµός στη µνήµη των νε-
κρών. Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, έχω να
κάνω µία ανακοίνωση:

Η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας από 12-9-2016 µέχρι και 13-9-2016, λόγω
µετάβασής της στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Δεν θα συζητηθεί, λόγω απουσίας του αρµόδιου Υπουργού

στο εξωτερικό, η τρίτη µε αριθµό 1205/31-8-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε τη «σκανδαλώδη πώληση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
έναντι του ευτελούς τιµήµατος των 45 εκατοµµυρίων ευρώ».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας –αρµόδιο
είναι το Υπουργείο Οικονοµικών- η πρώτη µε αριθµό 1212/5-9-
2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Σερ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον
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Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
«πλήρη αδράνεια για την αντιµετώπιση των «γκρίζων µισθώσεων»
στις µισθώσεις ιδιωτικών χώρων ως τουριστικών καταλυµάτων».

Εισερχόµαστε στην τέταρτη µε αριθµό 1207/1-9-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υ-
γείας, σχετικά µε την «ανυπαρξία πολιτικής στην προάσπιση της
υγείας των πολιτών». Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξαν-
θός.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα προχωρούσα σε αυτήν την ερώτηση, εάν
δεν είχα ανησυχήσει µε τον τρόπο που µε δηµόσιες ανακοινώ-
σεις το Υπουργείο αντιµετωπίζει θέµατα όπως η επανεµφάνιση
της ελονοσίας στη χώρα και βεβαίως µε τα αποτελέσµατα της,
κατά τη γνώµη µου, ανεπιτυχούς αντιµετώπισης της εποχιακής
γρίπης πρόσφατα.

Ο λόγος, λοιπόν, που κάνω αυτήν την ερώτηση είναι διότι το
John Hopkins, ένα από τα µεγαλύτερα πανεπιστήµια της Αµερι-
κής, δηµοσίευσε µία µεγάλη µελέτη στην Αµερική, όπου ως τρίτη
αιτία θανάτου στην Αµερική θεωρεί τα ιατρικά σφάλµατα. Τα δη-
µοσίευσε το BMJ, κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου. Κρούει
τον κώδωνα του κινδύνου, λέγοντας ότι αυτό οφείλεται κυρίως
στο ότι δεν τηρούνται οι κατευθυντήριες οδηγίες. Αυτό σηµαίνει
ότι θα πρέπει όλοι να είναι προσεκτικοί πάνω σε αυτό.

Θα επικαλεστώ µίαν άλλη µελέτη, την πρώτη που ανακοινώ-
θηκε αυτόν τον χρόνο από το Αµερικάνικο Κολλέγιο Καρδιολο-
γίας, όπου λέει περίπου τα εξής τροµερά πράγµατα. Πάλι για την
Αµερική µιλάω, που είναι αυστηροί οι νόµοι όσον αφορά την ια-
τρική δεοντολογία, αυστηρότεροι -αν θέλετε- από τους δικούς
µας. Μετά από εγχειρίσεις by pass ή επεµβατικές µεθόδους στην
καρδιολογία, επί πέντε χρόνια παρακολούθησαν τι γίνεται. Και τι
βρήκαν; Βρήκαν ότι στην πολυαγγειακή στεφανιαία νόσο οι επεµ-
βάσεις που γινόντουσαν µε stent είχαν έξι φορές περισσότερους
θανάτους από την κανονική χειρουργική επέµβαση. Όταν λέµε
«θανάτους», εννοούµε θανάτους. Δεν εννοούµε εργασία, παρα-
ποιηµένα αποτελέσµατα κ.λπ.. Εννοούµε καταγραφή µε ονοµα-
τεπώνυµο.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ποια πολιτική εφαρµόζει ή σκέφτεται
να εφαρµόσει το Υπουργείο Υγείας, για να δει τι γίνεται στη
χώρα, όχι µόνον στην καρδιολογία που έφερα ως παράδειγµα,
για να µην επεκταθώ σε άλλες ειδικότητες, αλλά σε όλες τις ει-
δικότητες; Υπάρχει, δηλαδή, ο µηχανισµός, η υπηρεσία που να
ελέγχει, όχι άτοµο κατ’ άτοµο, αλλά όπως γίνεται στην Αµερική,
σε νοσοκοµεία, σε ιδιωτικά κέντρα, σε οτιδήποτε τους φακέλους
και να βλέπει τι περίπου γίνεται; Γνωρίζουµε σήµερα, παραδείγ-
µατος χάριν, πόσα stents έχουν φυτευτεί στη χώρα; Ξέρουµε
πόσοι από αυτούς ζουν στην πενταετία; Δεν υπάρχουν καν επι-
στηµονικές εργασίες. Το Υπουργείο, όµως, οφείλει, αν δεν υπάρ-
χουν επιστηµονικές εργασίες, να οργανώσει µελέτες, γιατί αυτό
αποτελεί στόχο ουσιαστικό για τη ζωή και τον θάνατο.

Όταν στην προηγούµενη ερώτηση πολύ σωστά και ο Υπουρ-
γός και ο ερωτών Βουλευτής ανησυχούσαν για πέντε-έξι θανά-
τους που έγιναν σε ένα ατύχηµα, αντιλαµβάνεστε ότι, όταν
βλέπει κανείς τέτοια δεδοµένα στην παγκόσµια ιατρική κοινό-
τητα, θα πρέπει να ανησυχήσει για το τι συµβαίνει στο κράτος
του.

Η ερώτηση, λοιπόν, δεν έχει στόχο ούτε αντιπολιτευτικό ούτε
επικριτικό προς τον Υπουργό, αλλά έχει στόχο προβληµατισµού
του τι θα γίνει ή τι γίνεται αυτήν τη στιγµή στη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός, ο κ. Ξανθός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνάδελφε,
έχουµε συζητήσει ξανά αυτά τα θέµατα. Σας έχω απαντήσει µε
πολύ τεκµηριωµένα στοιχεία ότι το κλίµα γενικευµένης ανασφά-
λειας για τις υπηρεσίες δηµόσιας υγείας της χώρας και για τη
διαχείριση των υγειονοµικών προβληµάτων και των πολιτών της
πατρίδας µας αλλά και των µεταναστών και προσφύγων που βρί-
σκονται αυτήν την περίοδο στην Ελλάδα είναι σε πλήρη αντίθεση
µε την πραγµατικότητα.

Γίνεται µία συστηµατική προσπάθεια από συνδικαλιστικούς,
πολιτικούς και δηµοσιογραφικούς κύκλους να δηµιουργηθεί µία
εικόνα γενικευµένης ανασφάλειας στην κοινωνία όσον αφορά τα
υγειονοµικά θέµατα. «Το σύστηµα υγείας καταρρέει. Οι πολίτες
πεθαίνουν αβοήθητοι έξω από τις εντατικές. Υπάρχει υγειονοµική
βόµβα.» Άλλοι λένε ότι υπάρχει υγειονοµικό ναρκοπέδιο. «Υπάρ-
χουν επιδηµίες. Υπάρχει καταστροφή.» Νοµίζω ότι αυτός ο δρό-
µος είναι ολισθηρός. Δεν λέω ότι το κλίµα της τοποθέτησής σας
ήταν αυτό σήµερα, αλλά πραγµατικά πρέπει να σκεφτούν κά-
ποιοι, που µάλιστα έχουν και θεσµικούς ρόλους, ότι δεν µπορούν
να παίζουν µε αυτά τα πράγµατα.

Η δηµόσια υγεία είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να γίνεται αν-
τικείµενο χυδαίας πολιτικής σπέκουλας και αντιπαράθεσης.

Η χώρα είναι υγειονοµικά ασφαλής. Το πιστοποιούν οι επιστη-
µονικές και θεσµικές εκπροσωπήσεις της Ευρώπης. Μιλάω για
το Ευρωπαϊκό Κέντρο Ελέγχου των Λοιµώξεων, το ECDC. Έχει
έρθει το αµερικάνικο ECDC και στην έκθεσή του δεν αναφέρον-
ται τέτοιου τύπου προβλήµατα. Φυσικά, είµαστε σε διαρκή επι-
κοινωνία µε και τεχνική συνεργασία µε τον Παγκόσµιο Οργα-
νισµό Υγείας.

Υπάρχει, λοιπόν, ένα ερώτηµα εάν τηρούνται οι κατευθυντή-
ριες οδηγίες του ΠΟΥ, εάν σε αυτήν την χώρα ερευνώνται, ας
πούµε, τα επιστηµονικά δεδοµένα. Προφανώς υπάρχουν ελλεί-
ψεις και έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα –το ξέρετε πάρα πολύ
καλά κι εσείς- καταγραφής δεδοµένων στη χώρα. Όµως, αυτήν
την περίοδο ενισχύουµε τα εργαλεία, για να αποκτήσουµε πραγ-
µατικά αξιόπιστες βάσεις δεδοµένων και µε τα δεδοµένα αυτά
να κάνουµε και τον απαραίτητο πολιτικό σχεδιασµό.

Ολοκληρώθηκε µετά από µία ιστορία που κράτησε πάρα πολ-
λά χρόνια –νοµίζω πάνω από δεκαετία και στην οποία είχαν δα-
πανηθεί επίσης πάρα πολλά χρήµατα, αν θυµάµαι καλά πάνω
από 6 εκατοµµύρια ευρώ-, ολοκληρώθηκε αυτήν την περίοδο ο
λεγόµενος παλιά «χάρτης υγείας» ή «υγειονοµικός χάρτης». Η
νέα του ονοµασία είναι «Άτλας» υγείας. Είναι ένα πολύ ανεπτυγ-
µένο πληροφοριακό σύστηµα. Έγινε αδαπάνως για το ελληνικό
δηµόσιο από την Υπηρεσία Πληροφορικής του Υπουργείου και
την αντίστοιχη υπηρεσία του ΕΟΠΥΥ. Δεν αναθέσαµε σε κανένα
εξωτερικό προµηθευτή να µας το αναβαθµίσει και να µας το εκ-
συγχρονίσει. Έχουµε τώρα ένα πάρα πολύ καλό εργαλείο µε επι-
δηµιολογικά δεδοµένα, µε νοσολογικά δεδοµένα, µε δείκτες
θνησιµότητας, βρεφικής θνησιµότητας και µία εικόνα της γεω-
γραφικής κατανοµής των αναγκών υγείας σε όλη τη χώρα.

Επίσης, έχουµε ένα σύστηµα που λέγεται BI, που είναι ένα σύ-
στηµα που παίρνει τις πληροφορίες από τα πληροφοριακά συ-
στήµατα των νοσοκοµείων και δίνει τη δυνατότητα στο Υπουρ-
γείο, σε real time χρόνο, να έχει εικόνα των κενών, να έχει εικόνα
της ροής των πληρωµών, να έχει εικόνα της κάλυψης θέσεων αν-
θρώπινου δυναµικού, να έχει συνολική εικόνα της καθηµερινότη-
τας του συστήµατος υγείας. Έχουµε κάνει, λοιπόν, τις απαραί-
τητες παρεµβάσεις γι’ αυτό.

Αυτό, όµως, που έχουµε κάνει κυρίως είναι ότι προσπαθούµε
µε ευλάβεια και σεβασµό να υλοποιήσουµε τις κεντρικές κατευ-
θυντήριες γραµµές του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Αυτές
είναι: Πρώτον, η καθολική πρόσβαση των ανθρώπων στις υπηρε-
σίες υγείας. Αυτό το κάναµε µε τον νόµο 4368. Με αυτό τον νόµο
έγινε µία τεράστια τοµή, καλύπτοντας την περίθαλψη των ανα-
σφάλιστων ανθρώπων και εδραιώνοντας για πρώτη φορά στη
χώρα την άποψη ότι η υγεία είναι δικαίωµα που οφείλει η πολι-
τεία να το παρέχει σε όλους ανεξάρτητα από την εισοδηµατική,
την ασφαλιστική και την εργασιακή κατάστασή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα
παρακαλούσα να συντοµεύετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε και τον χρό-
νο της δευτερολογίας σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Επιτρέψτε µου δύο
λεπτά, γιατί αλλιώς χάνεται η ενότητα της παρέµβασης.

Η δεύτερη κατευθυντήρια οδηγία του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Υγείας είναι η στροφή στην πρωτοβάθµια φροντίδα για την
πρόληψη. Αυτό υλοποιείται αυτή την περίοδο µε ένα πολύ καλά
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επεξεργασµένο σχέδιο αναδιοργάνωσης της πρωτοβάθµιας
φροντίδας, ένα νέο µοντέλο που θα έχουµε µάλιστα την ευκαι-
ρία, αξιοποιώντας και ευρωπαϊκούς πόρους, να το προωθήσουµε
όχι σε µια πιλοτική εφαρµογή, όπως σχεδιάζαµε στην αρχή, αλλά
σε µία γενικευµένη εφαρµογή σε πενήντα αστικές περιοχές της
χώρας, αναπτύσσοντας πάνω από διακόσιες πενήντα νέες απο-
κεντρωµένες δοµές µε πυρήνα τον οικογενειακό γιατρό και την
οµάδα υγείας. Αυτές είναι οι κατευθύνσεις του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Υγείας.

Τρίτη κατεύθυνση: Έµφαση στην ψυχική υγεία και στις εξαρ-
τήσεις, που είναι η αναδυόµενη απειλή για την παγκόσµια υγεία.
Έχουµε έτοιµο νοµοσχέδιο -το ξέρετε, πιστεύουµε ότι θα το φέ-
ρουµε µέσα στον Σεπτέµβρη µε αρχές Οκτώβρη- για τη διοικη-
τική µεταρρύθµιση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας. Θα είναι µία
πολύ µεγάλη προσπάθεια αναζωπύρωσης του οράµατος της ψυ-
χιατρικής µεταρρύθµισης που είχε βαλτώσει και βελτίωσης της
εξυπηρέτησης των ανθρώπων που έχουν προβλήµατα ψυχικής
υγείας. 

Φυσικά το κρίσιµο ζήτηµα της έµφασης στη δηµόσια υγεία.
Επειδή, λοιπόν, όντως το προσφυγικό έθεσε νέα δεδοµένα στη
χώρα, η πρώτη µας προτεραιότητα και το µέγιστο µέληµα ήταν
να δηµιουργήσουµε µηχανισµούς επαρκούς αντίδρασης σε
όποια προβλήµατα εµφανιζόντουσαν, που ήταν αναµενόµενο να
εµφανιστούν. Πραγµατικά αυτή την περίοδο έχουµε καταφέρει
τα όποια κρούσµατα λοιµώξεων να είναι εντοπισµένα, να περι-
χαρακωθούν έγκαιρα, να µην υπάρξει διασπορά ούτε στον προ-
σφυγικό πληθυσµό ούτε στον ευρύτερο κοινωνικό ιστό, να
αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικά και να παίρνουµε και τα εύ-
σηµα από το ευρωπαϊκό CDC. Επίσης, να συνεργαζόµαστε µε
αξιοπρέπεια και µε ψηλά το κεφάλι µε όλους τους θεσµούς.

Αυτό κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Η χώρα είναι υγειονοµικά ασ-
φαλής. Βεβαίως να συζητήσουµε όσο θέλετε τρόπους καλύτε-
ρης βελτίωσης, καλύτερης επιστηµονικής αναδιοργάνωσης του
συστήµατος, δηµιουργίας νέων δεδοµένων και νέων εργαλείων
άσκησης πολιτικής. Νοµίζω, όµως, ότι οφείλουµε όλοι, ειδικά στα
θέµατα δηµόσιας υγείας, να δείχνουµε την απαιτούµενη υπευ-
θυνότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κρεµαστινέ,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε και µένα λίγο χρόνο, διότι το
θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη για τη
διακοπή. Κανένας δεν αντιλέγει ότι το θέµα είναι σοβαρό. Όµως,
και ο Κανονισµός προβλέπει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επτά λεπτά µίλησε ο Υπουργός, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο Υπουργός µίλησε
επτά και πλέον λεπτά. Δεν αρνούµαι την ανοχή, που την επιδει-
κνύει ούτως ή άλλως το Προεδρείο. Το ξέρετε πολύ καλά και
εσείς ως Αντιπρόεδρος. Όµως, θα παρακαλούσα να µην πλατει-
άζουµε, διότι περιµένουν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι µε τις επί-
καιρες ερωτήσεις που έχουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι ακριβής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αφαιρέστε µου τον χρόνο, παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να ξέρετε ότι στο Υπουργείο αυτό έχω
κάνει δυόµισι χρόνια Υπουργός και µάλιστα εξωκοινοβουλευτι-
κός Υπουργός. Έχω κάνει και πέντε χρόνια Πρόεδρος της Επι-
τροπής Κοινωνικών Υποθέσεων και έχω χειριστεί αυτά τα θέµατα. 

Εγώ στη θέση σας θα ήµουν ιδιαίτερα ανήσυχος και δεν θα
εφησύχαζα κανέναν. Έχω να σας πω το εξής: Στις 5 Αυγούστου
ο Πρόεδρος Οµπάµα σε εθνικό δίκτυο ενεφανίσθη και είπε –δείτε
το CNN- ότι εισέβαλε ο ιός Ζίκα στην Αµερική: «Έχω τέσσερα
κρούσµατα στη Φλόριντα. Υπολογίζω ότι θα επεκταθούν τα κρού-
σµατα. Κάνω έναν γενικότερο έλεγχο όσον αφορά τις µεταγγί-
σεις στην Αµερική. Διατάζω. Λέω ότι θα επεκταθούν τα κρού-

σµατα. Δεν καθησυχάζω». Οµπάµα, 5 Αυγούστου. 
Εχθές λέει: «Ιός Ζίκα, ένα κρούσµα στη Μαλαισία». Διότι όπως

είναι ο κόσµος σήµερα δεν απέχει πολύ η Αµερική από τη Μα-
λαισία και από την Ελλάδα. 

Eρώτηµα: Εµείς ανησυχούµε για το ιό Ζίκα; Έχει γίνει τίποτα
ή περιµένουµε το πρώτο περιστατικό;

Όταν εγώ, λοιπόν, ήµουν Πρόεδρος της Επιτροπής Κοινωνι-
κών Υποθέσεων είπα σε επίπεδο Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ότι
εισέβαλε η ελονοσία στην Ευρώπη και µιλάω για το 2011. Σα-
ράντα δύο κρούσµατα στην Ελλάδα από τσίµπηµα κουνουπιού
σε Έλληνες πολίτες, όχι το εισαγόµενο, και ζήτησα βοήθεια. Είπα
«η εισβολή στην Ελλάδα είναι εισβολή στην Ευρώπη, εσείς θα
έχετε το πρόβληµα, εµείς το έχουµε τώρα». Η βοήθεια, τεχνο-
κρατική, εδόθη. Τον επόµενο χρόνο από σαράντα δύο κρού-
σµατα είχαµε είκοσι και τον επόµενο δέκα και τον µεθεπόµενο
µηδέν. Παρ’ ότι τα κρούσµατα αυξάνονταν, παρ’ ότι οι µετανά-
στες αυξάνονταν, παρ’ ότι οι φορείς των µεταναστών αυξάνον-
ταν, επειδή έγινε καταπολέµηση σωστή, το 2014 είχαµε µηδέν
κρούσµατα, το 2015 επανεµφανίζονται, το 2016 συνεχίζουν και
δεν ξέρουµε πόσο θα φτάσουν µέχρι το τέλος του χρόνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ, εάν ήµουν Υπουργός, δεν θα έλεγα ότι είµαι ήσυχος, θα
έλεγα ότι είµαι ιδιαίτερα ανήσυχος. Αυτό είναι το ζητούµενο στην
ιστορία, πώς αντιµετωπίζονται τα θέµατα.

Όσον αφορά την πρώτη ερώτηση, εγώ θα περίµενα να µου
πείτε ότι, ξέρετε, βάλαµε τόσα stents από τα ταµεία στη χώρα,
τόσοι άρρωστοι ζουν σήµερα από αυτούς που βάλαµε, δεν γνω-
ρίζουµε από τι πέθαναν οι άλλοι, δεν έχει γίνει µελέτη. Προγραµ-
µατίζουµε νέες µελέτες, µία, δύο, τρεις, τέσσερις. Να σας βοη-
θήσουµε, εάν θέλετε, πάνω σε αυτά, στα τεχνοκρατικά εννοώ. 

Λοιπόν, αυτή είναι η απάντηση. Το να µου λέτε ότι όλα είναι
καλά στη χώρα, εντάξει χαίροµαι που το ακούω, αλλά δεν είµαι
καθόλου εφησυχασµένος, όταν βλέπω αυτά τα νούµερα, τα
οποία είναι γενικά. 

Για να µην σας πάω σε άλλους, σας πάω στον εαυτό µου. Εγώ
έβαλα το θέµα του Έµπολα το 1995 στην Ευρώπη, ως Υπουργός
Υγείας, και ξέρετε τι µου είπαν οι συνάδελφοι Υπουργοί τότε; «Τι
είναι αυτά που λέτε, αυτά είναι θέµατα που απασχολούν την υπο-
σαχάρια Αφρική, εµείς είµαστε Ευρωπαίοι, είµαστε Αµερικανοί.»
Ο Έµπολα ήρθε σε είκοσι χρόνια. Δεν είναι, λοιπόν, αυτή η τα-
κτική η σωστή. Η τακτική η σωστή είναι ότι ανησυχούµε για το
παραµικρό, η τακτική η σωστή είναι αυτή, την οποία βλέπουµε
να εφαρµόζουν οι άλλοι. Θα έβγαινε ποτέ εδώ ο Πρωθυπουργός
ή ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να πει ότι έχουµε ένα περιστα-
τικό µε ιό Ζίκα; Δεν λέω ότι το απαιτώ, καθόλου, αλλά ο Υπουρ-
γός Υγείας πρέπει να βγει να το πει πρώτος και να πει «ανη-
συχώ», όπως είπε ο Οµπάµα. Αυτή είναι η σωστή πολιτική υγείας. 

Σας το λέω αυτό, διότι, επειδή είχαµε µία συζήτηση για τη
γρίπη, εγώ µετά έστειλα ένα σηµείωµα -για να υπάρχει στα Πρα-
κτικά- για το τι έπρεπε να γίνει και να µην έχετε αυτούς τους
αριθµούς στη γρίπη. Υπάρχει στα Πρακτικά της Βουλής. Γιατί το
έστειλα; Γιατί εάν δεν τα κάνετε, του χρόνου τα πράγµατα θα
είναι χειρότερα, µπορεί να είναι και εξίσου καλά. Όµως, εγώ το
έστειλα. Το έστειλα για να το φέρω –που εύχοµαι να µην το φέρω
και να γίνουν όλα καλά, αλλά λέω, εάν δεν γίνουν- και να σας πω
«ορίστε, αυτό είπα».

Πρέπει να ξέρετε, κύριε Ξανθέ, ότι είµαι τεχνοκράτης και δεν
έρχοµαι στη Βουλή για να κάνω τον πολιτικάντη ούτε να εκµε-
ταλλευθώ τη ζωή και τον θάνατο. Διότι, άµα ήθελα να τον εκµε-
ταλλευθώ, ξέρω πολλούς τρόπους να τον εκµεταλλευθώ. Αυτό
να το έχετε υπ’ όψιν σας. Παρακαλώ πολύ να το λάβετε υπ’ όψιν
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κρεµαστινέ,
ούτε εγώ ούτε κανένας από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
έχουµε ισχυριστεί ότι όλα τα πράγµατα λειτουργούν άψογα στο
σύστηµα υγείας. Ίσα ίσα έχουµε αναγνωρίσει τα προβλήµατα,
τις ακάλυπτες ανάγκες, τις παθογένειες, τις στρεβλώσεις, τη δυ-
σκολία η οποία υπάρχει στην καθηµερινότητα των ανθρώπων και
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των εργαζοµένων στο σύστηµα υγείας.
Αυτό το οποίο, όµως, λέµε και το αποδεικνύουµε µε έργα είναι

ότι έχει αλλάξει η πολιτική κατεύθυνση, ότι στην πράξη υπάρχει
προτεραιότητα στη δηµόσια περίθαλψη σε αυτή τη χώρα µε αυ-
ξηµένη χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων, µε δέσµες προσλή-
ψεων µόνιµου προσωπικού, µε αναδιοργάνωση του συστήµατος
προµηθειών, µε ανάπτυξη της πρωτοβάθµιας φροντίδας. 

Εγώ αυτό ισχυρίζοµαι και φυσικά στα θέµατα δηµόσιας υγείας
πρέπει να είµαστε όλοι πάρα πολύ προσεκτικοί και πολύ υπεύ-
θυνοι στη στάση µας. 

Φυσικά είµαστε σε µία περίοδο διακινδύνευσης. Ο σύγχρονος
κόσµος, οι δυτικές κοινωνίες και προφανώς η κλιµατική αλλαγή
και οι µετακινήσεις των πληθυσµών και το µεταναστευτικό-προ-
σφυγικό κύµα αυτής της περιόδου δηµιουργούν επιπλέον κινδύ-
νους. Είναι άλλο αυτό, να αναγνωρίζεις τον κίνδυνο, να παίρνεις
τα µέτρα που πρέπει και άλλο να καταφεύγεις σε µία λαϊκιστική
υστερία που παίζει και µε ξενοφοβικά αντανακλαστικά, τα οποία
ξέρετε ότι αυτήν την περίοδο σε όλη την Ευρώπη έχουν ευνοϊκό
κοινωνικό έδαφος. 

Στα θέµατα της ελονοσίας δείτε πώς χειριστήκαµε το θέµα. Τι
είπαµε εµείς; Δεν κρύψαµε τα κρούσµατα. Είπαµε µάλιστα δη-
µόσια ότι αναµένονται και νέα εγχωρίως µεταδιδόµενα κρού-
σµατα στο επόµενο διάστηµα. Αυτό λέει η επιδηµιολογική πρό-
βλεψη. 

Αλλά δεν βγήκαµε, κύριε Κρεµαστινέ, να λέµε ότι το 2010 και
το 2011 ή το 2011 και το 2012 που ήσασταν εσείς -ο πολιτικός
σας χώρος- στην εξουσία, ότι είχαµε έκρηξη κρουσµάτων και
φταίτε εσείς, γιατί υπήρξαν αυτά τα κρούσµατα. 

Υπάρχει µία διακύµανση…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Προσέξτε. Εδώ έχω

µία ανακοίνωση του ΠΑΣΟΚ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν την έκανα εγώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): …η οποία λέει επι-

στηµονικές ανακρίβειες, κύριε Κρεµαστινέ. Ξέρετε τι λέει η ανα-
κοίνωση του ΠΑΣΟΚ; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, εγώ ό,τι λέω, ισχύει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): «Η επανεµφάνιση
της ελονοσίας ενώ είχε εκριζωθεί το 2014 στη χώρα οφείλεται
στον ΣΥΡΙΖΑ». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν θα απολογηθώ για αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Προσέξτε. Αφήστε
µε τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κρεµαστινέ,
µην διακόπτετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν µπορείτε, λοι-
πόν, να κάνετε πολιτική κριτική και µάλιστα καλοπροαίρετη, ό-
πως λέτε, -εγώ το αποδέχοµαι. Δεν µπορεί να γίνεται και από
εσάς προσωπικά και από τον πολιτικό σας χώρο µε ανακρίβειες. 

Η ελονοσία έχει εκριζωθεί στη χώρα από το 1974, κύριε Κρε-
µαστινέ. Από τότε υπήρξαν και υπάρχουν κάθε χρόνο σποραδικά
κρούσµατα που οφείλονταν σε εισαγόµενη µετάδοση. Όντως,
από το 2009 έχουµε καταγραφή εγχωρίως µεταδιδόµενων κρου-
σµάτων εξαιτίας της παρουσίας πληθυσµού µεταναστών στη
χώρα από ενδηµικές περιοχές. Αυτή η ετήσια παρουσία κρου-
σµάτων έχει µία διακύµανση: άλλοτε φτάνει στα σαράντα, άλλοτε
φτάνει στο µηδέν και άλλοτε φτάνει στα τέσσερα που έχουµε
φέτος. Ελπίζουµε να µην έχουµε άλλο, αλλά πολύ πιθανόν να
έχουµε όπως µας λένε οι επιδηµιολόγοι. Αυτό δεν σηµαίνει ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ επανέφερε την ελονοσία στη χώρα, διότι αυτό είπατε,
κύριε Κρεµαστινέ, ως πολιτικός χώρος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας παρακαλώ, δεν είπα αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν λέω ότι το εί-
πατε εσείς. Έχω ανακοίνωση της κ. Χριστοφιλοπούλου του ΠΑ-
ΣΟΚ. Ορίστε! Θα την καταθέσω στα Πρακτικά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Εγώ έχω κάνει συγκεκριµένη ερώτηση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κοιτάξτε, µε αυτά τα

θέµατα δεν θα παίζουµε. Ή θα κάνουµε σοβαρή επιστηµονική
και τεχνοκρατική συζήτηση, ή θα κάνουµε λαϊκισµό. Διαλέξτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ξανθό. 
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, θα ήθελα

να ενηµερώσω το Σώµα ότι η πρώτη µε αριθµό 1210/5-9-2016
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Θεοφύλακτου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προστασία από την κατά-
σχεση των αναδροµικά καταβαλλόµενων συντάξεων δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού. 

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 1211/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις αυ-
ξήσεις στις ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού.

Λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 1204/30-8-2016 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Ποτα-
µιού κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την αύξηση της παραβατι-
κότητας µε θύµα τους πολίτες.

Οµοίως, δεν θα συζητηθεί και η πέµπτη µε αριθµό 1208/2-9-
2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Γεωργίου Λαζαρίδη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε τις συγχωνεύσεις αστυνοµικών τµηµάτων στο
Νοµό Θεσσαλονίκης.

Η δεύτερη µε αριθµό 1206/31-8-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, σχετικά µε την «ανθελληνική δράση τούρκων πρακτόρων
και εκπροσώπων τους στη Θράκη» δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του Υπουργού Εξωτερικών κ. Κοτζιά, εξαιτίας απουσίας
του εκτός Αθηνών.

Τέλος, η τέταρτη µε αριθµό 1216/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την απορρόφηση όλων των παιδιών στους παι-
δικούς σταθµούς δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουρ-
γού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1215/5-9-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την µετατροπή του επιδόµατος ανεργίας
σε επιταγή εργασίας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Ουρανία Αντωνοπούλου.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ας πάµε σε µία άλλη «ανίατη ασθένεια» του καπιταλιστικού συ-

στήµατος, για την οποία δίνετε «ασπιρίνες», αυτή της ανεργίας. 
Κυρία Υπουργέ, πριν από λίγες µέρες ανακοινώσατε ένα

ακόµα πρόγραµµα του ΟΑΕΔ και το παρουσιάσατε ως νέο, ως
δήθεν καινοτόµο, αυτό της µετατροπής του επιδόµατος ανερ-
γίας σε επίδοµα εργασίας, καινοτοµία που πράγµατι εξέπληξε
και τους εκπροσώπους των βιοµηχάνων και των άλλων αγροτι-
κών οργανώσεων. Δεν περίµεναν αυτό το βήµα της παραπέρα
ενίσχυσής τους µε τις εισφορές των εργαζοµένων, που ο σκοπός
τους είναι η προστασία των ανέργων µ’ αυτό το ισχνό επίδοµα,
που έχει καταντήσει τόσο ισχνό από τις µειώσεις που έχουν απο-
φασιστεί και που εσείς διατηρείτε, κάτι που πράγµατι δεν είχαν
τολµήσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό και η µεγάλη ικανοποίησή τους. 
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Το επίδοµα ανεργίας, που στηρίζεται στον κόπο και τον ιδρώτα
χιλιάδων εργαζοµένων, το µετατρέπετε σε άµεση ενίσχυση των
εργοδοτών. Προστίθεται και αυτό στον πακτωλό των δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ των προγραµµάτων που υλοποιήθηκαν όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια και αποτέλεσαν το εργαλείο για εξασφάλιση
πιο φτηνής εργατικής δύναµης. Διευκόλυνε την κατάργηση της
πλήρους και σταθερής δουλειάς, την κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων, ενίσχυσε την ευελιξία, κατάργησε εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα. Όπως αναφέρει η διοικήτρια του ΟΑΕΔ
σε συνέντευξή της, η καθαρή επίπτωση των προγραµµάτων στην
απασχόληση ήταν ασήµαντη. 

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, έρχεται και τα κάνει αυτά σε µία πε-
ρίοδο που η ανεργία έχει «κοκκαλώσει» σε υψηλά επίπεδα, που
η προστασία των ανέργων και των οικογενειών τους έχει εκµη-
δενιστεί. Φτάσαµε αυτή η ελάχιστη βοήθεια του επιδόµατος α-
νεργίας µε το «κουτσουρεµένο» επίδοµα των 360 ευρώ που λαµ-
βάνει µόλις το 10% των ανέργων, να δίνεται από την Κυβέρνηση
της «δεύτερης φοράς Αριστερά» απλόχερα στους εργοδότες, να
αυξάνει το τζίρο τους και τα κέρδη τους, αφού αυτοί που θα πα-
ράγουν τον πλούτο δεν θα πληρώνονται από τον εργοδότη, αλλά
από τις εισφορές που παρακρατούνται από τους εργαζόµενους
που, όπως είπα, σκοπός τους είναι η επιδότηση κατά την περίοδο
της ανεργίας τους. 

Αυτό αποτελεί πρόκληση, κυρία Υπουργέ. Αυτός ο σχεδιασµός
σας, σε συνδυασµό µε τις δήθεν ανύπαρκτες ή τις δήθεν δεσµεύ-
σεις που αναλαµβάνουν οι εργοδότες, αλλά και η µη θεµελίωση
σταθερών θέσεων εργασίας, ανοίγει νέα γραµµή παραγωγής οι-
κειοθελών αποχωρήσεων που θα «βαφτίζονται» στη συνέχεια
«προσλήψεις ανέργων». Η µετατροπή του επιδόµατος σε επιταγή
εργασίας δηµιουργεί νέο χτύπηµα στους κλαδικούς µισθούς
γιατί, όπως κι εσείς είπατε σε συνέντευξή σας, κυρία Υπουργέ,
θα διασφαλίσετε τον κατώτερο µισθό. Όχι τον κλαδικό, αλλά τον
κατώτερο µισθό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσώτη, ο-
λοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα λοιπόν, θα συµβάλετε στην προσπάθεια που κάνει η ερ-

γοδοσία να κατεβάσει τους κλαδικούς µισθούς στα επίπεδα της
εθνικής συλλογικής σύµβασης εργασίας. 

Ρωτάµε, λοιπόν, αν θα επιµείνετε σ’ αυτό το προκλητικό πρό-
γραµµα παραπέρα ενίσχυσης της εργοδοσίας και ουσιαστικά αν
θα αφήσετε απροστάτευτους τους ανέργους, έστω και αυτό το
10% που σήµερα προστατεύεται µ’ αυτό το επίδοµα ανεργίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αντωνοπούλου.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµες και αξιότιµοι Βουλευτές, θέλω να ευχαριστήσω
πρώτα απ’ όλα τον κ. Κατσώτη που µου δίνει την ευκαιρία να ανα-
φερθώ σ’ αυτό το πολύ σηµαντικό ζήτηµα.

Η Κυβέρνησή µας από την πρώτη στιγµή έβαλε στο κέντρο της
προσοχής της και της πολιτικής της το να υποστηρίξει τον κόσµο
που έχει περάσει στην ανεργία και βάλαµε σαν προγραµµατισµό
και στόχο το να εξορθολογίσουµε τους λίγους πόρους που έχει
η χώρα µας σήµερα, ώστε να ενδυναµώσουµε το ανθρώπινο δυ-
ναµικό από τη µία και από την άλλη να κάνουµε τις παρεµβάσεις
που χρειάζονται, ώστε να µπορούν να γίνονται καινούργιες προσ-
λήψεις.

Αναφερθήκατε σε πολλά. Δεν θα χρησιµοποιήσω καν την
απάντηση που είχα ετοιµάσει στην ερώτηση που καταθέσατε. Θα
απαντήσω, όµως, συγκεκριµένα στα θέµατα που θέσατε σήµερα. 

Υποστηρίζουµε –είπατε- τους βιοµηχάνους. Υποστηρίζουµε τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας που είναι οι πάρα πολύ
µικρές επιχειρήσεις. Γι’ αυτό, λοιπόν, είπαµε ότι αυτό το πρό-
γραµµα απευθύνεται σε εκείνες τις πολύ µικρές επιχειρήσεις που
έχουν από µηδέν σήµερα µέχρι και εννέα ή δέκα εργαζόµενους.
Αυτές είναι οι πολύ µικρές επιχειρήσεις. Το κάναµε ακριβώς γιατί
δεν θέλουµε να υποστηρίξουµε τις µεγάλες εταιρείες που έχουν
τη δυνατότητα να κάνουν προσλήψεις και δεν θέλουµε να έχουµε
υποκαταστάσεις. Ήµασταν πολύ προσεκτικοί σε αυτό.

Μιλήσατε για «ασπιρίνες». Ακούστε. Με τις «ασπιρίνες» τις ο-
ποίες η Κυβέρνησή µας έχει «δώσει», έχει καταφέρει σε ένα πάρα
πολύ δύσκολο περιβάλλον να µειώσει τον αριθµό των ανέργων
κατά εκατόν δέκα τρεις χιλιάδες, να αυξήσει τους απασχολού-
µενους κατά εκατόν είκοσι χιλιάδες. Αυτό όχι επειδή έχουµε
brain drain και φεύγει ο κόσµος από τον χώρο της εργασίας.
Διότι άµα δείτε, το εργατικό δυναµικό έχει αυξηθεί ταυτόχρονα.
Άρα η απασχόληση αυξήθηκε, ο αριθµός των ανέργων έχει πα-
ρουσιάσει πτώση και αυτό το πετυχαίνουµε ακριβώς γιατί χρη-
σιµοποιούµε όλα τα δυνατά εργαλεία που έχουµε µε εξορθο-
λογισµένο τρόπο.

Αναφερθήκατε στην πλήρη και σταθερή δουλειά. Έχουµε πα-
ραλάβει όχι µόνο ένα τεράστιο ποσοστό ανεργίας, αλλά ελαστι-
κές σχέσεις τις οποίες προσπαθούµε –καταβάλλουµε κάθε
προσπάθεια- να αλλάξουµε. Έχουµε, λοιπόν, τους πρώτους επτά
µήνες του 2016, πρώτη φορά από το 2010, αλλαγή στην πτωτική
τάση. 

Δεν είµαστε ευχαριστηµένοι εδώ που έχουµε φτάσει. Έχουµε
πολύ δρόµο µπροστά µας. Αλλά οι ασπιρίνες που λέτε, προσπα-
θούν να βάζουν αυτό το µικρό και σταθερό βηµατισµό µέσα στην
αγορά εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας αναπληρώτριας Υπουργού)

Θα χρειαστώ άλλο ένα λεπτό.
Μιλήσατε για ανέργους οι οποίοι τώρα δεν θα µπορούν να

παίρνουν το επίδοµά τους. Ποιος το είπε αυτό; Εµείς δίνουµε επι-
λογή στον άνεργο. Δεν υπάρχει υποχρεωτικότητα. Λέµε ότι
όποιος θέλει να συµµετέχει και να δώσει τα 360 ευρώ σαν υπο-
στήριξη σε µία επιχείρηση για να τον προσλάβει. 

Για παράδειγµα, µπορεί να είχε επίδοµα ανεργίας για πέντε
µήνες ή για δώδεκα. Μπορεί ο άνθρωπος να είναι στον ενδέκατο
µήνα. Εµείς λέµε πάρε τον ενδέκατο και τον δωδέκατο, να σε
προσλάβει µία επιχείρηση και να έρθει συµπληρωµατικά το
Υπουργείο Εργασίας να υποστηρίξει αυτή τη θέση εργασίας,
έχοντας διασφαλίσει ότι τρεις µήνες πριν την πρόσληψη δεν έχει
γίνει απόλυση σε αυτή τη συγκεκριµένη δουλειά για την οποία
προσλαµβάνεται. Κατά τη διάρκεια των δώδεκα µηνών, που εξα-
σφαλίζουµε, δεν θα γίνει απόλυση και υπάρχει και υποχρεωτικό-
τητα στη συνέχεια να τον κρατήσει ο επιχειρηµατίας για τρεις
µήνες. 

Εάν αυτό το αναζητεί ο άνεργος ή όχι, δηλαδή, να µην περιο-
ριστεί στα 360 ευρώ αλλά να µπορέσει να έχει µία θέση εργα-
σίας, θα φανεί. Δεν είναι µε τον κατώτατο µισθό υποχρεωτικά.
Εµείς δίνουµε 360 ευρώ. Το τι θα εµφανιστεί σαν τάση µέσα στην
αγορά, θα το δούµε. Γι’ αυτό δεν είπαµε ότι βγάζουµε νόµο και
το ανοίγουµε σε όλους τους ανέργους. Είπαµε για δέκα χιλιάδες,
να δούµε πώς πηγαίνει, να κάνουµε τους ελέγχους µας και να
δούµε τελικά εάν ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες των ανέργων.

Υποστηρίζουµε τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, υποστηρίζουµε
την επανένταξη των ανέργων, όσων επιθυµούν και νοµίζουν ότι
θέλουν να ενταχθούν σε αυτό το Πρόγραµµα. Γιατί λέω, «όσοι
επιθυµούν», κύριε Βουλευτά; Γιατί το λέω αυτό; Διότι όταν κά-
ποιος µπαίνει στην ανεργία, υπάρχει ένα χρονικό διάστηµα που
ψάχνει για καλύτερη δουλειά που θέλει να πάει σε ένα ΙΕΚ να αλ-
λάξει τα προσόντα του, που θέλει να µπορέσει να ενταχθεί σε
ένα Πρόγραµµα µικρής κατάρτισης που αυτό πιστεύει ότι θα τον
οδηγήσει σε µία πρόσληψη µόνιµης θέσης. Δεν θα µπορούσαµε
ποτέ να το κάνουµε υποχρεωτικό εµείς σαν Κυβέρνηση. Λέµε ότι
δίνουµε την εναλλακτική λύση. Υπάρχει περίπτωση αυτό το πρό-
γραµµα να µην έχει απορροφητικότητα, να µην θέλουν να συµ-
µετέχουν. Θα το αποσύρουµε.

Σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες η ελληνική οικονοµία µαζί µε
τον ιδιωτικό τοµέα –θα σας το πω- έχει καταφέρει να δηµιουρ-
γήσει καινούριες θέσεις εργασίας. Κάθε φορά που κάνουµε µία
προσπάθεια να υποστηρίξουµε τους ανέργους να ενταχθούν
στην αγορά εργασίας, έρχεστε εσείς και λέτε γιατί κάνουµε
αυτό, γιατί κάνουµε εκείνο, γιατί δίνουµε «ασπιρίνες».

Δηλαδή, τι να κάνουµε; Να κάτσουµε µε σταυρωµένα χέρια να
περιµένουµε πότε θα έρθει η ποθητή ανάπτυξη; Είµαστε υποχρε-
ωµένοι! Το έχουµε κάνει σε κάθε πρόγραµµα. Με µεγάλη µου
χαρά να έρθω σε µία ολοµέλεια, σε µία επιτροπή, να σας παρου-
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σιάσω ακριβώς τι έχουµε κάνει και πώς έχουµε πετύχει αυτά τα
αποτελέσµατα. Δεν έγιναν από µόνα τους. Η Κυβέρνησή µας
προσπάθησε και η Κυβέρνησή µας το πέτυχε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Κατσώτης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι πάλι προ-
καλείτε µε την απάντησή σας. Το ποια είναι η τάση ξέρουµε πολύ
καλά: είναι η βαθύτερη εκµετάλλευση των εργαζοµένων, η απλή-
ρωτη εργασία. Αυτή είναι η τάση που υπάρχει και αυτή εσείς την
ενισχύετε. 

Αυτό που λέτε: «Τι να κάνουµε; Να περιµένουµε την ανάπτυ-
ξη;» Όχι, να προστατεύσετε τον άνεργο. Ούτε ευρώ απ’ αυτά
που πληρώνει ο εργαζόµενος δεν θα πρέπει να δώσετε στην ερ-
γοδοσία. Ούτε ευρώ! Μέχρι τώρα εσείς συνεχίζετε αυτήν την
προκλητική ενίσχυσή τους. Προκλητική ενίσχυση! 

Για να δούµε κατά πόσο λέτε για τους µικροµεσαίους. Τι λέει,
λοιπόν, η διοικήτριά σας, η κ. Καραµεσίνη στη συνέντευξή της;
«Η σχέση µικροµεσαίων επιχειρήσεων και ΟΑΕΔ µπορεί µεν να
διευκόλυνε τις πρώτες να χρηµατοδοτούν µε κρατικά έξοδα αυ-
τούς που είχαν προεπιλέξει ή τις ασφαλιστικές εισφορές συγγε-
νών τους, που θα δούλευαν ούτως ή άλλως σε επιχείρηση και
χωρίς την επιχορήγηση, αλλά η καθαρή επίπτωση των προγραµ-
µάτων στην απασχόληση ήταν ασήµαντη». Άρα λοιπόν ο ΟΑΕΔ
ενοχοποιεί τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις για την αποτυχία των
προγραµµάτων των προηγούµενων. Πού προσανατολίζεται;
Προσανατολίζεται στις µεγάλες επιχειρήσεις που θέλουν να ρο-
κανίσουν, όπως συνήθως, και τα προγράµµατα. 

Για δείτε το «CARREFOUR»! Τι προγράµµατα έχει πάρει, κυρία
Αντωνοπούλου; Για δείτε! Μεγάλη επιχείρηση! Όχι από εσάς
τώρα, δεν λέω επί δικής σας υπουργίας. Από πριν. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε και µη φωνασκείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε. Μη διακό-

πτετε. Παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εδώ επιδοτείτε τους άνεργους µε

10%! Οι άνεργοι από το 1.280.000 επιδοτούνται µόνο µε 10%.
Δεν ντρέπεστε λιγάκι να λέτε ότι προστατεύετε τους ανέργους;
Και δίνετε µόνο το 10%, µε προϋποθέσεις τέτοιες που όλοι είναι
εκτός; Και ποια είναι λοιπόν εδώ η πολιτική αυτή που λέτε, ότι
εσείς έχετε για την προστασία των ανέργων; Μήπως πήρατε
άλλα µέτρα για τους ανέργους; 

Έχουµε κάνει µία πρόταση νόµου από τον Μάρτιο του2016 για
τους ανέργους. Ακόµα δεν το έχετε φέρει στη Βουλή να το συ-
ζητήσουµε εδώ και να δούµε αν πράγµατι υπάρχουν µέτρα ανα-
κούφισης των ανέργων ή όχι. Να δούµε αν εσείς θέλετε να πά-
ρετε αυτά τα µέτρα ή αρνείστε και είστε στην ίδια κατεύθυνση
µε τους προηγούµενους. Να δούµε αν είστε στην κατεύθυνση
που έχει χαράξει η Ευρωπαϊκή Ένωση για στήριξη της εργοδο-
σίας µε κάθε τρόπο, έτσι ώστε µέσα από τον ΟΑΕΔ, µε εργαλείο
τον ΟΑΕΔ -όπως µε τα Τοπικά Σύµφωνα Απασχόλησης που πρω-
τοστατήσατε τότε και σαν ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΣ- να χτυπήσετε τις κλα-
δικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας, να χτυπήσετε την πλήρη
και σταθερή εργασία, να διευρύνετε τις ελαστικές µορφές απα-
σχόλησης. Διότι αυτό έχει γίνει µέχρι σήµερα και αυτό συνεχίζει
να γίνεται και µε τη δική σας πολιτική και µε τα προγράµµατα και
µε την ενίσχυση –όπως λέτε- της εργασίας και όχι της ανεργίας. 

Προστασία των ανέργων! Αυτό προέχει σήµερα. Κι εσείς έχετε
φύγει έξω από κάθε τέτοια γραµµή και λογική για να προστατεύ-
σετε τους ανέργους. Και αυτό το 10% σε λίγο θα είναι απροστά-
τευτο. Και αφήστε ότι είναι επιλογή δική τους. Η επιλογή είναι
πολιτική και η επιλογή αυτή θα γενικευτεί, έτσι ώστε αυτή η ει-
σφορά που παρακρατείται σήµερα να πηγαίνει και αυτή στον
τζίρο και στα κέρδη των επιχειρήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αντωνοπού-
λου, έχετε τον λόγο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ. 

Ας µην µιλήσω για τη δωρεάν πρόσβαση σε υγεία. Ας µην µι-
λήσω για την ελεύθερη µετακίνηση των ανέργων σε µέσα µαζι-
κής µεταφοράς και το τι ακριβώς άλλο έχουµε κάνει. Θα επικεντ-

ρωθώ στην ουσία αυτού που λέτε. 
Επικαλεστήκατε τα λόγια της διοικήτριας του ΟΑΕΔ, της κ. Κα-

ραµεσίνη. Πραγµατικά, µε φέρνετε σε δύσκολη θέση γιατί δεν
περίµενα ότι θα κάνετε επιλεκτικά απόσπαση λόγων που έχει
βγάλει η κ. Καραµεσίνη και θα το παρουσιάσετε σαν θέση της
για το τι γίνεται σήµερα. 

Ακούστε, η κ. Καραµεσίνη, µε την οποία συνεργάζοµαι πολύ
στενά -όπως ξέρετε, είναι φορέας τον οποίο εποπτεύω- είπε
αυτά που αναφέρατε για προηγούµενους προγραµµατισµούς.
Αυτό που αλλάξαµε και είπα «εξορθολογισµός» έγκειται ακριβώς
σε αυτό. 

Τι κάναµε, ακριβώς για να µην προσλαµβάνει κάποιος έναν
συγγενή του, ακριβώς διότι προηγουµένως σε µία παρόµοια προ-
σπάθεια που είχε γίνει το 2011 υπήρχε ο περιορισµός ότι θα πρέ-
πει η επιχείρηση –οποιαδήποτε επιχείρηση όχι οι πολύ µικρές
επιχειρήσεις, η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, αυτοί
που έχουν πληγεί και έχουν υποστεί τα µέγιστα- να τον έχει
προσλάβει για είκοσι τέσσερις µήνες; Ε, δεν υπάρχουν αυτές οι
επιχειρήσεις, κύριέ µου, σήµερα! Άρα, δεν έµπαινε κανένας να
µπορέσει να προσλάβει µέσα απ’ αυτό το πρόγραµµα. Είχε µείνει
αδρανές, κανένας δεν πήγαινε. Αυτό λέει η κ. Καραµεσίνη. 

Ερχόµαστε, εµείς, λοιπόν, πιλοτικά να κάνουµε µια διόρθωση.
Εξακολουθείτε να λέτε ότι είναι µόνο το 10%. Είναι το 10% διότι
το παραλάβαµε. Έχετε προσέξει µήπως τον ανασχεδιασµό που
κάναµε όσον αφορά την κοινωφελή εργασία; Ότι τώρα ο κόσµος
εργάζεται για οκτώ µήνες και άρα οι σαράντα τρεις χιλιάδες άν-
θρωποι, που θα προσληφθούν µέσα απ’ αυτό πρόγραµµα -την
«ασπιρίνη» που λέτε εσείς- στη συνέχεια, µετά από οκτάµηνη ερ-
γασία µε όλα τα εργασιακά δικαιώµατα, θα µπορέσουν να πά-
ρουν το ταµείο ανεργίας; Για πείτε µου, όταν σήµερα έχουµε
εκατόν δώδεκα- εκατόν δεκατρείς χιλιάδες και ξαφνικά θα έχεις
άλλους σαράντα τρεις δεν θα ανέβει το 10%; ««ασπιρίνη» µας
δίνει η κ. Αντωνοπούλου για άλλη µια φορά».

Ακούστε, αυτές οι παρεµβάσεις έχουν µοναδικό στόχο να µπο-
ρέσουµε να υποστηρίξουµε τους ανέργους να έχουν επιλογές,
να µην έχουµε οριζόντια προγράµµατα κατάρτισης, όπως είχαµε
µέχρι τώρα, αλλά κλαδικά, να µπορούν να επανενταχθούν στην
αγορά εργασίας. Σε αυτό αυτή η δουλειά δεν είναι δουλειά ενός,
δεν είναι δουλειά της Αντωνοπούλου µόνο ούτε του Υπουργείου
Εργασίας. Είναι δουλειά όλων των Υπουργών και όσων βρίσκον-
ται δίπλα µου, που υποστηρίζουν την επιχειρηµατικότητα των
νέων, που κάνουµε µία σειρά παρεµβάσεις. Διότι τα αποτελέ-
σµατα για τα οποία σας µίλησα, δηλαδή, η πτώση της ανεργίας
–επαναλαµβάνω- δεν είναι δουλειά ενός. Είναι δουλειά µιας κυ-
βέρνησης, που οργανωµένα, συντεταγµένα έχει σαν στόχο την
υποστήριξη ανέργων και την επανένταξή τους το δυνατό συντο-
µότερο στην εργασία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Αντωνοπούλου.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1209/2-9-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταν-
τινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αντιστάθµιση της
πορείας «κατάρρευσης» της ελληνικής οικονοµίας. Θα απαντήσει
ο Υπουργός κ. Σταθάκης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως αρµόδιος Υπουργός Οικονοµικών και Ανά-

πτυξης το Υπουργείο παίρνει πρωτοβουλίες που αφορούν την
επιχειρηµατικότητα.

Συµφωνούµε όλοι πια ότι τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ του Ιουνίου
µιλούν για 0.9% ύφεση. Και ο κ. Χουλιαράκης πια, µε δήλωσή
του, αποδέχεται ότι αυτά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ είναι σωστά
και τα αποδέχεται και η Κυβέρνηση. Αν έχετε κάποιο άλλο στοι-
χείο, θα σας παρακαλούσα να µας το πείτε. 

Την ίδια στιγµή ψήφισε η Κυβέρνηση έναν αναπτυξιακό νόµο.
Είχατε πει ότι εντός τριµήνου θα είχαν βγει όλες οι υπουργικές
αποφάσεις. Σας είχαµε πει ότι ήταν χρονοβόρες και περιµένουµε
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από εσάς να ακούσουµε αν ακόµα και αυτός ο αναπτυξιακός
νόµος, ο οποίος θα έδινε διακόσιες πενήντα χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας κατά τον γενικό σας γραµµατέα, είναι έτοιµος και µπο-
ρούν επενδυτές να καταθέσουν τις προτάσεις τους. 

Το δεύτερο είναι ότι, παρ’ όλο ότι υπήρχε στην αρχή µια δυ-
νατότητα µε το πακέτο Γιούνκερ, θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε
πού βρίσκεται αυτήν τη στιγµή. Πραγµατικά, υπάρχει µια επιχεί-
ρηση η οποία µόνη της, κατά κύριο λόγο, έκανε τη συµφωνία,
αλλά θα θέλαµε να µας πείτε πού βρίσκονται οι άλλες προτάσεις.

Το τρίτο θέµα είναι το νέο ΕΣΠΑ 2014-2020, όπου εσείς, σε
δική σας απάντηση είπατε -και το καταλαβαίνετε- ότι µπορεί να
έχουν ενεργοποιηθεί προγράµµατα, αλλά αυτή τη στιγµή πολύ
δύσκολα θα πέσουν πάνω από 500 ή 600 εκατοµµύρια. Και νο-
µίζω ότι σε αυτά τα νούµερα που λέω, ξεφεύγω από τα όρια,
γιατί αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη προγράµµατα γύρω στα
243. Δεν ξέρω πόσα χρήµατα µπορούν να απορροφηθούν και θα
ήθελα να µας το πείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε αυτό και θα επανέλθω µετά. 
Το τέταρτο θέµα είναι οι µεγάλες επενδύσεις, που καλώς ή

κακώς το Υπουργείο Ανάπτυξης -µπορεί να µην είναι ακριβώς
δική σας αρµοδιότητα- παίζει έναν σηµαντικό ρόλο. Μία µεγάλη
επένδυσης είναι το Ελληνικό, που δυστυχώς ο κ. Τσακαλώτος
δεν µας κάνει τη χάρη να έρθει εδώ και οκτώ µήνες στη Βουλή
να µας µιλήσει. Θα έχει άλλες, σοβαρές δουλειές να κάνει. Είναι
µία επένδυση ύψους 8 δισεκατοµµυρίων, η οποία καθυστερεί.
Διαβάζουµε τα δηµοσιεύµατα. Και εσείς οι ίδιοι λέτε ότι θα φέρει,
µε βάση τη µελέτη του ΙΟΒΕ, πάνω από εξήντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας, θα βοηθήσει στο ΑΕΠ κατά 2%. 

Υπάρχουν και άλλες ιδιωτικές επενδύσεις, για τις οποίες εσείς,
ως Υπουργός της Οικονοµίας, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε στη
Βουλή για το δικό σας σχέδιο, ώστε να αλλάξουν τα δεδοµένα
προς όφελος της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός κ. Σταθάκης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Θα ξεκινήσω µε τα περί ύφεσης και κατάρρευ-
σης της ελληνικής οικονοµίας που φέρει ο τίτλος της ερώτησής
σας, «Μέτρα αντιστάθµισης της πορείας «κατάρρευσης» της ελ-
ληνικής οικονοµίας».

Να υπενθυµίσω για πολλοστή φορά ότι κατάρρευση της ελλη-
νικής οικονοµίας είχαµε την περίοδο 2009-2014, όταν το ΑΕΠ της
χώρας συρρικνώθηκε κατά 25%, όταν η ανεργία από το 11% έφ-
τασε στο 29%, όταν ο σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου µειώθηκε
κατά 64% και οι επενδύσεις έπεσαν περίπου 60%, η ιδιωτική κα-
τανάλωση 23% και οι δηµόσιες δαπάνες 28%. Αυτό λέγεται κα-
τάρρευση της οικονοµίας.

Το 2015 και το 2016 η οικονοµία, όπως και να το µετρήσετε,
σταθεροποιείται. Το 2015 η ύφεση ήταν κάτω από 1% -αυτό το
είχαµε πει από τον Ιούνιο και ακόµη περισσότερο τον Σεπτέµβρη-
µία χρονιά που έγιναν τρεις εκλογικές αναµετρήσεις, που ήταν
η περίοδος της επαναδιαπραγµάτευσης, που φτάσαµε σε µία
συµφωνία όπου µέσα από αυτήν έχουµε πλέον ένα σταθερό πρό-
γραµµα ανάκαµψης της οικονοµίας. Άρα, την ιδέα της κατάρρευ-
σης µάλλον πρέπει να την αντικαταστήσετε µε την ιδέα της
σταθεροποίησης µε προοπτική ανάκαµψης. Αυτά είναι τα δεδο-
µένα.

Δεύτερον, για το δεύτερο τρίµηνο του 2016 βγήκε ο τίτλος ότι
και το δεύτερο τρίµηνο υπάρχει ύφεση. Η ύφεση σε ετήσια βάση
-το τονίζω, σε ετήσια βάση- είναι µείον 0,9% -αυτό δεν είναι και-
νούργια είδηση- γιατί φέρει το βάρος των τριών τριµήνων της πε-
ριόδου, του τέλους του 2015 και των αρχών του 2016.

Το δεύτερο τρίµηνο είναι το πρώτο τρίµηνο που έχει θετικό
πρόσηµο σε σχέση µε το προηγούµενο. Είναι συν 0,20% και κάτι.
Εάν προσθέσουµε σ’ αυτό τη βεβαιότητα ότι και το τρίτο τρίµηνο,
αυτό του καλοκαιριού, θα έχει θετικό πρόσηµο, ενισχύεται η κεν-
τρική ιδέα ότι το δεύτερο εξάµηνο του 2016 είναι το σηµείο στρο-
φής από τη στασιµότητα στην ανάκαµψη. Εάν επακολουθήσει
και τρίτο τρίµηνο, όπως ξέρετε τα τρία διαδοχικά τρίµηνα µε θε-

τικό πρόσηµο θεωρούνται από τους οικονοµολόγους µονιµότερο
στοιχείο για ανάκαµψη της οικονοµίας. Ως εκ τούτου, µε αυτές
τις προβλέψεις και τα δεδοµένα δικαιώνεται και η διατύπωση ότι
από Ιούνιο σε Ιούνιο -αυτό που έχει και η Ευρωπαϊκή Ένωση- η
ελληνική οικονοµία θα αυξηθεί σε δωδεκάµηνη βάση µε 2,7%.

Αυτά περί ύφεσης. Τώρα περί των δεδοµένων για τα διάφορα
θέµατα που θίξατε.

Αναπτυξιακός νόµος: Ο αναπτυξιακός νόµος που ψηφίσαµε,
είχαµε πει ότι θα ενεργοποιηθεί µέσα στον Σεπτέµβρη. Τα τέσ-
σερα πρώτα προγράµµατα, τα οποία είναι και τα πιο σηµαντικά,
αναµένεται να βγουν στη διαβούλευση στις 20 Σεπτεµβρίου. Ανα-
φέροµαι στα προγράµµατα της «Γενικής Επιχειρηµατικότητας»
και αρκετά άλλα. Υπενθυµίζω ότι είναι οκτώ. Από τα οκτώ προ-
γράµµατα, τα τέσσερα θα βγουν τώρα στη διαβούλευση και θα
ενεργοποιηθούν προφανώς αµέσως µετά.

Δεύτερον, όλες οι κανονιστικές αποφάσεις που χρειαζόντου-
σαν µέχρι σήµερα, έχουν εκδοθεί. Για παράδειγµα, κανονιστική
απόφαση για τη σύσταση γνωµοδοτικής επιτροπής, για τον ορι-
σµό διακριτών κατηγοριών επενδυτικών σχεδίων κ.ο.κ.. Ορισµέ-
νες συµπληρωµατικές θα βγουν µαζί µε τα προγράµµατα στα
οποία και θα αναφέρονται.

Άρα, στα τέλη του Σεπτέµβρη ή την πρώτη βδοµάδα του Οκτώ-
βρη οι επιχειρήσεις θα  µπορούν να κάνουν αίτηση στα τέσσερα
µεγάλα προγράµµατα του αναπτυξιακού νόµου. Ταυτόχρονα –
να το επισηµάνω αυτό- ο αναπτυξιακός νόµος είχε µία ισχυρή µε-
ταβατική διάταξη για τις προηγούµενες επενδύσεις των παλιών
αναπτυξιακών νόµων. Μιλάµε για δύο χιλιάδες επενδύσεις που
βρίσκονται σε διάφορα στάδια ολοκλήρωσης. Αρκετές απ’ αυτές
έχουν ολοκληρωθεί και δεν είχαν πληρωθεί.

Σας υπενθυµίζω ότι στόχος και δέσµευσή µας ήταν εντός του
επόµενου χρόνου να επιταχύνουµε τις διαδικασίες εκκαθάρισης
των παλιών αναπτυξιακών νόµων, µε πρόσληψη διακοσίων εξω-
τερικών συνεργατών, µηχανικών, οικονοµολόγων και άλλων ειδι-
κοτήτων που θα κάνουν τους ελέγχους και µεταστροφή όλης της
υπηρεσίας στο Υπουργείο στην επιτάχυνση των αξιολογήσεων.
Υπολογίζουµε να φτάσουµε σε έναν επιθυµητό ρυθµό, να κλεί-
νουµε εκατό επενδύσεις το µήνα κατ’ ελάχιστον.

Άρα, η απάντηση είναι ότι στο µεν αναπτυξιακό κλείνουµε και
εκταµιεύουµε πόρους από τους παλιούς αναπτυξιακούς, στα
συγχρηµατοδοτούµενα που λήγουν φέτος και στα αυτόνοµα τα
οποία θα αποπληρωθούν σε βάση επταετίας, όπως είχε προβλέ-
ψει ο νόµος, και ταυτόχρονα ενεργοποιούµε τον καινούργιο ανα-
πτυξιακό σε κανονική ροή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Το δεύτερο που ήθελα να επισηµάνω αναφέρεται στις θεσµι-
κές παρεµβάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ ακόµα.
Πέρα από τον αναπτυξιακό νόµο, από τα ΕΣΠΑ, τα οποία

προσδοκούµε ότι θα απορροφήσουν όλα αυτά τα προγράµµατα
που συνδέονται µε την επιχειρηµατικότητα ύψους ενός δισεκα-
τοµµυρίου -και θα τα απορροφήσουµε µέχρι τέλος του χρόνου-
όπως ξέρετε, θα έχει προκηρυχθεί το 50%. Αυτά που προκηρύχ-
θηκαν µέχρι τέλος Οκτώβρη. Σε αυτά που προκηρύχθηκαν ήδη,
εξαιτίας του µεγάλου ενδιαφέροντος που είχαν και εξαιτίας και
του γεγονότος φυσικά ότι πλέον έχουµε βάλει µία διαδικασία στα
ΕΣΠΑ που προσοµοιάζει στις πανελλήνιες εξετάσεις και κανένας
δεν µπορεί να επέµβει και να επηρεάσει το αποτέλεσµα, γιατί
όλες οι αξιολογήσεις γίνονται τυφλά, χωρίς να ξέρει το όνοµα
της επιχείρησης κ.ο.κ., και άρα είναι ένα «τυφλό» σύστηµα από-
λυτης αξιοκρατίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογίας σας. Φθάσαµε στα επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Ωραία, όπως θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Κωνσταντινόπου-
λος έχει τον λόγο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Καταλαβαίνω ότι σας
λένε στο Υπουργείο ότι για πρώτη φορά γίνεται το «τυφλό» σύ-
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στηµα, αυτό που αναφέρατε εσείς «όλα κλειστά». Και στις προ-
ηγούµενες αξιολογήσεις «τυφλό» σύστηµα είχαµε. Απλώς, σας
το λέω, για να σας ενηµερώνουν τουλάχιστον σωστά. 

Τώρα, δεν θέλω να µπω στο τι έγινε τα προηγούµενα χρόνια.
Είναι οι δηλώσεις του κ. Ντοµπροβόσκι, πολύ γνωστές σε όλους
για το πού βρισκόµασταν το 2014 και πού πήγαµε. Είναι γνωστές
οι δηλώσεις του κ. Ρέγκλινγκ, παρουσία του κ. Τσακαλώτου, για
τα 86 δισεκατοµµύρια που κόστισαν οι καλοί οικονοµολόγοι του
ΣΥΡΙΖΑ και ο καλός Πρωθυπουργός στη χώρα. Αυτά, όµως, τα
αφήνουµε.

Εγώ χαίροµαι πάρα πολύ, γιατί οι προτάσεις που είπατε για
τους αξιολογητές και όλα αυτά, ήταν προτάσεις που σας είχαµε
κάνει εµείς και χαιρόµαστε που θα υλοποιηθούν. Κρατώ από
εσάς ότι από την 1η Οκτωβρίου οι επενδυτές, ο ιδιωτικός τοµέας
θα µπορεί να κάνει τις αιτήσεις του για τα επενδυτικά σχήµατα.
Είναι µία δέσµευση, που ελπίζω να την κρατήσετε, διότι θυµάστε
ότι την άλλη φορά είχατε πει ότι θα καταθέσετε τον επενδυτικό
νόµο και τον καταθέσατε µετά από δύο χρόνια. Είµαστε εδώ,
όµως, και είναι θετικό αυτό. 

Χαίροµαι που λέτε ότι θα απορροφήσετε ένα δισεκατοµµύριο.
Δεν θα πω εγώ αν είναι πολλά, αλλά χαίροµαι που στη δέσµευσή
σας λέτε ότι θα απορροφηθεί ένα δισεκατοµµύριο από τα νέα
προγράµµατα. Εδώ θα είµαστε να τα δούµε. 

Όµως, σας έβαλα και άλλα θέµατα -ελπίζω στη δευτερολογία
σας να αναφερθείτε- που αφορούν τις µεγάλες επενδύσεις, για
τις οποίες έχετε ευθύνη και εσείς ως Υπουργός Οικονοµίας. Έχει
να κάνει µε το πακέτο Γιούνγκερ. Και θα ήθελα να µου πείτε,
αυτά που έχετε καταθέσει σε εµάς, πού βρίσκονται και σε ποιες
διαδικασίες. Επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω ποιες άλλες είναι
οι πρωτοβουλίες σας ως προς την επιχειρηµατικότητα και τις µε-
γάλες επενδύσεις. 

Δεν θα ήθελα να σας αναφέρω το γνωστό πρόβληµα που έχει
προκύψει µε τη ΔΕΣΦΑ, το οποίο δηµιουργεί νέα δεδοµένα ή οτι-
δήποτε άλλο. Σας είπα, όµως, για ένα χαρακτηριστικό πρόβληµα,
τη µεγαλύτερη επένδυση που θα δηµιουργήσει και θα αλλάξει
τα δεδοµένα στη χώρα και την Αθήνα. Είναι αυτό που λέµε ότι
θα υλοποιηθεί η Αθηναϊκή Ριβιέρα από το Πέραµα µέχρι το Σού-
νιο. Και ξέρετε ότι τα έργα αυτά, που σήµερα ολοκληρώθηκαν
σε ένα µέρος της περιοχής αυτής, αναβάθµισαν την Αθήνα. Νο-
µίζω ότι από εσάς τουλάχιστον θα περιµένουµε µια απάντηση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Θα ξεκινήσω, συνεχίζοντας από εκεί που στα-
µάτησα. 

Υπενθυµίζω ότι η στρατηγική απέναντι στις ιδιωτικές επενδύ-
σεις, όπως έχει χαραχθεί, έχει τρία κοµµάτια. Το ένα κοµµάτι
είναι τα ΕΣΠΑ. Τα ΕΣΠΑ χρηµατοδοτούν τα Προγράµµατα Επι-
χειρηµατικότητας µέχρι στιγµής, µικρές και πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις, και είναι απόλυτα προσανατολισµένα σε νεοφυείς επιχει-
ρήσεις και σε µικρές και πολύ µικρές. 

Ο αναπτυξιακός νόµος είναι απολύτως προσανατολισµένος

στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Ο τοµέας των στρατηγικών επεν-
δύσεων, το Γιούνγκερ plan και οι µεγάλες επενδύσεις αποτελούν
µια άλλη χωριστή ενότητα, όπου η κύρια αρωγή γίνεται µε την
πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά εργαλεία. Συνεπώς, η στρατηγική
είναι αποσαφηνισµένη στα τρία κουτιά της. 

Τώρα, επιτρέψτε µου να πω δύο-τρία πράγµατα για τις µεγά-
λες επενδύσεις.

Κατ’ αρχάς, στο Γιούνγκερ plan θα προστεθεί και ένα καινούρ-
γιο εργαλείο, το οποίο ιδρύεται αυτές τις ηµέρες. Είναι το ταµείο
συµµετοχών, τη διαχείρισή του οποίου θα αναλάβει το Ευρω-
παϊκό Επενδυτικό Ταµείο, το EIF, όπου ως στόχο έχει την προ-
σέλκυση επενδυτικών κεφαλαίων από δηµόσιους πόρους αλλά
και από ιδιωτικούς και από τράπεζες, προκειµένου να δηµιουρ-
γηθεί ένας µεγάλος χρηµατοδοτικός θεσµός, ένα fund of funds
δηλαδή, το οποίο θα προσφέρει πρωτίστως και συµµετοχές στη
µετοχική σύνθεση.

Τώρα, επανέρχοµαι στις χρηµατοδοτήσεις τύπου Γιούνγκερ.
Το πρόγραµµα των χρηµατοδοτήσεων επεξεργάζεται και ωριµά-
ζει τα σχέδια, τα οποία έχουµε εξαγγείλει εδώ, τα σαράντα και
πλέον σχέδια ύψους 5,6 δισεκατοµµυρίων και ταυτόχρονα, προ-
χωρούν οι ιδιωτικές επενδύσεις µαζί και η χρηµατοδότηση ορι-
σµένων από τις ιδιωτικοποιήσεις, οι οποίες υλοποιούνται βήµα-
βήµα. Αναφέροµαι και στα περιφερειακά αεροδρόµια και στο λι-
µάνι του Πειραιά.

Σχετικά µε το Ελληνικό: Η σύµβαση του Ελληνικού, όπως ξέ-
ρετε, έχει υπογραφεί µαζί µε ένα κείµενο αµοιβαίας κατανόησης.
Είναι ένα από τα δέκα προαπαιτούµενα, το οποίο θα έρθει στη
Βουλή εντός του µήνα για επικύρωση. Είναι η συµφωνία, η οποία
έγινε τον περασµένο Ιούνιο.

Επιπρόσθετα, επιτρέψτε µου να υπογραµµίσω και τρεις ακόµη
πρωτοβουλίες σηµαντικού αντίκτυπου για τη διευκόλυνση των
ιδιωτικών επενδύσεων. Η πρώτη πρωτοβουλία είναι αυτή που
είναι ήδη στη διαβούλευση, δηλαδή η αυτοαδειοδότηση των επι-
χειρήσεων σε τέσσερις µεγάλους κλάδους της οικονοµίας. Η επι-
χείρηση θα µπορεί να αυτοαδειοδοτείται και απλώς να γνω-
στοποιεί τη λειτουργία της επιχείρησης. Αυτό αφορά και τον του-
ρισµό και την εστίαση και µεγάλους τοµείς της ελληνικής οικο-
νοµίας. Ο έλεγχος θα γίνεται εκ των υστέρων στη λειτουργία της
επιχείρησης. Άρα, µηδενίζεται ο χρόνος, ο οποίος για γραφει-
οκρατικούς λόγους καθυστερούσε, προκειµένου να ανοίξει µια
επιχείρηση σε αυτούς τους τέσσερις τοµείς που προχωρούν
στην αυτοαδειοδότηση. 

Επιπρόσθετα, ο θεσµός της «Μίας στάσης» για το σύνολο των
επιχειρήσεων, που θα συγκροτηθεί σε περιφερειακό και επιµε-
λητηριακό επίπεδο, θα έρθει µέσα στον Οκτώβρη µε την επιµε-
λητηριακή νοµοθεσία και µια πληθώρα άλλων µέτρων, τα οποία
αποβλέπουν στη ριζική απλοποίηση της έναρξης λειτουργίας των
επιχειρήσεων και στην προσπάθεια να στηριχθεί άµεσα και απο-
τελεσµατικά η νέα επιχειρηµατικότητα και ο επενδυτικός κύκλος,
στον οποίο όλοι φιλοδοξούµε ότι µπαίνει η οικονοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:

Πρώτον, οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού,
Εξωτερικών, Οικονοµικών, Επικρατείας, η Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και ο Υφυπουργός
Εξωτερικών κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση του Τριµερούς Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της
Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου και της Κυβέρνησης της
Κυπριακής Δηµοκρατίας για τη Συνεργασία στον τοµέα του του-
ρισµού».

Δεύτερον, οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου 2016
σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γεωργίας και Εγγείων Βελτιώ-
σεων της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου για συνεργασία
στον τοµέα της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας».

Τρίτον, οι Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Βουλγα-
ρίας περί Διασυνοριακής Αστυνοµικής Συνεργασίας». 

Τέλος, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
κατέθεσαν στις 7 Σεπτεµβρίου 2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του
Μνηµονίου Συνεννόησης σχετικά µε την Οργάνωση, Διοίκηση,
Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση του Μικτού Κλιµά-
κιου του ΝΑΤΟ για τον Ηλεκτρονικό Πόλεµο [Joint Electronic
Warfare Core Staff (JEWCS)] προς υποστήριξη του NATO, µεταξύ
του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Οµοσπον-
διακού Υπουργείου Άµυνας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας
της Γερµανίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρα-
τίας, του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, του
Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας, του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου Μεγάλης Βρετανίας και
Βορείου Ιρλανδίας, του Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής, του Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών
Δυνάµεων της Ευρώπης και του Αρχηγείου της Ανώτατης Συµ-
µαχικής Διοίκησης Μετασχηµατισµού.»

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση του σηµερινού σχεδίου

νόµου.
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Προσαρ-
µογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2014/40/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
(αριθµ. L 127/1 της 29.4.2014), όπως το Παράρτηµα ΙΙ της Οδη-
γίας αυτής τροποποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα
Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014
για την τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας 2014/
40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου µε τη

θέσπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προειδοποιήσεων
που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού, καθώς
και άλλες συναφείς διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
31ης Αυγούστου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τρο-
πολογιών.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι έχει κατατεθεί µία υπουργική
τροπολογία που αφορά το ΚΕΘΕΑ και έχουν υποβληθεί πέντε -
µάλλον τέσσερις, γιατί η µία απεσύρθη- βουλευτικές τροπολο-
γίες. Θα ήθελα ο κύριος Υπουργός κατά τη διάρκεια της οµιλίας
του να πει ποιες κάνει δεκτές, για να ξέρουν οι συνάδελφοι όταν
θα τοποθετηθούν. 

Στους δύο πρώτους εισηγητές θα ανοίξει η ηλεκτρονική εγ-
γραφή και όσοι συνάδελφοι επιθυµούν, µπορούν να εγγραφούν. 

Αν δεν υπάρχει κάποια παρατήρηση επί της διαδικασίας, να
ξεκινήσουµε. Δεν υπάρχει.

Ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λό-
γο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; Έχω ένα αίτηµα προς εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λοβέρ-
δο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ που
µου δίνετε τον λόγο. 

Δεν θα σας καθυστερήσω, κύριε Μιχαηλίδη.
Κύριε Πρόεδρε, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης θα ήθελα -στο µέτρο των δυνατοτήτων
του Προεδρείου βέβαια- να ζητήσετε από τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών αν µπορεί να έρθει ή να στείλει κάποιον συνεργάτη του
Υφυπουργό, να µας ενηµερώσει για τον τρόπο αντιµετώπισης
από την Κυβέρνηση των θεµάτων που προέκυψαν από την κακο-
καιρία και τις πληµµύρες. 

Όλο το χθεσινό και το σηµερινό ρεπορτάζ κατακλύζεται από
ανθρώπους δυστυχισµένους που έχουν υποστεί βαρύτατες βλά-
βες. Επειδή η Κυβέρνηση προφανώς θα αντιδράσει, θέλουµε να
έχουµε να έχουµε µια εικόνα ει δυνατόν εδώ στην Εθνική Αντι-
προσωπεία για τον τρόπο της αντίδρασής της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παράκληση µπορού-
µε να υποβάλουµε. Και µπορεί στο τέλος της διαδικασίας ή εν
πάση περιπτώσει µε τη συναίνεση του Σώµατος κατά τη διάρκεια
της διαδικασίας, να αφιερώσουµε µισή ώρα για να µιλήσει η Κυ-
βέρνηση κι ένας εκπρόσωπος από κάθε κόµµα λόγω του εκτά-
κτου του γεγονότος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σας θυµίσω ότι µε δικιά σας πα-
ρέµβαση είχε έρθει ο Υπουργός Μετανάστευσης εδώ. Είχαµε
κάνει την ίδια διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εγώ θα επι-
κοινωνήσω µε τον κ. Κουρουµπλή, κύριε Λοβέρδο, όταν κατέβω
από την Έδρα. Δεν µπορώ να ξέρω την απάντησή του, αλλά θα
το κάνω πάντως. Εν πάση περιπτώσει, µπορούµε να το υποβάλ-
λουµε στον Γραµµατέα της Κυβέρνησης σαν οµόφωνο αίτηµα -
δεν νοµίζω ότι έχει αντίρρηση κανένας συνάδελφος- έστω και
λίγο εκτός Κανονισµού, να ενηµερώσει τον κ. Κουρουµπλή και
κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης να ξέρουµε αν θα έρθει ή δεν
θα έρθει.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός του σχεδίου νόµου που

συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια είναι η προσαρµογή της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας προς την οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης της 3ης Απρι-
λίου 2014 για την προσέγγιση νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων.

Η οδηγία αυτή έρχεται να αντικαταστήσει ουσιαστικά, εµπλου-
τίζοντας, αναπροσαρµόζοντας και επικαιροποιώντας, µία παλαι-
ότερη οδηγία, την 37/2001, η οποία είχε ενταχθεί στο ελληνικό
δίκαιο µε την κοινή υπουργική απόφαση του Ιανουαρίου του
2003.
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Η παλαιότερη αυτή οδηγία θέσπισε κανόνες σε επίπεδο Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τα προϊόντα καπνού σχετικά µε την περιε-
κτικότητα σε διάφορες ουσίες. Προκειµένου, όµως, να αποτυπω-
θούν οι επιστηµονικές εξελίξεις, οι οποίες εν τω µεταξύ έχουν
υπάρξει και οι οποίες προφανώς καταγράφουν την αναγκαιότητα
ουσιαστικών αλλαγών στην εν λόγω οδηγία, θα έπρεπε να κα-
ταργηθεί και να αντικατασταθεί από µια νέα οδηγία.

Όσον αφορά τους λόγους που κατέστησαν αναγκαία τη δια-
µόρφωση και την υιοθέτηση ενός νέου ρυθµιστικού πλαισίου για
τα προϊόντα καπνού και τα συναφή προϊόντα, θα µπορούσαµε να
επισηµάνουµε πρώτα-πρώτα το γεγονός ότι τα κράτη-µέλη και η
επιτροπή χρειάζονται αναλυτικές πληροφορίες για τα συστατικά
και τις εκποµπές προϊόντων καπνού, έτσι ώστε να αξιολογούν την
ελκυστικότητα, την εθιστικότητα και την τοξικότητα των προϊόν-
των καπνού, καθώς και να εκτιµούν τους κινδύνους που ενέχει
για την υγεία η κατανάλωση των εν λόγω προϊόντων.

Η χρήση διαφορετικών µορφότυπων υποβολής στοιχείων δυ-
σκολεύει εξαιρετικά τους κατασκευαστές και τους εισαγωγείς
των προϊόντων αυτών, έτσι ώστε να µπορούν να εκπληρώνουν
τις υποχρεώσεις τους και βεβαίως δυσχεραίνει το έργο των κρα-
τών-µελών και της επιτροπής να συγκρίνουν, να αναλύουν και να
εξάγουν συµπεράσµατα βάσει στοιχείων που λαµβάνουν.

Εξακολουθούν, επίσης, να υπάρχουν διαφορές µεταξύ των
εθνικών διατάξεων που διέπουν κυρίως την επισήµανση των προ-
ϊόντων καπνού, ιδίως όσον αφορά τη χρήση των συνδυασµένων
προειδοποιήσεων για την υγεία, που συνίστανται σε εικόνα και
κείµενο, τα οποία πρέπει να αναγράφονται πάνω στα προϊόντα.

Είναι, επίσης, αναγκαία η προσαρµογή διατάξεων που αφο-
ρούν την επισήµανση, ώστε να ευθυγραµµιστούν οι κανόνες που
εφαρµόζονται σε επίπεδο Ένωσης µε τις διεθνείς εξελίξεις και
βεβαίως τις διεθνείς επιστηµονικές εξελίξεις.

Έχοντας, λοιπόν, ως βάση τα παραπάνω µπορεί κανείς να συ-
νοψίσει ότι η ανάγκη ενός νέου ισχυρότερου ρυθµιστικού πλαι-
σίου σε ευρωπαϊκό επίπεδο για την κατασκευή, παρουσίαση και
πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων εδράζεται
πρώτα-πρώτα στην πάγια και υψηλή προτεραιότητα που οφεί-
λουν οι κυβερνήσεις και οι κοινωνίες να δίνουν στο αγαθό της
υγείας και βεβαίως στην προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Η διαρκής παραγωγή επιστηµονικών ερευνών που επιβεβαι-
ώνουν τις δυσµενείς για την ανθρώπινη υγεία συνέπειες της χρή-
σης προϊόντων καπνού καθιστά εξ ορισµού τα προϊόντα αυτά του
καπνού µη συνήθη εµπορεύµατα.

Τα αποτελέσµατα που προέρχονται από διάφορες χώρες απο-
δεικνύουν ότι η αυστηροποίηση των κανόνων σχετικά µε τη δια-
φήµιση και τη χρήση των προϊόντων καπνού έχει θετικές επιπτώ-
σεις τόσο στην ατοµική υγεία των καπνιστών και των µη καπνι-
στών όσο και για τα συστήµατα της δηµόσιας υγείας γενικότερα.

Τα παραπάνω ισχύουν αναµφισβήτητα για όλες τις χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα έλεγα, όµως, ότι η ενίσχυση του ρυθ-
µιστικού πλαισίου όσον αφορά τα προϊόντα καπνού είναι ακόµα
περισσότερο αναγκαία στην Ελλάδα και αυτό για λόγους που
όλοι γνωρίζουµε.

Για παράδειγµα, είναι γνωστό και επιβεβαιώνεται σε έρευνες,
όπως αυτή του ευρωβαρόµετρου του Μαΐου του 2015 που είναι
ευρέως γνωστή, ότι η Ελλάδα έχει το υψηλότερο ποσοστό κα-
πνιστών σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 38% έναντι 26%, που είναι ο
µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στην ίδια έρευνα, όπως και σε άλλες χώρες, αποτυπώνεται,
επίσης, η πολύ µεγαλύτερη έκθεση σε καπνό που υφίσταται ο
πολίτης στην Ελλάδα σε χώρους εστίασης, ακόµα και σε εργα-
σιακούς χώρους, σε σχέση µε τον µέσο πολίτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η µελέτη αυτή έχει δηµοσιευθεί στο «Hellas Health» 6-
2015.

Αυτό, βεβαίως, µας υπενθυµίζει ότι ακόµα και η νοµοθέτηση
αυστηρότερων ρυθµίσεων δεν θα είναι ωφέλιµη και βελτιωτική,
αν η εφαρµογή τους δεν είναι αυτή που πρέπει. Και αναφέροµαι,
βεβαίως, στην προβληµατικότατη εφαρµογή του λεγόµενου «αν-
τικαπνιστικού» νόµου, όσον αφορά το κάπνισµα σε κλειστούς χώ-
ρους που είναι ένα ζήτηµα το οποίο, δυστυχώς, είναι ανοιχτό. 

Επιπλέον, παρ’ ότι η προστασία της υγείας είναι ο σηµαντικό-
τερος λόγος που θα πρέπει να νοµοθετήσουµε για τα προϊόντα

καπνού, δεν θα πρέπει να υποτιµούµε –χωρίς, βεβαίως, αυτό να
είναι ο κυρίαρχος λόγος- την επιβάρυνση που το κάπνισµα συ-
νεπάγεται και για το δηµόσιο σύστηµα υγείας, δεδοµένου του
υψηλού ποσοστού των καπνιστών στην Ελλάδα, µε ό,τι αυτό µπο-
ρεί να συνεπάγεται για το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Παρ’ ότι ισχύουν τα παραπάνω, θα ήθελα να σηµειώσω πως,
σύµφωνα µε την έρευνα του ευρωβαρόµετρου που προανέφερα,
η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών, όπως και των Ευ-
ρωπαίων συνολικά, εµφανίζεται να συµφωνεί µε την επιβολή µιας
σειράς αυστηρότερων µέτρων σχετικά µε την πώληση και τους
περιορισµούς στη χρήση προϊόντων καπνού και των συναφών
προϊόντων. 

Έχοντας, λοιπόν, αναφερθεί µε τα παραπάνω στην αναγκαιό-
τητα ενός νέου ρυθµιστικού πλαισίου για τα καπνικά και τα συ-
ναφή προϊόντα, πέρα φυσικά από την υποχρέωση της χώρας ως
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προσαρµόσει την οδηγία στο
εσωτερικό εθνικό της Δίκαιο, πολύ συνοπτικά θα αναφερθώ στις
προβλέψεις του σχεδίου νόµου, θεωρώντας ότι θα έχουµε τη δυ-
νατότητα να ακούσουµε και τις απόψεις των άλλων πολιτικών δυ-
νάµεων για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Πρώτα-πρώτα, λοιπόν, ορίζονται τα µέγιστα επίπεδα εκποµ-
πών πίσσας, νικοτίνης και µονοξειδίου του άνθρακα. Επιπλέον,
προσδιορίζονται τα πρότυπα ISO, µε τα οποία πρέπει να γίνονται
οι µετρήσεις των εκποµπών αυτών, καθώς και η διαδικασία επα-
λήθευσης των µετρήσεων από το Γενικό Χηµείο του Κράτους και
διαπιστευµένα εργαστήρια. 

Προβλέπονται για τους κατασκευαστές και εισαγωγείς προ-
ϊόντων καπνού αυξηµένες -σε σχέση µε τις υφιστάµενες- υπο-
χρεώσεις κοινοποίησης των συστατικών, των εκποµπών και ιδίως
των πρόσθετων που περιέχονται στα τσιγάρα και στον καπνό για
τα στριφτά τσιγάρα. 

Απαγορεύεται πλήρως η κυκλοφορία τσιγάρων και καπνού για
στριφτά που έχουν χαρακτηριστικό άρωµα ή γεύση, καθώς και
πρόσθετα που δίνουν την εντύπωση µειωµένου κινδύνου για την
υγεία µε χρωστικές ιδιότητες ή άλλες ιδιότητες οι οποίες µπο-
ρούν να παραπλανήσουν τον καταναλωτή. 

Γίνεται, επίσης, αναλυτική αναφορά και περιγραφή των νέων
επισηµάνσεων που πρέπει να φέρουν οι συσκευασίες προϊόντων
καπνού. 

Βασική πρόβλεψη των άρθρων 8 έως 14 -και µια από τις βασι-
κές αλλαγές στην ουσία που φέρνει το σχέδιο νόµου- είναι οι
νέες προειδοποιήσεις για την υγεία, οι οποίες αφορούν πρωτί-
στως τις συσκευασίες τσιγάρων και καπνού. Ιδιαίτερα έντονος
είναι σε αυτές ο τόνος διατύπωσης των προειδοποιητικών µηνυ-
µάτων σε συνδυασµό µε σκληρές –θα έλεγα- έγχρωµες φωτο-
γραφίες που θα τα συνοδεύουν. Όλα αυτά σηµατοδοτούν έναν
νέο τρόπο πρόληψης και αποτροπής του καπνίσµατος, καθώς
παράλληλα και ενηµέρωσης των καπνιστών και του ευρύτερου
κοινού για τις συνέπειες του καπνίσµατος. 

Παράλληλα µε το σχέδιο νόµου, απαγορεύονται οι διασυνο-
ριακές εξ αποστάσεως πωλήσεις ηλεκτρονικών τσιγάρων και πε-
ριεκτών από το εξωτερικό προς την Ελλάδα, αν και επιτρέπεται
υπό προϋποθέσεις το αντίστροφο, οι πωλήσεις από Ελλάδα σε
άλλες χώρες. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ λίγο εκτενέστερα στο άρθρο 17,
το οποίο απετέλεσε και ένα σηµείο προβληµατισµού, θα έλεγα,
στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής, και στην πρώτη ανά-
γνωση και στη δεύτερη, αλλά και κατά την ακρόαση των εξωκοι-
νοβουλευτικών φορέων. Αφορά στη διαδικασία αδειοδότησης
των νέων καπνικών προϊόντων. 

Με το εισαγόµενο νοµοσχέδιο προτείνεται µια διαδικασία, η
οποία είναι οµολογουµένως µια στενή διαδικασία, σύµφωνα µε
την οποία προβλέπεται ότι µέσα σε τρεις µήνες η εταιρεία η
οποία εισάγει στην αγορά το νέο καπνικό προϊόν θα πρέπει να
καταθέσει έναν πλήρη τεχνικό φάκελο. Συστήνεται µια συγκεκρι-
µένη πενταµελής επιτροπή µε γνωµοδοτικό χαρακτήρα, η οποία
αποφαίνεται επί του αιτήµατος και στη συνέχεια ακολουθείται η
διαδικασία της αδειοδότησης του προϊόντος. 

Εδώ οφείλω να επισηµάνω το γεγονός ότι η διαδικασία αυτή –
γιατί υπήρξε ένας προβληµατισµός ως προς αυτό- ενδεχοµένως
να είναι πολύ εκτεταµένη χρονικά και ενδεχοµένως να δηµιουρ-
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γεί προβλήµατα καθυστέρησης στην εξέλιξη της διαδικασίας
αδειοδότησης. 

Η διαδικασία αυτή θα είναι συγκεκριµένη, µέχρι τρεις µήνες.
Στην περίπτωση που δεν υπάρχει γνωµοδότηση της σχετικής επι-
τροπής, δεν θα απαιτείται υπουργική απόφαση. Εποµένως, το
προϊόν θα διατίθεται στην αγορά, µε την επιφύλαξη όµως ότι,
εάν το προϊόν αυτό διατεθεί στην αγορά και στη συνέχεια υπάρ-
ξει αρνητική εισήγηση, θα αποσύρεται.

Τέλος, επιχειρείται για πρώτη φορά µε έναν τρόπο συντεταγ-
µένο µια συνολική ρύθµιση για τα διάφορα ζητήµατα που άπτον-
ται της πώλησης και χρήσης του ηλεκτρονικού τσιγάρου. Ορίζο-
νται συγκεκριµένες προδιαγραφές των προϊόντων, υποχρεώσεις
κοινοποίησης για τους κατασκευαστές και εισαγωγείς τους, ενώ
απαγορεύεται και κάθε είδους διαφήµιση των προϊόντων αυτών,
όπως ακριβώς δηλαδή συµβαίνει και για τα κλασικά προϊόντα του
καπνού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό, αν έχετε την καλοσύνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το παρόν νοµο-

σχέδιο εξυπηρετούνται µια σειρά από στοχεύσεις και προλαµ-
βάνονται µια σειρά από συνέπειες χωρίς να πλήττεται η καλλιέρ-
γεια του καπνού.

Προωθεί την ενίσχυση του επιπέδου προστασίας της υγείας
του πληθυσµού της χώρας και της υγείας των καπνιστών. Θέτει
αυξηµένες υποχρεώσεις κοινοποίησης σε καπνοβιοµηχανίες και
άλλες εταιρείες καπνικών προϊόντων και νέων προϊόντων, όπως
το ηλεκτρονικό τσιγάρο. Δηµιουργεί καλύτερες προϋποθέσεις
για την ενηµέρωση του κοινού και την προστασία της δηµόσιας
υγείας. Εφαρµόζονται πολλές από τις υποχρεώσεις που περιλαµ-
βάνονται στη σύµβαση – πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας για τον έλεγχο του καπνού. Και, τέλος, δεν επιβαρύνει τον
κρατικό προϋπολογισµό. Αντιθέτως, η επιβολή παραβόλων σε
κατασκευαστές και εισαγωγείς ενισχύει δράσεις του Υπουργείου
Υγείας σχετικά µε το κάπνισµα.

Με βάση τα παραπάνω, θεωρώ ότι είναι απαραίτητη η υπερ-
ψήφιση του σχεδίου νόµου, όπως ακριβώς εισάγεται από τον
Υπουργό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Γιό-
γιακας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οδη-
γία 2014/40 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
που µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται στο εθνικό µας δί-
καιο, είναι αναµφίβολα ένα θετικό βήµα. 

Ειλικρινά ελπίζουµε η εφαρµογή της να συµβάλει στους στό-
χους που έχουν τεθεί, να µειωθεί η κατανάλωση καπνού, να µει-
ωθεί ο αριθµός των καπνιστών, να µειωθεί το κόστος της υγειο-
νοµικής περίθαλψης για τις ασθένειες που προκαλούνται από το
κάπνισµα και να γίνουν ξεκάθαροι και κοινοί οι κανόνες του παι-
χνιδιού, άρα να υπάρξει ισότιµος ανταγωνισµός στην εσωτερική
ευρωπαϊκή αγορά µεταξύ των επιχειρήσεων, κατασκευαστών και
εισαγωγέων.

Είναι αλήθεια ότι µέχρι πρόσφατα είχαν παρατηρηθεί αποκλί-
σεις στα ρυθµιστικά πλαίσια των κρατών-µελών για τα προϊόντα
καπνού και η κυκλοφορία των ηλεκτρονικών τσιγάρων και των
νέων προϊόντων καπνού πιθανότατα θα µεγάλωνε τις αποκλίσεις
αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την επεξεργασία του νο-
µοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή ακούστηκαν πράγµατι πολύ
ενδιαφέρουσες απόψεις από επιστηµονικούς φορείς και εκπρο-
σώπους της αγοράς. Εµείς από την πλευρά µας καταλήξαµε σε
δύο βασικά συµπεράσµατα. 

Το πρώτο είναι ότι πράγµατι δεν έχουµε αδιαµφισβήτητα επι-
στηµονικά δεδοµένα για τις επιπτώσεις των νέων προϊόντων κα-
πνού και των ηλεκτρονικών τσιγάρων στην ανθρώπινη υγεία. 

Το δεύτερο είναι ότι αυτό που µας ενδιαφέρει περισσότερο
είναι η βελτίωση της δηµόσιας υγείας, αλλά και ο υγιής ανταγω-
νισµός που µπορούν να διασφαλιστούν στο ακέραιο, χωρίς να

µπαίνουν παράλογα εµπόδια στην επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, ειδικά όταν οι επιχειρήσεις έχουν ήδη σηκώσει υπέρµετρα
βάρη και στη σηµερινή δύσκολη κατάσταση αναζητούν τρόπους
επιβίωσης. Γι’ αυτό και εκφράσαµε τη διαφωνία µας για τον τρό-
πο µε τον οποίο µεταφέρθηκαν στο νοµοσχέδιο οι ρυθµίσεις της
οδηγίας για την κυκλοφορία των νέων προϊόντων καπνού στην
αγορά.

Να σηµειώσω εδώ ότι τα νέα προϊόντα καπνού δεν µπορούν
να οριστούν ακόµα µε ακρίβεια. Πολλά από αυτά βρίσκονται, άλ-
λωστε, στη φάση της έρευνας και ανάπτυξης, γι’ αυτό και το κεί-
µενο της οδηγίας λέει τι δεν µπορεί να είναι τα προϊόντα αυτά
και όχι τι είναι. Σε κάθε περίπτωση, έχουν ως συστατικό τον καπ-
νό και µπορεί κάποιος να τα καπνίζει, µπορεί και όχι. 

Επειδή ακριβώς πρόκειται για νέα προϊόντα, οι έρευνες για τις
επιδράσεις τους στην υγεία βρίσκονται σε εξέλιξη και δεν υπάρ-
χουν οριστικά συµπεράσµατα. Είναι εποµένως σωστό ο νοµοθέ-
της να αντιµετωπίζει τα προϊόντα αυτά µε επιφύλαξη. Δεν γνωρί-
ζουµε τα χαρακτηριστικά τους, δεν είναι διαδεδοµένα ούτε στην
Ευρώπη και πιθανότατα ενέχουν σοβαρές επιπτώσεις στην αν-
θρώπινη υγεία, έστω και µειωµένες. 

Όµως, αυτή η λογική επιφύλαξη δεν σηµαίνει απαραίτητα και
υπερβολική ρύθµιση. Η δηµόσια υγεία µπορεί να προστατεύεται
µε επάρκεια, χωρίς να προστίθενται αχρείαστα διοικητικά βάρη
στις επιχειρήσεις. 

Πολύ συνοπτικά, θέλω να σηµειώσω ορισµένα πράγµατα για
τις διοικητικές διαδικασίες του άρθρου 17 που αφορά τη διάθεση
στην αγορά των νέων καπνικών προϊόντων. Στην οδηγία υπάρχει
µια υποχρεωτική διαδικασία κοινοποίησης των νέων προϊόντων
καπνού στην αρµόδια κρατική αρχή, καθώς και µια σύντοµη ανα-
φορά στη δυνατότητα –το τονίζω- των κρατών-µελών να θεσπί-
σουν µία διαδικασία αδειοδότησης.

Ο Έλληνας νοµοθέτης επιλέγει να κάνει αυτή την προαιρετική
διαδικασία αδειοδότησης υποχρεωτική, καταφέρνοντας µια ευ-
ρωπαϊκή πρωτοτυπία. Προτείνει µία διαδικασία, που όµοιά της
δεν υπάρχει σε καµµία άλλη χώρα. Είκοσι ένα κράτη-µέλη διατη-
ρούν το συγκεκριµένο άρθρο όπως έχει στην οδηγία, αποδέχον-
ται δηλαδή ότι η διαδικασία της κοινοποίησης που προβλέπεται
στην οδηγία είναι αρκετή και έχει χαρακτήρα αυξηµένου ελέγχου
από τις δηµόσιες αρχές, γιατί τους δίνει τη δυνατότητα να ελέγ-
χουν την ασφάλεια και την ποιότητα των προϊόντων για έξι µήνες
πριν από την κυκλοφορία τους και, αν διαπιστωθεί κάποιο πρό-
βληµα, να µην επιτρέψουν την κυκλοφορία του προϊόντος στην
αγορά.

Τα υπόλοιπα έξι κράτη-µέλη έχουν προβλέψει, πέρα από την
κοινοποίηση, µια τυπική έγκριση των νέων προϊόντων καπνού. Η
έγκριση δίνεται από κάποια αρµόδια υπηρεσία µέσα στο προβλε-
πόµενο εξάµηνο, χωρίς καµµία επιπλέον προϋπόθεση, εκτός από
αυτές που ορίζονται στη διαδικασία κοινοποίησης.

Εµείς, όµως, θέλαµε σώνει και καλά να κάνουµε τη διαφορά.
Στήσαµε µια σύνθετη και χρονοβόρα γραφειοκρατική διαδικασία,
µε επιτροπή, γνωµοδοτήσεις και δυνατότητες παράτασης, που
καταλήγει σε υπουργική απόφαση, προκειµένου να κυκλοφορή-
σει ένα νέο καπνικό προϊόν στην αγορά. Αν αυτό δεν είναι η απο-
θέωση της γραφειοκρατίας, τότε τι είναι; Φυσικά αυτοί που την
πληρώνουν είναι αυτοί από τους οποίους η Κυβέρνηση ζητά να
πληρώσουν περισσότερους φόρους, άµεσους και έµµεσους, και
αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές. 

Θα θέλαµε να ρωτήσουµε την Κυβέρνηση τα εξής: Έτσι στη-
ρίζετε τα ποιοτικά αγροτικά προϊόντα µας, όπως τα καπνά; Έτσι
αντιµετωπίζετε την ανεργία; Έτσι τονώνετε τη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα; 

Να µη µιλήσω βέβαια για την τροπολογία που έφεραν στην επι-
τροπή δεκαέξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µε την οποία ζητούσαν
την απαγόρευση πώλησης τσιγάρων σε ψιλικατζίδικα, δηλαδή σε
µικροµαγαζάτορες, που την τελευταία εξαετία είδαν τον τζίρο
τους να µειώνεται δραµατικά. Αυτή η τροπολογία, αφού αποδο-
κιµάστηκε σύσσωµα από την Αντιπολίτευση, ευτυχώς δεν έγινε
δεκτή.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να βοηθήσουµε.
Η Κυβέρνηση έχει επιλογές, χωρίς να τιµωρεί την παραγωγή και
το εµπόριο. Θέλετε περισσότερες πληροφορίες; Μπορείτε να εν-
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τάξετε τα επιπρόσθετα στοιχεία που ζητάτε για τον φάκελο αδει-
οδότησης ως απαιτούµενα στη διαδικασία κοινοποίησης. 

Θέλετε να οργανώσετε καλύτερα τις πληροφορίες που κοινο-
ποιούνται; Φτιάξτε πρότυπο ηλεκτρονικής υποβολής, όπως ορίζει
η εκτελεστική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 2015/2186
για τα προϊόντα καπνού. Σε αυτή αναφέρεται ρητά ότι µπορείτε
να προτείνετε αντίστοιχη φόρµα και για τα νέα προϊόντα καπνού. 

Θέλετε παρ’ όλα αυτά υπουργική απόφαση; Ας προβλέπεται
µια κοινή υπουργική απόφαση, που θα καθορίζει τους περιορι-
σµούς της εµπορικής επικοινωνίας των νέων προϊόντων καπνού
προς το καταναλωτικό κοινό. Το ζήτηµα αυτό δεν περιλαµβάνεται
στην οδηγία και εποµένως υπάρχει ένα νοµικό κενό, που πρέπει
να καλυφθεί.

Ειλικρινά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου είναι δύσκολο να
καταλάβω γιατί η Κυβέρνηση επιµένει σε αυτή την ελληνική πα-
τέντα, σε ένα καθεστώς αδειοδότησης που δεν προβλέπεται για
τα θεωρητικά πιο επικίνδυνα παραδοσιακά προϊόντα καπνού.

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα άλλο επίµαχο
θέµα του νοµοσχεδίου, την απαγόρευση της χρήσης των ηλε-
κτρονικών τσιγάρων που περιέχουν νικοτίνη, του λεγόµενου ατµί-
σµατος, στους δηµόσιους χώρους, εκεί δηλαδή όπου σήµερα
απαγορεύεται και το κάπνισµα.

Σε έκθεση του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας µε τίτλο «Ηλε-
κτρονικές συσκευές εισπνοής µε νικοτίνη» αναφέρεται ότι ορι-
σµένοι ειδικοί είναι θετικοί απέναντι στα συγκεκριµένα προϊόντα,
γιατί µπορούν να συµβάλουν στη µείωση του καπνίσµατος, ενώ
άλλοι εκτιµούν ότι µπορούν να εξουδετερώσουν τις προσπάθειες
που έχουν γίνει, προκειµένου να περιθωριοποιηθεί το κάπνισµα.

Στην ίδια έκθεση διευκρινίζεται ότι, επειδή τα επιστηµονικά δε-
δοµένα που έχουµε στη διάθεσή µας είναι περιορισµένα, δεν
υπάρχουν ασφαλή συµπεράσµατα για το αν η χρήση ηλεκτρονι-
κού τσιγάρου είναι προθάλαµος του καπνίσµατος ή πύλη εξόδου
από αυτό. Ακόµα κι αν η επιστηµονική έρευνα δεν έχει απαντήσει
οριστικά για το εύρος των κινδύνων από το άτµισµα, αναγνωρί-
ζεται ότι το ηλεκτρονικό τσιγάρο έχει σηµαντικά λιγότερες επι-
πτώσεις στην υγεία. 

Επικαλούµενος όλη αυτή την αβεβαιότητα, ο νοµοθέτης µπο-
ρεί να παίρνει περιοριστικά µέτρα, όπως αυτά που προβλέπονται
στην κοινοτική οδηγία για τις απαγορεύσεις στην εµπορική επι-
κοινωνία των ηλεκτρονικών τσιγάρων. Η οδηγία, ωστόσο, δεν
ρυθµίζει ούτε προτρέπει σε ρύθµιση της χρήσης του ηλεκτρονι-
κού τσιγάρου. 

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τα επιστηµονικά
δεδοµένα είναι αντιφατικά, πιστεύουµε ότι πρέπει να σκεφτόµα-
στε και να ενεργούµε πολιτικά. Γιατί, ξέρετε, στο τέλος της ηµέ-
ρας, αυτό που έχει σηµασία είναι µε ποιον τρόπο θα πετύχουµε
τους κύριους στόχους της οδηγίας. 

Θέλουµε να µειώσουµε το κάπνισµα και τους καπνιστές; Ας
αποδεχτούµε τη χρήση ενός υποκατάστατου των συµβατικών
τσιγάρων, που έχει αποτελέσει σανίδα σωτηρίας για καπνιστές
ή πρώην καπνιστές. Αυτό άλλωστε προκύπτει από µαρτυρίες των
ίδιων των ατµιστών.

Θέλουµε να πέτυχουµε µείωση των δαπανών για την υγειονο-
µική περίθαλψη; Είναι προτιµότερο και για τη δηµόσια υγεία και
για τα δηµόσια οικονοµικά να έχεις διακόσιες χιλιάδες ατµιστές
–τόσοι υπολογίζονται σήµερα στη χώρα µας- παρά διακόσιες χι-
λιάδες καπνιστές. 

Νοοτροπίες και συνήθειες που έχουν βαθιές ρίζες δεν αλλά-
ζουν εύκολα. Και οι µεγάλες αλλαγές, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνονται πράξη βήµα βήµα. Πιστεύουµε ότι η
διάκριση του καπνίσµατος από το άτµισµα είναι ένα τέτοιο εν-
διάµεσο βήµα, που βοηθά τους καπνιστές να απαλλαγούν από
το τσιγάρο και τους µη καπνιστές από το παθητικό κάπνισµα.

Θεωρούµε µια τέτοια επιλογή πολύ πιο αποτελεσµατική από
τις οριζόντιες απαγορεύσεις και τις απόλυτες προσεγγίσεις. Αν
κρίνετε σκόπιµο, µπορείτε να επανεξετάσετε το θέµα, αφού έρ-
θουν στη δηµοσιότητα µέσα στο 2017 τα συµπεράσµατα µεγά-
λης ευρωπαϊκής µελέτης για τις επιδράσεις στην υγεία από την
παθητική έκθεση στον ατµό του ηλεκτρονικού τσιγάρου, η οποία
µελέτη αναµένεται να επιβεβαιώσει πρόσφατα επιστηµονικά δε-
δοµένα, που δείχνουν ότι δεν υπάρχει παθητικό κάπνισµα, µε την

έννοια ότι δεν βλάπτεται η υγεία τρίτων από την έκθεσή τους
στον ατµό του ηλεκτρονικού τσιγάρου.

Θα ήθελα να σηµειώσω εδώ ότι το άτµισµα σε δηµόσιους χώ-
ρους έχει επιτραπεί σε διάφορες χώρες της Ευρώπης, όπως το
Ηνωµένο Βασίλειο, η Γαλλία, η Ιταλία και η Ισπανία, και, µάλιστα,
σε χώρες στις οποίες η απαγόρευση του καπνίσµατος σε κλει-
στούς δηµόσιους χώρους εφαρµόζεται, σε αντίθεση µε τη χώρα
µας.

Αν, λοιπόν, θέλετε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε κάτι ουσιαστικό
για την προστασία της δηµόσιας υγείας, ας εφαρµόσουµε άµεσα
την αντικαπνιστική νοµοθεσία, κάτι για το οποίο άλλωστε δεσµευ-
θήκαµε και σύντοµα θα το φέρουµε και σε συζήτηση στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από λύκειο προερχόµενο από την Ολλανδία.

Καλωσορίσατε στην Ελλάδα και στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Ιωάν-
νης Αϊβατίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

το εισαχθέν σχέδιο νόµου συνιστά µια προσαρµογή στην ευρω-
παϊκή οδηγία 40/2014 και αφορά στην κατασκευή, παρουσίαση
και πώληση καπνικών και συναφών προϊόντων, µεταξύ των
οποίων και τα ηλεκτρονικά τσιγάρα, ενώ θεσπίζεται βιβλιοθήκη
εικονογραφικών προειδοποιήσεων για τα καπνικά προϊόντα.

Η δηµόσια υγεία, η υγεία των Ελλήνων πολιτών, είναι πανθο-
µολογούµενο πως αποτελεί πρώτιστη προτεραιότητα της πολι-
τείας. Είναι πλήρως αποδεδειγµένη εδώ και δεκαετίες η σχέση
καπνίσµατος και δυσµενέστατων συνεπειών στην υγεία, τόσο
όσον αφορά το ενεργητικό όσο και το παθητικό κάπνισµα.

Από την άλλη πλευρά, όµως, η καλλιέργεια καπνού αποτελεί
µια παραδοσιακή καλλιέργεια, που απασχολεί στην Ελλάδα δε-
καπέντε χιλιάδες τουλάχιστον οικογένειες και κοσµεί την ελλη-
νική πρωτογενή παραγωγή, οι δε καπνοβιοµηχανίες στην Ελλάδα
έχουν µακρόχρονη παράδοση επιτυχούς παραγωγής και εξαγω-
γών, παρά τα αλλεπάλληλα πλήγµατα που έχουν δεχθεί από τις
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από την υπερφορολόγηση
των καπνικών προϊόντων αλλά και τη µη πάταξη του παραεµπο-
ρίου και λαθρεµπορίου.

Επίσης, η καλλιέργεια καπνού συναρτάται και µε τον τριτογενή
τοµέα, υπό την έννοια του χονδρεµπορίου και εµπορίου λιανικής.
Άρα απαιτείται ένας πολιτικός χειρισµός που θα βρει τη χρυσή
τοµή για το ζήτηµα αυτό.

Το ηλεκτρονικό τσιγάρο βάσει επιστηµονικών δεδοµένων είναι
95% λιγότερο βλαπτικό από το συµβατικό τσιγάρο, ενώ πρακτι-
κώς το παθητικό άτµισµα δεν υφίσταται. Άρα είναι αντιεπιστηµο-
νική η εξίσωση συµβατικού και ηλεκτρονικού τσιγάρου, όπως
δυστυχώς ακούστηκε από εκπροσώπους των φορέων κατά την
επιτροπή που έλαβε χώρα.

Κάποιοι απ’ αυτούς εµφανίστηκαν φανατικοί πολέµιοι του κα-
πνού, αλλά µε έναν άκοµψο τρόπο, γιατί θα πρέπει να τους εν-
θυµίσω ότι ο καπνός, το τσιγάρο, δεν είναι απαγορευµένη ουσία
στην Ελλάδα, αλλά µόνο στο Βασίλειο του Μπουτάν, µεταξύ
Κίνας και Ινδίας. 

Βασική θέση της Χρυσής Αυγής είναι πως η πρόληψη είναι πιο
αποτελεσµατική από την καταστολή και την τιµωρητική διάθεση
που επιδεικνύει πολλές φορές το κράτος, τόσο όσον αφορά το
κάπνισµα όσο και το άτµισµα. Το ηλεκτρονικό τσιγάρο δεν απο-
τελεί πύλη εισόδου ή πύλη επανεισόδου στο κάπνισµα, αλλά µία
εναλλακτική µέθοδο περιορισµού ή και διακοπής του καπνίσµα-
τος, κάτι το οποίο υποστηρίζει ρητώς το Υπουργείο Υγείας, επί
παραδείγµατι, της Μεγάλης Βρετανίας. 
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Το ηλεκτρονικό τσιγάρο αποτελεί το πλέον διαδεδοµένο –και
αποτελεσµατικό, απ’ όσο φαίνεται- µέσο περιορισµού και διακο-
πής του καπνίσµατος. Μόνο ένα ποσοστό 0,2% των χρηστών ηλε-
κτρονικού τσιγάρου δεν υπήρξαν ποτέ καπνιστές. Άρα δυνητικώς
το ηλεκτρονικό τσιγάρο αποτελεί µία πύλη εξόδου και σε καµµία
περίπτωση µία πύλη εισόδου για το κάπνισµα. 

Εποµένως, λοιπόν, αυτή η εξοµοίωση, η εξίσωση συµβατικού
και ηλεκτρονικού τσιγάρου, όσον αφορά τις δυσµενείς συνέπειες
στην υγεία, είναι αντιεπιστηµονική. Θεωρώ ότι η πλήρης εφαρ-
µογή του αντικαπνιστικού νόµου 3730/2008 είναι καταχρηστική
και θα πρέπει να ανευρεθεί µία άλλη λύση, όσον αφορά τους πε-
ριορισµούς για το άτµισµα σε δηµόσιους χώρους, χώρους εστία-
σης και λοιπά. 

Σαφώς η νικοτίνη είναι µία ισχυρή εξαρτησιογόνος ουσία, µε
δυσµενείς συνέπειες στην υγεία, κατά περίπτωση. Όµως, φρονώ
πως αυτές οι αποκρουστικές απεικονίσεις στα πακέτα των τσι-
γάρων συνιστούν ηµίµετρα και δεν µπορούν να λύσουν το πρό-
βληµα. Δεν αποτελούν προληπτικό µέσο του καπνίσµατος, διότι
ο εξαρτηµένος καπνιστής θα παραβλέψει αυτές τις απεικονίσεις
και θα προβεί στη χρήση του τσιγάρου και καπνού.

Η Χρυσή Αυγή προτείνει να δοθούν κίνητρα ανάπτυξης στην
εγχώρια καλλιέργεια καπνού, αλλά και στις επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στο ηλεκτρονικό τσιγάρο, δηλαδή κυρίως
σε ελληνικά σχήµατα παραγωγής υγρών αναπλήρωσης ηλεκτρο-
νικού τσιγάρου µε υψηλού επιπέδου επιστηµονική υποστήριξη. 

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου αυτό καθαυτό, θα ήθελα να ανα-
φέρω στον κύριο Υπουργό ότι θα ήταν σκόπιµο να γίνει µία ρητή
αναφορά για τους περιέκτες των υγρών αναπλήρωσης των ηλε-
κτρονικών τσιγάρων, όσον αφορά τα πώµατα υψίστης ασφαλείας
για την προστασία των παιδιών. 

Θα υπερψηφίσουµε κάποια από τα άρθρα –επί της αρχής
έχουµε δηλώσει «παρών» και θα ψηφίσουµε «παρών»- που αφο-
ρούν, κυρίως, κάποιες απαγορεύσεις για καπνικά προϊόντα µε ει-
δικό άρωµα ή γεύση, που µπορεί να παραπλανήσει. Αυτό είναι
το άρθρο 7. 

Θα υπερψηφίσουµε, επίσης, το άρθρο 13 –για απαγόρευση
προϊόντων που δηµιουργούν την εσφαλµένη εντύπωση ότι είναι
λιγότερο ανθυγιεινά ως καπνικά προϊόντα και την απαγόρευση
που αφορά τον καπνό που λαµβάνεται από το στόµα– αλλά και
το άρθρο 16, που απαγορεύει τις διασυνοριακές εξ αποστάσεως
πωλήσεις ηλεκτρονικών τσιγάρων και υγρών επαναπλήρωσης
από το εξωτερικό προς την Ελλάδα. 

Όσον αφορά την κατατεθείσα τροπολογία, τη µε γενικό
αριθµό 661 και ειδικό 55, δηλώνουµε «παρών». 

Όµως θα καταψηφίσουµε το άρθρο 18, που αφορά στο ηλε-
κτρονικό τσιγάρο, αλλά και το άρθρο 24, διότι αυτά τα άρθρα ξε-
κινούν από µία λανθασµένη αντιεπιστηµονική βάση, ότι δηλαδή
η χρήση ηλεκτρονικού τσιγάρου, το άτµισµα, αποτελεί πύλη ει-
σόδου για το κάπνισµα. 

Επειδή αυτό είναι τελείως λανθασµένο και αντιεπιστηµονικό,
καταψηφίζουµε αυτά τα δύο άρθρα και ειδικά το άρθρο 24, το
οποίο µάλιστα είναι και αντικείµενο εθνικής δικαιοδοσίας, δη-
λαδή αποτέλεσε επιλογή της Κυβέρνησης να δηµιουργήσει αυτή
την απαγόρευση για το ηλεκτρονικό τσιγάρο και το άτµισµα, το
οποίο ουσιαστικά εξισώνει µε το κάπνισµα. 

Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα σε ένα επίκαιρο θέµα. Στη χώρα
µας επιβλήθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση ένα πρόστιµο της
τάξης των 10 εκατοµµυρίων ευρώ για τα επικίνδυνα απόβλητα,
λόγω ανυπαρξίας έστω και ενός χώρου επεξεργασίας και ταφής
επικίνδυνων αποβλήτων. Είναι ένα θέµα που άπτεται εν ευρεία
εννοία της δηµόσιας υγείας και βέβαια είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Μέχρι τώρα έχει κα-
ταβληθεί από τη χώρα µας ένα πρόστιµο 37 εκατοµµυρίων ευρώ
για παράνοµες χωµατερές και 13,7 εκατοµµυρίων ευρώ για
απουσία βιολογικών καθαρισµών. 

Ειδικά όσον αφορά το τελευταίο, θα αναφερθώ σε ένα ζήτηµα
που απασχολεί ιδιαίτερα την Κέρκυρα και αφορά τις εργατικές
κατοικίες του Αγίου Ιωάννη, που θα µπορούσαν να έχουν παρα-
δοθεί στους δικαιούχους από το έτος 2010. Λόγω της απουσίας
βιολογικού καθαρισµού, αυτός ο οικισµός δεν έχει καταστεί λει-
τουργικός και αποτελεί έναν οικισµό-φάντασµα. 

Θα πρέπει η Κυβέρνηση –βέβαια αυτό είναι θέµα του Υπουρ-
γείου Εργασίας- να επιλύσει άµεσα αυτό το ζήτηµα. 

Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε ορισµένα ζητήµατα γενικής φύ-
σεως, αφού πρώτα αναφερθώ στο ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας κ. Πολάκης έλαµψε διά της απουσίας του στο συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου. Και χωρίς αυτό να αποτελεί κάποια ειρωνική
θέση, πιστεύω ότι θα µπορούσε να εισφέρει θετικά. 

Το Υπουργείο Υγείας διά των Υπουργών του κόπτεται για τη
δηµόσια υγεία. Η Χρυσή Αυγή είχε προειδοποιήσει για τις δυσµε-
νείς συνέπειες της λαθραίας µετανάστευσης, της εισβολής
αυτών των απρόσκλητων ανθρώπων, ακόµα και αναξιοπαθούν-
των, οι οποίοι προέρχονται από τριτοκοσµικές χώρες. 

Η Χρυσή Αυγή ήταν αυτός ο πολιτικός φορέας ο οποίος ανα-
φέρθηκε στον κίνδυνο της φυµατίωσης –επιβεβαιώθηκε-, στον
κίνδυνο της ελονοσίας -επίσης επιβεβαιώθηκε-, αλλά και σε άλλα
λοιµώδη νοσήµατα, όπως είναι η ηπατίτιδα Α. 

Πραγµατικά είναι µια δραµατική επιβεβαίωση των προβλέψεών
µας, που δεν θα θέλαµε να επιβεβαιωθούν, αλλά επιβεβαιώθηκαν
και διέψευσαν τις αναφορές περί υγιούς πληθυσµού των µετα-
ναστών. 

Κύριε Υπουργέ, δεν απαντάτε στα ερωτήµατα που τίθενται
από τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής. Εµµένετε σ’ αυτή την
πρακτική, ενώ είναι κατακριτέα, κάτι που γνωρίζετε κι εσείς ο
ίδιος. Σχεδόν όλοι οι άλλοι Υπουργοί απαντούν και προφασίζεστε
ότι υπάρχει µια δίκη σε εξέλιξη για εγκληµατική οργάνωση. 

Φρονώ, κύριε Υπουργέ, ότι επιµολύνετε το υπουργικό σας κα-
θήκον µε έναν άκρατο και ακραίο αριστερισµό, ο οποίος παρα-
βλάπτει ουσιαστικά το δηµόσιο συµφέρον και θίγει το τρίτο
πολιτικό κόµµα στην πατρίδα µας. Και είναι βέβαιο ότι η Χρυσή
Αυγή θα συνεχίσει να υπάρχει και θα µεγαλουργήσει, ενώ εσείς
θα παύσετε κάποια στιγµή να είστε Υπουργός Υγείας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η ειδική
αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Εύη Χριστοφιλο-
πούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου, που αφορά την οδηγία για τα καπνικά προϊόντα,
διεξάγεται µέσα σε ένα περιβάλλον δύσκολο.

Είναι δύσκολο, κύριε Υπουργέ, κυρίως για τους συνταξιού-
χους, που, όπως θα γνωρίζετε, βρίσκονται ενώπιον πικρής αλή-
θειας µπροστά στα ΑΤΜ και από τη δέκατη τρίτη  σύνταξη που
θα έπαιρναν, χάνουν και τη δωδέκατη. 

Ο ίδιος ο κ. Κατρούγκαλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µόλις πριν από λίγο αποδέχθηκε ότι έως και 40-45% είναι οι πε-
ρικοπές στις επικουρικές συντάξεις. Βεβαίως, θυµάται κανείς ότι
µε το τρίτο και επαχθέστερο µνηµόνιο όχι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
ΑΝΕΛ αποδέχθηκαν όλες τις περικοπές που είχαν κάνει οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις επί ελλειµµάτων, αλλά σήµερα, επί
δήθεν  πλεονασµάτων, αυτές οι επικουρικές είναι κατά πολύ υψη-
λότερες. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, και µέσα από σας η Κυβέρνηση πρέ-
πει να απαντήσει εάν εφαρµόζεται, έστω αυτός ο ληστρικός,
ασφαλιστικός «νόµος Κατρούγκαλου», γιατί οι περικοπές έχουµε
την αίσθηση και την πληροφορία ότι γίνονται χωρίς αιτιολογηµέ-
νες αποφάσεις της διοίκησης, γίνονται όπως όπως, άρα γίνονται
παρανόµως και µπαίνουν χαράτσια πολύ µεγαλύτερα από αυτά
που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε. Το καταγγέλλουν συνταξιούχοι,
υπάρχουν παραδείγµατα -δεσµεύοµαι και εγώ, κύριε Υπουργέ,
στη δευτερολογία µου να φέρω παραδείγµατα- και δεν µπορεί
µετά τα λύτρα επιβίωσης των καναλαρχών, να έχουµε λύτρα επι-
βίωσης των συνταξιούχων πέρα από τους νόµους. Πρέπει να
απαντήσει η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός, γιατί δεν µπο-
ρούµε να νοµοθετούµε εν κενώ εδώ και να µιλάµε µόνο για τα
καπνικά προϊόντα, ενώ έξω «σφάζονται» πράγµατα, άνθρωποι και
καταστάσεις και νόµοι. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα δεύτερο σηµείο, εξίσου σοβαρό. Καταρ-
γήσατε το ΕΚΑΣ, κάτι στο οποίο µέχρι τώρα εµείς, οι «γερµανο-
τσολιάδες», είχαµε αντισταθεί. Το καταργήσετε, λοιπόν, το ΕΚΑΣ.
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Και ήρθε ο κ. Κατρούγκαλος και ο κ. Τσίπρας και µας είπαν ότι
µηδενική είναι η συµµετοχή στα φάρµακα, για να ελαφρυνθούν
οι συνταξιούχοι που χάνουν το ΕΚΑΣ. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα που µιλάµε γνωρίζετε ότι η εγκύκλιος
του ΙΚΑ δεν έχει φτάσει και οι συνταξιούχοι δεν έχουν µηδενική
συµµετοχή στα φάρµακα; Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν
υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα που να µπορεί να στηρίξει τους
συνταξιούχους; Σε αυτό το περιβάλλον συζητάµε.

Επιπλέον, επειδή, κύριε Υπουργέ, µας εγκαλέσατε και µε εγ-
καλέσατε και προσωπικά για λαϊκισµό, να ξεκαθαρίσω τα πράγ-
µατα. Επειδή φαίνεται ότι τις ανακοινώσεις µας τις διαβάσατε
όπως θέλετε εσείς, µε γυαλιά, εµείς δεν είπαµε ότι φέρατε την
ελονοσία, κύριε Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό ακριβώς εί-
πατε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κάνετε λάθος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό ακριβώς εί-

πατε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Διαβάστε ξανά τι λέµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα µην αρχίζουµε

τη διαλεκτική. Όταν έρθει η ώρα σας, κύριε Υπουργέ, θα απαν-
τήσετε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σας είπα όλα αυτά για
τις συντάξεις και δεν ίδρωσε το αυτί σας και ιδρώνει τώρα για
την ελονοσία. 

Ακούστε µε λίγο. Το µόνο που σας λέω είναι ότι το πρόγραµµα
που είχε ξεκινήσει για ένα πρόβληµα, το οποίο όντως και λόγω
των µεταναστών και των προσφύγων είχε γίνει έντονο το 2011,
µέσα από µια αντικουνουπική προγραµµατισµένη δράση είχε
φτάσει το 2014 στο να µην έχουµε κρούσµα. Το µόνο που σας
λέµε είναι ότι δεν προγραµµατίσατε και φέρατε ένα παλιό πρό-
βληµα. Γιατί δεν το κάνατε; Γιατί λείπει ο προγραµµατισµός και
η διαχείριση. Αλλά από επικοινωνία παίρνετε «10». Παίρνετε «10»!

Περικοπές, λοιπόν, επί περικοπών και κάπου φταίει, πρέπει να
φταίει κάποιος, κάποια αντιπολίτευση, που δεν σας πάει «µε το
σεις και µε το σας» και ούτε θα σας πάει -είναι και ο κ Λοβέρδος
εδώ- «µε το σεις και µε το σας».

Κύριε Υπουργέ, αντικαπνιστικός νόµος. Θέλω να καταθέσω
στα Πρακτικά, έτσι για να το θυµηθούµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, την εικόνα του κ. Πολάκη, την εικόνα του Αναπληρωτή
σας, κύριε Υπουργέ, να καπνίζει αρειµανίως σε δηµόσιο χώρο
πριν από συνέντευξη Τύπου και εσείς να µην κάνετε τίποτα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογρα-
φία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στη συνέντευξη. Στην αίθουσα Τύπου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Στη συνέντευξη, ναι,

κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ισχύει αυτό.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Πώς δεν ισχύει;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ήταν συνέν-

τευξη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήταν στη συνέντευξη Τύπου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ήταν κλειστός χώρος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ήταν συνέν-

τευξη!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πειράζει, θα πάρουν
οι συνάδελφοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλά, δεν θα τσακω-
θούµε για το πού κάπνισε ο κ. Πολάκης.  

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, και
µέσα από εσάς στη Διάσκεψη των Προέδρων µε τον κ. Μπαρ-
γιώτα από το Ποτάµι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας κρατήσω τον

χρόνο, κυρία Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο κ. Πολάκης κάπνιζε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, κύ-
ριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, ακούτε το Προεδρείο; 

Είναι θέµα τώρα, το πού κάπνισε ο κ. Πολάκης; Αυτό είναι το
πρόβληµα που έχει το Υπουργείο Υγείας; Μακάρι να ήταν αυτό!
Έχει πάρα πολλά άλλα και σοβαρότερα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βεβαίως, αλλά µην

κάνουµε τώρα διακοπή για αυτό! 
Συνεχίστε, κυρία συνάδελφε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Οι θεατρινισµοί είναι γνωστοί. Δεν

µας εκπλήσσουν. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Συνεχίζω, κύριε Πρό-

εδρε. 
Στις αρχές του καλοκαιριού, µετά από επίκαιρη ερώτηση του

συναδέλφου από το Ποτάµι, του κ. Μπαργιώτα, κάνουµε κοινή
επιστολή ο συνάδελφος κ. Μπαργιώτας και εγώ προς τον Πρό-
εδρο της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, ζητώντας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να συγκληθεί η Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων µε µόνο αυτό θέµα, µε σκοπό να αναδείξουµε και τη
διαχρονικότητα του προβλήµατος. Γιατί εµείς δεν µηδενίζουµε
ούτε προπαγανδίζουµε. Προσπαθούµε να µη λαϊκίζουµε. Εσείς
κάνετε το ακριβώς αντίθετο. Δεν αυταπατάσθε. Ψεύδεσθε. 

Και τι κάνατε; Φτάσαµε στο τέλος Ιουλίου, κύριε Υπουργέ, για
να έρθει  αυτή η οδηγία. Και σας ρωτάω και εγώ και ο κ. Μπαρ-
γιώτας στην πρώτη επιτροπή: «Τι θα κάνετε µε αυτό;» και σπεύ-
δετε να πείτε: «Ναι». Σας ευχαριστώ δηµοσίως. Και τώρα σας
ευχαριστώ που είπατε «ναι». Πότε, κύριε Υπουργέ, γίνεται δεύ-
τερη συνάντηση µε τους φορείς; Φορείς δεν θέλατε να καλέσετε.
Σας το προτείναµε, το δεχθήκατε. Σας ευχαριστήσαµε που το
δεχθήκατε, για να υπάρξει µια ανάδειξη του θέµατος της εφαρ-
µογής της αντικαπνιστικής νοµοθεσίας και γενικότερα αυτής της
οδηγίας, που έχει τη συµφωνία και πρέπει να αναδειχθεί. Και
ούτε σε αυτή τη συνεδρίαση ούτε στη δεύτερη ανάγνωση, κύριε
Υπουργέ, βάζετε ηµεροµηνία σύγκλησης της Επιτροπής Κοινω-
νικών Υποθέσεων. Περιµένουµε, λοιπόν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν συγκαλώ εγώ
την επιτροπή, κυρία Χριστοφιλοπούλου. Ο Πρόεδρος τη συγκα-
λεί. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Υπουργέ.
Ξέρω πάρα πολύ καλά, όπως ξέρετε κι εσείς, ότι ο Πρόεδρος τη
συγκαλεί. Αλλά όποιος δεν θέλει να ζυµώσει, δέκα µέρες κοσκι-
νίζει. 

Επί του νοµοσχεδίου. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Σαράντα µέρες. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σαράντα, κυρία συνά-

δελφε. Δεν θα τα χαλάσουµε σε αυτό. 
Εµείς αυτό το νοµοσχέδιο, σε ό, τι αφορά την εφαρµογή της

αντίστοιχης οδηγίας για τα καπνικά προϊόντα, είµαστε σύµφωνοι
και θα υπερψηφίσουµε την πλειονότητα των διατάξεων. Άλλω-
στε, κατέστη σαφές και από την ακρόαση των φορέων ότι υπάρ-
χει µια ευρύτερη συµφωνία στην ελληνική επιστηµονική κοινό-
τητα σε σχέση και µε την εφαρµογή και µε τα όσα λέει αυτή η
οδηγία. Εάν σηκώνουµε τους τόνους για το αντικαπνιστικό, είναι
λιγότερο στην περίπτωση αυτή αντί των συνταξιούχων, για να
βάλουµε πραγµατικά το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων, κύριε
Υπουργέ, και να δούµε µε ποιον τρόπο µπορούµε να εφαρµό-
σουµε αυτά που νοµοθετούµε. Γιατί σε αυτή τη συγκεκριµένη
οδηγία έχουµε δύο κατευθύνσεις. Έχουµε µια κατεύθυνση ως
προς τη συσκευασία και τα ίδια τα τσιγάρα, όπου έχουµε επιβα-
ρύνσεις στον τρόπο προώθησης και προβολής και συσκευασίας
των προϊόντων. Και εκεί νοµίζω ότι υπάρχει απόλυτη συµφωνία.
Υπάρχει, όµως, και το κοµµάτι που αφορά το άτµισµα και το ηλε-
κτρονικό τσιγάρο.

Εδώ θέλω να σας θυµίσω και µάλιστα να επικαλεστώ και τον
Αντιπρόεδρο της Βουλής, τον καθηγητή κ. Κρεµαστινό, ο οποίος
µίλησε για σηµαντικά ερευνητικά δεδοµένα και αµφίρροπες προ-
σεγγίσεις. Πρόκειται για ένα νέο προϊόν. Ακούσαµε κι εµείς, κύ-
ριοι συνάδελφοι, στην επιτροπή τους µεν να λένε ότι το ηλεκτ-
ρονικό τσιγάρο είναι πύλη εξόδου από το κάπνισµα, αλλά και κά-
ποιες φωνές να λένε ότι το ηλεκτρονικό τσιγάρο µπορεί να οδη-
γήσει ή να υπάρξει ως εναλλακτικό και να βοηθήσει τον εθισµό
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στο κάπνισµα. 
Εµείς θεωρούµε ότι, επειδή αυτές οι ερευνητικές εργασίες

είναι αµφίρροπες και αµφιλεγόµενες και επειδή το προϊόν είναι
καινούργιο, πρέπει να µην πάµε πέρα από την οδηγία. Δηλαδή,
να εφαρµόσουµε την οδηγία, αλλά να µην πάµε ένα βήµα πέρα
από την οδηγία, θεωρώντας, επίσης, κάτι άλλο που είπαµε στην
επιτροπή, όταν πηγαίνεις στο άλλο άκρο της αυστηρότητας. Άσε
που λέµε: «Δεν εφαρµόζουµε τον αντικαπνιστικό νόµο». Και ξα-
ναλέω ότι αυτό αφορά όλες τις πολιτικές δυνάµεις. Να εφαρµό-
σουµε, λοιπόν, τον αντικαπνιστικό νόµο. Θα εφαρµόσουµε αυτόν
τον νόµο, που λέει «ούτε το ηλεκτρονικό τσιγάρο στους δηµόσι-
ους χώρους»; Μήπως είναι υπερβολικό; 

Δεύτερο θέµα. Το άρθρο 17, κύριε Υπουργέ, αφορά τεχνικές
προδιαγραφές για την αδειοδότηση. Εδώ η ελληνική Κυβέρνηση
προτείνει η Βουλή να νοµοθετήσει πέρα από την οδηγία. Δηλαδή,
αντί να πάµε σε κοινοποίηση των ηλεκτρονικών τσιγάρων, όπως
των συµβατικών, να πάµε σε αδειοδότηση. Και υπάρχει µια δια-
δικασία, αρκετά γραφειοκρατική µάλιστα. Σας το είπαµε και στην
επιτροπή. 

Όµως, θέλω να σας ρωτήσω το εξής και παρακαλώ να ενηµε-
ρώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία: Εάν για αυτή την τεχνική,
τους τεχνικούς κανόνες, έχετε εφαρµόσει την οδηγία 2015/1535
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία θέλει, εφόσον ένα κράτος-
µέλος θέτει έναν τεχνικό κανόνα, πριν από τρεις µήνες να έχει
θέσει το θέµα αυτό σε διαβούλευση προς όλα τα κράτη-µέλη. 

Βεβαίως αυτή η οδηγία δεν ισχύει αν ο τεχνικός κανόνας εµ-
περιέχεται στην ίδια την οδηγία που σήµερα ψηφίζουµε, και την
υπερψηφίζουµε. Προσέξτε, αυτό είναι λίγο τεχνικό, αλλά πρέπει
να προσέξουµε, κύριε Υπουργέ, να µη νοµοθετήσουµε κάτι για
το οποίο θα συρθούµε στα δικαστήρια ή θα το «ξε-νοµοθετή-
σουµε», θα το «ξε-ψηφίσουµε». Δεν µας αρέσει να «ξε-ψηφίζου-
µε» και δεν το κάνουµε εµείς.

Θέλουµε, λοιπόν, να πούµε ότι εδώ πρέπει να δούµε εάν η ελ-
ληνική διοίκηση απέστειλε προς διαβούλευση αυτό, αν όφειλε να
το αποστείλει και αν το Υπουργείο Υγείας το έχει κάνει, να µας
γνωρίσετε αν έχει γίνει αυτό. Γιατί, αν δεν έχει γίνει, τίθεται θέµα
ψήφισης του άρθρου 17 ως έχει.

Περιµένω µία απάντηση, κύριε Υπουργέ, γιατί, κατά τα άλλα,
όπως σας είπα στην πρωτοµιλία µου, έχουµε συµφωνήσει ότι θα
ψηφίσουµε όλα τα άρθρα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Ένα ακόµα σηµείο που θέλω να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, και
ολοκληρώνω. 

Κλείνοντας την οµιλία µου αυτή θα ήθελα για άλλη µια φορά
και ελπίζω στη σηµερινή Διάσκεψη των Προέδρων να προσδιο-
ριστεί αυτή η συζήτησή µας, να δούµε ξανά µε ποιον τρόπο το
κάπνισµα, που προκαλεί κάθε χρόνο είκοσι χιλιάδες θανάτους
στην Ελλάδα και το 13% της συνολικής νοσηρότητας στη χώρας
µας οφείλεται στο τσιγάρο, πρέπει να εξαφανιστεί τουλάχιστον
από τους δηµόσιους χώρους.

Εάν θεωρείτε ότι αδίκως στηλίτευσα τον κ. Πολάκη, θα κλείσω
την οµιλία µου, δυστυχώς στηλιτεύοντας γενικότερα τον πολιτικό
κόσµο. Και εµάς τους ίδιους εδώ στο κυλικείο της Βουλής και
στο εντευκτήριο και βεβαίως δυστυχώς την ανώτατη πολιτική
ηγεσία, σχεδόν το σύνολο των πολιτικών Αρχηγών, δεν λέω ονό-
µατα, αλλά και τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Θυµίζω
δηµοσίευµα της 1ης Δεκεµβρίου του 2015, που οι πολιτικοί Αρχη-
γοί κάπνιζαν αρειµανίως µαζί µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε χρέος να
µην το κάνουµε αυτό. Εµείς πρώτοι να δείξουµε ένα παράδειγµα.
Ακόµη και αν είµαστε καπνιστές, να αποφύγουµε µε κάθε τρόπο
να καπνίζουµε σε δηµόσιους χώρους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και στο συγκεκριµένο κείµενο του σχεδίου νόµου, της οδη-

γίας, αλλά και από πλευράς Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά τη διαδι-

κασία συζήτησης στην επιτροπή, διατυπώθηκε πως σκοπός, στό-
χος, προσανατολισµός µε την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης
οδηγίας αποτελεί κυρίως η προστασία της δηµόσιας υγείας σε
ό,τι αφορά το κάπνισµα.

Αναµφίβολα το κάπνισµα είναι µία επιβλαβής συνήθεια, που
µπορεί να οδηγήσει σε τραγικά αποτελέσµατα. Με αυτή την έν-
νοια, το µέληµα του κράτους, των κυβερνήσεων, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης να προφυλάξουν την υγεία µας από το κάπνισµα θα
µπορούσε να είναι και συγκινητικό.

Θεωρούµε, όµως, πως και η συγκεκριµένη οδηγία, όπως και
αντίστοιχες του παρελθόντος, αλλά και τα µέτρα κατά του κα-
πνίσµατος που έχουν θεσπιστεί, είναι υποκριτικά και αποπροσα-
νατολιστικά, διότι επικεντρώνουν µονοµερώς στο κάπνισµα ως
παράγοντα κινδύνου για την υγεία. Εξάλλου τόσο οι προηγούµε-
νες όσο και η παρούσα Κυβέρνηση, αν ήθελαν να αντιµετωπί-
σουν την υγεία των ανθρώπων σχετικά µε τη βλάβη από το
κάπνισµα, άλλα µέτρα έπρεπε να πάρουν, είτε πριν είτε τώρα.

Όταν µιλάµε για τη δηµόσια υγεία, για την ολοκληρωµένη προ-
στασία της, αυτό προϋποθέτει τη συστηµατική εκτίµηση, τον
έλεγχο των συνθηκών µιας σειράς παραγόντων, όπως, για πα-
ράδειγµα, διαβίωσης, εργασίας, εκπαίδευσης, αναψυχής, έως
τον έλεγχο της παραγωγής προϊόντων και άλλα. Συνδέεται, δη-
λαδή, µε  εκείνο το έργο που απαιτείται, ώστε να ελαχιστοποιηθεί
ο κίνδυνος διαµόρφωσης ενός προβλήµατος υγείας.

Όµως, πώς γίνεται την ίδια ώρα που εκδηλώνεται το ενδιαφέ-
ρον για τις επιπτώσεις υγείας από το κάπνισµα να µην επιδει-
κνύεται το ίδιο ενδιαφέρον µε τις πολλαπλάσιες συνέπειες που
έχει για την υγεία του λαού µας, των λαών, αν θέλετε, σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η βαθύτατα αντιλαϊκή πολιτική που προ-
ωθείται και ασκείται, µε το πετσόκοµµα των συντάξεων, τα απα-
νωτά χαράτσια, την τεράστια ανεργία και τη φτώχεια, τις τε-
ράστιες ελλείψεις και την τραγική και επικίνδυνη κατάσταση των
δηµόσιων δοµών υγείας, τη δουλειά ως τον θάνατο, την έλλειψη
µέτρων υγείας και ασφάλειας στους χώρους εργασίας, τις περι-
βαλλοντικές καταστροφές που προκαλούν οι βιοµηχανίες, µε
αποτέλεσµα τον πολλαπλασιασµό των καρκίνων στις περιοχές
που ρυπαίνουν µε τα απόβλητά τους –µε κορυφαίο παράδειγµα
τα Οινόφυτα-, την εµπορευµατοποίηση της υγείας πρόνοιας, τις
περικοπές παροχών και φαρµάκων από τα ταµεία;

Και αφού εκφράζετε το ενδιαφέρον για απεγκλωβισµό από τις
συνέπειες του καπνού –απαγορεύτηκε, για παράδειγµα, στα
ασφαλιστικά ταµεία να καλύπτουν την αναγκαία φαρµακευτική
αγωγή για τη διακοπή του καπνίσµατος, µάλιστα θεωρήθηκαν
σαν προϊόντα life style, λένε, µε αποτέλεσµα να τα πληρώνουν
από την τσέπη τους όσοι αποφάσισαν να διακόψουν το κάπνισµα,
αλλά και ασθενείς οι οποίοι λαµβάνουν κάποια αγωγή για το πρό-
βληµα υγείας τους και, βεβαίως, µπήκαν ή θέλουν να µπουν και
στη διαδικασία διακοπής του καπνίσµατος, αξιοποιώντας και τη
φαρµακευτική αγωγή- γιατί, για παράδειγµα, υπάρχει παντελής
αδιαφορία σχετικά µε αυτό που λέγεται «αγωγή υγείας», πολύ
περισσότερο που οι υπηρεσίες δηµόσιας υγείας είναι γυµνές
από το αναγκαίο προσωπικό και τα µέσα; Στην ουσία δεν υπάρ-
χουν υπηρεσίες δηµόσιας υγείας που θα µπορούσαν να διαδρα-
µατίσουν ρόλο και στο ζήτηµα του καπνίσµατος, τόσο σε ό,τι
αφορά την πρόληψη όσο και για τη διακοπή του καπνίσµατος.

Ακόµα και στην οδηγία που συζητάµε, δεν προβλέπεται κανένα
µέτρο ούτε για την πρόληψη, ιδιαίτερα για τη νεολαία, ούτε για
την απεξάρτηση από τις εθιστικές ουσίες του τσιγάρου. Έτσι,
για παράδειγµα, είναι υποκρισία τα όσα προβλέπονται στο άρθρο
16 περί διασυνοριακής πώλησης. Δηλαδή είναι µέτρο που θα
αποτρέψει τους νέους από την προµήθεια, για παράδειγµα, του
τσιγάρου και του ηλεκτρονικού τσιγάρου, όπως αναφέρεται
µέσα;

Όµως το σηµαντικότερο, κατά τη γνώµη µας, στο ζήτηµα του
καπνίσµατος, όπως και στα άλλα ζητήµατα που συνδέονται µε
την υγεία –παχυσαρκία, έλλειψη άσκησης κ.ά.- είναι η αποδοχή
ή η προσπάθεια αποδοχής από τον λαό της κατεύθυνσης περί
ατοµικής ευθύνης απέναντι στα ζητήµατα της υγείας του. Και
αυτό γίνεται προκειµένου να κρυφτεί ότι το κάπνισµα συνδέεται
όχι µόνο µε πρότυπα και συµπεριφορές που έχουν στηρίξει δια-
χρονικά οι προηγούµενες κυβερνήσεις και η Ευρωπαϊκή Ένωση
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–όλοι γνωρίζουµε και θυµόµαστε τη διαφήµιση για την προ-
ώθηση των προϊόντων καπνού, τα πρότυπα που προβάλλονταν
στα παιδιά αλλά και στους εφήβους-, αλλά κυρίως συνδέεται και
µε τους κοινωνικοοικονοµικούς παράγοντες που οι πολιτικές δια-
µόρφωσαν και διαµορφώνουν.

Είναι γνωστό σε όλους, για παράδειγµα, ότι η διακοπή καπνί-
σµατος είναι σχεδόν αδύνατη, όταν ο καπνιστής έχει απολυθεί,
είναι άνεργος, βιώνει µεγάλο άγχος, ζει µόνος και εγκαταλελειµ-
µένος και άλλα. Επίσης, άνθρωποι που διέκοψαν το κάπνισµα,
κάτω από τις σηµερινές συνθήκες, έχουν αυξηµένες πιθανότητες
να το ξαναρχίσουν. Όταν, λοιπόν, αυτοί οι παράγοντες ζουν και
βασιλεύουν, τα όποια µέτρα απαγόρευσης ή τα πρόστιµα δεν
βοηθούν τον καπνιστή. Μάλιστα, αποτελεί πρόκληση το γεγονός
ότι, την ίδια ώρα που απαγορεύεται το κάπνισµα µέσα από σειρά
µέτρων, αυξάνονται οι συζητήσεις για την αποποινικοποίηση των
µαλακών ναρκωτικών.

Έτσι, έρχεται το κράτος, η Κυβέρνηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση
και τι λέει; Παίρνω κάποια µέτρα, θέτω κάποιους κανόνες και ο
καθένας ας πάρει τα µέτρα του, ατοµικά, δηλαδή, την ευθύνη,
προκειµένου να αντιµετωπίσει το όποιο πρόβληµα, τόσο για την
πρόληψη όσο και στην αντιµετώπιση των ζητηµάτων υγείας,
απεµπολώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο την υποχρέωση της προ-
στασίας της ζωής και της υγείας του λαού.

Και αποτελεί τεράστια πρόκληση και υποκρισία το γεγονός
πως το όποιο ενδιαφέρον δεν έχει να κάνει µε την υγεία των κα-
πνιστών, αλλά την επιβάρυνση από τις συνέπειες του καπνίσµα-
τος στις κρατικές δαπάνες και τα ασφαλιστικά ταµεία, δηλαδή
το κόστος. Έτσι αντιµετωπίζεται η υγεία, η δηµόσια υγεία, ως
κόστος για την οικονοµία. Και αυτό αποτελεί διακηρυγµένο
στόχο στην Ευρωπαϊκή Ένωση κυβερνήσεων αλλά και κοµµάτων
που αποδέχονται τις στρατηγικές επιλογές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και οι οποίες επιβάλλουν την εξατοµίκευση της ευθύνης
για την υγεία και την ασφάλιση, µε συνακόλουθο την εµπορευ-
µατοποίηση και ιδιωτικοποίηση και των τοµέων αυτών.

Να γιατί αποτελεί πρόκληση το γεγονός ότι το όποιο ενδιαφέ-
ρον δεν είναι για την υγεία των καπνιστών, αλλά για το κόστος
για τα ασφαλιστικά ταµεία και τις κρατικές δαπάνες, που αφο-
ρούν τόσο τα ζητήµατα της πρόληψης, της αγωγής υγείας, αλλά
και της αντιµετώπισης των προβληµάτων υγείας. Έτσι οτιδήποτε
έχει σχέση µε την πραγµατική πρόληψη της έναρξης του καπνί-
σµατος και τη διακοπή του –αγωγή υγείας, άθληση, υπηρεσίες
υγείας, παροχές ασφαλιστικών ταµείων, αντικαπνιστικά ιατρεία-
περικόπτονται συνεχώς από το κράτος και εµπορευµατοποιούν-
ται.

Συγχρόνως, µε τις πολιτικές µείωσης των κρατικών και εργο-
δοτικών δαπανών για την υγεία, υλοποιείται ο στρατηγικός στό-
χος εξοικονόµησης κρατικών κονδυλίων, προκειµένου να ενισχυ-
θεί η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων. Έτσι, την ώρα που
το κράτος, σε κάθε χώρα και ως σύνολο βεβαίως η Ευρωπαϊκή
Ένωση, επιδιώκει να αντιµετωπίζει το πρόβληµα χωρίς επιβά-
ρυνση του κρατικού προϋπολογισµού, αντίθετα πολλές φορές
αξιοποιείται το πρόβληµα, επενδυµένο βεβαίως και µε την αντί-
στοιχη προπαγάνδα, στην κατεύθυνση αύξησης των κρατικών
εσόδων. 

Για παράδειγµα, η αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου καπνού,
µαζί µε την προβολή της διακίνησης των µη ελεγχόµενων, επι-
κίνδυνων τσιγάρων για την υγεία, συνοδεύεται -και µάλιστα ανα-
γορεύεται ως κυρίαρχο πρόβληµα-, µε την απώλεια κρατικών
εσόδων από την απώλεια φόρου καπνού. Όµως, το ίδιο το κρά-
τος είναι οι κυβερνήσεις του, που επιβάλλουν κατ’ εξακολούθηση
φόρους στον καπνό. Δείτε, από τις αρχές του επόµενου έτους,
από τον Ιανουάριο, θα προστεθεί νέος φόρος στα τσιγάρα, εκτός
αν χρειαστεί νωρίτερα, τα έσοδα του οποίου ή έστω µέρος θα
κατευθύνονται στη στήριξη του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
αφού το επιχείρηµα είναι πως το µέτρο δρα αφ’ ενός αποτρε-
πτικά στο κάπνισµα, αφ’ ετέρου στο να πληρώνουν αυτοί που επι-
βαρύνουν µε ευθύνη τους το σύστηµα. 

Πρόκειται για υποκρισία, αφού την ίδια στιγµή η Ευρωπαϊκή
Ένωση και οι κυβερνήσεις µειώνουν τις κρατικές δαπάνες στην
υγεία, µεταφέροντας όλο και µεγαλύτερο µέρος των δαπανών
στα λαϊκά στρώµατα, είτε καπνίζουν είτε δεν καπνίζουν. Έτσι, µε

αυτή την πολιτική, από τη µια προβάλλονται όντως τα κακά του
καπνίσµατος και από την άλλη ένα µέρος των δαπανών στην
υγεία εξαρτάται από την αύξηση του καπνίσµατος, αφού έτσι αυ-
ξάνονται και τα κρατικά έσοδα από την επιβάρυνση του λαού,
όχι όµως των επιχειρηµατικών οµίλων, των καπνοβιοµηχάνων,
αφού αυτό απαιτεί η ανταγωνιστικότητα, δηλαδή η κερδοφορία
τους.

Μάλιστα, απαύγασµα της υποκρισίας αποτελούν οι αποκρου-
στικές φωτογραφίες που πρόκειται να τοποθετηθούν στις συ-
σκευασίες και προβλέπονται βεβαίως και στην οδηγία που
συζητούµε σήµερα, υποκαθιστώντας µε τον τρόπο αυτόν την
κρατική ευθύνη στην ανάπτυξη υπηρεσιών και υποδοµών µε τρο-
µοκρατικές καµπάνιες. 

Αλήθεια, τι αποτελέσµατα είχαν τα έως τώρα µέτρα, όπως, για
παράδειγµα, οι προειδοποιήσεις στα πακέτα, η αύξηση στις τιµές
των τσιγάρων; Τόσο αυτά αλλά και όσα προτείνονται µε το σκε-
πτικό της αποτροπής από το κάπνισµα ακουµπούν στην αντίληψη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεων ότι «δείχνω τι
µπορεί να συµβεί, τι µπορεί να πάθεις από το κάπνισµα, όµως
δεν εφαρµόζω µέτρα για να αντιµετωπίσω το πρόβληµα, αλλά
αντίθετα αναπαράγω το πρόβληµα µε τα µέτρα που παίρνω».
Δείτε µισθούς, συντάξεις, τα ζητήµατα του περιβάλλοντος, της
ανεργίας, το σύστηµα υγείας, προβολή προτύπων κ.λπ., τα οποία
συνολικά συντελούν στην πρόωρη φθορά της υγείας των λαϊκών
οικογενειών, είτε καπνίζουν είτε δεν καπνίζουν, µεταφέροντας
αντίστοιχα την ευθύνη στον καθένα ατοµικά να δώσει λύση. 

Εξάλλου, τα ίδια δεν συµβαίνουν και µε τις άλλες πηγές που
αφορούν την υγεία; Προβάλλεται, για παράδειγµα, η ανάγκη της
υγιεινής διατροφής, µε αφορµή την αντιµετώπιση της χοληστε-
ρόλης ή των καρδιακών νοσηµάτων ή της παχυσαρκίας κ.ά., όταν
µεγάλο τµήµα του πληθυσµού τρώει σαβούρα, γιατί αυτή αντι-
στοιχεί στο επίπεδο των µισθών και των συντάξεων; Και βέβαια
η κατάσταση είναι πολύ χειρότερη γι’ αυτούς που δεν έχουν ούτε
αυτά.

Έτσι, λοιπόν, τα όποια αντικαπνιστικά µέτρα πάρθηκαν ή τα
όποια προγραµµατίζονται στο όνοµα της δηµόσιας υγείας προ-
βάλλονται ως ευαισθησία. Όµως, δεν επιδεικνύει το κράτος –οι
κυβερνήσεις µε τις πολιτικές που εφαρµόζουν, αυτό το αστικό
κράτος και η εργοδοσία παράλληλα- την ίδια ευαισθησία για την
υγεία και ασφάλεια στους τόπους δουλειάς, αφού χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι αποκτούν επαγγελµατικές ασθένειες, χιλιάδες δολο-
φονούνται ή σακατεύονται στους τόπους δουλειάς από την
εγκληµατική εργοδοτική δράση. Δεν δείχνουν την ίδια ευαισθη-
σία, αλλά καταργούν ή καταργήθηκαν τα βαρέα και ανθυγιεινά.
Εδώ οι κυβερνήσεις δεν µιλούν για κόστος στην οικονοµία. Η ζωή
των εργατών είναι αναλώσιµη. Εξάλλου, ένας θάνατος από ερ-
γατικό ατύχηµα κοστίζει πολύ λιγότερο ως αποζηµίωση από το
να εφαρµόσουν µέτρα υγιεινής και ασφάλειας.

Θεωρούµε πως η απόφαση, η προσπάθεια για απαλλαγή από
το κάπνισµα δεν µπορεί παρά να είναι µια συλλογική και ατοµική
επιλογή στην κατεύθυνση εξάλειψης των εξαρτήσεων, που η ορ-
γανωµένη πολιτεία θα στέκεται αρωγός µε όλα τα µέσα, κυρίως
µέσω της πρόληψης, που είναι ανύπαρκτη και έξω από τους προ-
σανατολισµούς της ασκούµενης πολιτικής.

Θεωρούµε πως πρέπει να υπάρχουν µέτρα ελέγχου, κυρίως
όµως µέτρα αντιµετώπισης όλων των κοινωνικών και οικονοµικών
παραγόντων που επιδρούν αρνητικά στη ζωή και στην υγεία του
λαού και αφορούν όχι µόνο το κάπνισµα, αλλά συνολικά τους
όρους ζωής του λαού µας. 

Αυτό που απαιτείται είναι ολοκληρωµένα προγράµµατα πρό-
ληψης και κρατικής φροντίδας και δηµόσιες δωρεάν υποδοµές
απεξάρτησης από το κάπνισµα, ενταγµένα σε ένα ολοκληρωµένο
δηµόσιο σύστηµα υγείας και πρόνοιας, µε απαγόρευση κάθε επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας, που µπορούν όµως να υλοποι-
ηθούν µόνο σ’ έναν εντελώς διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης, µε
τον εργαζόµενο λαό στην εξουσία.

Στη βάση όλων αυτών, κύριε Πρόεδρε, το Κοµµουνιστικό Κόµ-
µα θα ψηφίσει «παρών» στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, στη
συγκεκριµένη οδηγία. 

Επιτρέψτε µου στον χρόνο που µου αποµένει –λιγότερο χρόνο
θα χρησιµοποιήσω- να ζητήσω κάτι από τον Υπουργό, από την
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Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι θα αγκαλιαστεί αυτή η πρόταση, γιατί και
από άλλους Βουλευτές είχε κατατεθεί αντίστοιχη τροπολογία.
Είναι µια τροπολογία που αφορά στην επέκταση των συµβάσεων,
έως το τέλος του 2016, συµβασιούχων εργαζοµένων που σύνα-
ψαν σύµβαση µε τους δήµους. Εµείς το αναφέρουµε στην τρο-
πολογία µε αφορµή τον Δήµο Ηρακλείου, αλλά αυτό συµβαίνει
και σε άλλους δήµους ανά τη χώρα. Ήταν η δεύτερη φάση συµ-
βασιούχων τον Γενάρη, για τους οποίους δεν προβλέφθηκε ή
τέλος πάντων δεν είχε περάσει τροπολογία, όπως είχε γίνει µε
τους συµβασιούχους του Δεκέµβρη, δηλαδή αυτούς οι οποίοι
στις 31-12-2015 είχαν συνάψει συµβάσεις µε τους δήµους, των
οποίων η θητεία ανανεώθηκε –να το πούµε έτσι- έως το τέλος
του 2016. Για τη δεύτερη φάση συµβασιούχων, του Γενάρη του
2016, ζητάµε µε την τροπολογία να παραταθεί η θητεία τους
µέχρι το τέλος του 2016. 

Βεβαίως, πέραν αυτού, εµείς καταθέτουµε και ως αίτηµα µέσω
της τροπολογίας µε τη λήξη της θητείας, εν προκειµένω στο
τέλος του 2016, να µετατραπούν οι εργασιακές τους σχέσεις σε
αορίστου χρόνου. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση θα το δει θετικά αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος κ.

Κωνσταντίνος Μπαργιώτας, ειδικός αγορητής από το Ποτάµι,
έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ολοκληρώνεται σήµερα µια πραγµατικά καλή συ-

ζήτηση που αφορά το κάπνισµα, τις απαγορεύσεις και τους κα-
νονισµούς. Η ενσωµάτωση της οδηγίας, όπως αυτή ήλθε από το
Υπουργείο, συζητήθηκε όντως διεξοδικά. Είχαµε την ευκαιρία να
ακούσουµε τις απόψεις όλων των εµπλεκόµενων φορέων και της
επιστηµονικής κοινότητας οι οποίες, απ’ ό,τι φαίνεται, υποστηρί-
ζουν τις καινούργιες ρυθµίσεις και την εναρµόνιση της νοµοθε-
σίας µας. 

Θα ήθελα να θυµίσω απ’ αυτά που ακούσαµε ένα αισιόδοξο
στοιχείο, ότι ο αριθµός των καπνιστών βαίνει µειούµενος στην
Ελλάδα. Είναι πλέον περίπου 27%, δηλαδή κάτι λιγότερο από
ένας στους τρεις ενήλικους καπνίζει. Έχουµε ακόµα µία φωνα-
σκούσα µειοψηφία, η οποία διά της βίας επιβάλλει στην Ελλάδα,
όπως πολλές άλλες, τον κανόνα του ισχυρότερου, τουλάχιστον
στη φωνή. Έτσι, λοιπόν, ένας στους τρεις ενήλικες καπνίζει και
έχει επιβάλει την καταπάτηση του αντικαπνιστικού νόµου και το
κάπνισµα παντού, όπως είπε προηγουµένως και η κ. Χριστοφιλο-
πούλου, στη Βουλή, στους χώρους εστίασης, στα νοσοκοµεία. 

Νοµίζω ότι αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση που πρέπει να
γίνει, δηλαδή ότι το µεγάλο έλλειµµα της χώρας δεν ήταν η εναρ-
µόνιση, δεν είναι η εισαγωγή απαγορεύσεων και φωτογραφιών,
δεν είναι ενδεχοµένως καν η απαγόρευση και του ηλεκτρονικού
τσιγάρου. Είναι κυρίως η εφαρµογή της νοµοθεσίας στην οποία
υπάρχει µια τεράστια τρύπα. 

Έλεγε η συνάδελφος κ. Μάρκου, που είχε µία πρόσφατη εµ-
πειρία στη γείτονα Τουρκία, ότι απαγορεύεται το κάπνισµα στα
καράβια και στο κατάστρωµα και δεν καπνίζει κανένας. Το «και
δεν καπνίζει κανένας» είναι αυτό που δεν γίνεται σε αυτή τη
χώρα, έστω και στους χώρους που απαγορεύεται το κάπνισµα. 

Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να συζητήσουµε, αφήνοντας λίγο
στην άκρη την υποκρισία που µας διακρίνει σαν κοινωνία, είναι
το θέµα της απαγόρευσης του καπνίσµατος και της επιβολής του
νόµου. Αυτό είναι το σηµαντικότερο και αυτό δεν θέλουµε να
βλέπουµε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό το ότι αποδεχθή-
κατε την πρόταση για τη σύγκληση της επιτροπής. Περιµένουµε
την ηµεροµηνία -και πρέπει να είναι σύντοµα- και πρέπει να γίνει
µια κουβέντα όχι για την κουβέντα, αλλά για τη διαµόρφωση µιας
καινούργιας πολιτικής για την εφαρµογή της αντικαπνιστικής νο-
µοθεσίας. Η εφαρµογή είναι το πρόβληµα, όπως και σε πολλά
άλλα πράγµατα στη χώρα. Το σηµαντικό είναι η εφαρµογή της
κείµενης νοµοθεσίας. Μας το έχει πει ο Εµµανουήλ Ροϊδης από
πολύ παλιά. Μας το είπε και ο Σόιµπλε τελευταία µε το «it’s the
implementation». Η αλήθεια είναι αυτή. Αν θέλουµε να κάνουµε
µία αρχή, έστω και «εξ όνυχος τον λέοντα», πρέπει να αρχίσουµε
από εδώ.

Το κάπνισµα πρέπει πραγµατικά να απαγορευθεί σε όλους

τους χώρους που ο νόµος –αυτός ο νόµος που έχουµε ή οποιον-
δήποτε άλλον ψηφίσουµε στο µέλλον- προβλέπει, µε συγκεκρι-
µένες ποινές και συγκεκριµένο τρόπο αστυνόµευσης. Έτσι,
λοιπόν, είναι πολύ σηµαντικό να δούµε την απαγόρευση, να
δούµε κάτι που δεν γίνεται πουθενά και δεν τηρείται πουθενά,
δηλαδή την απαγόρευση πώλησης προϊόντων καπνού αλλά και
αλκοόλ από όλα, τα πάσης φύσεως καταστήµατα σε ανηλίκους.
Είναι ακόµα µια τεράστια τρύπα στην Ελλάδα. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό θα είµαι ιδιαίτερα
σύντοµος. Νοµίζω ότι έχουµε συζητήσει αρκετά. Υπάρχουν πολύ
λίγα σηµεία που είναι αµφισβητούµενα και υπάρχει ανοικτή συ-
ζήτηση. Το ένα είναι το άρθρο 17 –εάν δεν κάνω λάθος- που
αφορά την αδειοδότηση των νέων καπνικών προϊόντων. Επιση-
µάναµε και εµείς, όπως πολλοί άλλοι, ότι εδώ µε την επιλογή της
διαδικασίας αδειοδότησης από το δυσκίνητο γραφειοκρατικό –
για να τα λέµε όλα- διεφθαρµένο ελληνικό δηµόσιο δηµιουργεί-
ται µια πρόσθετη δυσκολία για την εισαγωγή νέων καπνικών
προϊόντων, σε αντίθεση µε το ηλεκτρονικό τσιγάρο και τα παλαι-
ότερα. Είναι µια πρακτική που υιοθετείται µόνο στη χώρα µας
από όσο γνωρίζω σε καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης και µάλιστα
σε µια χώρα η οποία είναι από τις µεγαλύτερες καπνοπαραγωγι-
κές χώρες και έχει ένα σηµαντικό κοµµάτι της οικονοµίας της, η
οποία βασίζεται στην καλλιέργεια του καπνού και στα παράγωγά
της. 

Επειδή ακριβώς τα νέα καπνικά προϊόντα αφορούν λιγότερο
βλαπτικές ή νέες µορφές µε λιγότερη νικοτίνη και λιγότερες βλα-
πτικές ουσίες στο περιεχόµενό τους, νοµίζουµε ότι η πολύ βαριά
γραφειοκρατική διαδικασία πρέπει να παραλειφθεί. Σε αυτή τη
λογική θα είναι και το µόνο άρθρο του νοµοσχεδίου το οποίο θα
καταψηφίσουµε µια και θα συµφωνήσουµε και θα ψηφίσουµε
όλα τα υπόλοιπα. 

Το δεύτερο -και µε κίνδυνο να γίνω πολύ δυσάρεστος σε ορι-
σµένους καλούς φίλους- αφορά το ηλεκτρονικό κάπνισµα. Νο-
µίζω ότι η κουβέντα είναι ανοικτή. Είναι λάθος το πλαίσιο της
συζήτησης για το εάν βλάπτει λιγότερο ή περισσότερο το τσι-
γάρο. Σαφώς και βλάπτει λιγότερο και είναι µια κουβέντα που
έχει πολλές υποκατηγορίες, µια και δεν είναι ένα το ηλεκτρονικό
κάπνισµα, αλλά είναι πάρα πολλές διαφορετικές συσκευές µε
πάρα πολλές διαφορετικές ουσίες και τουλάχιστον αρκετούς
τρόπους εξάχνωσης των ουσιών αυτών που το κάνει ιδιαίτερα
πολύπλοκο επιστηµονικά. 

Όµως, εάν θέλουµε να είµαστε σωστοί και σοβαροί, το ηλε-
κτρονικό κάπνισµα είναι ένα υποκατάστατο του καπνίσµατος, το
οποίο χρησιµοποιείται µε διάφορους τρόπους. Χρησιµοποιείται
όντως ως ένα ενδιάµεσο µέσο διακοπής. Χρησιµοποιείται ως ένα
µόνιµο µέσο υποκατάστασης εκεί που απαγορεύεται το κάπνισµα
–σε αυτή την Αίθουσα για παράδειγµα- και µετά πάµε έξω και κα-
πνίζουµε ένα τσιγάρο. Χρησιµοποιείται ως χρόνιο υποκατάστατο
του καπνίσµατος. 

Σε κάθε περίπτωση αναπαράγει ένα κοινωνικό και πολιτιστικό
πρότυπο, αυτό το πρότυπο της εισπνοής ουσιών, το οποίο δεν
µπορεί να το δεχόµαστε σε δηµόσιο χώρο και δεν βλέπω κανέναν
λόγο οι άνθρωποι που πραγµατικά το χρησιµοποιούν για να δια-
κόψουν το κάπνισµα, προφανώς και θα βοηθηθούν από το γεγο-
νός ότι δεν είναι ελεύθερη παντού η χρήση του, αλλά υπόκειται
σε περιορισµούς όπως και τα άλλα. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι παρ’ όλο που υπάρχουν κάποια στοιχεία
τα οποία θα µπορούσαµε να τα δούµε, κάποιοι χώροι ενδεχοµέ-
νως θα µπορούσαν να εξαιρεθούν από την απαγόρευση του ηλε-
κτρονικού τσιγάρου, όπως οι µαζικοί πολύ µεγάλοι χώροι εστία-
σης ή δεν ξέρω κάτι άλλο. Σίγουρα πρέπει να απαγορευθεί στα
νοσοκοµεία και στους δηµόσιους χώρους, όπου υπάρχει πρό-
σβαση της νεολαίας. Νοµίζω ότι αυτή πρέπει να είναι η κατεύ-
θυνση προς την πλήρη απαγόρευση και του ηλεκτρονικού τσι-
γάρου. Δεν νοµίζω ότι είναι ένα πρότυπο το οποίο µπορεί να ανα-
παράγεται, είναι δε µια διαδικασία η οποία στη χρόνια µορφή
της, δηλαδή ως χρόνια χρήση για πολλά χρόνια του ηλεκτρονι-
κού τσιγάρου, δεν έχουµε καν ιδέα του τι µπορεί να δηµιουργεί
και τι παρενέργειες µπορεί να έχει. Έτσι νοµίζω ότι και αυτό πρέ-
πει να ψηφιστεί και η απαγόρευση του ηλεκτρονικού τσιγάρου
πρέπει να γενικευθεί. 
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Για πολύ λίγο θέλω να ασχοληθώ µε τις τροπολογίες. Είναι
τέσσερις τουλάχιστον, εάν δεν κάνω λάθος, µέχρι αυτή τη
στιγµή. Παρ’ όλο που µία αποσύρθηκε δεν θα αντέξω στον πει-
ρασµό και θα ξανασχολιάσω την απαγόρευση της πώλησης τσι-
γάρων από ψιλικατζίδικα και άλλα µαγαζιά και την επαναφορά
ουσιαστικά του παλαιού καθεστώτος της πώλησης από τα περί-
πτερα.

Όπως είπα και τις προάλλες, η διαδικασία –η όχι και πολύ
κοµψή απόσυρση µετά από την πίεση συνδικάτων κ.λπ.- αποδει-
κνύει ότι αυτή η πελατειακή συµπεριφορά και η προσπάθεια εξυ-
πηρέτησης κάθε φορά διαφόρων υποοµάδων µε ρουσφέτια και
ουσιαστικά παραχωρήσεις µονοπωλίων σε οµάδες έναντι άλλων
και έχει πλέον πάψει να λειτουργεί και στην ουσία δηµιουργεί µε-
γαλύτερες αντισυσπειρώσεις και δυσαρέσκειες. 

Νοµίζω ότι η εποχή στην οποία η πρόσοδος γινόταν αντικεί-
µενο διαχείρισης µε αυτόν τον τρόπο και που το κυβερνών κόµµα
µοίραζε µικρά δωράκια σε µικρές οµάδες, εξασφαλίζοντας έτσι
σταυροθηρία, είναι µια πολύ παλιά τακτική. Δυστυχώς κάνει το
κυβερνών κόµµα να µοιάζει απελπιστικά µε τα παλαιότερα. Είναι
αντιγραφή πρακτικών, η οποία είναι πραγµατικά απογοητευτική. 

Βλέπουµε πρακτικές απίθανες, οι οποίες έρχονται από πολύ
παλιά και από κοµµάτια της παραδοσιακής πολιτικής σκηνής, τα
οποία έχουν καταδικαστεί εν µέρει και από τους ίδιους τους πα-
λιούς πολιτικούς σχηµατισµούς. Είναι κρίµα πραγµατικά να βλέ-
πει κανείς τέτοιου είδους τροπολογίες. Ήταν πραγµατικά σοφό
που αποσύρθηκε και ελπίζει κανείς να µην ξαναδεί τέτοια πράγ-
µατα, τουλάχιστον απ’ αυτή την Κυβέρνηση. 

Η δεύτερη τροπολογία που θέλω να σχολιάσω είναι µια τρο-
πολογία βουλευτική, που αφορά τους επικουρικούς γιατρούς.
Έχουµε στηρίξει ως τώρα κι έχουµε ψηφίσει σχεδόν όλες τις
τροπολογίες που αφορούν προσωπικό σε νοσοκοµεία, µιας και
πραγµατικά υπάρχει έλλειψη και κενά. Όµως, η µετάθεση ενός
προβλήµατος ή η λύση ενός προβλήµατος µε την παράλληλη δη-
µιουργία ενός άλλου ούτε βοηθάει ούτε λύνει προβλήµατα. 

Η αθρόα πλέον και λίγο άκριτη –κατά την άποψή µου- τοποθέ-
τηση επικουρικών παντού -ακόµα και στα στρατιωτικά νοσοκο-
µεία, αν είναι δυνατόν- δηµιουργεί την εικόνα ότι αυτό που ου-
σιαστικά γίνεται είναι ότι µεταφέρεται το κόστος της µισθοδο-
σίας στους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων, το οποίο εξι-
σορροπείται µε τη µεγέθυνση του χρέους. Γυρνάµε ξανά σε µια
πολύ κακή πρακτική, η οποία τίναξε στον αέρα την οικονοµία της
υγείας στη δεκαετία του ’10, τηρουµένων των αναλογιών, µε
αποτέλεσµα να µεγεθύνουµε το χρέος των νοσοκοµείων παίρ-
νοντας χρήµατα από ζωτικές δαπάνες, όπως είναι τα υλικά και
το υγειονοµικό υλικό, για να πληρώσουµε εφηµερίες και επικου-
ρικούς. Θυµίζω ότι αυτές ήταν επιλογές αυτής της Κυβέρνησης.
Αυτή η Κυβέρνηση ξεκλείδωσε τη δυνατότητα της µεταφοράς
κονδυλίων από ζωτικές λειτουργίες των νοσοκοµείων, ζωτικά
κονδύλια των νοσοκοµείων προς τις µισθοδοσίες. Αυτό απαγο-
ρευόταν στο παρελθόν. 

Αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει εικόνα τού τι ακριβώς γίνεται. Γνω-
ρίζω µεγάλα νοσοκοµεία τα οποία έχουν µηδενίσει ΚΑΕ προµη-
θειών για εµφυτεύµατα και υλικά, για να πληρώσουν εφηµερίες
και επικουρικούς. Η συγκεκριµένη τροπολογία θα καταψηφιστεί,
γιατί λέει ότι µπορούν να παραταθούν οι θητείες επικουρικών για-
τρών, οι οποίοι υποτίθεται ότι καλύπτουν οργανικές θέσεις που
έχουν προκηρυχθεί, χωρίς να λέει τίποτε άλλο. Αυτό σηµαίνει ότι
κατά πάσα πιθανότητα οι γιατροί που καταλαµβάνουν την οργα-
νική θέση -των οποίων οι θέσεις έχουν προκηρυχθεί και είναι, δυ-
στυχώς, πολύ λίγες οι περιπτώσεις- θα συνυπάρξουν για µεγάλα
χρονικά διαστήµατα µε επικουρικούς γιατρούς, οι οποίοι προφα-
νώς παύουν να είναι απαραίτητοι σε εκείνη τη θέση. 

Θα ζητήσουµε σήµερα κιόλας από το Υπουργείο να µας δώσει
την πλήρη εικόνα ανά την χώρα για το πόσοι επικουρικοί υπηρε-
τούν, πού υπηρετούν και µε ποια κριτήρια γίνονται οι προσλή-
ψεις. 

Η εικόνα που έχω είναι ότι ενώ στην προηγούµενη περίοδο η
οδηγία ήταν «όταν υπάρχουν λεφτά να παίρνετε επικουρικούς»
εδώ έχουµε φτάσει στο σηµείο όπου η οδηγία είναι «παίρνετε
επικουρικούς για κάθε αίτηµα και βρίσκουµε λεφτά ο κόσµος να
χαλάσει». Είναι δύο ακραίες λογικές, που καµµιά από τις δύο δεν

εξυπηρετεί το σύστηµα. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Παίρνει απόφαση το νοσοκοµείο. Συγκε-

κριµένα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Νοµίζω ότι είναι καιρός,

κυρία Τζούφη, µετά από δύο χρόνια κυβέρνησης, να δούµε κρι-
τήρια, πρόγραµµα και όχι προσπάθειες διορισµών παντού. Γιατί
περί αυτού πρόκειται. 

Παρ’ όλο που µέχρι τώρα -και θα τελειώσω µε αυτό- ήµασταν
θετικοί σε οποιονδήποτε διορισµό, από εδώ και πέρα θα είµαστε
πολύ κριτικοί και πολύ προσεκτικοί, καθώς πλέον φαίνεται ότι
έχει υιοθετηθεί µια συγκεκριµένη στρατηγική η οποία, όπως είπα,
µεσοπρόθεσµα απλώς θα τινάξει για ακόµα µια φορά τον προ-
ϋπολογισµό των νοσοκοµείων στον αέρα, δηµιουργώντας µια
καινούρια κρίση χρέους πολύ σύντοµα, έξω ίσως από τα χρονικά
όρια και τους πολιτικούς ορίζοντες αυτής της Κυβέρνησης, αλλά
µέσα στα όρια του πραγµατικού χρόνου. 

Δεν µπορεί να µεταφέρουµε άκριτα το χρέος στο µέλλον. Αυτή
είναι µια τακτική η οποία χρεοκόπησε στο παρελθόν και πολύ φο-
βάµαι ότι τώρα γίνεται ξανά για χάρη κάποιων διορισµών που,
επαναλαµβάνω, στη συγκεκριµένη τροπολογία ούτε επαρκώς αι-
τιολογηµένοι είναι ούτε σώνει και καλά απαραίτητοι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Θανάσης Παπαχρι-
στόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πιστεύω ότι για αυτό το νοµοσχέδιο δεν χρειάζεται καθόλου
η βουλευτική ιδιότητα. Μου αρκεί η άλλη ιδιότητα που είχα για
τριάντα επτά χρόνια στα δηµόσια νοσοκοµεία.

Θέλω να ξεκινήσω και να πω ότι µπορεί κάποιοι από εµάς εδώ
να µην έχουµε καταλάβει ακριβώς τι σηµαίνει κάπνισµα και τσι-
γάρο. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, όµως, ξέρει πάρα πολύ
καλά. Είναι αυτός ο οργανισµός που µερικά χρόνια πριν ανάγ-
κασε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προµηθευτούν
άχρηστα εµβόλια για τον H1N1. Και όταν λίγο καιρό αργότερα
αποδείχθηκε ότι κάποιος ανώτατος υπάλληλος του Παγκόσµιου
Οργανισµού Υγείας ανήκε ταυτόχρονα και σε κατασκευαστικές
εταιρείες εµβολίων, το φιάσκο πήρε χειροπιαστή µορφή.

Τρεις χώρες τότε δεν πήραν καθόλου εµβόλια, προς τιµήν των
τότε Υπουργών τους. Το λέω αυτό γιατί είµαστε µπροστά σε µία
πραγµατικότητα που δεν χωράει καµµία αµφισβήτηση.

Θέλω να επικαλεστώ ένα παράδειγµα. Στο υπόλοιπο ζωικό βα-
σίλειο ούτε αλκοόλ πίνει κανένα ζωάκι, ούτε καπνίζει, ούτε παίρ-
νει ναρκωτικά. Ο δε Ρουσσώ στο «Κοινωνικό Συµβόλαιο» έχει πει
ότι η φύση εκδικείται αυτούς που αγνοούν τους κανόνες της.
Αυτό το βλέπουµε. Δεν είναι µόνο είκοσι χιλιάδες οι θάνατοι από
το κάπνισµα όπως είπε η κ. Χριστοφιλοπούλου -και δεν έχω κα-
νέναν δισταγµό να επικαλεστώ οποιαδήποτε µαρτυρία συναδέλ-
φων που συνηγορούν και στη δική µου άποψη- αλλά είναι πολύ
περισσότεροι.

Θέλω απλώς να θυµίσω ότι η χώρα µας -παρ’ ότι ο αγαπητός
σε εµένα κ. Βαγιωνάς µε διόρθωσε στην επιτροπή- είναι µία από
τις χώρες που έχουν το µεγαλύτερο ποσοστό καπνιστών σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Θέλω επίσης να θυµίσω ότι στη Σουηδία,
στην Ολλανδία και στη Δανία, χώρες που τις ξέρω πάρα πολύ
καλά, αυτό το ποσοστό είναι κάτω από το 12%. Και µάλιστα οι
πολίτες που καπνίζουν σε αυτές τις χώρες δεν είναι αµιγώς
Δανοί, Σουηδοί και Ολλανδοί αλλά είναι κυρίως άνθρωποι που
έχουν έρθει από αναπτυσσόµενες χώρες. 

Το ίδιο ποσοστό στις αναπτυσσόµενες χώρες, δηλαδή εκεί
που δεν υπάρχει πληροφόρηση, που δεν υπάρχει πρόληψη, ανε-
βαίνει στο 50% και στο 60%. Κάποιοι απλά δεν έχουν χρήµατα
να αγοράζουν τσιγάρα και αυτοσχεδιάζουν. Πίνουν τον καπνό
µόνοι τους και λοιπά.

Θέλω, µε όλον τον σεβασµό, να έρθω σε µία µεγάλη κατηγορία
ανθρώπων που ζουν από τις καλλιέργειές τους. Θέλω να θυµίσω
ότι οι φτωχοί κάτοικοι του Αφγανιστάν ζουν από την καλλιέργεια
οπίου. Όσοι δεν το ξέρετε, να το µάθετε. Τίποτε άλλο δεν γίνεται
εκεί πέρα. Μπαίνει ένα ερώτηµα εδώ. Θα ζήσουν αυτοί οι άνθρω-
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ποι για να εξάγουν όπιο σε όλο τον πλανήτη ή κάτι άλλο πρέπει
να γίνει; Είµαι της άποψης ότι κάτι άλλο πρέπει να γίνει. 

Κάποιοι πράγµατι φτωχοί άνθρωποι, καλοπροαίρετοι πολίτες,
καλλιεργούν καπνό. Τι πρέπει να κάνουµε; Τους βοηθάµε; Τι κά-
νουµε; Η άποψή µου είναι η εξής: Αργά, όχι απότοµα, αλλά στα-
θερά θα πρέπει αυτές οι καλλιέργειες να τροποποιηθούν. Πε-
τάξτε την, µπορείτε να διαφωνείτε µαζί µου, αλλά αυτή είναι η
άποψή µου. Πιστεύω ότι σιγά σιγά θα πρέπει να αποσυρθεί αυτή
η καλλιέργεια από τη µικρή Ελλάδα.

Πριν µπω στο κυρίως θέµα µου θέλω να πω ότι έχω φίλους που
τους αγαπώ πάρα πολύ και που δεν µπορούν να σταµατήσουν
το τσιγάρο. Το λέω µε σεβασµό. Είναι άτοµα ευαίσθητα, που
έχουν κάνει πολλές προσπάθειες να σταµατήσουν το τσιγάρο και
δεν µπορούν.

Τους σκοτώνεις αυτούς τους ανθρώπους; Τους περιφρονείς;
Όχι, βέβαια. Θέλουν –πιστεύω- και αυτοί µια βοήθεια. Σε καµµία,
όµως, περίπτωση δεν πρέπει οι κανόνες της αγοράς –και εδώ θα
συµφωνήσω µε το ΚΚΕ- να υπερισχύσουν πάνω από τους κανό-
νες υγείας. Σε οποιαδήποτε ευνοµούµενη πολιτεία η υγεία είναι
αδιαφιλονίκητο αγαθό. Είναι πάνω από οτιδήποτε άλλο. Συµβαί-
νει αυτό; Όχι δεν συµβαίνει. Έχουµε δει πώς συµπεριφέρεται η
παγκόσµια κοινωνία στα ναρκωτικά. Έχουµε δει πώς συµπεριφέ-
ρεται η παγκόσµια κοινωνία στο αλκοόλ και στο κάπνισµα. 

Θεωρούµε σε θετική κατεύθυνση τη συµµόρφωση της νοµο-
θεσίας µας µε την οδηγία αυτή που σήµερα συζητάµε και θα την
ψηφίσουµε, αυτό δεν το συζητάµε. Φτάνει; Εγώ πιστεύω πως όχι.
Η µικρή Ελλάδα µπορεί να δώσει ένα παράδειγµα. Δεν στοιχίζει
τίποτα να το κάνει.

Και εξηγούµαι: Επειδή έχουµε ζήσει αυτή την πραγµατικότητα
µέσα στα δηµόσια νοσοκοµεία -εγώ για τριάντα επτά χρόνια-,
θέλω να θυµίσω απλώς ότι την εµπειρία του µελλοθάνατου πο-
λίτη που τον βλέπουµε να λιώνει σαν κερί, να φτάνει από τα
ογδόντα στα σαράντα κιλά, εµείς την έχουµε ζήσει πάρα πολλές
φορές. Όχι µία, αλλά πενήντα µία φορές. Όταν τελειώνει η κα-
νονική µας δουλειά στα επί κλίνης είµαστε υποχρεωµένοι να
δούµε τέτοια περιστατικά. Είναι µια συγκλονιστική εικόνα σοκ. 

Θέλω, επίσης, επειδή ακούω πάρα πολλά για το ηλεκτρονικό
τσιγάρο, να θυµίσω στατιστικά σε όλον τον κόσµο ότι όσοι είχαν
άτοµο στο περιβάλλον τους που πέθανε από το κάπνισµα, απο-
δεδειγµένα σε ποσοστό 99% κόψανε απότοµα το τσιγάρο. Είναι,
εποµένως, αυτό χειροπιαστή απόδειξη ότι πρέπει να υποστείς
αυτό το σοκ; Όχι. Εγώ δεν είµαι υπέρ της καταστολής. Θα πω
πού είµαι υπέρ της καταστολής. Είµαι υπέρ της πληροφόρησης
και της παιδείας πάνω στο τσιγάρο από πάρα πολύ νωρίς, βοµ-
βαρδισµός στην κυριολεξία. 

Όταν βλέπω σε ένα ψιλικατζίδικο, σε ένα περίπτερο κάποιον
να ζητάει πέντε πακέτα τσιγάρα, κάτι µε πιάνει µέσα µου. Δεν
είναι µόνο ότι πετάει χρήµατα, αλλά κι ότι τα πετάει µε επικίνδυνο
τρόπο, αυτή είναι η αίσθηση. Και λέω: πρέπει να πληροφορή-
σουµε αυτόν τον άνθρωπο ότι αυτό που κάνει είναι ό,τι πιο κακό
θα µπορούσε να κάνει. Δεν µπορεί να το κάνει αυτό η πολιτεία;
Εγώ πιστεύω ότι µπορεί. 

Θα ήθελα, χωρίς να τρώω πολύ χρόνο, να πω ότι έχω ζήσει την
εµπειρία, ως συντονιστής εφηµερίας στο νοσοκοµείο «Ευαγγε-
λισµός» που είχα την τιµή και την τύχη να υπηρετήσω επί πάρα
πολλά χρόνια, -πάνω από τριάντα- ενός εµφράγµατος από τσι-
γάρο και ενός θανάτου από τσιγάρο, καθώς και εγκεφαλικά επει-
σόδια που άφησαν ανάπηρους ανθρώπους, ανθρώπους που
τυφλώθηκαν από το τσιγάρο. Τα λέω στην Ολοµέλεια γιατί θέλω
να ακουστούν, δεν κινδυνολογώ. 

Δεν είναι µόνο ο καρκίνος του πνεύµονα, -κάποιοι νοµίζουν ότι
είναι µόνο ο καρκίνος του πνεύµονα και γενικά οι εννέα στους
δέκα καρκίνους είναι του πνεύµονα- είναι δεκαοκτώ οι καρκίνοι.
Ξέρει κάποιος, ας πούµε, σε αυτή την Αίθουσα ότι ένας απ’ αυ-
τούς είναι και ο καρκίνος της ουροδόχου κύστης; Θέλω να πω
ότι είναι απίστευτα επιβλαβές πράγµα το τσιγάρο και θέλω επί-
σης να πληροφορήσω –τα είπε και η καθηγήτρια της παιδιατρι-
κής τις προάλλες στην επιτροπή- ότι οι διαµαρτίες στη διάπλαση
είναι φοβερές και τροµερές. Η ανευθυνότητα τού να είναι έγκυος
µια γυναίκα και να καπνίζει ή να µην καπνίζει, αλλά να ζει σε πε-
ριβάλλον καπνιζόντων είναι εγκληµατική για το παιδάκι που θα

φέρει στον κόσµο. Ξέρει ότι µπορεί το παιδί της να έχει προβλή-
µατα για όλη του τη ζωή; Ξέρουµε ότι οι παθητικοί καπνιστές,
που δεν έχουν και άµυνα στο τσιγάρο, κινδυνεύουν καµµιά φορά
πολύ περισσότερο από έναν καπνιστή που έχει αποκτήσει κάποια
άµυνα; Ξέρει ένας νεαρός ότι η σεξουαλική του ικανότητα πέ-
φτει; Ξέρει ένα µελλοντικό ζευγάρι ότι η γονιµότητα, δηλαδή το
να µπορεί να πιάσει παιδί, επηρεάζεται από το κάπνισµα; 

Θέλω να ξαναθυµίσω την εικόνα-σοκ που έζησα εγώ κάποιο
απόγευµα που τέλειωσα το εξωτερικό ιατρείο –το είπα και στην
επιτροπή και θα το επαναλάβω κι εδώ τώρα, έχω χρόνο- όταν
φώναξα ένα όνοµα, να πάω να το δω στο επί κλίνης. Το κάνουν
όλες οι κλινικές για περιστατικά που δεν ανήκουν στην κλινική
που νοσηλεύονται –τα ξέρει ο κ. Κακλαµάνης- και µας καλούν να
δούµε ένα περιστατικό που έχει κάποια σχέση µε την ειδικότητά
µας. 

Φωνάζω ένα όνοµα και ακούω µια ασθενική φωνή κάπου στο
βάθος. Όταν πήγα µπροστά µού λέει «Γιατρέ, δεν µε θυµάσαι;».
Του λέω «Δεν σας θυµάµαι, βοηθήστε µε». Με πήγε γύρω στα
τριάντα χρόνια πίσω, ήµασταν νεαροί τότε, πηγαίναµε στην Κέρ-
κυρα, όπως πάνε όλα τα παιδιά, για τουρισµό, ξέρετε. Ήταν
πραγµατικά ένα από τα ωραιότερα άτοµα που έχω γνωρίσει στη
ζωή µου. Μάλιστα του κάναµε πλάκα και του λέγαµε «Ρε φιλα-
ράκο, θα σηκωθούµε να φύγουµε από την Κέρκυρα µε εσένα
εδώ». Ήταν πραγµατικά ένας πολύ ωραίος άντρας, ωραίο παιδί,
ήταν αστυνοµικός από την Καλαµάτα. Και µε φωνή µελλοθανά-
του µού λέει «Δεν βρέθηκε ένας να µε πλακώσει στα χαστούκια.
Κάπνιζα από δεκαεπτά χρονών τέσσερα πακέτα την ηµέρα».

Πράγµατι, σε µια εβδοµάδα πέθανε. Για δυο µήνες πραγµατικά
ήµουν σοκαρισµένος, γιατί έφερνα αυτόν τον άνθρωπο στον νου
µου, πώς τον ήξερα και πώς έγινε.

Όχι! Εκπτώσεις στο θέµα της υγείας δεν µπορεί να γίνουν. Θα
πω ξανά για πολλοστή φορά ότι κάποια στιγµή οι κανόνες της
αγοράς επιβάλλουν κάτι. Και λέω: Θα τα ισοπεδώσει όλα, επιτέ-
λους, αυτή η αγορά; Θα φτάσουµε στο σηµείο, δηλαδή, να κά-
νουµε κι εδώ εκπτώσεις; Δεν νοµίζω ότι είναι ακραία θέση. Είναι
µια πραγµατική θέση. Νοµίζω ότι θα πρέπει να την υιοθετήσουµε.
Τη χρωστάµε στους ανθρώπους που είναι γύρω µας, στις γυναί-
κες µας, στους άνδρες µας, στα παιδιά µας, στους ανθρώπους
που είναι γύρω µας. Είναι αποδεδειγµένο ότι το τσιγάρο είναι κα-
ταστροφικό, κάνει ζηµιά.

Μπορεί να µου είναι αδιάφορες αυτή τη στιγµή οι εταιρείες
που ξεφυτρώνουν σαν τα µανιτάρια, γιατί έµαθαν ότι εδώ υπάρ-
χει χρήµα και «ήρθαµε κι εµείς». Με ενδιαφέρουν οι καπνοβιοµη-
χανίες, που στην ουσία ξεκίνησαν µε τη λέξη Παγκόσµιος Οργα-
νισµός Υγείας. Δεν κάνει τίποτα. 

Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό, κύριε Υπουργέ! Το άρθρο 22 -δεν
θυµάµαι ακριβώς ποιο- σας δίνει τη δυνατότητα να παρεµβαίνετε
κάθε φορά και νοµίζω ότι θα το κάνετε, όχι µόνο για το ηλεκτρο-
νικό τσιγάρο, αλλά γενικότερα για το τσιγάρο. Νοµίζω ότι αυτή
η καµπάνια, η φοβερή καµπάνια, θα σταµατήσει το κάπνισµα.
Πρέπει κάποια στιγµή θα πάρει σάρκα και οστά και όχι στα λόγια.

Εννοείται ότι δεν πρέπει να επιτρέπεται το κάπνισµα σε δηµό-
σιους χώρους. Θυµάµαι ότι όταν ήµουν στην Ολλανδία, τρεις κο-
πέλες µε έπιασαν και µε πέταξαν έξω. Είχα παρεξηγηθεί τότε, ο
βλάχος ο Έλληνας, που είχε µάθει να κάνει φιγούρα µε το τσι-
γάρο. Περάσανε χρόνια για να καταλάβω πόσο δίκιο είχαν αυτές
οι κοπέλες. Με πετάξανε έξω στην κυριολεξία πριν είκοσι πέντε
χρόνια σε ένα µαγαζί της Ολλανδίας και καλά έκαναν.

Τελειώνοντας, θα θυµίσω ξανά την κουβέντα του Ρουσσώ στο
«Κοινωνικό Συµβόλαιο»: «Η φύση εκδικείται αυτούς που αγνοούν
τους κανόνες της». Όποιος καπνίζει αγνοεί κανόνες της φύσης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Παπα-

χριστόπουλε.
Βέβαια, στην Ολλανδία, που την αναφέρατε δύο φορές, έχουν

ρεκόρ προς τα πάνω στο κάπνισµα άλλου είδους τσιγάρου, που
το επιτρέπουν δηµοσίως και δεν σε πετάνε και έξω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο είναι αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλου είδους είπα

τσιγάρο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα µη µε προκαλείτε,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15193



κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το λέω για να σας

τσιγκλίσω!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εµπόριο γίνεται φοβερό

στην Ολλανδία –λυπάµαι που το λέω- από µετανάστες και όχι
από τους Ολλανδούς. Αν δεν το ξέρετε, να σας δώσω τα στοιχεία
ό,τι ώρα θέλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάντως δεν το καπνί-
ζουν µόνο οι µετανάστες. Το καπνίζουν και οι Ολλανδοί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ήµουν σαφής. Είπα ότι
το µεγάλο ποσοστό καπνιζόντων εκεί προέρχεται από άλλες
χώρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Έχω κι εγώ
εικόνα για το άλλου είδους τσιγάρο στην Ολλανδία.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
από την Ένωση Κεντρώων και ολοκληρώνονται οι τοποθετήσεις
των εισηγητών και ειδικών αγορητών.

Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Υγείας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς θα πάµε µετά τον Υπουργό, κύ-

ριε Πρόεδρε;.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει ο Υπουρ-

γός Υγείας και επειδή είναι έντεκα οι εγγεγραµµένοι συνάδελφοι,
θα µιλούν δύο συνάδελφοι και στη συνέχεια ένας Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον έχει ζητήσει ήδη

η κ. Κεραµέως και ο κ. Μαντάς µάλλον θα µιλήσει, ως συνηθίζει,
µετά για να κλείσει. Μετά ούτως ή άλλως είναι η σειρά σας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα του κα-

πνίσµατος στην Ελλάδα είναι µεγίστης σηµασίας, καθώς ξέ-
ρουµε, γιατί µεγάλο µέρος του πληθυσµού καπνίζει, ως γνωστόν,
από τη µικρή ηλικία. Έτσι, η ευρωπαϊκή οδηγία, που έρχεται σή-
µερα προς ψήφιση, συµβάλλει θετικά στο να έχουµε ένα ενιαίο
και αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
σε µια προσπάθεια να προστατεύσουµε τη δηµόσια υγεία.

Όποιος διαβάσει το σύνολο της οδηγίας και του νοµοσχεδίου
αντιλαµβάνεται ότι είναι µια σειρά από καλές ρυθµίσεις. 

Ας πιάσουµε τα άρθρα. 
Στο άρθρο 3 οριοθετούνται τα µέγιστα επιτρεπτά όρια εκποµ-

πών σε πίσσα, νικοτίνη, µονοξείδιο του άνθρακα ανά τσιγάρο. 
Στο άρθρο 4 κατοχυρώνεται ότι ο έλεγχος αυτών των στοι-

χείων θα γίνεται από διαπιστευµένα εργαστήρια.
Στο άρθρο 7 απαγορεύονται τα προϊόντα καπνού µε χαρακτη-

ριστικό άρωµα ή γεύση, εφόσον περιέχουν βιταµίνες. Αυτό, εν
προκειµένω, είναι πάρα πολύ ορθό. Προστατεύεται ο καταναλω-
τής από το να αγοράζει τέτοια τσιγάρα και γενικώς προϊόντα κα-
πνού τα οποία διαφηµίζονται δήθεν ως υγιεινά.

Πολύ σωστές είναι αυτές οι ρυθµίσεις και νοµίζω ότι είµαστε
όλοι σύµφωνοι. Όµως, θα πρέπει όλοι να γνωρίζουµε και την
πραγµατικότητα. Θα µε ρωτήσετε: Ποια είναι η πραγµατικότητα;
Η πραγµατικότητα είναι ότι νοµοθετούµε και το πρόβληµα βρί-
σκεται στην εφαρµογή των νόµων. 

Η παγκοσµιοποίηση και το διαδίκτυο έχουν καταστήσει εύκολο
το να παραγγέλνει κάποιος οτιδήποτε επιθυµεί µέσω διαδικτύου.
Πλέον εναπόκειται, όπως ξέρουµε, στις τελωνειακές αρχές το
εάν και κατά πόσον µπορούν µε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο να
εντοπίσουν τα όσα επιχειρούν παρανόµως να εισέλθουν στη χώ-
ρα. Εποµένως, είναι απολύτως απαραίτητο να υπάρξει ενίσχυση
του προσωπικού των τελωνείων, διότι ο όγκος της δουλειάς αυ-
τών των ανθρώπων είναι τεράστιος. 

Ας πάµε σε ένα σηµαντικό µέρος του νοµοσχεδίου, στα άρθρα
8 έως 12, στο οποίο περιγράφονται λεκτικά και απεικονιστικά τα
µηνύµατα που υπάρχουν πάνω στα πακέτα των τσιγάρων. Έτσι,
µε αυτό στοχεύουµε στο να αποτραπούν οι πολίτες από το να
καπνίζουν. 

Πράγµατι, κάποιες από τις φωτογραφίες που υπάρχουν πάνω
στα πακέτα είναι αποκρουστικές και ευελπιστούµε ότι ίσως οι µη
καπνιστές θα µπορούν πιο δύσκολα -µε αυτή τη διαδικασία- να

ξεκινήσουν το κάπνισµα, όταν αντικρίζουν αυτές τις εικόνες. 
Βεβαίως, εδώ υπάρχει και ο αντίλογος. Όπως ξέρουµε, η εµ-

πορική δραστηριότητα «τρέχει» πριν απ’ αυτή την ευρωπαϊκή
οδηγία. Έτσι, θα έρθει πάλι η µόδα της ταµπακιέρας. Θα θυµη-
θούµε, κύριε Υπουργέ, το παλιό τραγούδι «Γιατί µου χάρισες
αυτή την ταµπακιέρα» µε τη Σοφία Βέµπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βέβαια, για άλλον
λόγο είχε γραφτεί. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βγήκαν και ωραίες θήκες
τώρα, εάν τις είδατε. Έχουν λουλούδια τώρα απ’ έξω. Δεν έχουν
καµµία σχέση µε αυτά που έχουν τα πακέτα. Έχουν λουλούδια,
φεγγάρια, είναι πάρα πολύ ωραίες θήκες. Οπότε, η επιχειρηµα-
τικότητα «τρέχει» πριν από τον νόµο. Η εφευρετικότητα των εµ-
πόρων είναι πάντοτε ένα βήµα µπροστά. Έτσι, ο καπνιστής δεν
θα είναι αναγκασµένος να βλέπει αυτές τις σκληρές εικόνες που
θα του περιγράφει ο νόµος, µε τις οποίες νοµίζετε ότι θα τον κά-
νετε να κόψει το κάπνισµα. 

Επίσης, σε αυτό το νοµοσχέδιο πριν από λίγες ηµέρες κατα-
θέσατε µια τροπολογία, τη µε αριθµό 661/55, σύµφωνα µε την
οποία µπορεί πλέον και το ΚΕΘΕΑ, εκτός από το ΚΕΕΛΠΝΟ, τον
ΟΚΑΝΑ και την ΑΕΜΥ, στην περίπτωση που δεν επαρκεί το προ-
σωπικό να προσλαµβάνει επιπλέον ιατρούς και επιστήµονες δια-
φόρων ειδικοτήτων, µε δελτίο παροχής υπηρεσιών. 

Προφανώς, το ΚΕΘΕΑ και οι υπόλοιποι είναι απαραίτητο να
έχουν το κατάλληλο προσωπικό, γιατί κάνουν σηµαντικό έργο.
Όµως, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σας ερωτώ: Δεν πρέ-
πει η πολιτεία να έχει εφοδιάσει αυτές τις υπηρεσίες µε τους κα-
τάλληλους επιστήµονες; Και αφού υπάρχει τόσο µεγάλο κενό
στο προσωπικό, γιατί το Υπουργείο Υγείας δεν προσλαµβάνει το
προσωπικό που απαιτείται για τις µόνιµες και διαρκείς ανάγκες
και θα πρέπει την τελευταία στιγµή οι άλλοι φορείς να επιλέξουν;
Στην έκθεση, µάλιστα, του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
αναφέρεται ότι ετησίως απαιτούνται από το ΚΕΘΕΑ µόνο επι-
πλέον 120.000 ευρώ. 

Εποµένως θεωρούµε ότι υπάρχουν αντικειµενικά κριτήρια για
το ποιες ειδικότητες και µε ποια χαρακτηριστικά θα προσλη-
φθούν σε αυτές τις θέσεις. Δηµιουργούνται κάποια ερωτηµατικά.
Δηλαδή, προετοιµάζετε θέσεις, χωρίς να λέτε ποιες ειδικότητες,
µε ποια χαρακτηριστικά, ποια αντικειµενικά κριτήρια. Είναι λίγο
διφορούµενη η τροπολογία µε αριθµό 661/55. Μας εκπλήσσει
και λίγο µας προβληµατίζει. 

Ας προχωρήσουµε παρακάτω. Έρχοµαι στο άρθρο 16, που
είναι σχετικό µε το ηλεκτρονικό τσιγάρο. Προβλέπεται ότι σε πε-
ρίπτωση πώλησης ηλεκτρονικού τσιγάρου σε άλλο κράτος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τότε θα πρέπει η εταιρεία που κάνει την
πώληση να εξακριβώσει την ηλικία του αγοραστή, ώστε προφα-
νώς αυτός να µην είναι ανήλικος. Βεβαίως, στην πράξη αυτό, το
να µην είναι ανήλικος, είναι πολύ σωστό. 

Θέλω, όµως, τώρα να σας ρωτήσω: Μπορεί η εταιρεία να επα-
ληθεύσει µε σιγουριά την ηλικία του καταναλωτή που βρίσκεται
χιλιάδες χιλιόµετρα µακριά, ποιος παραγγέλνει µέσω διαδικτύου
και ποια είναι η ηλικία; Δεν δηµιουργούνται ερωτήµατα; Δηλαδή,
µέσω διαδικτύου θα παραγγέλνεις στην άλλη άκρη της Ευρώπης
ή της Αµερικής και θα ξέρει η εταιρεία ποια είναι η ηλικία του κα-
ταναλωτή που παραγγέλνει;

Συνολικά το νοµοσχέδιο µε το ηλεκτρονικό τσιγάρο τέθηκε και
υπό αµφισβήτηση από τους εµπόρους του ηλεκτρονικού τσιγά-
ρου. Δεν έχουµε κανένα επιστηµονικό στοιχείο που να αφορά τις
βλαβερές του συνέπειες και δεν µπορούµε να το πούµε µε σι-
γουριά. Εποµένως είναι πολύ πρώιµο να έχουµε ασφαλή συµπε-
ράσµατα για το ηλεκτρονικό τσιγάρο, αλλά ο νοµοθέτης επέλεξε
την οδό τού να το απαγορεύσει στους δηµόσιους χώρους. 

Εντάξει, αν είναι σωστό ή όχι, δεν µπορώ να πάρω απόφαση,
αλλά θεωρώ ότι πρέπει να παρακολουθούµε τις εξελίξεις και να
δράσουµε στο µέλλον ανάλογα. Δεν µπορούµε ούτε να το κατα-
δικάσουµε ούτε να το αθωώσουµε. Διότι υπάρχει το ενδεχόµενο
το ηλεκτρονικό τσιγάρο να είναι βλαβερό, αλλά υπάρχει και το
ενδεχόµενο να µην είναι και να αποτελεί µια καλή και ακίνδυνη
λύση στους καπνιστές. Οπότε, ο εθνικός νοµοθέτης θα πρέπει
να προσαρµοστεί αναλόγως µε τα ευρήµατα των ερευνών. Δεν
έχουν τελειώσει τα ευρήµατα. Δεν έχουµε αναλύσεις και τεκµη-
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ριωµένες απαντήσεις.
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι συµµετείχαµε στην

επιτροπή του παρόντος νοµοσχεδίου, γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά τα τεράστια ποσοστά καρκίνου και άλλων ασθενειών που
προκαλεί το κάπνισµα. Γνωρίζουµε πόσο σοβαρά θέµατα έχει το
παθητικό κάπνισµα στην Ελλάδα. Μάλιστα, το 2016 δεν υπάρχει
κανένας σεβασµός στους δηµόσιους χώρους. Δεν υπάρχει κα-
φετέρια, εστιατόριο που να λέει µε σαφήνεια ότι απαγορεύεται
το κάπνισµα. Μπορείς να πας να καπνίσεις, να εκθέσεις τα παιδιά
σου σε κίνδυνο και λοιπά. Αυτό φυσικά είναι απαράδεκτο σε µια
πολιτισµένη χώρα και το λέω εγώ που είµαι καπνίστρια –κατη-
γορώ και εγώ τον εαυτό µου- αλλά τουλάχιστον τα εγγόνια µου
δεν θέλω όταν πηγαίνουν σε έναν δηµόσιο χώρο, να αναγκάζον-
ται να αναπνέουν τα βλαβερά συστατικά του καπνίσµατος και να
πρέπει να ρωτούν, πριν µπουν, αν επιτρέπεται ή δεν επιτρέπεται
το κάπνισµα. 

Είναι γεγονός ότι ο Έλληνας νοιώθει ότι µπορεί να καπνίζει
οπουδήποτε, γιατί αυτό στηρίζεται σε έλλειψη παιδείας. Θα
ήθελα να σταθώ, επίσης, στο εξής: Πρέπει να πάρουµε µια πρω-
τοβουλία να στηρίξουµε την οργανωµένη αντικαπνιστική εκστρα-
τεία σε όλα τα σχολεία της χώρας. Θα πρέπει σε όλα τα δηµο-
τικά, σε όλα τα γυµνάσια, σε όλα τα λύκεια τα παιδιά να µάθουν
αναλυτικά για το πόσο κακό κάνει το τσιγάρο. Έτσι η νέα γενιά
θα έχει τη σωστή στάση και θα έχει τη συνείδηση πλέον να το
εφαρµόσει και να το ενστερνιστεί, χωρίς να της το επιβάλουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και µια άλλη διάσταση
του προβλήµατος. Όσον αφορά τα νοµοθετικά ζητήµατα ένα
πολύ σηµαντικό είναι ότι πρέπει να υπάρχει και µια πολιτική βού-
ληση για την εφαρµογή της. Έχουµε λαθρεµπόριο καπνού στη
χώρα µας και αυτό αποτελεί τροµερό πρόβληµα. Στην πραγµα-
τικότητα µιλάµε για ένα γιγάντιο κλάδο παραοικονοµίας.

Το 2015, κύριε Υπουργέ, το ελληνικό δηµόσιο έχασε 740 εκα-
τοµµύρια ευρώ από το λαθρεµπόριο τσιγάρων. Μιλάµε για ένα
απίστευτο, ασύλληπτο ποσό και εσείς αφήσατε το 2015 να χα-
θούν 740 εκατοµµύρια ευρώ από το λαθρεµπόριο τσιγάρων και
κόψατε το ΕΚΑΣ στους συνταξιούχους. Ακόµη και στους ανάπη-
ρους κόψατε επιδόµατα. Συζητήστε το µε τον κύριο Υπουργό Οι-
κονοµικών.

Όλα αυτά τα νούµερα φαίνονται σε µια µικρή πτώση το 2016
και θα καταθέσω το σχετικό δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ».
Ωστόσο, το πρόβληµα παραµένει πάρα πολύ µεγάλο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φυσικά δεν είναι µόνο η τεράστια ζηµιά του ελληνικού δηµο-
σίου που χάνει τόσα χρήµατα, τη στιγµή που ο τόπος τα έχει
τόσο ανάγκη, αλλά είναι και η δηµόσια υγεία.

Ξέρετε ότι τα λαθραία τσιγάρα δεν έχουν περάσει κανενός εί-
δους έλεγχο, δεν τηρούν καµµία προδιαγραφή και είναι εξαιρε-
τικά επικίνδυνα και δεν µπορούµε να τα ελέγξουµε, δηλαδή δεν
έχουν καµµία προδιαγραφή και µπορεί να είναι τελείως επιβλαβή
για την υγεία των καταναλωτών. Εποµένως ο µεγάλος πόλεµος
βρίσκεται εκεί, στην αποτελεσµατική καταπολέµηση του λαθρεµ-
πορίου, και πλέον αναµένουµε τα αποτελέσµατα από τον πρό-
σφατα ψηφισµένο ν.4411/2016 για την ανάθεση της προµήθειας
των ταινιών φορολογίας καπνού από την Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ελπίζω, τουλάχιστον, να παταχθεί το λαθρεµπόριο καπνού και
να απαλλαγεί ο τόπος από το καταστροφικό φαινόµενο, που οι
προηγούµενες κυβερνήσεις προσπάθησαν, αλλά δεν το κατόρ-
θωσαν. Επίσης, τα πολλά και µεγάλα έσοδα, αυτά που χάνει το
ελληνικό δηµόσιο σε αυτή την κρίσιµη εποχή που ζούµε έχει µε-
γάλη σηµασία να µείνουν στον τόπο µας και να πάψετε να κάνετε
τις άλλες περικοπές  από τους φτωχούς και τους συνταξιούχους.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και θα σας δώσω αντί για δε-

καοκτώ λεπτά είκοσι λεπτά, για να πείτε ποιες τροπολογίες κά-
νετε δεκτές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι όντως έχει διεξαχθεί µια παραγωγική συζήτηση
από όλες τις πτέρυγες µε µια διάθεση συµβολής στην αντιµετώ-
πιση ενός µείζονος κοινωνικού προβλήµατος, ενός προβλήµατος
δηµόσιας υγείας. 

Ξέρουµε όλοι ότι το κάπνισµα είναι σε παγκόσµιο επίπεδο η
πρώτη αιτία πρώιµης αλλά αποτρέψιµης θνησιµότητας στις ανα-
πτυγµένες χώρες. Άρα για µια χώρα όπως η Ελλάδα είναι όντως
ένα τεράστιο πρόβληµα δηµόσιας υγείας. Υπάρχει µια µικρή υπο-
χώρηση τα τελευταία χρόνια στα ποσοστά των καπνιζόντων στον
γενικό πληθυσµό και στον νεανικό πληθυσµό και αυτό είναι εν-
θαρρυντικό αλλά συνολικά τα ποσοστά παραµένουν πάρα πολύ
υψηλά. Σε αυτό αναφέρθηκε και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
περίπου 37% µε 38% µε µια λίγο µεγαλύτερη υπεροχή των αν-
δρών.

Επίσης, είναι ενδιαφέρον ότι υπάρχουν έρευνες που αποδει-
κνύουν ότι ένα µεγάλο ποσοστό των µαθητών γυµνασίου, πάνω
από το 20%, έχει δοκιµάσει, έχει έρθει σε επαφή µε τον καπνό ή
µε άλλα προϊόντα και ένα περίπου 10% κάνει συστηµατική χρήση
καπνού, καπνίζει συστηµατικά. 

Νοµίζω ότι έχουµε να αντιµετωπίσουµε µια µεγάλη πρόκληση
και το µεγάλο κενό είναι φυσικά ότι δεν έχει υλοποιηθεί εδώ και
οκτώ χρόνια ο αντικαπνιστικός νόµος. Με το νοµοσχέδιο αυτό
κλείνουµε µια θεσµική εκκρεµότητα, που υπάρχει, για την ενσω-
µάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας αλλά, προφανέστατα, το πρό-
βληµα είναι η εφαρµογή του στην πράξη. Επίσης, εδώ υπάρχουν
άλλες δύο κρίσιµες εκκρεµότητες. Η µια αφορά την εφαρµογή
του νόµου που ψηφίστηκε πρόσφατα για το λαθρεµπόριο κα-
πνού, που σωστά έχει επισηµανθεί ότι συνεισφέρει σε ένα πολύ
µεγάλο ποσοστό και ίσως µειώνει ψευδώς τα ποσοστά κατανά-
λωσης λαθραίων τσιγάρων. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Πρώτον, δεν νοµοθετούµε
εν κενώ. Υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο πλαίσιο, το οποίο έχει
θέσει η ευρωπαϊκή οδηγία του 2014 και σε αυτό το πλαίσιο προ-
σπαθήσαµε να κινηθούµε και όπου η οδηγία δεν µας έδινε ευχέ-
ρεια επιλογών, τηρήσαµε ακριβώς το γράµµα της και όπου
είχαµε ευχέρεια επιλογών, πήγαµε συνειδητά σε µια λίγο πιο αυ-
στηρή εκδοχή. 

Επίσης, λάβαµε υπ’ όψιν µας –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
το πόρισµα της διυπουργικής επιτροπής, µιας επιτροπής η οποία
συγκροτήθηκε µε συνεργασία τριών Υπουργείων και µε εµπειρο-
γνώµονες από πέρυσι, από την άνοιξη του 2015, η οποία κατέ-
θεσε ένα πολύ συγκεκριµένο πόρισµα και το πόρισµα αυτό ήταν
η βάση για τη συγκεκριµένη νοµοθέτηση. 

Στην ευρωπαϊκή οδηγία, λοιπόν, υπάρχουν ορισµένες κρίσιµες
παραδοχές, τις οποίες πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας. Πρώτον,
ότι τα καπνικά προϊόντα, η νικοτίνη και τα προϊόντα καπνού δεν
είναι συνήθη εµπορεύµατα. Αυτή είναι µια κορυφαία αρχή. Δεν
είναι συνήθη εµπορεύµατα. 

Άρα η προτεραιότητα στην προσέγγισή τους πρέπει να αφορά
το θέµα της υγείας. Συνεπώς η προστασία της υγείας πρέπει να
είναι σε υψηλή προτεραιότητα. Έτσι ακριβώς λέει το προοίµιο.
Πρέπει να υπάρχει υψηλή προτεραιότητα στην προσέγγιση
αυτών των θεµάτων. 

Επίσης, µια δεύτερη παραδοχή είναι ότι η νικοτίνη είναι µια το-
ξική ουσία. Ξέρουµε όλοι ότι είναι µια πολύ ισχυρή ψυχοδραστική
ουσία, αλλά για πρώτη φορά µπαίνει σε νοµικό κείµενο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ο όρος «τοξική ουσία». Αυτό έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία για το πώς θα αντιµετωπίσουµε ακόµα και τα
νεότερα προϊόντα, που περιέχουν, όµως, έστω και λιγότερη πο-
σότητα νικοτίνης. 

Το τρίτο είναι ότι δεν γίνεται αποδεκτή από την ευρωπαϊκή
οδηγία η λογική του λιγότερου βλαπτικού προϊόντος. Αυτό νο-
µίζω ότι είναι, επίσης, πάρα πολύ σηµαντικό. Λέει µάλιστα ρητά
ότι αυτή η λογική µπορεί να είναι παραπλανητική.

Επίσης, δεν αποδέχεται τη λογική ότι µπορούν είτε πάνω στα
καπνικά προϊόντα είτε αλλού να υπάρχουν ισχυρισµοί περί µει-
ωµένης επίπτωσης στην υγεία ή ισχυρισµοί υγείας. 

Και τελευταία, επίσης, παραδοχή είναι ότι στην ευρωπαϊκή
οδηγία αναφέρεται ρητά -και αυτό είναι ένα consensus επιστη-
µονικό και πολιτικό το οποίο έχει παραχθεί στα όργανα της Ευ-
ρώπης- ότι το ηλεκτρονικό τσιγάρο µπορεί να αποτελέσει δυνη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15195



τικά πύλη εισόδου για τον εθισµό στη νικοτίνη, ιδιαίτερα σε νέους
ανθρώπους. Αυτό, δηλαδή, δεν το λέει η Κυβέρνηση, δεν το λέει
η διυπουργική επιτροπή. Το λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε το επί-
σηµο κείµενό της. 

Με αυτές τις παραδοχές, όπως φάνηκε και στη συζήτηση που
κάναµε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων στην ακρόαση
φορέων, που συµµετείχαν φυσικά οι επαγγελµατικές οµάδες
αλλά και εξαιρετικοί εκπρόσωποι της επιστηµονικής κοινότητας
της χώρας, συµφωνεί και υπερθεµατίζει η πλειονότητα του επι-
στηµονικού κόσµου. 

Φυσικά, αφήνεται να εννοηθεί ότι υπάρχει και µια επιστηµονική
διχογνωµία γύρω από αυτά τα θέµατα. Δεν είναι τεκµηριωµένη
αυτή. Οι µελέτες στις οποίες γίνεται αναφορά είναι µελέτες που
αφορούν λίγα περιστατικά και δεν έχουν τις προδιαγραφές µιας
έγκυρης καταγραφής και µιας έγκαιρης άποψης, η οποία µπορεί
να αναθεωρήσει ενδεχοµένως τις προσεγγίσεις που έχουν γίνει. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό το οποίο κάνουµε είναι, πρώτον, ότι θέ-
τουµε το πλαίσιο για την κυκλοφορία των νέων καπνικών προϊόν-
των. Συνειδητά επιλέξαµε την αδειοδότηση. Μας έδινε τη διακρι-
τική ευχέρεια η ευρωπαϊκή οδηγία να πάµε σε αδειοδότηση και
όχι σε απλή κοινοποίηση. 

Δεν υπάρχει κανένα θέµα, σαν αυτό που έθεσε η κ. Χριστοφι-
λοπούλου. Στο άρθρο 19 παράγραφος 3 της ευρωπαϊκής οδη-
γίας αναφέρεται ρητά ότι τα κράτη-µέλη µπορούν να θεσπίσουν
σύστηµα για την αδειοδότηση των νέων προϊόντων καπνού. Αυτό
ακριβώς κάνουµε. Άρα δεν χρειάζεται κάποιου ειδικού τύπου δια-
βούλευση µε τα ευρωπαϊκά όργανα. Μας παρέχεται η εξουσιο-
δότηση να νοµοθετήσουµε µε βάση τα δικά µας κριτήρια. 

Αυτό το οποίο, όµως, προσπαθήσαµε να κάνουµε -οφείλω να
θυµίσω ότι αυτή ήταν η αρχική πρόταση της διυπουργικής επι-
τροπής- ήταν η προθεσµία για την κατάθεση του φακέλου και
την έκφραση γνώµης από την πενταµελή επιτροπή να είναι ένα
εξάµηνο. 

Κατεβάσαµε αυτόν τον χρόνο στο ένα τρίµηνο. Είπαµε ότι αν
το τρίµηνο παρέλθει άκαρπο, χωρίς να έχει εκδοθεί γνωµοδότη-
ση, οφείλουν τα µέλη της επιτροπής να ενηµερώσουν τον Υπουρ-
γό εγγράφως για τους λόγους της µη ανταπόκρισης και σε αυτή
την περίπτωση δίνει ο Υπουργός τη δυνατότητα για άλλο έναν
µήνα στον οποίο οφείλουν να ολοκληρώσουν τις εργασίες τους. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το κλίµα το οποίο διαµορφώθηκε και
τις επιφυλάξεις πτερύγων της Βουλής καταλήξαµε -και θα το κα-
ταθέσω τώρα σε νοµοτεχνική βελτίωση αυτό- ότι αν παρέλθει το
τετράµηνο χωρίς να έχει η πενταµελής επιτροπή ολοκληρώσει
το έργο της -η προσπάθεια που θα κάνουµε εµείς θα είναι να
ολοκληρώνει το έργο της και να έχουν συναίσθηση του καθήκον-
τος να φέρουν στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και στην
πολιτεία για έγκυρη γνώµη- και χωρίς να υπάρξει αυτή η γνωµο-
δότηση, το προϊόν θα µπαίνει στην κυκλοφορία χωρίς υπουργική
απόφαση, αυτόµατα και ο Υπουργός, βεβαίως, στην περίπτωση
που έχει έρθει εκπρόθεσµα αρνητική γνωµοδότηση, υποχρεού-
ται –όχι δύναται- να το αποσύρει.

Αυτή είναι η νοµοτεχνική πρόταση την οποία θα καταθέσουµε.
Νοµίζω ότι είναι µια ισορροπηµένη πρόταση που λαµβάνει υπ’
όψιν της την ανησυχία για την ενδεχοµένως γραφειοκρατική δυσ-
λειτουργία των υπηρεσιών και του κράτους και πραγµατικά καλώ
τις πολιτικές δυνάµεις που έχουν εκφράσει επιφυλάξεις και αν-
τιρρήσεις γι’ αυτό το άρθρο, µετά από αυτή τη ρύθµιση, να τις
άρουν.

Για το θέµα, επίσης, του ηλεκτρονικού τσιγάρου, για το οποίο
έγινε πάρα πολλή συζήτηση, πρέπει να έχουµε µια εικόνα. Αυτό
το οποίο κάνουµε είναι ένα προϊόν, το οποίο κυκλοφορούσε επί
περίπου οκτώ - δέκα χρόνια στη χώρα παράνοµα, χωρίς καµµία
άδεια, χωρίς καµµία έγκριση, τώρα µπαίνει σε ένα πλαίσιο. Υπο-
χρεούνται οι επιχειρήσεις, που εµπορεύονται ηλεκτρονικά τσι-
γάρα, να καταθέτουν φακέλους µε τις προδιαγραφές των προϊό-
ντων, µε τις περιεκτικότητες νικοτίνης στους περιέκτες επανα-
πλήρωσης κ.λπ., µε αυστηρές προδιαγραφές που έχουν µπει από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτή ήταν η ρητή κατεύθυνση της οδη-
γίας. 

Σε αυτό το κοµµάτι η Ευρωπαϊκή Ένωση και η οδηγία της δεν
µας άφηναν περιθώριο. Προέβλεπαν µόνο κοινοποίηση και όχι

αδειοδότηση. Όµως, µε την απαίτηση µέσα σε ένα εξάµηνο να
υπάρξει η κατάθεση του φακέλου, η οποία θα γνωστοποιεί τις
λεπτοµέρειες κάθε προϊόντος που κυκλοφορεί και, άρα, θα µας
δίνει τα εχέγγυα ότι έχουµε στην αγορά σχετικώς ασφαλή προ-
ϊόντα.

Τώρα, επίσης, αυτό το οποίο αποφασίσαµε είναι να µην εξαι-
ρέσουµε το ηλεκτρονικό τσιγάρο από τις απαγορεύσεις που
αφορούν το κλασικό τσιγάρο στους προβλεπόµενους χώρους,
από τον νόµο δηλαδή, ο οποίος, βεβαίως, ξέρουµε ότι στην πρά-
ξη δεν εφαρµόζεται. 

Θεωρώ ότι αυτό, επίσης, είναι ένα σηµαντικό µήνυµα σε µία
χώρα µε πολύ µεγάλα ποσοστά καπνιστών στον ελληνικό πληθυ-
σµό και που κυρίως υπάρχει ένα καθεστώς ασυδοσίας, ανυπαρ-
ξίας ελέγχου και ατιµωρησίας όσων παραβιάζουν τον νόµο.
Νοµίζω ότι θα δοθεί ένα µήνυµα ότι υπάρχουν χώροι σεβασµού
του δικαιώµατος των µη καπνιστών, που είναι η πλειοψηφία της
κοινωνίας, να µην έρχονται σε επαφή, ούτε µε τον καπνό µας
ούτε µε τον ατµό µας και να εµπεδωθεί µία συνείδηση στους πο-
λίτες ότι υπάρχουν χώροι, που πρέπει να είναι περιφρουρηµένοι,
είτε από την κλασική καπνιστική συµπεριφορά είτε από την προ-
σοµοίωσή της. Αυτή είναι η ιδέα. 

Νοµίζουµε ότι είναι ένα βήµα αλλαγής κοινωνικής συνείδησης,
το οποίο, βεβαίως, θέλει χρόνο για να αλλάξει οριστικά και να
ανατραπεί αυτό το κλίµα παραβατικότητας και ανοµίας, το οποίο
υπάρχει.

Θέλει συντονισµένες προσπάθειες από την πολιτεία πρωτί-
στως, που έχει την ευθύνη της εφαρµογής, αλλά απαιτεί και συ-
στράτευση και της επιστηµονικής κοινότητας και των κοινωνικών
οργανώσεων και των πολιτικών δυνάµεων. Και, προφανώς, και η
προσωπική στάση καθενός έχει τον ρόλο της σε αυτή την προ-
σπάθεια. 

Διατυπώνεται πολλές φορές µια ευχή από συναδέλφους ότι
πρέπει να βρούµε µια ισορροπία ανάµεσα στη δηµόσια υγεία και
στη λειτουργία –ας πούµε- της αγοράς, στα επιµέρους συµφέ-
ροντα που σχετίζονται µε αυτόν τον χώρο και λοιπά. Ξέρετε πολύ
καλά ότι αυτή η ισορροπία δεν είναι εύκολη. Είναι πολύ δύσκολη
η ισορροπία ανάµεσα στη δηµόσια υγεία και στην αγορά. Υπάρ-
χει ετερογένεια συµφερόντων και σκοπών και είναι πολύ δύ-
σκολο να βρει κανείς αυτή την ισορροπία. 

Εµείς, λοιπόν, συνειδητά επιλέξαµε σε αυτό το δίληµµα να γεί-
ρουµε την πλάστιγγα προς την πλευρά της δηµόσιας υγείας. Και,
βεβαίως, πρέπει κάποιος να λαµβάνει υπ’ όψιν του τις οικονοµι-
κές και κοινωνικές επιπτώσεις και να κάνει ενδεχοµένως αντι-
σταθµιστικού τύπου παρεµβάσεις. Όµως, για εµάς, για το Υ-
πουργείο Υγείας, που εισηγείται αυτό το νοµοσχέδιο, η προτε-
ραιότητα δεν µπορεί να είναι άλλη από τη δηµόσια υγεία. 

Βεβαίως, δεν µπορούµε να µπούµε στη λογική, όπως είπα και
πριν, του λιγότερου επιβλαβούς, σε αυτή τη λογική που ισχυρί-
ζεται η βιοµηχανία ότι έχουν τα νέα της προϊόντα. Δεν µπορούµε
να µπούµε σε µια λογική του να παριστάνουµε τους ρυθµιστές
του επιχειρηµατικού ανταγωνισµού. 

Αυτό το οποίο θέλουµε να εγγυηθούµε είναι η ασφάλεια των
προϊόντων, που έχουν σχέση µε αυτό το βλαπτικό προϊόν, που
είναι η νικοτίνη αλλά και ο καπνός, πρωτίστως όµως η προστασία
της ατοµικής και της δηµόσιας υγείας. 

Θέλουµε, λοιπόν, να εµπεδωθεί στη χώρα µια κουλτούρα σε-
βασµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων, γιατί όντως παραβιάζονται αν-
θρώπινα δικαιώµατα σε αυτό το κοµµάτι. Είναι µια αντικοινωνική
συµπεριφορά το να καπνίζει κάποιος σε δηµόσιους, κλειστούς
χώρους, στους οποίους µπορεί ενδεχοµένως να βρεθούν άνθρω-
ποι που έχουν χρόνια αποφρακτική πνευµονοπάθεια -στερώντας
τους τη δυνατότητα µιας κοινωνικότητας, όπως όλοι οι άλλοι
έχουν- ή άλλοι ασθενείς µε χρόνια νοσήµατα, που δεν µπορούν
να εκτίθενται στο παθητικό κάπνισµα. 

Δεν είναι ιατροκεντρική η προσέγγισή µας, το έχουµε πει εξαρ-
χής, γιατί και γι’ αυτό υπήρξε µια κατηγορία. Είναι η λογική της
προστασίας της δηµόσιας υγείας, της πρόληψης και της αγωγής
υγείας, δηλαδή είναι µια ανθρωποκεντρική προσέγγιση. Και προ-
τιµούµε, πραγµατικά, να κατηγορηθούµε ότι ενδεχοµένως κά-
νουµε κάποιες ρυθµίσεις που έχουν τον κίνδυνο µιας γραφειο-
κρατικής στρέβλωσης από το να κατηγορηθούµε ότι κάνουµε εκ-
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πτώσεις στη λογική της δηµόσιας υγείας. 
Νοµίζω, λοιπόν, ότι γίνεται ένα σηµαντικό βήµα µε αυτό το νο-

µοσχέδιο. Τα επόµενα βήµατα είναι, όµως, τα πιο σηµαντικά, δη-
λαδή τα βήµατα της εφαρµογής. Πιστεύω ότι χρειάζεται η
πολιτική αποφασιστικότητα, η επιστηµονική τεκµηρίωση, η κοι-
νωνική συστράτευση, η συµβολή καθενός προσωπικά και συλλο-
γικά, για να υπάρξει η αλλαγή κλίµατος και η αντίστοιχη ωριµό-
τητα σε όλα τα επίπεδα και, βεβαίως, στην κοινωνία, η οποία
πραγµατικά θα δώσει τη δυνατότητα εναρµόνισης της χώρας
µας, µε αυτό το οποίο συµβαίνει στον ανεπτυγµένο κόσµο, στην
Ευρώπη, ώστε να µη συνεχίζουµε αυτή την προσβλητική –νο-
µίζω- και για τον πολιτισµό µας και για την κουλτούρα µας εξαί-
ρεση από αυτό το κανονιστικό πλαίσιο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να κλείσω –εισαγωγικά- την τοποθέτησή
µου και να αναφερθώ σε αυτό που είπα προηγουµένως ότι θα
καταθέσω ένα σώµα νοµοτεχνικών βελτιώσεων –είναι επτά στον
αριθµό- τις οποίες θα παρουσιάσω σε λίγο. Απλώς δεν έχω τώρα
τον χρόνο να µπω σε λεπτοµέρειες. Λάβαµε υπ’ όψιν µας όσο
µπορούσαµε και τις παρεµβάσεις που έγιναν στη διάρκεια της
συζήτησης στην επιτροπή. 

Υπάρχει µια υπουργική τροπολογία που αφορά το ΚΕΘΕΑ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πριν

µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, να έχετε καταθέσει
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μπορώ να την κατα-
θέσω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε τώρα.
Μετά να τις καταθέσετε παρακαλώ, αλλά πριν ξεκινήσουν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για να τις έχουν υπ’ όψιν τους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εντάξει, ωραία, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Η βασική πάντως είναι αυτή που σας είπα πριν.
Η τροπολογία όµως για το ΚΕΘΕΑ θέλει συζήτηση. Εύλογο

είναι αυτό που λέτε, αλλά να ξέρετε το εξής: 
Πρώτον, δώσαµε τη δυνατότητα στο ΚΕΘΕΑ να προκηρύξει

τριάντα πέντε θέσεις µόνιµου κατά κάποιον τρόπο προσωπικού
αορίστου χρόνου, για την κάλυψη διαχρονικών κενών. Αυτό έχει
να γίνει από το 2006. Από τότε έχουν να γίνουν προσλήψεις προ-
σωπικού στο ΚΕΘΕΑ. 

Η ρύθµιση αυτή γίνεται για ένα συγκεκριµένο πρόβληµα που
υπάρχει. Έχουµε επτά ψυχοδιαγνωστικά κέντρα. Ήταν χρηµα-
τοδοτούµενα από το ΕΣΠΑ. Πέρσι έληξε η περίοδος χρηµατοδό-
τησης. Βρήκαµε µία λύση. Δόθηκε µία οκτάµηνη σύµβαση µέσω
του ΚΕΘΕΑ, η οποία λήγει τώρα στις 14 Σεπτέµβρη και δεν µπο-
ρεί να ανανεωθεί.

Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα στο ΚΕΘΕΑ µέχρι να προχω-
ρήσει τις µόνιµες θέσεις και µε αυτόν τον τρόπο να καλύψει τη
µεγάλη πλειοψηφία των αναγκών αυτών των ψυχοδιαγνωστικών
κέντρων, που κάνουν εξαιρετική δουλειά στον τοµέα της διπλής
διάγνωσης -είναι πάρα πολύ κρίσιµη παρέµβαση- µε µπλοκάκι να
πάρει για ένα µικρό διάστηµα περίπου είκοσι µε είκοσι πέντε ερ-
γαζόµενους, να καλύψουν αυτό το κενό για να µην υπάρχει πρό-
βληµα στη θεραπευτική συνέχεια και στη φροντίδα των εξαρτη-
µένων ανθρώπων. Γι’ αυτόν τον λόγο µπαίνει. Αυτή η δυνατότητα
υπήρχε ούτως ή άλλως σε όλους τους άλλους φορείς, πλην του
ΚΕΘΕΑ. Τώρα τη δίνουµε και στο ΚΕΘΕΑ. Μας την έχει ζητήσει
το ίδιο το ΚΕΘΕΑ.

Δεύτερον, κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία των Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ που αφαιρεί αυτή την πρόταση από τη ρύθµιση για
την παράταση θητείας των επικουρικών γιατρών, που λέει «εάν
η θέση δεν έχει προκηρυχθεί», διότι µπορούσε να δηµιουργήσει
πρόβληµα στην κάλυψη σηµερινών κενών, επειδή έχει ξεκινήσει
µια διαδικασία κρίσεων, που όµως ξέρει πολύ καλά και ο συνά-
δελφος κ. Μπαργιώτας ότι ειδικά για τους γιατρούς θέλει αρκετό
χρόνο για να ολοκληρωθεί. Άρα και µόνο η προκήρυξη της θέσης
θα δηµιουργούσε πρόβληµα. 

Προφανώς η τάση είναι να ενισχύουµε προσλήψεις µε µόνιµο
προσωπικό και να καλύπτουµε τα κενά του συστήµατος υγείας.
Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν προκηρυχθεί ήδη επτακόσιες εξήντα
θέσεις. Η τελευταία αντίστοιχη προκήρυξη -αν θυµάµαι καλά-
έγινε το 2010. Υπάρχει τεράστιο ενδιαφέρον. Υπάρχουν θέσεις,

για τις οποίες έχουν υποβάλει τα χαρτιά τους ογδόντα, ενενήντα
και εκατό γιατροί για µία θέση. Πολλοί από αυτούς είναι ήδη στο
εξωτερικό και δείχνει µια τάση αντιστροφής του ρεύµατος µετα-
νάστευσης στο εξωτερικό αυτό, όταν πήραν το σήµα ότι η πολι-
τεία αρχίζει και ξαναστηρίζει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Δεν θέλουµε προφανώς, δεν υπάρχει κάποιο σχέδιο να µετα-
κυλίσουµε το κόστος των προσλήψεων στους προϋπολογισµούς
των νοσοκοµείων. Έχουµε, όµως, αυξήσει το αντίστοιχο κονδύλι.
Το έχουµε σχεδόν διπλασιάσει σε σχέση µε πέρσι. Ήταν 34 εκα-
τοµµύρια. Αρχικά το πήγαµε στα 60 εκατοµµύρια και είναι ήδη
στα 82 εκατοµµύρια ευρώ, επειδή ακριβώς θέλαµε σε αυτή τη
δύσκολη συγκυρία να έχουµε την εύκολη και σχετικά σύντοµη
λύση της κάλυψης των κενών µέσω επικουρικών γιατρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αναφερθήκατε στην
τροπολογία –δεν είπατε τον αριθµό- µε γενικό αριθµό 660 και ει-
δικό 54.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Επίσης, όσον αφορά

τις δύο πανοµοιότυπες τροπολογίες από το ΚΚΕ και το ΠΑΣΟΚ
που αφορούν τους εργαζοµένους στον τοµέα καθαριότητας των
ΟΤΑ η πληροφόρηση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν είναι ακριβώς πανοµοιότυπες. Αφορούν το ίδιο θέµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, αφορούν το ίδιο
θέµα. Πανοµοιότυπες προφανώς δεν είναι. Έχουν άλλη πολι-
τική…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Υπάρχει πρόταση για αορίστου χρόνου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σύµφωνοι.
Λέω, λοιπόν, ότι έχω ενηµέρωση από το Υπουργείο Εσωτερι-

κών ότι ετοιµάζεται ειδική ρύθµιση. 
Θα υπάρξει –νοµίζω- νοµοσχέδιο την άλλη εβδοµάδα του Υ-

πουργείου Εσωτερικών που θα περιλαµβάνει την αντιµετώπιση
αυτού του θέµατος. Ούτως ή άλλως, απ’ ό,τι είδα µέχρι το τέλος
του χρόνου έχουµε περιθώριο ή όχι; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Να παραταθούν µέχρι το τέλος του
χρόνου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Να παραταθούν.
Τέλος πάντων, αυτά τα χειρίζεται το Υπουργείο Εσωτερικών και
θα κάνει την αντίστοιχη κίνηση. 

Υπάρχει και µία τροπολογία που έχει καταθέσει ο αξιότιµος
Πρόεδρος. Είναι η µε γενικό αριθµό 658 και ειδικό 52, που ζητά
τη δυνατότητα παράτασης θητείας γιατρών διευθυντών του ΕΣΥ
πέραν του εξηκοστού εβδόµου έτους της ηλικίας, επικαλούµενη
το πραγµατικό πρόβληµα, ότι όντως ενδεχοµένως θα υπάρξει
ένα κενό στη στελέχωση του συστήµατος υγείας µε έµπειρους
γιατρούς και µε µεγάλη θητεία στο ΕΣΥ. 

Νοµίζω ότι αυτό το θέµα παρ’ ότι έχει µια λογική –γιατί η πρό-
ταση λέει να µπορούν να παραµένουν στη θέση τους µέχρι την
πλήρωση της θέσης- όµως είναι προβληµατική η προσέγγιση
αυτή, που λέει να παρατείνουµε συνεχώς -και µάλιστα πέραν των
συνηθισµένων βιολογικών ορίων- τον εργασιακό βίο ανθρώπων
που έχουν συνεισφέρει στο σύστηµα υγείας και έχουν προφανώς
καταθέσει την εµπειρία τους και τη γνώση τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Είµαστε σε µία φάση που προκηρύσσουµε καινούργιες θέσεις,
που υπάρχει ένα αίτηµα ανανέωσης του ανθρώπινου δυναµικού
συστήµατος, που πρέπει να στείλουµε το σήµα στους νέους για-
τρούς, όπως είπα και πριν, που είναι στο εξωτερικό ότι η χώρα
αυτή µπορεί να τους δώσει την ευκαιρία µιας αξιοπρεπούς επαγ-
γελµατικής και επιστηµονικής διεξόδου. 

Άρα, λοιπόν, είµαστε σε µία φάση που το σύστηµα αρχίζει και
προσλαµβάνει νέους γιατρούς. Θεωρώ ότι είναι µία αντιτιθέµενη
µε αυτή τη λογική τροπολογία. Δεν την κάνουµε αποδεκτή. 

Αντίστοιχο αίτηµα έχει κατατεθεί και για τους πανεπιστηµια-
κούς γιατρούς και σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Παιδείας εί-
ναι επίσης αρνητική η παράταση του εργασιακού βίου πέραν του
εξηκοστού εβδόµου έτους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσουµε µε τις οµι-

λίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των συναδέλφων
οµιλητών. Θα οµιλούν ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
δύο οµιλητές. Θα προσπαθήσουµε να εξαντλήσουµε τον κατά-
λογο. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τον λόγο για δώ-
δεκα λεπτά και οι συνάδελφοι οµιλητές για επτά λεπτά. 

Ξεκινάµε µε τη συνάδελφο κ. Νίκη Κεραµέως.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κατά παραβίαση του Κανονι-

σµού. Έπρεπε να έχουν µιλήσει οι πρώτοι έξι οµιλητές και µετά
ο Υπουργός. Απαράδεκτο, για άλλη µία φορά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Κεραµέως, έχε-
τε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ δείγµα πολιτικού πολι-

τισµού ότι κατά την επεξεργασία του παρόντος σχεδίου νόµου
στην αρµόδια επιτροπή διαµορφώθηκε ένα κλίµα συναίνεσης
τουλάχιστον γύρω από τη βασική κατεύθυνση, αλλά και την ανα-
γκαιότητα του νοµοσχεδίου. 

Θεωρώ δείγµα πολιτικού πολιτισµού ότι όλοι σε αυτή την Αί-
θουσα, καπνιστές και µη, συµφωνούµε ότι το κάπνισµα είναι ένας
µείζων παράγοντας κινδύνου, ένα σοβαρό πρόβληµα δηµόσιας
υγείας και ότι οφείλουµε να νοµοθετήσουµε κάθε ενέργεια για
την καταπολέµησή του.

Αναρωτιέµαι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι αξία έχουν
όλα αυτά, όταν ο Υπουργός, αρµόδιος για την προστασία της
δηµόσιας υγείας, καπνίζει στην αίθουσα συνεδριάσεων του Υ-
πουργείου Υγείας και η σχετική φωτογραφία κάνει τον γύρο του
διαδικτύου; 

Τι αξία έχουν όλα αυτά –και τώρα απευθύνοµαι σε όλες τις
πτέρυγες του Κοινοβουλίου- όταν µέσα στο ίδιο το Κοινοβούλιο,
στο Κοινοβούλιο που ψηφίστηκε ο αντικαπνιστικός νόµος, δεν
εφαρµόζεται ο ίδιος αυτός νόµος; 

Και για να µιλήσουµε ανοιχτά, ξεκάθαρα, σταράτα, µε εξαί-
ρεση τις αίθουσες της Ολοµέλειας και των επιτροπών δεν υπάρ-
χει σχεδόν κανένας χώρος εντός της Βουλής, στον οποίο να
γίνεται σεβαστή η απαγόρευση του καπνίσµατος. Εντευκτήριο,
αίθουσες κοµµάτων, γραµµατείες, διάδροµοι, τουαλέτες, παντού
τσιγάρο! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µερικούς µήνες είχα
την ευτυχία να είµαι έγκυος ούσα Βουλευτής. Με λύπη και απο-
γοήτευση σάς καταθέτω ότι πάσχιζα να βρω χώρο εντός του Κοι-
νοβουλίου, στον οποίο να µην αναγκαζόµουν να υποστώ και εγώ
και το έµβρυο τον καπνό των καπνιστών.  

Πήγαινα από καρέκλα σε καρέκλα, από καναπέ σε καναπέ,
γιατί όλο και κάποιος κάπνιζε δίπλα µου.

Κυρίες και κύριοι, είναι θλιβερό, αλλά είναι και εξοργιστικό. Αν
δεν εφαρµόσουµε εµείς πρώτα υποδειγµατικά τους νόµους, πώς
περιµένουµε από τους πολίτες να το κάνουν;

Και µε αυτή την αφορµή, απευθύνω αίτηµα προς το Προεδρείο
της Βουλής για το αυτονόητο, να εφαρµόσει, επιτέλους, τον αν-
τικαπνιστικό νόµο εντός της Βουλής. 

Κι έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, αν και δεν έχω να προσθέσω
πολλά, καθότι ο εισηγητής µας ανέλυσε σε βάθος τις παραµέ-
τρους της ενσωµάτωσης στην ελληνική νοµοθεσία της οδηγίας
2014/40 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε την κατασκευή, την παρου-
σίαση και την πώληση προϊόντων καπνού.

Όπως όλοι ξέρουµε, υπήρχε µια παλαιότερη οδηγία, η 2001/
37, η οποία έπρεπε να επικαιροποιηθεί. Κι έπρεπε να επικαιρο-
ποιηθεί, µεταξύ άλλων, γιατί υπήρξαν νέες επιστηµονικές έρευ-
νες που απέδειξαν τις δυσµενέστατες συνέπειες της χρήσης
προϊόντων καπνού. Έπρεπε να επικαιροποιηθεί, επειδή εµφανί-
στηκαν και διαδόθηκαν νέα προϊόντα, όπως είναι το ηλεκτρονικό
τσιγάρο. Κι έπρεπε να επικαιροποιηθεί γιατί υπήρξαν έρευνες
που αποδεικνύουν, ανάµεσα σε άλλα, ότι η αυστηροποίηση των
κανόνων σχετικά µε τη διαφήµιση και τη χρήση προϊόντων κα-
πνού έχει θετικές επιπτώσεις, τόσο για την ατοµική υγεία των κα-
πνιστών και µη καπνιστών όσο και του συστήµατος δηµόσιας

υγείας γενικότερα.
Όποιοι και αν είναι οι λόγοι για τους οποίους κρίθηκε αναγκαία

η αυστηροποίηση της σχετικής οδηγίας, πάνω απ’ όλα προτάσ-
σεται η υψηλή προτεραιότητα που οφείλουν να δίνουν οι κυβερ-
νήσεις στην προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Δυστυχώς δεν µπορεί κανείς να ισχυριστεί κάτι τέτοιο για τη
χώρα µας, τη στιγµή που έχουµε αντικαπνιστικό νόµο θεσπι-
σµένο από το 2008 και οκτώ χρόνια µετά δεν εφαρµόζεται σχε-
δόν πουθενά, ευτελίζοντας όχι µόνο το αγαθό της δηµόσιας
υγείας, αλλά και κάθε έννοια της έννοµης τάξης. 

Είναι προσβλητικό για όλους µας τη στιγµή που όλες οι χώρες
της Ευρώπης έχουν ενσωµατώσει και έχουν εφαρµόσει- γιατί η
εφαρµογή είναι το κρίσιµο- την αντικαπνιστική νοµοθεσία µε αυ-
στηρότητα, εµείς να κερδίζουµε διαρκώς αρνητικές πρωτιές. 

Θεωρώ σηµαντικό από αυτό εδώ το Βήµα να ειπωθούν κάποιες
αλήθειες, όπως αµείλικτα διατυπώνονται µε τη δύναµη των αριθ-
µών. Σύµφωνα µε έρευνα του Ευρωβαροµέτρου του Μαΐου του
2015, η Ελλάδα έχει το υψηλότερο ποσοστό καπνιστών σε ευρω-
παϊκό επίπεδο: 37%-38% έναντι 26%, που είναι ο µέσος όρος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεύτερο στοιχείο: Το κάπνισµα ευθύνεται για περίπου επτα-
κόσιες χιλιάδες πρόωρους θανάτους ετησίως στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Τρίτο στοιχείο: Ένας στους τέσσερις περίπου θανάτους σε αν-
θρώπους πάνω από τριάντα πέντε χρόνων συνδέεται µε το κά-
πνισµα. 

Τέταρτο στοιχείο: Περίπου το 90% των τακτικών καπνιστών άρ-
χισε να καπνίζει πριν από την ηλικία των δεκαοκτώ ετών. 

Πέµπτο στοιχείο: Ένα στα τρία παιδιά ηλικίας δώδεκα ως δε-
καοκτώ ετών έχουν δοκιµάσει το κάπνισµα, ενώ ένα στα δέκα
παιδιά της ίδιας ηλικίας όχι µόνο το έχουν δοκιµάσει, αλλά είναι
ήδη εθισµένα στο κάπνισµα.

Και οι αριθµοί αυτοί, κυρίες και κύριοι, δεν αποτυπώνουν µόνο
τη βλάβη που προκαλεί το κάπνισµα στη δηµόσια υγεία. Οι επι-
πτώσεις είναι δραµατικές και στην οικονοµία. 

Τα δηµόσια συστήµατα υγείας επιβαρύνονται µε 25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο εξαιτίας του καπνίσµατος, ποσό το
οποίο ξεπερνά το 1,5% του ΑΕΠ, µε το κόστος αυτό να παρου-
σιάζει αυξητική τάση κατά περίπου 2% ανά έτος. Στην Ελλάδα,
κατά τη διάρκεια της κρίσης, υπάρχει επιβάρυνση 3,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ τον χρόνο εξαιτίας του καπνίσµατος.

Η απώλεια της παραγωγικότητας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
λόγω του καπνίσµατος αποτιµάται σε 8 δισεκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο και αυξάνεται επίσης µε ετήσιο ρυθµό 2%. Και στα-
µατώ εδώ.

Επιτρέψτε µου µια αναφορά στην υπουργική τροπολογία, σύµ-
φωνα µε την οποία δίνεται η δυνατότητα στο ΚΕΘΕΑ να συνερ-
γάζεται µε γιατρούς, νοσηλευτές, θεραπευτές, πρώην εξαρτηµέ-
νους, για να καλύψει τις ανάγκες του σε προσωπικό. Επί της
αρχής, δεν έχουµε αντίρρηση, καθώς πρέπει να λειτουργήσει
απρόσκοπτα το ΚΕΘΕΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά
τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς και τους κανόνες που
ισχύουν σχετικά µε τις προσλήψεις στο δηµόσιο. Και γνωρίζουµε
όλοι σε αυτή την Αίθουσα τις δυνατότητες για νέες προσλήψεις
και ότι αυτές είναι περιορισµένες, παρά το γεγονός ότι η έλλειψη
προσωπικού, ειδικά στους φορείς υγείας, προκαλεί τεράστιες
ανάγκες και δυσλειτουργίες, που µπορούν να οδηγήσουν ακόµη
και στην απώλεια ανθρώπινης ζωής, τη στιγµή που, από την
άλλη, υπάρχουν υπηρεσίες του δηµοσίου, οι οποίες είναι υπερ-
στελεχωµένες.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς εδώ και είκοσι
µήνες που είστε στην εξουσία, δεν έχετε σταµατήσει να προσ-
λαµβάνετε κατά τρόπο άτακτο, απρογραµµάτιστο και κυρίως
χωρίς προηγούµενη διερεύνηση αναγκών. Ποιος θα πληρώσει
τον λογαριασµό που εσείς αυτή τη στιγµή φουσκώνετε τόσο γεν-
ναιόδωρα για να παραµείνετε αρεστοί σε κοµµατικές πελατείες;
Το κυριότερο, πώς σκοπεύετε να καλυφθούν πραγµατικές ανάγ-
κες σε προσωπικό στη δηµόσια υγεία, στη δηµόσια παιδεία; Οι
πραγµατικές ανάγκες πώς θα καλυφθούν, όταν έχετε ξοδέψει το
quota των προσλήψεων για οριζόντιες επαναπροσλήψεις, για πα-
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ράδειγµα, το 2015;
Θα κλείσω και θα είµαι σύντοµη, κύριε Πρόεδρε, µε δύο σχό-

λια από την επικαιρότητα.
Πρώτο σχόλιο: Κυρίες και κύριοι, δεν µπορώ παρά να κάνω µια

σύντοµη αναφορά σε όσα διηµείφθησαν χθες στην εξεταστική
επιτροπή για τη δανειοδότηση µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Τι
αποκαλύφθηκε χθες στην εξεταστική επιτροπή; Από την κατά-
θεση του Διευθύνοντος Συµβούλου της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ» προ-
έκυψε ότι, πρώτον, η «ΑΥΓΗ», µε καθηµερινές πωλήσεις µόλις χί-
λια πεντακόσια φύλλα και µε αρνητικό πιστωτικό παρελθόν -θυ-
µίζω ότι η «ΑΥΓΗ» είχε κάνει στάση πληρωµών, διαγραφή χρεών,
όλα αυτά επιβεβαιώθηκαν χθες από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο
της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ»- έλαβε δάνειο το 2009 1,2 εκατοµµύρια
ευρώ, το οποίο εν συνεχεία έγινε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ.

Ερωτώ το εξής: Πώς πήρε το δάνειο αυτό; Το πήρε επί τη
βάσει επιστολής του ΣΥΡΙΖΑ προς την τράπεζα, όχι εγγυητικής
µε τη νοµική έννοια του όρου, αλλά επιστολής, η οποία τι έλεγε;
Έλεγε ότι λίγο-πολύ ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το αφεντικό και, συνεπώς,
είναι η λεγόµενη «δήλωση πατρωνίας», ότι δηλαδή το αφεντικό
της «ΑΥΓΗΣ» είναι ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερο στοιχείο που αποκαλύφθηκε χθες είναι το εξής. Η
«ΑΥΓΗ», µε καθηµερινές πωλήσεις µόλις χιλίων πεντακοσίων
φύλλων, έλαβε διαφήµιση από τράπεζες ύψους 470.000 ευρώ.

Τρίτο στοιχείο: Ο Διευθύνων Σύµβουλος της «ΑΥΓΗΣ» αρνή-
θηκε κατ’ επανάληψη να αποκαλύψει το όνοµα του φυσικού προ-
σώπου που κρύβεται πίσω από offshore εταιρεία, η οποία εντο-
πίστηκε στο µετοχολόγιο της «ΑΥΓΗΣ». Μάλιστα, είπε ο εκπρό-
σωπος της εφηµερίδας: «Δεν λέω το όνοµα για να µη γίνει θό-
ρυβος».

Διερωτώµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Τι έχει να κρύψει
η «ΑΥΓΗ»; Γιατί έχει να γίνει θόρυβος, αν αποκαλυφθεί αυτό το
όνοµα του φυσικού προσώπου που κρύβεται πίσω από offshore
µέσου µαζικής ενηµέρωσης;

Τελευταίο στοιχείο που αποκαλύφθηκε, πολύ σηµαντικό, είναι
το εξής: Αποκαλύφθηκε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ στηρίζει οικονοµικά την
εφηµερίδα µέσα από την κρατική του χρηµατοδότηση και αυτό,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, συνιστά κατάφωρη παραβίαση του
ν.4304/2014. Κοιτάξτε το, είναι το άρθρο 1. Τι λέει αυτό το άρ-
θρο; Λέει ότι, όταν το κόµµα χρηµατοδοτείται από το κράτος, τα
χρήµατα αυτά µπορεί να τα δαπανά για τους εξής σκοπούς: για
λειτουργικές δαπάνες, για εκλογικές δαπάνες, για επιστηµονι-
κούς και για επιµορφωτικούς σκοπούς. Δεν µπορεί να δίνει τα
χρήµατα που πληρώνουν οι Έλληνες φορολογούµενοι στα κόµ-
µατα για να επενδύει σε µέσα µαζικής επικοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι, φαίνεται τελικά ότι το τρίγωνο-µοντέλο της
διαπλοκής ΜΜΕ, τράπεζες καλά κρατεί στον ΣΥΡΙΖΑ.

Ένα δεύτερο σχόλιο θα κάνω και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
από την επικαιρότητα. Την περασµένη εβδοµάδα ψηφίστηκε στη

ζούλα -αν µου επιτρέπετε τον όρο- µε νοµοτεχνική βελτίωση της
τελευταίας στιγµής στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας,
µια διάταξη µε την οποία δινόταν η δυνατότητα σε µέλη ΕΤΕΠ
και ΕΔΙΠ να γίνουν λέκτορες µε κλειστές διαδικασίες, ενάντια δη-
λαδή σε αυτά που προβλέπονται κανονικά για την αναγόρευση
λεκτόρων και καθηγητών. Ξεσηκώθηκε η Αντιπολίτευση, ξεσηκώ-
θηκε η ακαδηµαϊκή κοινότητα και τι διαβάζουµε σήµερα; Διαβά-
ζουµε σήµερα ότι η αρµόδια Υπουργός έδωσε εντολή να
παγώσει η εφαρµογή αυτού του νόµου που ψηφίστηκε µόλις την
περασµένη εβδοµάδα.

Ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Έτσι νοµοθετείτε; Είναι
αυτός τρόπος νοµοθέτησης; Είναι αυτός τρόπος διακυβέρνησης;
Ψηφίζετε και ξεψηφίζετε ανάλογα µε τις αντιδράσεις;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία Κε-
ραµέως.

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι θέλετε να κάνετε νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις τώρα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, τις
καταθέτω. Είναι επτά νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Τη µία την ανέ-
πτυξα προηγουµένως. Για την άλλη έχω πάρει υπ’ όψιν µου δύο
παρατηρήσεις που είχε κάνει ο κ. Γιόγιακας στη συζήτηση στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Είναι φραστικές βελτιώσεις.
Θα τις δείτε τις αλλαγές, δεν είναι κάτι το ιδιαίτερο.

Επίσης, επαναφέραµε µία πρόταση που µας είχε κάνει η κεν-
τρική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. Επαναφέραµε αυτή τη
ρύθµιση, παρ’ ότι υπήρξε µία σύσταση να απαλειφθεί µία παρά-
γραφος.

Αυτό που είναι σηµαντικό είναι το εξής: Σε αυτή την πενταµελή
επιτροπή υπήρξε µία επιφύλαξη σχετικά µε το πώς θα συγκρο-
τηθεί η επιτροπή, εάν ο ΕΟΦ ή η Πνευµονολογική Εταιρεία δεν
ορίσουν εκπροσώπους και, ενδεχοµένως, να υπάρξει καθυστέ-
ρηση κ.λπ.. 

Προσθέτουµε, λοιπόν, ένα εδάφιο που λέει ότι εάν δεν ορι-
στούν απ’ αυτούς τους αρµόδιους φορείς, τότε ο Υπουργός
Υγείας ορίζει επιπλέον αυτά τα πρόσωπα, έναν υπάλληλο του
ΕΟΦ µε αντίστοιχο γνωστικό αντικείµενο –να έχει, δηλαδή, ελεγ-
κτική εµπειρία κ.λπ.- και έναν πνευµονολόγο διευθυντή του ΕΣΥ
ή έναν πνευµονολόγο µέλος ΔΕΠ, σε περίπτωση που υπάρξει για
κάποιον λόγο µία δυσκολία συγκρότησης της επιτροπής, οπότε
παρέλκει και το θέµα της καθυστέρησης στη συγκρότηση και
διεκπεραίωση της διαδικασίας και της αδειοδότησης. 

Αυτές είναι οι βασικές αλλαγές. Τις καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η συνάδελφος κ. Με-
ρόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι επικράτησε σήµερα ένα κλίµα
συναίνεσης, αφού βρέθηκα στο Βήµα µετά την Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας –στα λεχθέντα της, προφα-
νώς, θα απαντήσει ο δικός µας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος-
απλώς εισαγωγικά θα ήθελα να πω την ελληνική παροιµία «Φω-
νάζει ο κλέφτης, για να φοβηθεί ο νοικοκύρης».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για ποιο πράγµα; 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Θα ήθελα να κάνω δύο µικρά ενδεικτικά

σχόλια. Η Νέα Δηµοκρατία είναι εκείνο το κόµµα που χρωστά και
έχει δανειστεί πάνω από 200.000.000 ευρώ –αντίστοιχα και πολύ
περισσότερα έχει δανειστεί και το κόµµα του ΠΑΣΟΚ- τα οποία,
προφανώς, δεν γνωρίζει κανείς πότε θα αποπληρωθούν. Βε-
βαίως, δεν έχει δώσει και απάντηση για το απλήρωτο δάνειο της
οικογένειας Μητσοτάκη προς την Τράπεζα Πειραιώς από τον
«ΚΗΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ», στον οποίο είναι µέτοχος ο νυν Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι αυτός ο σκοπός της οµιλίας µου
και προχωρώ στο καθαυτό σκέλος, στο σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας. 

Προφανώς θα επαναλάβω κάποια πράγµατα που ήδη έχουν ει-
πωθεί. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αφορά την παραγωγή και δια-
κίνηση καπνικών προϊόντων, δηλαδή ενός σηµαντικού τοµέα της
ελληνικής κοινωνίας. Κάνει προσπάθεια για την καταπολέµηση
του λαθρεµπορίου, καθιερώνει –νοµίζω και µε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που έκανε δεκτές ο Υπουργός- ένα ισορροπηµένο,
αξιόπιστο και πλήρες σύστηµα αδειοδότησης, παρά τις διατυπω-
θείσες αντιρρήσεις και επιφυλάξεις περί γραφειοκρατίας,  ενώ
επιχειρεί και τον ορθό έλεγχο διακίνησης των καπνικών και του
εξοπλισµού παραγωγής.

Όµως, εκείνο στο οποίο θέλω κυρίως να αναφερθώ είναι οι
διατάξεις που αναφέρονται στη σφαίρα της προστασίας της δη-
µόσιας υγείας, δηλαδή στο ενεργητικό και παθητικό κάπνισµα,
µε επέκταση κατ’ εξοχήν στο ηλεκτρονικό τσιγάρο, όπου αυτή η
νοµοθέτηση αποτελεί, ουσιαστικά, όπως είπε και ο Υπουργός,
υιοθέτηση σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας.

Λόγω της ιατρικής µου ιδιότητας, θα µου επιτρέψετε, όπως
είπα και πριν, να εστιάσω κυρίως σ’ αυτή την κατεύθυνση. Είναι
γνωστές οι πολύ µεγάλες επιπτώσεις σε σοβαρά χρόνια προβλή-
µατα και ασθένειες για τους καπνιστές, καθώς και η αυξηµένη
θνησιµότητα. Ήδη ειπώθηκε ότι είµαστε η πρώτη χώρα καπνι-
στών στην Ευρώπη, µε το 1/3 του πληθυσµού µας να καπνίζει,
κυρίως άνδρες, αλλά, δυστυχώς, µε διαρκώς αυξανόµενη τη
συµµετοχή των γυναικών, ενώ η απαγόρευση σε συγκεκριµένους
κλειστούς χώρους καταστρατηγείται συστηµατικά. 

Μία σηµαντική παράµετρος, την οποία θέλω να αναδείξω γιατί
νοµίζω ότι συστηµατικά υποβαθµίζεται και πήρε πολλά χρόνια
για να αναδειχθούν οι σοβαρές της επιπτώσεις, είναι το παθητικό
κάπνισµα. Σαν παιδίατρος και παιδονευρολόγος, σας αναφέρω
ενδεικτικά –το είχα πει και στις επιτροπές- ότι το κάπνισµα κατά
τη διάρκεια της εγκυµοσύνης έχει συσχετιστεί µε αυξηµένο κίν-
δυνο αποβολών, πρόωρου τοκετού, ελλιποβαρών νεογνών, ενώ
αποδεδειγµένα οδηγεί σε σοβαρή µικροκεφαλία, µε αποτέλεσµα
τη γέννηση παιδιών µε πολύ αυξηµένο κίνδυνο νευροαναπτυξια-
κών προβληµάτων, λιγότερο ή περισσότερο σοβαρών. 

Επιπρόσθετα, η έκθεση στο παθητικό κάπνισµα των γονιών
στη νεογνική και βρεφική ηλικία αυξάνει τον κίνδυνο αιφνιδίου
θανάτου, σοβαρών λοιµώξεων του ανώτερου και κατώτερου ανα-
πνευστικού, εµφάνισης ή επιδείνωσης του βρογχικού άσθµατος,
νευροαναπτυξιακών προβληµάτων και άλλα.

Πιο µακροπρόθεσµα φαίνεται ότι αυξάνει σε ποσοστό 20% την
πιθανότητα  για µεταγενέστερη εµφάνιση καρδιοπαθειών, πνευ-
µονοπαθειών και διαφόρων τύπων καρκίνων. Γι’ αυτό και βιβλιο-
γραφικά αναφέρεται το πολύ δραµατικό νούµερο ότι εκατόν
πενήντα χιλιάδες παιδιά πεθαίνουν ετησίως από το παθητικό κά-
πνισµα. 

Αν σε αυτό βάλει κανείς και τα στοιχεία του ΠΟΥ από έρευνα
σε εκατόν ενενήντα δύο χώρες, θα δει ότι τα νούµερα αυξάνουν
δραµατικά, καθώς ο αριθµός των θανάτων των ενηλίκων από πα-

θητικό κάπνισµα αγγίζει τους εξακόσιους χιλιάδες ετησίως. 
Και, δυστυχώς, έχουµε και τα ελληνικά στοιχεία ότι το 28% των

Ελλήνων εκτίθεται σε παθητικό κάπνισµα στο σπίτι, ενώ το 79%
-προσέξτε!- υποχρεώνεται να καπνίζει τον καπνό των άλλων σε
δηµόσιους χώρους, όπως στην εργασία και σε χώρους διασκέ-
δασης.  

Συνεπώς στόχος µας -ειπώθηκε από πολλούς- πρέπει να είναι
η τήρηση του υπάρχοντος νόµου που παραβιάζεται συστηµατικά
σε δηµόσιους, ιδιωτικούς και κλειστούς χώρους, πιθανόν και µε
αυστηροποίηση του πλαισίου του -και συµφωνήσαµε ότι θα απο-
τελέσει θέµα µιας ξεχωριστής συζήτησης- όπως βεβαίως και η
αλλαγή της κουλτούρας και του επιπέδου συνείδησης γύρω από
το κάπνισµα καθαυτό. 

Αν, δηλαδή, θεωρούµε ότι µόνο µε την ποινικοποίηση και την
απαγόρευση του καπνίσµατος στους κλειστούς χώρους θα λύ-
σουµε το πρόβληµα, τότε το στοίχηµα δεν θα κερδηθεί. Θα πρέ-
πει να επικεντρωθούµε στη συνέχιση και στη διεύρυνση µιας
σοβαρής αντικαπνιστικής καµπάνιας µε έµφαση και στην απε-
ξάρτηση, σεβόµενοι φυσικά τους εξαρτηµένους καπνιστές που
διατηρούν το ιδιωτικό δικαίωµα στην επιλογή τους µε διαθεσιµό-
τητα ειδικών ιατρείων, αλλά και αξιόπιστων µεθόδων και προσβά-
σιµων προϊόντων. Και υπάρχουν σοβαρές προσπάθειες στην κα-
τεύθυνση αυτή. Όµως, πρωτίστως θα γίνει µε πριµοδότηση της
πρόληψης, ώστε να µπορούµε να λέµε ότι έχουµε µια επιτυχη-
µένη πολιτική απέναντι στο κάπνισµα και στις καταστροφικές του
συνέπειες. 

Και στο σηµείο αυτό, πρέπει να πούµε για τα ελπιδοφόρα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ που δείχνουν ότι τα τελευταία επτά χρόνια
έχουν µειωθεί κατά 14% οι σταθεροί καπνιστές και κατά 13% οι
περιστασιακοί, ενώ είναι πολύ ενδιαφέρον ότι η ηλικιακή οµάδα
των δεκαέξι έως είκοσι τεσσάρων ετών παρουσιάζει µείωση κατά
33% από το 2009, ενώ από την άλλη µεριά τα ίδια στοιχεία δεί-
χνουν πολύ µεγάλη αύξηση στο παθητικό κάπνισµα. 

Και έρχοµαι τώρα στο ηλεκτρονικό τσιγάρο, το οποίο έχει ήδη
κατακτήσει ένα σηµαντικό µερίδιο της αγοράς και διαφηµίζεται
ως η υγιεινή εναλλακτική του συµβατικού καπνίσµατος. Ωστόσο,
όλο και περισσότερες µελέτες αµφισβητούν την άποψη αυτή επι-
σηµαίνοντας µια σειρά από κινδύνους που σχετίζονται τόσο µε
τη βραχυπρόθεσµη, αλλά κυρίως µε τη µακροχρόνια χρήση των
συγκεκριµένων συσκευών ατµίσµατος. 

Επιπλέον, οι αναφερόµενες θετικές επιδράσεις του ηλεκτρο-
νικού τσιγάρου στη διακοπή του κανονικού βρίσκονται υπό σο-
βαρή αµφισβήτηση. Δεν αποτελεί εγκεκριµένη επιστηµονική µέ-
θοδο απεξάρτησης, όπως κατατέθηκε και από όλες τις επιστη-
µονικές εταιρείες, που συµµετείχαν, αλλά και από τα διεθνή δε-
δοµένα. 

Επίσης, το άτµισµα ως προσοµοίωση της καπνιστικής συµπε-
ριφοράς µπορεί να αποτελέσει, ιδιαίτερα για νέους ανθρώπους,
εναλλακτική επιλογή. Και υπάρχουν πρόσφατες µελέτες, δηλαδή
σηµείο εκκίνησης της καπνιστικής κουλτούρας, του εθισµού στη
νικοτίνη και αφετηρία της εξάρτησης, τόσο σε επίπεδο κοινωνι-
κής συµπεριφοράς όσο και σε επίπεδο βιοχηµικής πραγµατικό-
τητας. 

Υπήρξαν φωνές που µας κατηγόρησαν ότι είµαστε πολύ αυ-
στηροί στην απαγόρευση της ατµίσµατος στον δηµόσιο χώρο.
Όµως, πρόσφατες µελέτες καταλήγουν ότι η χρήση ηλεκτρονι-
κών τσιγάρων προκαλεί εκποµπές αερολυµάτων, αρωµατικών
ουσιών, βαρέων µετάλλων, µεταλλικών νανοσωµατιδίων και νικο-
τίνης. 

Άρα το άτµισµα σε κλειστό χώρο αποτελεί µια νέα πηγή ρυπο-
γόνων χηµικών ουσιών, που βεβαίως απαιτούνται και άλλες µε-
λέτες για να αποδειχθεί, όπως άλλωστε έγινε -και πήρε πολλά
χρόνια- για το κλασικό παθητικό κάπνισµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας θα ήθελα να πω πως το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας κινείται στον άξονα της διασφάλισης της δηµόσιας
υγείας και όχι, όπως υποστηρίχθηκε -ευτυχώς από λίγους- στις
επιτροπές και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στον άξονα της
τακτοποίησης της µιας ή της άλλης δέσµης επιχειρηµατικών
συµφερόντων. 
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Ακριβώς, λοιπόν, επειδή το πρόβληµα είναι πολύ σοβαρό και
χρήζει περισσότερης και σε βάθος µελέτης,  µέχρι να υπάρξουν
τεκµηριωµένες αποδείξεις για την επικινδυνότητα ή µη του ηλε-
κτρονικού τσιγάρου, αποφασίσαµε να αυστηροποιήσουµε το
πλαίσιο των διατάξεων. 

Για µας, αγαπητοί συνάδελφοι, η δηµόσια υγεία αποτελεί προ-
τεραιότητα. Μάλιστα, ορισµένοι από εµάς την υπηρετήσαµε έµ-
πρακτα για σειρά δεκαετιών. Και περισσότερο η εµπειρία µας,
παρά η πολιτική µας άποψη, υπαγορεύει πως το πολυπαραγον-
τικό αυτό πρόβληµα πρέπει να αντιµετωπίζεται πολυδιάστατα µε
παρεµβάσεις που να διαµορφώνουν ένα ενιαίο πλαίσιο από την
πρόληψη ως την απεξάρτηση. 

Σε αυτή τη κατεύθυνση θα προχωρήσουµε, επανασυγκροτών-
τας την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας -µία από τις επόµενες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου και της Κυβέρνησής
µας συνολικά- παρέχοντας µε συντεταγµένο και οργανωµένο
τρόπο την απαραίτητη ιατρική γνώση και κάλυψη στον ελληνικό
πληθυσµό, σε ένα ζήτηµα -όχι το µόνο, υπάρχουν κι άλλα- σηµα-
ντικό και απειλητικό για τον άνθρωπο και το περιβάλλον του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµό-
σιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας περί Διασυνοριακής Αστυνοµικής Συνεργασίας».

Τώρα, τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Βαγιωνάς από
τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το θέµα εξαντλήθηκε στις επιτροπές. Και στην Ολοµέλεια, όµως,
τα είπαν πάρα πολύ καλά και ο κ. Γιόγιακας -και συµφωνώ από-
λυτα- όπως και η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, η κ. Κεραµέως,
για το κάπνισµα και για το «ηθικό πλεονέκτηµα», το λεγοµένο,
του ΣΥΡΙΖΑ. Κλείνω την παρένθεση αυτή.

Θα προσπαθήσω να µην επαναλάβω ό,τι είπαν οι προλαλήσαν-
τες και λέχθηκαν εκτενώς στην επιτροπή. Όµως, θέλω να πω
πράγµατα για όλους τους συναδέλφους που δεν ήταν στην επι-
τροπή. 

Το ηλεκτρονικό τσιγάρο λειτουργεί µε µπαταρία που θερµαίνει
το υγρό που περιέχει. Και το υγρό που περιέχει είναι τέσσερα
πράγµατα: Προπυλαινική γλυκόλη, γλυκερίνη, νικοτίνη και αρω-
µατικές ουσίες. Το βάζουµε στα καπνικά προϊόντα γιατί έχει τη
νικοτίνη, λες κι άλλες οι ουσίες είναι εντελώς ακίνδυνες. Ε, όχι,
δεν είναι ακίνδυνες και θα το αποδείξω. Επειδή τα αεροζόλ πε-
ριέχουν λιγότερες χηµικές ενώσεις και ουσίες από τον καπνό των
πραγµατικών τσιγάρων, θεωρούνται ασφαλή εναλλακτικά των
τσιγάρων, αλλά αποδεικνύεται ότι αυτό δεν είναι ακίνδυνο. Και
θα πω ότι από την εµπειρία αιώνων που έχουµε από το κοινό κά-
πνισµα είναι γνωστές εκατοµµύρια µελέτες. Η εµπειρία, όµως,
των νικοτινούχων συσκευών άτµισης, µετράει λιγότερο από δέκα
χρόνια.

Για τους ατµιστές παθητικό κάπνισµα δεν υφίσταται. Ουδέν,
αναληθέστερον αυτού. Περιµένετε! Η επόµενη γενιά θα δείξει
εάν είναι ή όχι, έχοντας υπ’ όψιν το ενεργό κάπνισµα όλων των
ανθρώπων. 

Ποιος συνάδελφος µιλούσε, κύρια Τζούφη, στην ιατρική πριν
από τριάντα χρόνια για παθητικό κάπνισµα; Ουδείς. Το είπατε
και το τονίζω για να δείξω του λόγου το αληθές. Γιατί δεν υπήρ-
χε; Γιατί τότε αυτοί ήταν ιδιόρρυθµοι υπάλληλοι, που κάπνιζε ο
γείτονας τους. Αποδέχθηκε, όµως, ότι ήταν καταστροφικό στην
κυριολεξία. 

Τώρα, ισχυρίζονται ότι το ηλεκτρονικό τσιγάρο συµβάλλει στη
διακοπή του καπνίσµατος. Ουδέν, αναληθέστερον αυτού. Αυτό
αποδεικνύεται από τη µοναδική -πιστεύω- µελέτη που έγινε από
µία οµάδα ανθρώπων σε πεντακόσιες εβδοµήντα επτά υπάρχου-
σες µελέτες. Μάλιστα, οι τριάντα οκτώ απ’ αυτές µπήκαν και στο

πρόγραµµα µετανάλυσης. Δεν θα πω για την µετανάλυση, γιατί
χρειάζονται ιδιαίτερες στατιστικές γνώσεις. Εκείνο, όµως, που
βρέθηκε είναι ότι το ποσοστό που διέκοψε το κάπνισµα ήταν
κατά 28% χαµηλότερο από αυτούς που χρησιµοποιούσαν το ηλε-
κτρονικό τσιγάρο σε σύγκριση µε αυτούς που δεν το χρησιµο-
ποιούσαν. Αυτή η µελέτη υπάρχει και είναι στη διάθεση όλων.

Όσον αφορά αυτούς που λένε ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυ-
νος υγείας -πάλι µε ανασκοπική µελέτη- από είκοσι επτά µελέτες
και είκοσι έξι περιστατικά βρέθηκε ότι υπάρχουν επιπτώσεις -και
επί υγιών ατόµων- και στο αναπνευστικό και στο καρδιαγγειακό
και στο γαστρεντερικό και στο ανοσολογικό. Επίσης, υπάρχουν
και ατυχήµατα από εκρήξεις µπαταριών, ακόµη και δηλητηριά-
σεις για αυτοκτονία από νικοτίνη µε τέσσερις θανάτους. Αυτά,
λοιπόν, γι’ αυτούς που λένε ότι είναι εντελώς ακίνδυνο.

Απαντώντας στην κοινότητα των Ελλήνων ατµιστών, το νοµο-
σχέδιο δεν κινείται σε λανθασµένη κατεύθυνση. Το σωστό συµ-
πέρασµα είναι πως ό,τι απαγορευτικό ισχύει για τους κοινούς
καπνιστές, ισχύει και για τους ατµιστές. Πιστεύω ότι ένας από
τους βασικότερους παράγοντες -ο βασικότερος για µένα- κινδύ-
νου -όχι αρρώστια- είναι το κάπνισµα. Και η παχυσαρκία είναι και
ο σακχαρώδης διαβήτης είναι, κ.ά.. Αυτά τα αφήνουµε.

Θα σας φέρω, όµως, ένα αναλογικό παράδειγµα, το οποίο έχει
και εµπορική µεγάλη σηµασία. Όταν τελείωσα την Ιατρική, τα επί-
πεδα της χοληστερόλης τα είχαµε στο διακόσια πενήντα. Αν
κάνω λάθος, διορθώστε µε. Μετά από τριάντα χρόνια πήγαµε
στα διακόσια είκοσι. Τώρα είναι στα διακόσια και σε λίγο θα πάµε
στα εκατόν ογδόντα.

Θα έκλειναν όλες οι βιοµηχανίες των γαλακτοµικών προϊόντων
στην Αµερική, το πρόβληµα της ανεργίας θα εκρήγνυτο και το
εφάρµοσαν. Σήµερα υπάρχουν, όµως, οι φαρµακευτικές εται-
ρείες που κάνουν έρευνες και λένε, «ρίξτε τα ακόµα λίγο». Και
φτάνουµε στην Ελλάδα να έχουµε φαρµακευτική δαπάνη περί-
που ένα δισεκατοµµύριο τον χρόνο για αντιυπερτασικά και αντι-
χοληστερινικά φάρµακα. Μήπως διαφωνείτε οι συνάδελφοι γιατ-
ροί; Αυτή είναι η πραγµατική κατάσταση.

Εγώ οφείλω από τη θέση αυτή στο ένα, ενάµισι λεπτό να συγ-
χαρώ την Αντικαρκινική, την Καρδιολογική, την Πνευµονολογική
Εταιρεία -ιδιαίτερα τον Πάνο Μπεχράκη, που είναι και ο αρµόδιος
εκ µέρους της ελληνικής Κυβέρνησης στις Βρυξέλλες- που το
νοµοσχέδιο αυτό έχει τη µήτρα στην Ελλάδα. Αυτοί το εισηγή-
θηκαν και θα το εφαρµόσουν οι Ευρωπαίοι. Άρα, να και µια πρω-
τιά που έχουµε, µια καλή πρωτιά. Και οφείλουµε να τη βελτιώ-
σουµε.

Όσον αφορά τα καπνικά προϊόντα των τελευταίων δέκα ετών,
θυµάστε τι αρνητική προπαγάνδα έγινε µε φωτογραφίες, µε άσ-
χηµες εικόνες από πνευµόνια, από συκώτια, από καρδιές, µε φίλ-
τρο, χωρίς φίλτρο, λεπτότερο τσιγάρο, διαφορετικό χαρτί, τσί-
χλες µαστίχας κ.ο.κ.. Εκείνο, όµως, που θέλω να τονίσω είναι ότι
στο προσεχές νοµοσχέδιο πρέπει να µπει ένας τρόπος που να
µαθαίνουµε, να ξέρουµε ποιες είναι οι αρωµατικές ουσίες και
πόσο επικίνδυνη είναι η καθεµιά. Αν θα διαβάσετε -και το συνι-
στώ- θα εκπλαγείτε και θα πείτε «όχι» στο ηλεκτρονικό τσιγάρο.
Αν από σήµερα δεν εφαρµόσουµε ό,τι ισχύει για τους κοινούς
καπνιστές και για το ηλεκτρονικό τσιγάρο, θα θρηνήσουµε θύ-
µατα, τα οποία δεν µπορώ να προβλέψω. Απλά το επιβεβαιώνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, όσον αφορά, τις άδειες και το ποιος θα τις δίνει. Υπουρ-
γέ µου, έχετε τόσο καλούς επιστήµονες και συνεργάτες. Βρείτε
τον καλύτερο τρόπο να απαγκιστρωθεί λίγο το Υπουργείο από
αδειοδοτήσεις και γραφειοκρατίες. 

Σας ευχαριστώ και µε συγχωρείτε για την παρεκτροπή των εί-
κοσι δευτερολέπτων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης κ. Λοβέρδος για δώδεκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ασ-

χοληθώ στην τοποθέτησή µου µε δύο θέµατα που αφορούν στο
σχέδιο νόµου, το οποίο -η κ. Χριστοφιλοπούλου το έχει αναλύσει
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µε επάρκεια και ενάργεια- θα ψηφίσουµε. 
Θα επεκταθώ, όµως, και σε δυο, τρία θέµατα γενικότερου πο-

λιτικού ενδιαφέροντος, που ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
έχω εκ του Κανονισµού τη δυνατότητα να κάνω.

Κύριε Υπουργέ, όταν είχα αναλάβει τον Σεπτέµβριο του 2010,
επίκειτο, ήταν θέµα ηµερών, η εφαρµογή του ν.3868/2010, που
είχε εισηγηθεί στη Βουλή η κ. Ξενογιαννακοπούλου. Θα ήθελα
να µιλήσω λίγο για αυτό και θα καταθέσω και κάποια έγγραφα.

Προσπαθώ να σας πω σήµερα -και το είπα και στην επιτροπή
χθες και είχαµε και µια µικρή παρεξήγηση- ότι όταν το Υπουργείο
Υγείας δίνει το µήνυµα ότι καπνίζουµε, δεν µπορεί να λέτε εδώ
όσα λέτε. Άλλο η οδηγία, βέβαια –σωστά- άλλο όµως οι γενικό-
τερες αναφορές σας. Είστε και γιατρός. Έχετε στέλεχος του
Υπουργείου υψηλότατο, το οποίο σας προσβάλλει προσωπικά
και µετά από λίγους µήνες έρχεστε εδώ να εισηγηθείτε σχέδιο
νόµου και γενικεύετε τη συζήτηση. Για τη γενίκευση δεν έχετε
πολιτικό δικαίωµα. Τυπικά έχετε το δικαίωµα να λέτε ό,τι θέλετε.

Οποιοσδήποτε Υπουργός στη θέση σας θα τον είχε διώξει από
το Υπουργείο κι αν ο Πρωθυπουργός τον κάλυπτε, θα παραιτείτο
ο ίδιος ο Υπουργός, θα δηµιουργούσε πολιτικό θέµα, όχι αυτό
που κάνατε εσείς να το περάσετε, σαν να µην το έχετε δει. Διότι
το είχατε δει. Αν θυµάµαι καλά -δεν είµαι βέβαιος για αυτό- ήσα-
σταν δίπλα.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω που ίσως, αν είµαι καλά ενη-
µερωµένος, περιορίζει και κάπως το δικαίωµα του οµιλείν σε έναν
Υπουργό, είναι ότι δεν έχετε έλεγχο της εφαρµογής του αντικα-
πνιστικού νόµου καθόλου. Σας έχει ξεφύγει τελείως η κατάστα-
ση. Δεν είστε ο µόνος υπεύθυνος και οι προηγούµενοι Υπουργοί
της Νέας Δηµοκρατίας το ίδιο έκαναν. Οι δράσεις που ως Υπουρ-
γείο έχετε αναπτύξει -δεν αναφέροµαι στον κ. Μπεχράκη- είναι
περιορισµένες.

Θέλω να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, δελτία Τύπου για την επο-
χή τη δική µου κι αυτό που προσπαθούσα να κάνω, κύριε Ξανθέ,
αγαπητές, αγαπητοί συνάδελφοι. Είχα συµπληρώσει και τη νο-
µοθεσία µε την απαγόρευση καπνίσµατος σε αυτοκίνητο όταν
υπάρχει µικρό παιδί. Εµέµφθη ο κ. Χρυσόγονος, ο Ευρωβουλευ-
τής σας, την Ελλάδα που αυτό δεν το έχει κάνει -δεν το ήξερε-,
ενώ το έκανε η Μεγάλη Βρετανία πέρυσι. Δεν το εφαρµόζετε
ούτε αυτό ούτε καν το ξέρετε ενδεχοµένως. Επίσης δεν µας εκ-
θέσατε εδώ και τα προβλήµατα, να είναι συνειδός η Εθνική Αντι-
προσωπεία των θεµάτων που έχετε. Γιατί έχετε θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο νόµος έπρεπε να εφαρµοστεί
µε τους ελεγκτές του ΣΕΥΠ του Υπουργείου Υγείας. Δεν έφτα-
ναν. Πόσοι είναι, κύριε Ξανθέ, για όλη τη χώρα; Σαράντα; Κάπου
τόσοι. Ζήτησα από τον τότε Πρωθυπουργό, που ήταν µάλιστα
και προποµπός του αγώνα κατά του καπνίσµατος, τη στήριξη του
Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης, της Αστυνοµίας, και ο Υπουργός
Δηµόσιας Τάξης τότε και ο Πρωθυπουργός τότε µου είπαν: «Όχι,
είναι άλλη η δουλειά της Αστυνοµίας». Το µόνο που έβγαλα ήταν
η συνδροµή του Υπουργού Εργασίας, που µου επέτρεψε να
ελέγχουν και οι ελεγκτές εργασίας.

Οι δήµοι συνεργάζονταν µε τη Δηµοτική Αστυνοµία τότε; Όχι.
Μάλιστα είχα κάνει και συγκεκριµένες καταγγελτικές αναφορές
εναντίον δύο µεγάλων δήµων της περιφέρειάς µου, για να µη λέω
άλλων τις περιφέρειες. Σηµειώστε ότι είµαι καπνιστής, αλλά ξέ-
ρω να σέβοµαι τα δικαιώµατα του άλλου. Ξέρω ότι ένας Υπουρ-
γός Υγείας ακόµα και στο γήπεδο, σε ανοιχτό χώρο να φωτογρα-
φηθεί, δεν µπορεί να σταθεί στη θέση του. Δεν µπορεί να σταθεί
στη θέση του. Είναι ο τοµέας αυτός. Υπάρχουν άνθρωποι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που καπνίζουν, πολιτικοί όπως ο Γιούνκερ.
Υπουργός Υγείας ,δεν είναι δυνατόν να είναι θέαµα µε τσιγάρο.
Δεν γίνεται. Είναι αντίφαση εξ ορισµού. 

Δεν βοηθούν οι δήµοι. Έλεγαν δήµαρχοι τότε µεγάλων δήµων,
κύριε Υπουργέ, «Μα εµείς έχουµε τη Δηµοτική Αστυνοµία για τα
παρκαρίσµατα, για το ένα, για το άλλο, δεν προλαβαίνουµε».
Έλεγαν άλλοι, «Μη µε βάζεις να µπλέκω». Ξέρετε πολύ καλά ότι
το πρόβληµα παροξύνεται στα καταστήµατα υγειονοµικού ενδια-

φέροντος, εκεί που ο άλλος πάει µε τα παιδιά του και είναι ο
άλλος δίπλα και µε πούρο πολλές φορές, ενώ στη Βουλή λέµε
αυτά.

Δεν ξέρω αν σας το έχει πει η κ. Κουντουρά -όφειλε να το έχει
κάνει-, ότι για τον Υπουργό Τουρισµού χειρότερο είναι να απα-
γορεύεται το κάπνισµά, αλλά όλοι να καπνίζουν, παρά να επιτρέ-
πεται. Γιατί ρωτάει ο τουρίστας, «Επιτρέπεται ή απαγορεύεται;»,
του λένε πως απαγορεύεται, αλλά όλοι καπνίζουν προς εξευτε-
λισµό της χώρας. Έπρεπε να έλθετε να µας πείτε ποια είναι τα
προβλήµατα τώρα. Εγώ σας µεταφέρω τα δικά µου, που είχα
τότε. Μπορεί να έχουν αλλάξει τα δεδοµένα. Εκείνο, όµως, που
δεν µπορείτε να µου πείτε ότι άλλαξε, είναι ότι καπνίζουν όλοι
παντού. Οµιλώ για τα καταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος. 

Αν θέλουµε να σοβαρευτούµε, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας -
γιατί άκουσα και τον εισηγητή σας, ο οποίος είναι γιατρός, τη
συνάδελφο καθηγήτρια της Ιατρικής και φαντάζοµαι ότι στη
Διαρκή Επιτροπή κι άλλοι γιατροί θα πήρατε τον λόγο ή θα τον
πάρετε αργότερα εδώ στην Ολοµέλεια- ή θα πείτε τι γίνεται µε
αυτό ή θα πείτε, καλή είναι η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής, ενω-
σιακής οδηγίας, µαζί σας, αλλά το πρόβληµα είναι άλλο. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο θέµα υγείας -για να κλείσω µε τα θέ-
µατα αρµοδιότητας του παρόντος Υπουργού-, δηλαδή την τρο-
πολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που κάνατε δεκτή, για τους
επικουρικούς, δεν έχω ακριβή εικόνα του θέµατος σήµερα. Σας
ενηµέρωσε, όµως, η κ. Χριστοφιλοπούλου εξ’ όσων µου έχει πει,
καθώς κι ο κ. Μπαργιώτας -που είναι συνάδελφός σας και στην
Ιατρική, και στέλεχος του ΕΣΥ- ο οποίος ανέφερε από το Βήµα
πριν ότι ο τρόπος που το κάνετε, δηµιουργεί επιµέρους τοπικούς
πληθωρισµούς σε κλινικές και αφήνει άλλες περιπτώσεις κλινι-
κών άδειες. 

Η δική µας πρόταση είναι να το δείτε ορθολογικά και αν µπο-
ρείτε την τροπολογία των συναδέλφων να την βγάλετε λίγο από
τον χώρο των πελατειακών σχέσεων και να την βάλετε στον χώρο
του ορθολογισµού, που οπωσδήποτε έχει ανάγκη ένα σύστηµα
που όλο του φεύγουν άνθρωποι και θα πρέπει…

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Δεν έχει καµµία σχέση η πραγµατικότητα
µε αυτό που λέτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία µου, ακούσατε. Επικαλέστηκα
συνάδελφο. Αν κάνει λάθος, θα το πει ο Υπουργός. Μπορεί, ό-
µως, να µην κάνει, Επειδή κάτι ξέρω κι εγώ από αυτό, το ακούω
το επιχείρηµα. Ο διάλογος θα αναδείξει την ορθότητα ή το εσ-
φαλµένο των επιχειρηµάτων.

Τώρα γενικότερα, κύριε Πρόεδρε, επί προεδρίας του Αντιπρο-
έδρου κ. Κακλαµάνη ζήτησα -όπως επανειληµµένα είχε γίνει στην
Εθνική Αντιπροσωπεία- να προσέλθει ο Υπουργός Εσωτερικών,
να µας ενηµερώσει για τις πληµµύρες και τις καταστροφές. Δεν
είναι αντιπολιτευτική η διάθεση, διότι θυµάστε ότι και µε τον κ.
Μουζάλα -εγώ του είχα ζητήσει και είχε έλθει- είχε γίνει µια πολύ
χρήσιµη δουλειά. Δεν ξέρω αν η Κυβέρνηση έχει εξαγγείλει µέτ-
ρα, ενώ εµείς είµαστε εδώ. Έχοντας, όµως, εικόνα από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, από το πρωί και από χθες το βράδυ, όπου
µίλαγαν άνθρωποι και όχι πολιτικοί, κατάλαβα ότι το θέµα είναι
πολύ µεγάλο. Βέβαια και οι θάνατοι σε βοηθούν να το καταλάβεις
στο δευτερόλεπτο. Υπάρχουν άνθρωποι που έχουν καταστραφεί
τα σπίτια τους. Πρέπει η Κυβέρνηση να αντιδράσει. Θα αντιδρά-
σει. Όµως θα ήταν προτιµότερο - και είναι προτιµότερο- µέχρι
να κλείσει η συνεδρίαση, ανεξαρτήτως του ποιος είναι στην Αί-
θουσα ή όχι, Υπουργός ή Υφυπουργός Εσωτερικών, να έλθουν
να µιλήσουν. 

Βλέπετε πώς το αντιµετωπίζουµε το θέµα, κυρίες και κύριοι
της Πλειοψηφίας. Θυµάστε τι λέγατε σε κάθε καταστροφή; Θυ-
µάστε τι λέγατε σε κάθε αυτοκτονία; Ακόµα ορισµένοι πρώην
φίλοι σας στο διαδίκτυο κάτι µας λένε για τις αυτοκτονίες αυτο-
κτονούντων σήµερα ανθρώπων. Θυµάστε τι λέγατε και τι λέγανε
τα παιδιά σας, στα πρωινάδικα, στα κανάλια που σας καλούσαν
και σας έκαναν και φίρµες ορισµένους. Τα θυµάστε; Δεν τα θυ-
µάστε. Απώλεια πρόσφατης µνήµης, κοντή πολιτική λογική. Ό,τι
βγάλαµε κερδοσκοπώντας, το βγάλαµε, τώρα τα ξεχνάµε και κά-
νουµε τους διαχειριστές της εξουσίας. 

Εν πάση περιπτώσει, αναµένεται ο Υπουργός Εσωτερικών. Δεν
ζητάµε ενηµέρωση από τον Υπουργό Υγείας, διότι προφανώς ο
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άνθρωπος δεν ξέρει. Ο Υπουργός Εσωτερικών, όµως, οφείλει να
ενηµερώσει -αν δεν το έχει κάνει ήδη-, για τα µέτρα που η Κυ-
βέρνηση προτίθεται να πάρει αµέσως, για να αντιµετωπιστεί το
πρόβληµα των ανθρώπων.

Τώρα πριν πούµε για το σχέδιο νόµου, ο Υπουργός Ανάπτυξης
έκανε λόγο για ανάπτυξη και έδωσε ορισµένα στοιχεία, µε τον
τρόπο του. Τον έχουµε πια συνηθίσει τον κ. Σταθάκη. Το δεδο-
µένο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ότι ακόµα κι αν η ύφεση
µείνει στο 0,3% του πρώτου τριµήνου του 2016, σε σχέση µε το
2014 το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν θα είναι λιγότερο κατά 2
δισεκατοµµύρια. Ακόµα και µε 0,3%.

Κύριε Υπουργέ, είστε υποχρεωµένος –και θα το δούµε σε λί-
γους µήνες, να είµαστε καλά, µε τον προϋπολογισµό- να µας
πείτε πού θα τα βρείτε αυτά τα διακόσια εκατοµµύρια τα οποία
διατυµπανίζατε στην αρχή του πολιτικού έτους µε την ψήφιση
του προϋπολογισµού για το 2016. Πού θα τα βρείτε; Εδώ όλα τα
Υπουργεία λένε, όπως και ο Υπουργός Παιδείας το έλεγε εδώ
πριν από λίγες µέρες, ότι αυξάνεται ο προϋπολογισµός τους.
Πού θα τα βρείτε, αν το έτος κλείσει µε ύφεση; Δεν σας λέω την
ύφεση που προβλέπουν άλλοι που τη φτάνουν και στο 2%. Εγώ
λέω για το 0,3% του πρώτου τριµήνου. Αγνοώ και το 0,9% του
δεύτερου τριµήνου του 2016. Πού θα τα βρουν τα νοσοκοµεία
και η παιδεία τα λεφτά, αν το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν µει-
ωθεί; Πόσους λιγότερους φόρους σηµαίνει αυτό και πόσες ει-
σφορές λιγότερες σηµαίνει αυτό; 

Θα αναφέρω επιγραµµατικά δύο τελευταία θέµατα, όσο
µπορώ, γιατί δεν έχω χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι, κάνατε αναφορά στα σχετικά µε την εξετα-
στική επιτροπή δάνεια των κοµµάτων, τα δάνεια των µίντια. Πρώ-
τα απ’ όλα, γενικά για τα µίντια, κύριοι συνάδελφοι, τα δάνειά
τους είναι, όπως σωστά λένε οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, 1,3
δισεκατοµµύρια µέσα στα χρόνια αυτά. Μόνο το 35% απ’ αυτά
δεν έχει τακτοποιηθεί. Τα άλλα έχουν επιστραφεί και πληρώνον-
ται. Τεράστιο µέρος απ’ αυτά αφορούν τον «ΤΗΛΕΤΥΠΟ», από
τη στιγµή που άρχισε να κλείνει. Ρωτήστε τα συγκεντρωτικά απο-
τελέσµατα µέχρι στιγµής της εξεταστικής επιτροπής και θα σας
τα πουν οι συνάδελφοί σας. Χθες, ας πούµε, και η «ΑΥΓΗ» που
ήρθε –µικρή, βέβαια- αλλά και τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ», τα έντυπα
του κ. Κουρτάκη που ήρθαν, είπαν ότι δεν οφείλουν. Πριν από
λίγες µέρες η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» έλεγε τα ίδια. Πριν από λίγες µέ-
ρες ήρθαν τα υπόλοιπα κανάλια, ο Κοντοµηνάς, όλοι, το «STAR»,
και τα πληρώνουν τα δάνειά τους. Συνεπώς µ’ αυτά που λέτε
προσβάλλοντας εµάς -όχι αυτούς, αλλά εµάς- ότι «δεν τα παίρ-
νατε, θαλασσοδάνεια» κ.λπ., είστε ψεύτες. Ρωτήστε τους συνα-
δέλφους σας εκεί. 

Σήµερα είµαστε στη Βουλή που είναι πολιτικό όργανο και όχι
σε εξεταστικές. Εγώ ήµουν απολύτως αντίθετος στο να έρθει η
«ΑΥΓΗ» χθες. Είναι, όµως, πολιτικό θέµα να µας πείτε ποιος έχει
την offshore που έχει το 2,5% των µετοχών της «ΑΥΓΗΣ». Αυτό
είναι πολιτικό θέµα, δεν είναι θέµα εξεταστικής. Ήµουν απολύ-
τως αντίθετος και µε την εξεταστική και µε το να έρθει η «ΑΥΓΗ»,
όπως και άλλοι που δεν χρωστάνε, που ό,τι χρωστάνε το πληρώ-
νουν, αλλά το πολιτικό θέµα υπάρχει. Γιατί δεν λέτε το όνοµα;

Απαντώντας σ’ εµένα, ο διευθυντής της «ΑΥΓΗΣ» είπε: «Δεν
λέω το όνοµα, για να µη δηµιουργηθεί θόρυβος». Είστε καλά;
Μου είπε επίσης: «Ο νόµος δεν το επιβάλλει». Δεν το ήξερα.
Έχω, όµως, εδώ την ισχύουσα νοµοθεσία, που επιβάλλει την ονο-
µαστικοποίηση µέχρι και του τελευταίου φυσικού προσώπου και
αυτό κάνουν όλες οι τράπεζες όταν ένα µέσο ενηµέρωσης ζητάει
δάνειο. 

Είστε εκτεθειµένοι χωρίς λόγο. Κρύβετε κανέναν; Φοβάστε κα-
νέναν; Υπάρχει κάποιος που δεν θέλετε να πείτε ποιος είναι; Τι
έχει συµβεί; Εγώ στην εξεταστική χθες –ρωτήστε, κύριοι συνά-
δελφοι- ήµουν πάρα πολύ ήπιος. Το δείχνει το κανάλι της Βου-
λής. Επαναλαµβάνω ότι δεν ήθελα να έρθει η «ΑΥΓΗ» και επιµένω
ότι ήταν µη χρήσιµη η συνεισφορά της, αλλά αυτό είναι γενικό-
τερο πολιτικό θέµα. Δεν αφορά ούτε εξετάσεις, ούτε τίποτα. Φο-
βάστε; Ποιος είναι; Γιατί δεν τον λέτε; 

Υπάρχει ακόµα ένα ψέµα που διακινείται –και µ’ αυτό τελει-
ώνω- και που προσβάλλει εµάς. Δεν µου έτυχε ακόµα συνάδελ-
φος σε µέσο ενηµέρωσης να το πει σ’ εµένα, αλλά άκουγα το

πρωί την Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπο να το λέει στον κ.
Δένδια που δεν αντιδρούσε. Έλεγε ότι δεν πλήρωναν όλα αυτά
τα χρόνια της ανοµίας. Το έλεγε και το λέτε. Δεν έχω συγκεντρω-
τικά. Θα τα προσθέσω τώρα, αλλά ενός καναλιού που προχθές
τα έβγαλε αυτά, του «STAR», είδα φόρο ενοικίασης συχνοτήτων
δεκαεπτά εκατοµµύρια. Λίγο, θα µπορούσε να πει κανείς. Ωραία,
να το µεγαλώναµε ή να το µεγαλώνατε. Ειδικός φόρος τηλεόρα-
σης, εκατόν πενήντα έξι εκατοµµύρια. Άλλα κανάλια µε µεγαλύ-
τερη τηλεθέαση φτάνουν τα τριακόσια ή και τα επτακόσια εκα-
τοµµύρια. Φόρος µισθωτών υπηρεσιών, ειδικές εισφορές και φο-
ρολογία στο τέλος του οικονοµικού έτους. 

Όποιος το ξαναπεί αυτό, ότι δηλαδή αυτά τα χρόνια τη βγά-
ζανε αυτοί µε λαθροδάνεια που δεν πλήρωναν ενώ τα πληρώ-
νουν… Ένας είχε θέµα που τον δανειοδοτήσατε µε ογδόντα
εκατοµµύρια την άνοιξη, εσείς -επί των ηµερών σας έγινε- και µία
τράπεζα µε υπερβολικά πληθωρική πολιτική συµµετοχή που συ-
νεχίζει να τα κάνει αυτά.

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός Επικρατείας είπε ότι ο
έλεγχος των πόθεν έσχες θα αφορά µόνο την πρώτη δόση. Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, έχετε ταυτιστεί µε συγκεκριµένους
ανθρώπους. Απορώ πώς στο εσωτερικό του κόµµατός σας δεν
έχετε ακόµα ηχηρές διαφωνίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, συνάδελφος κ. Λε-
ωνίδας Γρηγοράκος. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δράττοµαι της ευκαιρίας ως Ανε-
ξάρτητος Βουλευτής, να πω και δυο λόγια εκτός από την ηµερή-
σια διάταξη, στα πλαίσια βέβαια των εθνικών καταστροφών που
έγιναν χθες και προχθές στην Ελλάδα. Να συλλυπηθώ τους συγ-
γενείς των θυµάτων και να πω στην Κυβέρνηση ότι είµαστε και
εµείς εδώ µαζί σας. Η Κυβέρνηση να σκύψει πάνω από τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν αυτές οι κοινωνικές οµάδες, ιδιαί-
τερα των αγροτών αλλά και των πολιτών όλης της Ελλάδας από
τις καταστροφικές πληµµύρες. 

Θέλω να πω και δυο πράγµατα για την περιοχή µου, τη Λακω-
νία, ιδιαίτερα για την περιοχή του Δήµου Ευρώτα και του ποτα-
µού Ευρώτα και της γέφυρας του Ευρώτα, αλλά και να το
συνδέσω αυτό µε τους οικολόγους και µε ανθρώπους οι οποίοι
το καλοκαίρι, ενώ οι δήµοι ήθελαν να πάνε να κάνουν αποψίλωση
και να καθαρίσουν τα φρεάτια, τους χειµάρρους και το ποτάµι,
προσέφυγαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας και ακύρωσαν
αυτές τις προσπάθειες των δήµων. Όχι ότι οι συµπολίτες µας
αυτοί δεν έχουν δικαιώµατα στην οικολογία και στο περιβάλλον,
αλλά πρέπει όλα αυτά να τα δούµε µε ένα µέτρο, ούτως ώστε να
µη φέρνουν καταστροφές και έχουµε και απώλειες ζωών, κύριε
Υπουργέ. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση, τα στελέχη
της θα σκύψουν πάνω στα µεγάλα προβλήµατα της αγροτικής
οικονοµίας και όλων των άλλων προβληµάτων που έφεραν αυτές
οι καταστροφικές βροχές και θα δώσουν λύση. Περίµενα να
έρθει και ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Κουρουµπλής αλλά και ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης ή ο κ. Σπίρτζης να µας πουν για
αυτές τις καταστροφές. 

Ένα άλλο θέµα, κύριε Πρόεδρε, που θέλω να θίξω, ήταν το
θέµα του αθλητισµού και είδα αυτές τις µέρες που επισκέφτηκαν
τη Βουλή. Πολύ ωραία η ενέργεια του Προέδρου της Βουλής,
της Κυβέρνησης και του Προέδρου της Δηµοκρατίας να δεχτεί
τους ολυµπιονίκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θίξω αυτό το θέµα,
γιατί ο ελληνικός πολιτισµός στηρίζεται σε τέσσερις πυλώνες.
Τους θέλουµε δεν τους θέλουµε, τους αναγνωρίζουµε δεν τους
αναγνωρίζουµε, αυτοί είναι οι πυλώνες: Η φιλοσοφία, η µόρ-
φωση και ο πολιτισµός που έχει η Ελλάδα, η δηµοκρατία µας, ο
αθλητισµός και η Εκκλησία, η Ορθοδοξία. Δεν ξέρω κατά πόσο
τυχαίνουν ιδιαίτερης σηµασίας αυτοί οι πυλώνες, αλλά σε διε-
θνές αθλητικό επίπεδο εµείς είµαστε αµελητέοι και δεν είναι τυ-
χαίες οι επαναλαµβανόµενες διακρίσεις κάποιων άλλων κρατών
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και όχι της Ελλάδος. 
Θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει να εκµεταλλευτούµε το πνεύµα

του ολυµπισµού και να επαναφέρουµε παλιές προτάσεις, που θα
δώσουν στη χώρα µια άλλη διέξοδο στα προβλήµατα του αθλη-
τισµού και του ολυµπισµού. Πιστεύω ότι αυτό πρέπει να το εκ-
µεταλλευτούµε, γιατί είναι ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα της Ελ-
λάδος. Έφυγαν τα τελευταία χρόνια, λόγω της κρίσης, κάποιες
προτάσεις που υπήρχαν για κάτι διαφορετικό στην Ηλεία και
στην Ολυµπία, αλλά θέλω να πω ότι υπάρχουν και καταπληκτικά
τµήµατα στα πανεπιστήµια της Ελλάδος –δέκα περίπου- τα οποία
µπορούν να ασχοληθούν µε αυτή τη διαχείριση του αθλητισµού
και την οργάνωση. Βέβαια στη Σπάρτη υπάρχει ένα τέτοιο τµήµα
που πρέπει να το ενεργοποιήσουµε, γιατί µπορεί να προσφέρει
τα µέγιστα σε αυτό το θέµα. 

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι στα θέµατα τα δικά µας που συζητάµε
σήµερα εδώ. Θα αρχίσω µε την τροπολογία του ΚΕΘΕΑ. Είναι
σωστό, πρέπει να προχωρήσετε. Λέµε ότι είναι σε σωστή κατεύ-
θυνση. Προχωρήστε και κάντε πολλά περισσότερα για το θέµα
των ναρκωτικών. 

Όσον αφορά τους επικουρικούς, συµφωνώ, αλλά έχω µια άλλη
προσέγγιση. Η προσέγγιση η δική µου είναι ότι αυτοί όλοι οι επι-
κουρικοί, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, που υπάρχουν σήµερα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα πρέπει να ενταχθούν σε µόνιµες θέ-
σεις επιµελητών Γ’. Όλοι όσοι είναι, θα βάλουµε τα κριτήρια, θα
το συζητήσουµε εδώ, τους έχουµε ανάγκη και θα πάµε για τους
επιµελητές Γ’ και µετά θα προκηρύξετε όσες κενές θέσεις υπάρ-
χουν επιµελητών Β’ και θα υπάρξει ιεραρχία. 

Δεν µπορούµε να λειτουργήσουµε τα νοσοκοµεία χωρίς τους
επικουρικούς. Εντάξτε τους, λοιπόν, στο ενιαίο µισθολόγιο, στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και όλα θα πάνε καλά
και δεν θα κατηγορήσει κανείς εσάς ή την κ. Τζούφη ή οποιον-
δήποτε ότι αυξάνετε τους προϋπολογισµούς και τα έξοδα των
νοσοκοµείων. 

Είµαι αντίθετος στην τροπολογία του κ. Κακλαµάνη, την οποία
είδατε µε κάποιο θετικό µάτι. Όχι, κύριε Υπουργέ, µέχρι εδώ. Το
εξήντα επτά είναι αρκετό για όλους µας. Δεν µπορεί να βάζεις
χειρουργούς στα νοσοκοµεία, να τρέµουν τα χέρια τους και να
χειρουργούν. Τελειώσαµε. Μέχρι εκεί καλά είµαστε. 

Βλέπω, αγαπητέ µου Σάκη, φίλε καλέ, συµφωνείς. Τελειώσαµε
µε το θέµα, κύριε Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνώ. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πιστεύω πως ό,τι κάναµε το κά-

ναµε. Λύνεται, όµως, το θέµα µε την πρόταση που σας έκανα µε
τους επικουρικούς. Άρα, λοιπόν, δεν έχουµε ανάγκη τους µεγά-
λους γιατρούς που έχουν εµπειρία. Την έδωσαν, την δίνουν, τους
ευχαριστούµε πολύ όλους όσοι ήταν παρόντες όλα αυτά τα χρό-
νια στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Τώρα να µπούµε στην πολιτική µας. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το τελευταίο χρονικό διάστηµα βλέπουµε αυτό που έγινε
αυτές τις ηµέρες, για να πάει ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλο-
νίκη και να πει ότι κάτι έγινε µε τα κανάλια, τα 250 εκατοµµύρια,
που στην ουσία θα είναι 80 εκατοµµύρια, που θα τα δώσουµε σε
κάποιες κοινωνικές οµάδες πολύ ευαίσθητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική υπάρχει πάντα η
µικρή και η µεγάλη εικόνα. Εγώ, τουλάχιστον, έχω απαίτηση από
τη χώρα µου, η κυβέρνηση που την κυβερνά, να την κυβερνά
χωρίς χρώµα και να στέκεται στη µεγάλη εικόνα. Δηλαδή µε εν-
διαφέρει να νοιάζεται για τα µεγάλα προβλήµατα του τόπου, της
κοινωνίας και των πολιτών, προωθώντας τις κατάλληλες λύσεις.
Δεν µε ενδιαφέρουν οι µικροπολιτικές, η µικρή εικόνα. Αν θέλει
να είναι αποτελεσµατική και χρήσιµη µια κυβέρνηση, πρέπει να
ξεπερνά τον εαυτό της, επιταχύνοντας τους ρυθµούς λειτουρ-
γίας της, χωρίς να αναλώνεται σε δευτερεύουσες πλευρές της
πολιτικής της. 

Η συγκεκριµένη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ φαίνεται ανήµ-
πορη να κάνει αυτόν τον στοιχειώδη διαχωρισµό µεταξύ της µε-
γάλης και της µικρής εικόνας. Ο λόγος είναι απλός. Η ανάρµοστη
σχέση που έχει µε την εξουσία. Τη διακυβέρνηση δεν τη βλέπει
ως πρόκληση για να κάνει καλό για τον τόπο, για να προωθήσει
µεγάλους κοινωνικούς, πολιτικούς και οικονοµικούς στόχους,
τους οποίους τους είχε και τους έλεγε όταν ήταν στην αντιπολί-

τευση, αλλά τη βλέπει ως ευκαιρία για απόλαυση των προνοµίων
και των αξιωµάτων της εξουσίας. 

Το γεγονός αυτό εξηγεί, γιατί η πρώτη φορά αριστερή Κυβέρ-
νηση, που διατυµπάνιζε το ηθικό πλεονέκτηµα, τώρα που βρίσκε-
ται στο τιµόνι της Ελλάδας, ακολουθεί πολιτικές που απέχουν
παρασάγγας από τις διακηρυγµένες θέσεις που µας έλεγε στα
κανάλια πριν πάρει την εξουσία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν πρόλαβα να πω τίποτα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς σοβαρός άνθρωπος δεν

σας χρεώνει την κρίση και τη χρεοκοπία της Ελλάδος. Κανείς δεν
σας την χρεώνει. Ήρθατε στην εξουσία µε έναν ορυµαγδό υπο-
σχέσεων. Παραµένετε σε αυτή, γιατί σας αρέσει. Οι διακηρύξεις
σας, οι προεκλογικές σας δεσµεύσεις απεδείχθησαν φρούδες.
Αντί να φέρετε την ελπίδα που µας είχατε υποσχεθεί, µας φέρατε
τη θλίψη, την απογοήτευση και την οργή. 

Όσοι από εσάς έχετε εντρυφήσει στον µαρξισµό -γιατί έχετε
εντρυφήσει στο µαρξισµό- θυµάστε τη µεγάλη ρήση. Η οικονοµία
είναι η βάση. Εκεί αξιολογούνται οι πολιτικές, εκεί κρίνονται οι
κυβερνήσεις. Εκεί παίζεται το παρόν και το µέλλον. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω ότι το νοµοσχέδιο που φέ-
ρατε, είναι στη θετική κατεύθυνση. Έχετε κάνει τεράστιες προ-
σπάθειες να προχωρήσετε πολύ περισσότερο. Μπορούµε να
δούµε και το πρωτόκολλο που έχει προτείνει ο κ. Μπεχράκης. Οι
άνθρωποι αυτοί οι οποίοι ενδιαφέρονται για τον αντικαπνιστικό
αγώνα, το Ίδρυµα Μπεχράκη είναι ένα απ’ αυτά. Πολλοί φορείς
έχουν δώσει θετικές προτάσεις να το συζητήσουµε την επόµενη
φορά. Εµείς θα είµαστε παρόντες. Εγώ προσωπικά ψηφίζω το
νοµοσχέδιο αυτό. Σας λέω ότι εδώ είµαστε ανοιχτοί να συζητή-
σουµε και τα µεγάλα προβλήµατα υγείας του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού κ. Αµυράς,
έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν θα µιλήσει δεύτερος Βουλευτής; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ζήτησε ο κ. Αµυράς

να προηγηθεί του δεύτερου Βουλευτή, γιατί έχει να µετάσχει σε
µια επιτροπή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον λόγο λίγο πιο νωρίς

από τη σειρά µου, γιατί πηγαινοέρχοµαι στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου στο δεύτερο όροφο στην αίθουσα 223.

Από εκεί, λοιπόν, µέχρι εδώ που ήρθα, συνάντησα µετρηµέ-
νους εννέα καπνιστές. Οι τέσσερις εξ αυτών είναι Βουλευτές. Οι
πέντε είναι διοικητικοί υπάλληλοι και ενδεχοµένως αστυνοµικοί.
Εάν έρθετε και µυρίσετε το σακάκι µου, θα βρωµάει τσιγαρίλα.
Εδώ τώρα εάν ανοίξουµε αυτή την πόρτα, κύριε Υπουργέ, στα
δύο µέτρα θα έχουµε οπτική επαφή µε δύο κυρίους που καπνί-
ζουν έξω από την Αίθουσα της ολοµέλειας της Βουλής.

Η Βουλή ψήφισε τον αντικαπνιστικό νόµο και αδυνατεί η ίδια
να τον εφαρµόσει. Άντε µετά ο πολίτης να πάρει ένα υγιές µή-
νυµα στην προσπάθειά του, εάν είναι καπνιστής, να αποβάλει
αυτή την κακή συνήθεια για τον εαυτό του και την υγεία του και
τους γύρω του. Τι να πουν, όµως, και οι υπόλοιποι µη καπνιστές,
βλέποντας νωρίτερα την αντίδρασή σας, κύριε Υπουργέ της
Υγείας, κύριε Ξανθέ, όταν έγινε η αναφορά στο ατυχές –εγώ θα
πω- περιστατικό του Αναπληρωτή Υπουργού κ. Πολάκη, που
άναψε τσιγάρο µέσα σε κλειστή αίθουσα του Υπουργείου Υγείας; 

Τι να κάνει ο πολίτης σε αυτή την περίπτωση; Μήπως να µην
ακολουθήσει και αυτός τον αντικαπνιστικό νόµο; Μήπως µετά να
πάρει τον συµβολισµό ότι «δεν χρειάζεται να κόβω και αποδεί-
ξεις, δεν χρειάζεται να είµαι συνεπής στις υποχρεώσεις µου
προς το κράτος», αφού τίποτε δεν τηρείται; Μέσα στη Βουλή οι
Βουλευτές καπνίζουν και ψηφίζουν. Οι Υπουργοί της Υγείας κα-
πνίζουν αρειµανίως, µάγκικα και ωραία. Όχι µόνο δεν εξεγείρε-
στε και να πείτε –όπως λέω και εγώ- ότι ήταν ένα ατυχές περι-
στατικό και να τελειώνουµε εκεί, αλλά προσπαθείτε να του δώ-
σετε µια βάση δικαιολογίας ηθικό-δεν ξέρω εγώ τι.
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Όχι, καθαρές κουβέντες, κύριε Υπουργέ. Εάν θέλουµε να
εφαρµοστεί ο αντικαπνιστικός νόµος, ξεκινήστε από το δικό σας
υπουργικό γραφείο. Δεν εφαρµόζεται, λοιπόν. 

Σας θυµίζω ότι τον πρώτο καιρό τα µαγαζιά, τα εστιατόρια και
τα µπαρ απέσυραν τα τασάκια και έδιναν ποτήρια. Τώρα, όµως,
αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, έχουν απο-
συρθεί τα ποτήρια και έχουν ξαναβγεί τα τασάκια και είναι µε-
γάλα, βαριά, να τα χαίρεται ο καπνιστής. Έχουµε, λοιπόν, έλλει-
ψη εφαρµογής της νοµοθεσίας, έχουµε έλλειψη στρατηγικής του
Υπουργείου Υγείας πάνω σε αυτό το θέµα. Βρισκόµαστε πάλι
εκεί απ’ όπου ξεκινήσαµε. 

Όσον αφορά τα καπνικά, η Ελλάδα έχει µια πολύ µεγάλη πα-
ράδοση στην παραγωγή καπνού. Στην Καβάλα, στην Ξάνθη, στη
Θράκη γενικότερα αλλά και στη Λάρισα, έχουν µια παραγωγή
που θα µπορούσε µε διαφόρους τρόπους να ενισχυθεί, γιατί είναι
κατά βάση εξαγωγική.

Μου έλεγε ένας αρκετά παλαιότερος και αρκετά µεγάλος σε
ηλικία Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας µάλιστα ότι στην Κα-
βάλα και στην Ξάνθη αντιµετώπιζαν το εξής πρόβληµα. Επειδή
ήταν φηµισµένα τα καπνά, διάφορες εταιρείες από την Ευρώπη
έπαιρναν τη σφραγίδα των καπνικών της Ξάνθης και της Καβά-
λας και την τοποθετούσαν στα δικά τους προϊόντα. Είχε φτάσει
η Καβάλα και η Ξάνθη, να παρουσιάζεται να έχει τέτοια παραγω-
γή καπνού όσο δεν είχε όλη η Ελλάδα µαζί τα τελευταία τριάντα
χρόνια. Αυτό, όµως, δείχνει και το ποιοτικό πλεονέκτηµα της πα-
ραγωγής καπνού εντός του ελλαδικού χώρου.

Θέλω να επαναλάβω, γιατί ίσως δεν το εντυπώσαµε καλά –το
ανέφερε ο κ. Μπαργιώτας, ο δικός µας εισηγητής- ότι η αξιότιµη,
πολύ καλή συνάδελφός µας Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης, η Κα-
τερίνα Μάρκου, ταξίδεψε µε το καράβι στην Ίµβρο  και την Κων-
σταντινούπολη. Στο κατάστρωµα του καραβιού ουδείς τόλµησε
να ανάψει τσιγάρο, διότι στην Τουρκία η απαγόρευση του καπνί-
σµατος είναι καθολική. 

Το καλοκαίρι νοµίζω όλοι µπήκαµε σε ένα πλοίο και πήγαµε σε
κάποιο νησί. Ποια ήταν η πιο συνηθισµένη κίνηση; Στη θάλασσα
η γόπα! Να είχαµε τόσες γόπες σε ψάρια, θα ήµασταν ο πιο
πλούσιος θαλασσινός βιότοπος της οικουµένης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Έχουµε γόπες!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γόπες έχουµε, ναι! Αλλά εγώ αναφέρο-

µαι στις άλλες γόπες. Αυτό δείχνει, λοιπόν, ότι µάλλον αρµενί-
ζουµε στραβά. 

Αφού µιλάµε για στραβά αρµενίσµατα και για γόπες, χαίροµαι
που γελάτε, γιατί αυτό δείχνει πως µάλλον, αγαπητοί συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είχατε αντιληφθεί την έννοια και τον δυναµισµό
των συµβολισµών. Όταν βλέπεις τον αρµόδιο Υπουργό επιφορ-
τισµένο µε την προστασία της δηµόσιας υγείας να καπνίζει και
αµέσως µετά να αντεπιτίθεται σε εκείνους που του ζητούν να
σβήσει το τσιγάρο και να το κρύψει από τη δηµόσια θέα, τότε
έχουµε πρόβληµα.

Το ότι αρµενίζουµε στραβά, φαίνεται και από τα εξής στοιχεία.
Ήρθε ΕΝΦΙΑ για το Παιδικό Χωριό SOS στο Πλαγιάρι 92.000
ευρώ.

Στο «Χαµόγελο του Παιδιού» ήρθε ο ΕΝΦΙΑ 60.000 ευρώ. Στο
«Ελληνικό Παιδικό Χωριό» στο Φίλυρο ήρθε ΕΝΦΙΑ 12.500 ευρώ,
όση είναι η µισθοδοσία των ανθρώπων που εργάζονται σε αυτό
το παιδικό χωριό για δύο µήνες. ηλέων «Μέλισσα», που φιλοξενεί
κακοποιηµένα κορίτσια, βιασµένα, χτυπηµένα και εγκαταλελειµ-
µένα, θα πρέπει να πληρώσει ΕΝΦΙΑ 20.000 ευρώ. 

Εγώ λέω, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς δεν λέγατε
ότι ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας νόµος που δεν διορθώνεται, αλλά καταρ-
γείται; Δεν µπορείτε τώρα ούτε να αντικαταστήσετε τις ακραίες
αδικίες αυτού του νόµου µε ένα άλλο σύστηµα, έστω για την κοι-
νωνική ανακούφιση πυρήνων όπως αυτών που σας ανέφερα; Πού
πήγε η µαχητικότητά σας, πού πήγε η αποτελεσµατικότητά σας;
Γιατί δεν καταργείτε τον ΕΝΦΙΑ γι’ αυτά τα ιδρύµατα; Τι σας κρα-
τάει; Η σιωπή.

Να πω τώρα για τις επικουρικές συντάξεις; Διακόσιες σαράντα
χιλιάδες συνταξιούχοι κόντεψαν οι άνθρωποι –χτύπα ξύλο- να
πάθουν έµφραγµα στο ΑΤΜ, όταν είδαν κατακουτσουρεµένες τις
συντάξεις τους και φοβάµαι ότι κάποιοι απ’ αυτούς θα το γυρί-
σουν στο κάπνισµα, το οποίο θα είναι και λαθραίο για να είναι

φτηνό.
Να µιλήσουµε για τους άνεργους στα ιδιωτικά κανάλια; Το

µαύρο στην ΕΡΤ δεν πλήγωσε ένα µέρος της κοινωνίας µόνο,
αλλά πλήγωσε ολόκληρη την κοινωνία. Το µαύρο στα ιδιωτικά
κανάλια; Κανείς από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ δεν θα χύσει
ούτε ένα δάκρυ, µα ούτε ένα δάκρυ; Είναι δύο χιλιάδες οικογέ-
νειες. Είναι και αυτό επίτευγµα της Κυβέρνησής σας ότι θα εγ-
γραφούν στο ταµείο ανεργίας µε άδηλο το µέλλον.

Δεν είναι τόσο άδηλο το µέλλον, όµως, της εφηµερίδας «ΑΥ-
ΓΗ». Μάθαµε, λοιπόν, ότι το 2013 είχε από τραπεζική διαφήµιση
έσοδα 118.000 ευρώ, το 2014 είχε 272.000 ευρώ, το 2015 είχε
500.000 ευρώ, δηλαδή µισό εκατοµµύριο ευρώ από διαφήµιση
από τράπεζες. Για το 2016 τα πράγµατα είναι ακόµα καλύτερα,
σύµφωνα µε τα στοιχεία του πρώτου τριµήνου. Χίλια τριακόσια
φύλλα, χίλιοι τριακόσιοι αναγνώστες και οι µέτοχοι της «ΑΥΓΗΣ»
είναι παραπάνω από τους αναγνώστες, όπως είπε χθες ο διευ-
θύνων σύµβουλος του κοµµατικού εντύπου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ερωτώ εσάς, τους καλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ: Εσείς
δεν καίγεστε να µάθετε, ποιο φυσικό πρόσωπο κρύβεται πίσω α-
πό την offshore που κατέχει το 2,7% των µετοχών της «ΑΥΓΗΣ»;
Δεν καίγεστε; Εγώ θα καιγόµουνα. Αν το Ποτάµι έβγαζε µια εφη-
µερίδα και υπήρχε µέσα κυπριακή offshore και έβγαινε και έλεγε
ο εκπρόσωπος της εφηµερίδας «δεν σας λέω ποιος κρύβεται
πίσω από την offshore για να µη γίνει χαµός», εγώ τότε θα είχα
λάβει άλλου είδους µέτρα και θα έκανα αυτόν που ξέρει να το
πει. Ποιος κρύβεται; Ο Κοσκωτάς κρύβεται; Δεν νοµίζω. 

Η υπόθεση, λοιπόν, σηκώνει τσιγάρο; Όχι. Η υπόθεση σηκώνει
επενδύσεις. Όπως είπε η Άννα Κορακάκη, η χρυσή Ολυµπιονί-
κης, στην πανηγυρική συνεδρίαση της επιτροπής επάνω µε τους
υπόλοιπους Ολυµπιονίκες, επενδύσεις στην υγεία και επενδύσεις
στον αθλητισµό χρειαζόµαστε και αυτό θα µας έρθει πολλαπλά-
σια υπέρ της ελληνικής κοινωνίας πίσω.

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, ο κ. Μπαρ-
γιώτας, σας είπε τα σηµεία στα οποία έχουµε κάποιες ενστάσεις.
Στο άρθρο 17 έχουµε ένσταση και δεν θα το ψηφίσουµε. 

Δεν καταφέρατε να συνεννοηθείτε µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών για την πλήρη ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας, που ήρθε σε
δύο δόσεις. Σας θυµίζω ότι είχα καταθέσει µια ερώτηση προς
εσάς στις 24 Φεβρουαρίου 2016 και ρωτούσα, πώς θα αντιµετω-
πίσετε την απαράδεκτη, κατά τη δική µας αντίληψη, καθυστέ-
ρηση της Κυβέρνησης στην καταπολέµηση των καπνικών. Μου
απαντήσατε, λοιπόν, µε ένα έγγραφο, που µου λέγατε ότι συγ-
κροτήσατε µια διυπουργική επιτροπή, στην οποία όµως διυπουρ-
γική επιτροπή δεν συµµετείχαν τα στελέχη του Υπουργείου
Οικονοµικών. Επανήλθα και σας ρώτησα για ποιον λόγο και µου
είπατε διαφωνούσαν µε το περιεχόµενο. 

Λέω, λοιπόν, ότι όταν σε µια οδηγία, η οποία κόβεται σε δύο
κοµµάτια, ενσωµατώνεται το ένα της κοµµάτι από το Υπουργείο
Οικονοµικών και το άλλο από το Υπουργείο Υγείας, παρά το γε-
γονός ότι συνδέονται σε µεγάλο βαθµό, και τα δύο Υπουργεία
οµολογούν ότι µεταξύ τους υπάρχει µια ψύχρα στο συγκεκρι-
µένο θέµα, οφείλω να σας πω ότι έχω κάποια ερωτηµατικά, για
το αν θα καταφέρετε να την εφαρµόσετε στην πράξη έτσι όπως
όλοι θα θέλαµε, ούτως ώστε να αρχίσει σιγά-σιγά να υποχωρεί
αυτός ο τυφώνας του τσιγάρου, που πλήττει όλους µας, είτε
είναι ενεργητικοί οι καπνιστές είτε είµαστε οι υπόλοιποι παθητικοί
καπνιστές.

Το τσιγάρο κάνει κακό. Όσοι µας ακούν, ας κάνουν µια προ-
σπάθεια να το κόψουν. Θα δουν το δέρµα τους να καθαρίζει, οι
γυναίκες θα αδυνατίσουν πιο εύκολα, όλοι θα δουν τα πνευµόνια
τους να ανταποκρίνονται καλύτερα στην άσκηση, στο να ανεβαί-
νουν και να κατεβαίνουν τα σκαλιά και η καρδιά τους θα γίνει
ακόµα πιο δυνατή, για να δέχεται και θετικά µηνύµατα πιο εύ-
κολα, να γίνονται αντιληπτά και όχι πίσω από ένα νέφος καπνού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µια πρώτη πα-
ρατήρηση, πριν µπω στο θέµα για το οποίο συζητάµε. Νοµίζω ότι
µια κακή συνήθεια, πιο κακή και πιο επικίνδυνη και από το κάπνι-
σµα, όπως τείνει να εξελιχθεί, είναι η ακατάσχετη κινδυνολογία
στην οποία επιδίδεται η Αντιπολίτευση, η προσπάθεια να παρου-
σιάσουν την εικόνα της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας σαν µια εικόνα διάλυσης, η προσπάθεια να παρουσια-
στούν διάφορα µέτρα, σαν άτακτες κινήσεις ανθρώπων να κρα-
τηθούν µε κάθε τρόπο στην εξουσία. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, παρά το δυσµενές δηµοσιονοµικό περιβάλλον που κληρο-
νόµησε, δίνει µια ιστορική µάχη µέσα και έξω από τη Βουλή, για
να αντιµετωπίσει την ανθρωπιστική κρίση, για να κρατήσουµε
όρθια την κοινωνία και την χώρα. 

Σ’ αυτή την προσπάθεια δείκτης για την Αριστερά και τη ση-
µερινή Κυβέρνηση, που κορµός της είναι η Αριστερά, είναι η ενό-
τητα, εάν το θέλετε, ο συγχρονισµός της κοινοβουλευτικής δρα-
στηριότητας µε την εξωκοινοβουλευτική πάλη. Δείκτης για εµάς,
για το πού πηγαίνει η Κυβέρνηση, είναι η δικαίωση των αγώνων
της µαχόµενης κοινωνίας. Δικαίωση που θα δώσει δύναµη και
αποφασιστική ώθηση στην Κυβέρνηση, να υπερασπιστεί τα συµ-
φέροντα του τόπου, δικαίωση των αγώνων, στους οποίους αγώ-
νες, πραγµατικά, οι εργαζόµενοι έχουν σαν ένα επιπλέον όπλο
τους, την Κυβέρνηση και τη στάση της. 

Ξεκίνησα, λέγοντας αυτά, γιατί νοµίζω ότι δεν µπορούν κάποια
πράγµατα να µένουν ασχολίαστα. 

Σε ό,τι αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο, ενσωµατώνεται στο
Εθνικό Δίκαιο η ευρωπαϊκή οδηγία, που ρυθµίζει το µέχρι σήµερα
θολό τοπίο στα προϊόντα καπνού, βάζοντας επιτέλους και εδώ
κανόνες. Ενδεικτικά αναφέρω ότι καθορίζει τα µέγιστα επίπεδα
εκποµπών νικοτίνης, πίσσας και µονοξειδίου του άνθρακα, ορίζει
και κάποιες φορές µε έντονη σχολαστικότητα –όντως- κρίσιµες
λεπτοµέρειες και πλευρές που αφορούν τις προειδοποιήσεις για
την υγεία, αλλά και τις προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν τα
ηλεκτρονικά τσιγάρα και οι περιέκτες αναπλήρωσης. 

Ένα µεγάλο κοµµάτι και ένα µεγάλο θέµα που απασχόλησε τη
συζήτησή µας, είναι η διακοπή του καπνίσµατος. Ακούστηκαν αρ-
κετές παρατηρήσεις, που δεν µε βρίσκουν αντίθετο προφανώς,
που στέκονται όµως µόνο στην αστυνοµική πλευρά της υπόθε-
σης. Απαγορεύεται το κάπνισµα, οι χώροι να ορίζονται, τασάκια
να µην υπάρχουν, πινακίδες που να το λένε κλπ..

Έχω στο µυαλό µου, αλλά δυστυχώς δεν µπορώ να σας προ-
βάλω την εικόνα της καρδιολογικής κλινικής του πανεπιστηµια-
κού νοσοκοµείου, εκεί που δούλευα, όπου στο µπαλκόνι της
καρδιολογικής κλινικής –δεν ξέρω εάν µε ακούει κανείς αυτή τη
στιγµή και εάν παραµένουν στην ίδια κατάσταση- στις γλάστρες
δεν φαινόταν το χώµα. Μιλώ για το µπαλκόνι, που χώριζε τους
συνοδούς που έρχονταν να δουν τους καρδιοπαθείς συγγενείς
τους από τους καρδιοπαθείς µε µια απλή τζαµαρία. Στις γλά-
στρες δεν φαινόταν χώµα, ήταν µόνο γόπες τσιγάρων. Και πού;
Σε έναν χώρο, όπου υπήρχε όχι απλώς η απαγόρευση του τσι-
γάρου αλλά και εντονότατη αστυνόµευση από τον Διευθυντή της
κλινικής, τον καθηγητή µας, τον κ. Βάρδα, που σ’ αυτό το θέµα
ήταν κέρβερος, αλλά και απ’ όλο το ιατρικό και νοσηλευτικό προ-
σωπικό της κλινικής και προφανώς και από κάποιους από τους
αρρώστους που φώναζαν, γιατί τους ενοχλούσε το τσιγάρο. 

Με αυτή την έννοια –και εδώ θέλω να σταθώ λίγο παραπάνω
στο θέµα και ας µην αναφερθώ στα υπόλοιπα θέµατα που είχα
σκοπό να θίξω- δεν νοµίζω ότι είναι µόνο θέµα διοικητικών απα-
γορεύσεων ή αστυνοµικών µέτρων για εφαρµογή του νόµου,
όπως ειπώθηκε σε προηγούµενες οµιλίες.

Προσέξτε, δεν ξέρω πόσοι από εσάς θυµάστε ή βλέπετε
ακόµα -δεν ξέρω αν υπάρχουν ακόµα- οι πινακίδες στις εκκλη-
σίες, τουλάχιστον, «µην πτύετε χαµαί», που ήταν ένα µήνυµα, ου-
σιαστικά, σε µια Ελλάδα που έβγαινε από τον πόλεµο. Σε µια
Ελλάδα που η φυµατίωση θέριζε, ήταν απολύτως φυσιολογικό
µετά από έναν παροξυσµό βήχα, ο άλλος να φτύσει δίπλα από
εκεί που περπατούσε ή να φτύσει δίπλα από εκεί που καθόταν.
Προφανώς πέρα από την προσπάθεια ξεριζωµού της αρρώστιας
από την ελληνική κοινωνία, χρειάστηκε και µια ολόκληρη προ-
σπάθεια, να καταδείξουµε στον κόσµο ότι δεν είναι σωστή συµ-

περιφορά το να φτύνεις εκεί που κάθεσαι ή εκεί που περπατάς,
στον άνθρωπο που κάθεται δίπλα σου κ.λπ.. Να δείξουµε, δη-
λαδή, ότι αυτό ήταν µια αντικοινωνική συµπεριφορά.

Κατά τη γνώµη µου νόµους έχουµε, µπορούµε να εφαρµό-
ζουµε ή υπάρχουν και µέτρα για την εφαρµογή τους. Πιστεύω
ότι πρέπει να γίνει µια ολόκληρη εκστρατεία, να καταδειχθεί ότι
το κάπνισµα είναι στοιχείο αντικοινωνικής συµπεριφοράς. Ο
άλλος δηλαδή να µη φοβάται ότι θα τον προσβάλλουν επειδή
είναι σε χώρο µη καπνιστών, να µη φοβάται που καπνίζει. Αν θέ-
λετε, επειδή άκουσα και από ορισµένους Βουλευτές ότι το κά-
πνισµα βλάπτει, το λένε όλοι οι γιατροί, κανένας δεν καπνίζει
επειδή αποφάσισε να πεθάνει. Κανένας δεν καπνίζει, επειδή θέλει
να πάθει καρκίνο του πνεύµονα. Πρέπει, λοιπόν, να µη φοβάται
ο άλλος που καπνίζει αλλά να ντρέπεται που καπνίζει. Αυτό πρέ-
πει να κάνουµε.

Συµφωνώ µε όλες τις προτάσεις των φορέων, κατ’ αρχάς, µε
τους ίδιους τους επιστηµονικούς φορείς, εξάλλου και εγώ ως
καρδιολόγος, δεν θα µπορούσα να διαφωνώ µε τις θέσεις που
έχει η Ελληνική Καρδιολογική Εταιρεία. Νοµίζω ότι σωστές ήταν
οι παρατηρήσεις που έγιναν από τους φορείς και από τις εται-
ρείες, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις αλλά και τις καπνοβιοµηχα-
νίες στα θέµατα του καπνού. Νοµίζω ότι σωστά αντιµετωπίζονται
τα ζητήµατα και µε τις παρατηρήσεις που είπε ο Υπουργός, αν-
τιµετωπίζονται συνολικά. Αντιµετωπίζεται το θέµα της γραφει-
οκρατίας. Φαντάζοµαι ότι µε την τροπολογία που έκανε δεκτή ο
Υπουργός, ουσιαστικά δεν θα βρεθούµε µπροστά στη φάση να
ξεπεράσουµε το τετράµηνο για αδειοδότηση κάποιων προϊόντων
καπνού. 

Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο έχει έναν κοινωνικό και πολιτικό χα-
ρακτήρα. Ουσιαστικά στο ερώτηµα. Κάποια µονοπωλιακά συµ-
φέροντα -και υπάρχουν τέτοια- ή δηµόσια υγεία; Η θέση µας
είναι σαφής. Η υπεράσπιση πριν από όλα της δηµόσιας υγείας
και του αγαθού της υγείας. Αυτός είναι ο οδηγός µας, αυτή είναι
η προσέγγιση που κάνει η Κυβέρνηση µας και πέρα από αυτό το
νοµοσχέδιο, τόσο η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας όσο και τα
συνολικά µέτρα της στήριξης του δηµόσιου τοµέα υγείας, είναι
και αυτά ένας σοβαρός δείκτης, για το πού πηγαίνει η σηµερινή
Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία
έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να κατα-

θέσω ορισµένες σκέψεις µου, όσον αφορά το σχέδιο νόµου που
εισάγει στη Βουλή η Κυβέρνηση και αφορά την ενσωµάτωση της
κοινοτικής οδηγίας για τα προϊόντα του καπνού.

Η Νέα Δηµοκρατία στηρίζει το νοµοσχέδιο, το οποίο κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά σε ορισµένες περιπτώσεις,
ίσως από υπερβολικό ζήλο, µπορεί να προκαλέσει αντίθετα απο-
τελέσµατα από τα επιδιωκόµενα. Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο
άρθρο 17, κύριε Υπουργέ. Αφορά τη διαδικασία αδειοδότησης
των νέων προϊόντων καπνού. Ενώ η οδηγία αναφέρεται σε υπο-
χρεωτική κοινοποίηση, σε αντιδιαστολή µε την προαιρετική αδει-
οδότηση, στο νοµοσχέδιο το αλλάζετε προς το αυστηρότερο µε
τη διαδικασία της αδειοδότησης να είναι υποχρεωτική. Είκοσι
ένα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν άλλαξαν την οδη-
γία και άλλα έξι προβλέπουν πέρα από την κοινοποίηση µια τυ-
πική έγκριση. 

Εµείς γιατί πρέπει να είµαστε αυστηρότεροι από αυτούς, κύριε
Υπουργέ; Γιατί υψώνουµε τείχη και δυσκολεύουµε την προσπέ-
λαση νέων προϊόντων, ιδίως αυτή τη δύσκολη εποχή που ο τζίρος
στην αγορά είναι πεσµένος; Από τη µια µεριά φέρνετε νόµους
προς ψήφιση για την απλούστευση της διαδικασίας ιδρύσεως
και αδειοδοτήσεως επιχειρήσεων και από την άλλη µεριά δυσκο-
λεύετε την αδειοδότηση των προϊόντων.

Κύριε Υπουργέ, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία είναι στη
σωστή κατεύθυνση, κάνατε ένα σωστό βήµα. Ολοκληρώστε το. 

Άρθρο 24. Αφορά το ηλεκτρονικό τσιγάρο, το λεγόµενο άτµι-
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σµα. Ενώ ορθά απαγορεύετε την εµπορική επικοινωνία του ατµί-
σµατος στο άρθρο 18, στη συνέχεια υπερβάλλετε και απαγο-
ρεύετε τη χρήση του σε δηµόσιους κλειστούς χώρους, κάτι που
δεν συµβαίνει ούτε και στις πιο προηγµένες υγειονοµικά χώρες
της Ευρώπης. 

Εγώ δεν θεωρώ πως πρέπει να εξοµοιωθεί το ηλεκτρονικό τσι-
γάρο µε το κανονικό. Παρακολουθώ µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον -
και λόγω επαγγέλµατος- τη διαµάχη που έχει ξεσπάσει στην
επιστηµονική κοινότητα, παρ’ όλα αυτά θεωρώ, πως σε καµµία
περίπτωση δεν πρόκειται για το ίδιο πράγµα. Επ’ ουδενί δεν µπο-
ρούµε να θεωρήσουµε το ηλεκτρονικό τσιγάρο, ως πύλη εισόδου
για κάποιον στο χώρο του τσιγάρου. Το αντίθετο ακριβώς συµ-
βαίνει. Είναι κάτι που περιγράφεται και από τη σχετική εµπειρία
αλλά και από την ίδια τη ζωή. Εκτός, µια και είστε, κύριε Υπουρ-
γέ, γιατρός, αν θεωρήσουµε ότι η µεθαδόνη είναι είσοδος στα
ναρκωτικά, στην ηρωίνη και όχι απεξάρτηση από την ηρωίνη.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να κλείσουµε τα µάτια και να δεχθούµε
πως όλα είναι ίδια, εντάσσοντας στην ίδια κατηγορία απαγορεύ-
σεων το ηλεκτρονικό και το κανονικό τσιγάρο, πόσω δε µάλλον
όταν το ηλεκτρονικό τσιγάρο, είναι ένα από τα µέσα που µπορεί
να χρησιµοποιήσει κάποιος για να σταµατήσει το κάπνισµα.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για το άτµισµα, όταν έχουµε
αντικαπνιστικό νόµο από το 2008, τον ν.3730, και αν εξαιρέσουµε
κάποιες αρχικές προσπάθειες, ουδέποτε εφαρµόστηκε; Είναι
αδιανόητο, να µην µπορεί το επίσηµο κράτος να εφαρµόσει τους
νόµους που το ίδιο ψηφίζει. Έτσι δίνει και στους πολίτες το δι-
καίωµα, να θεωρούν πως οι νόµοι υπάρχουν απλώς για να υπάρ-
χουν. Επιπλέον πρέπει να στείλουµε ένα ξεκάθαρο µήνυµα, πως
η επικινδυνότητα του τσιγάρου για τη δηµόσια υγεία είναι τέτοια,
που κανείς δεν πρέπει να αδιαφορεί είτε ο ίδιος είναι καπνιστής
είτε όχι. 

Θεωρώ πως είναι ντροπή για τη χώρα µας, µια χώρα που θέλει
να χαρακτηρίζεται ως ευρωπαϊκή, να επικροτεί διά των παραλεί-
ψεών της τη µη συµµόρφωση των πολιτών µε τα όσα ισχύουν για
το τσιγάρο.

Επιβάλλεται η Κυβέρνηση να δείξει αποφασιστικότητα και να
δείξει µε πράξεις, πως οι νόµοι ψηφίζονται για να εφαρµόζονται.
Όµως, εσείς, κύριε Υπουργέ, δίνετε το κακό παράδειγµα και όχι
µόνο στον αντικαπνιστικό. Με ισχύ από 27/2, ψηφίσατε τον ν.
4369/2016 -δεν ξέρω αν τον γνωρίζετε- που καθορίζει τον νέο
τρόπο επιλογής προϊσταµένων στις οργανικές µονάδες της δη-
µόσιας διοίκησης. Τον γνωρίζετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εσείς τι λέτε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τον γνωρίζετε. 
Αναφέρει, λοιπόν, ο νόµος ρητά τα εξής: «Πρώτον, καθήκοντα

προϊσταµένων εξακολουθούν να ασκούν οι κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος προϊστάµενοι µέχρι τη συγκρότηση των υπηρεσια-
κών οργάνων κρίσης και δεύτερον, οι διευθυντές δεν µπορούν
να προβούν σε τοποθέτηση προϊσταµένων παρά µόνο όπου
υπάρχουν κενές θέσεις». 

Οι νέοι διοικητές, που ορίσατε εσείς στα νοσοκοµεία, κύριε
Υπουργέ, έχουν αλλάξει προϊσταµένους; Έχουν προχωρήσει σε
πογκρόµ καρατοµήσεων και µετακινήσεων προϊσταµένων σε
πολλά µεγάλα νοσοκοµεία της χώρας. Σας αναφέρω σαν παρά-
δειγµα το νοσοκοµείο «Ευαγγελισµός», το «Γεννηµατάς», το «Σω-
τηρία», το «Λαϊκό» και το Νοσοκοµείο στην Πάτρα, όπου τοπο-
θετήθηκαν κοµµατικοί φίλοι, όπως εκθέτω και σε σχετική ερώ-
τηση που κατέθεσα εχθές. Αφού το γνωρίζετε, λοιπόν, θα τιµω-
ρήσετε τους διοικητές που παρανοµούν; Θα αποκαταστήσετε
την τάξη;

Άλλο παράδειγµα, προς αποφυγή πάντα. Ο Αναπληρωτής
Υπουργός σας, ο συνάδελφός σας ο κ. Πολάκης µε έγγραφο των
περασµένων ηµερών αξιώνει από τον ΕΟΠΥΥ –θα το ξέρετε σί-
γουρα- να µεταφέρει τα χρηµατικά του διαθέσιµα –λέει- σε συ-
νεταιριστικές τράπεζες κατά παράβαση της σχετικής νοµοθε-
σίας. Το θεσµικό πλαίσιο για την ανάθεση διαχείρισης διαθεσί-
µων οργανισµών είναι σαφέστατο και αυστηρό και προβλέπει
λήψη απόφασης µετά από διενέργεια διεθνούς δηµόσιου ανοι-
χτού διαγωνισµού. Και βεβαίως, επ’ ουδενί λόγο εξαρτάται από
τις προσωπικές επιθυµίες του εκάστοτε Υπουργού και πολιτικού
προϊσταµένου.

Από την άλλη πλευρά, βεβαίως, αυτό δείχνει µια άλλη αντί-
ληψη, µια ολοκληρωτική αντίληψη που σας διακατέχει ως προς
την εξουσία και τη διαχείρισή της και θυµίζει άλλες εποχές. 

Αντί να ασχολείστε µε την διαχείριση των ταµειακών διαθεσί-
µων, δεν ασχολείστε λίγο µε τα τεράστια και πραγµατικά προ-
βλήµατα του ΕΟΠΥΥ; Ξέρετε ότι είµαστε στον µήνα Σεπτέµβριο
και ότι οι συµβεβληµένοι πάροχοι µε τον ΕΟΠΥΥ, γιατροί, φυσι-
κοθεραπευτές, κλινικές, διαγνωστικά εργαστήρια, κέντρα απο-
καταστάσεως έχουν πληρωθεί µόνο Ιανουάριο και Φεβρουάριο;
Το ξέρετε. Και δεν αρκεί µόνο αυτό αλλά τους ζητάτε να πληρώ-
σουν και clawback. Από πού να το πληρώσουν το clawback, κύριε
Υπουργέ; Οδηγείτε ενσυνείδητους και ευσυνείδητους επαγγελ-
µατίες µε µαθηµατικό τρόπο στην φυλακή. Εκτός εάν άλλα έχετε
στο πίσω µέρος του µυαλού σας και δεν τους πληρώνετε. 

Κλείνω µε το ΕΣΠΑ. Τι γίνεται µε το ΕΣΠΑ, κύριε Υπουργέ; Η
Νέα Δηµοκρατία είχε σχεδιάσει τη στρατηγική ανάπτυξης για την
περίοδο 2014-2020. Η προηγουµένη ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας, στην οποία συµµετείχατε, µε πρόσχηµα την επανασχε-
δίαση των εθνικών προτεραιοτήτων πάγωσε τη διαδικασία µέχρι
την άνοιξη του 2016. Τον Απρίλιο του 2016, µαζί µε τον Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου σας, τον κ. Παγουλάτο -είναι ο κ. Πα-
γουλάτος Γραµµατέας στο Υπουργείο; Παραµένει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όχι Παγουλάτος, Γιαννουλάτος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι, ο κ. Γιαννουλάτος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν σας τα είπαν

καλά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Παραµένει; Γιατί στη δηµοσιογραφική

πιάτσα κυκλοφορούν άλλα. 
Εν πάση περιπτώσει, µεταφέρατε ένα µεγάλο µέρος των κον-

δυλίων στην ψυχική υγεία και στις ΜΚΟ, που τους έχετε και αδυ-
ναµία. Μέχρι σήµερα δεν έγινε καµµία πρόσκληση ενδιαφέρο-
ντος. Έχει βγει; Δεν έχει βγει καµµία. 

Μπορείτε να µας πείτε ποιος είναι υπεύθυνος για την πραγµα-
τοποίηση και υλοποίηση του ΕΣΠΑ 2014-2020 του Υπουργείου;
Τι προτάσεις έχετε υποβάλει, αν έχετε υποβάλει; Γιατί πολύ φο-
βούµαι ότι δεν έχετε υποβάλει καµµία.

Αναµένω την απάντησή σας µε πολύ ενδιαφέρον. Σας ευχα-
ριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, ο συνά-

δελφος κ. Ιωάννης Λαγός, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω την οµιλία µου, λέγοντας ότι είδαµε

πριν από λίγες µέρες να γίνεται µια µεγάλη καταστροφή στην πε-
ριοχή της Μεσσηνίας και σε περιοχές της Λακωνίας. Αυτό είναι
πάρα πολύ άσχηµο. Χάσαµε ανθρώπους, δυστυχώς. Δίνουµε τα
συλλυπητήριά µας στις οικογένειες των θυµάτων ως Χρυσή
Αυγή.

Όµως έχουµε να καταγγείλουµε και κάποια πράγµατα. Τα µα-
θαίνουµε, δυστυχώς, και εµείς µετά, αφού πρέπει να θρηνή-
σουµε θύµατα πρώτα. Είδαµε ότι στην κατασκευή του έργου που
είχε γίνει για τον δρόµο Κορίνθου-Καλαµάτας, στην περιοχή της
Μεσσηνίας εδώ και πάρα πολύ καιρό έχουν γίνει κακοτεχνίες και
ο δρόµος είναι χάλια. Έχει γίνει υποχώρηση του εδάφους και
όλα αυτά είχαν σαν αποτέλεσµα να δούµε αυτά που είδαµε και
να θρηνούµε θύµατα. 

Επίσης, η πόλη της Καλαµάτας γέµισε από µπάζα, από χώµατα
και διάφορα υλικά, που τα είχαν κάνει στην άκρη τελείως πρό-
χειρα και χωρίς να ενδιαφέρονται για την ασφάλεια των πολιτών.
Όλα αυτά, όµως, έχουν ένα όνοµα από πίσω. Το όνοµα είναι η
κατασκευαστική εταιρεία «ΜΟΡΕΑΣ». Και ποιος είναι από πίσω;
Ο Μπόµπολας. 

Εδώ πέρα υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες από συγκεκριµέ-
νους ανθρώπους. Θα κοιτάξει, λοιπόν, το κράτος, το Υπουργείο
και η Κυβέρνηση να φροντίσει να αποδοθούν ευθύνες; Γιατί δεν
είναι δυνατόν να χάνονται ανθρώπινες ζωές στην πατρίδα µας
και κανείς να µην πληρώνει το τίµηµα. 

Πριν από λίγες µέρες, πριν από ένα µήνα περίπου, γίναµε µάρ-
τυρες ενός ατυχήµατος που συνέβη στην Αίγινα, για το οποίο,
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όπως πάνε τα πράγµατα, κανείς ποτέ δεν θα µάθει τι έγινε, ποιοι
ήταν αυτοί που ήταν πάνω, ενώ θα ήταν πάρα πολύ εύκολο να
το διαπιστώσουµε. Πολλά ακούγονται. Δεν ξέρουµε τι είναι αλή-
θεια και τι είναι ψέµα. Όµως, τι πιο εύκολο από το να γινόταν µια
άρση του τηλεφωνικού απορρήτου, όπως θα µπορούσε εύκολα
να γίνει, και να δούµε ποιοι έχουν συνοµιλήσει µε ποιους και ποιοι
ήταν πάνω στο σκάφος που σκότωσαν αθώους ανθρώπους; Όχι
µόνο τους σκότωσαν, δεν προσπάθησαν καν να τους σώσουν. 

Έτσι, λοιπόν, και τώρα µε την εταιρεία «ΜΟΡΕΑΣ» του Μπόµ-
πολα, ο οποίος παίρνει τα λεφτά -τόσα χρόνια έχει πάρει εκατον-
τάδες εκατοµµύρια από το ελληνικό κράτος- και βάσει των κα-
κοτεχνιών που έχουν γίνει, πληµµύρισε -επαναλαµβάνω- η πόλη
της Καλαµάτας και είχαµε νεκρούς. 

Ας κοιτάξει, λοιπόν, και η δικαιοσύνη και το ελληνικό κράτος
να τους φέρει αυτούς τους ανθρώπους να απολογηθούν και να
δούµε αν φταίνε ή δεν φταίνε για αυτά που έχουν γίνει. Εκτός
και αν στην Ελλάδα -γιατί αυτό είναι και νόµος κιόλας- δεν υπάρ-
χει κανείς υπεύθυνος για ό,τι κακό γίνεται. Στα καλά πράγµατα
είστε όλοι µπροστάρηδες. 

Έχουµε εδώ τον Υπουργό αυτήν τη στιγµή που είναι ένας από
τους Υπουργούς οι οποίοι δεν απαντούν στις ερωτήσεις µας. Βα-
σιλικότερος του βασιλέως, αποφασίζει ότι οι ερωτήσεις των Βου-
λευτών της Χρυσής Αυγής δεν χρήζουν απαντήσεως. 

Ποιος του έδωσε το δικαίωµα αυτό και πώς µπορεί να κρίνει
αυτός ο άνθρωπος σε ποιον θα απαντάει και σε ποιον δεν θα
απαντάει; Γιατί, σύµφωνα µε τα δικά του δεδοµένα, η Χρυσή
Αυγή –λέει- είναι µια εγκληµατική οργάνωση, η οποία δικάζεται. 

Είναι οι ίδιοι οι οποίοι τον κάθε λογής τροµοκράτη -από «17
Νοέµβρη» µέχρι πρόσφατα «Συνοµωσία Πυρήνων της Φωτιάς» ή
οτιδήποτε- ισχυρίζονται ότι δεν έχουν τελεσιδικήσει κάποια
πράγµατα ή ό,τι και να τα έχουν κάνει ήταν µικροί, νεαροί και δεν
τα ξέρανε και πρέπει να τους δικαιολογήσουµε. Ενώ για τους
Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, οι οποίοι διώκονται χωρίς κανένα
στοιχείο, κρίνει ότι δεν µπορεί να τους απαντάει και δεν πρέπει
να τους απαντάει, γιατί έτσι θέλει αυτός. 

Μα, το Υπουργείο δεν είναι δικό σας. Σήµερα είστε εσείς,
αύριο θα είναι κάποιος άλλος. Οι ερωτήσεις που κάνουµε εµείς
δεν έχουν να κάνουν µε τους ψηφοφόρους της Χρυσής Αυγής,
έχουν να κάνουν µε όλους τους Έλληνες ψηφοφόρους για τους
οποίους εµείς µε αυτόν τον τρόπο ενδιαφερόµαστε και ζητάµε
να µας απαντήσετε σε κάποια ζητήµατα. 

Δεν έχετε, λοιπόν, κανένα δικαίωµα να µην µας απαντάτε. Και
σε ένα κράτος που θα υπήρχε στοιχειώδης δικαιοσύνη, δεν θα
τολµούσατε να το κάνετε αυτό. Ζούµε, όµως, εδώ πέρα, σε ένα
κράτος το οποίο όποιος θέλει κάνει οτιδήποτε. 

Εγκαλείτε, λοιπόν, τη Χρυσή Αυγή σαν εγκληµατική οργάνωση,
ο Υπουργός δεν µας απαντάει, αλλά σύµφωνα µε στοιχεία που
είδαµε πριν από λίγες µέρες, τα οποία όλα τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης εξαφάνισαν και κανείς δεν το είπε, γιατί η Χρυσή Αυγή
θα δικαιωνόταν και δικαιώνεται πανηγυρικά σε όσους ασχολούν-
ται, είχαµε κάτι έγγραφα από τον Τζορτζ Σόρος, από τον γνωστό
Τζορτζ Σόρος, τον Αµερικάνο σιωνιστή, ο οποίος κάνει κουµάντο
σε πολλά ζητήµατα στην πατρίδα µας, ο οποίος σύµφωνα µε
πληροφορίες δίνει χρήµατα και σε διάφορες ιστοσελίδες παρα-
κρατικές, τροµοκρατικές, οι οποίες λένε και κάνουν χίλια δύο εις
βάρος του ελληνικού λαού, στοχοποιούν αθώους πολίτες, επι-
χαίρουν για δολοφονίες αθώων πολιτών. 

Είχαµε, λοιπόν, εδώ τον Τζορτζ Σόρος, ο οποίος σύµφωνα µε
επίσηµα έγγραφα τα οποία βγήκαν στη δηµοσιότητα, έδινε χρή-
µατα σε διάφορες οργανώσεις ΜΚΟ, από αυτές που το κράτος
σας και οι προηγούµενες κυβερνήσεις φυσικά, τις έχουν και τις
χαϊδεύουν. 

Εδώ θα διαβάσω για µια, ας πούµε, όπως η Ελληνική Ένωση
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η οποία πήρε από τον Σόρος
για µία χρονιά 76.800 ευρώ περίπου. Αυτά υπάρχουν στο διαδί-
κτυο για όποιον θέλει. Μπορεί να τα δει αν είναι αλήθεια ή ψέ-
µατα. 

Αυτή η εταιρεία, λοιπόν, ελέγχεται από κάποια Ελένη Τάκου.
Η κ. Ελένη Τάκου αυτή συνεργάζεται µε άλλες τριάντα τρεις µη
κυβερνητικές οργανώσεις. Και αυτές οι οµάδες είναι η «ΑΡΣΙΣ»,
η Οµάδα Δικηγόρων για τα Δικαιώµατα των Προσφύγων και Με-

ταναστών και η «ΠΡΑΞΙΣ», που τη γνωρίσαµε από τα φυλλάδια
µε τους συνεργάτες που µοίραζαν οι Τούρκοι λαθρέµποροι
στους ανθρώπους που διακινούσαν εδώ πέρα. 

Είναι αυτοί που βγαίνουν και τολµούν να µιλάνε για τη Χρυσή
Αυγή. Σύµφωνα µε στοιχεία παίρνουν λεφτά από τον Τζορτζ
Σόρος κι όµως δεν έχει κινηθεί κανείς ούτε από την ελληνική δι-
καιοσύνη ούτε φυσικά από το ελληνικό κράτος για να δει τι γίνε-
ται σε αυτήν την περίπτωση. 

Επίσης, είδαµε από τον Τζορτζ Σόρος να οργανώνει µέσω του
Ινστιτούτου Ανοιχτής Κοινωνίας για την Ευρώπη εναντίον επισκέ-
ψεως και συγκεντρώσεως που έκανε η Χρυσή Αυγή πέρσι, πριν
από περίπου έναν χρόνο, στο πολύπαθο νησί της Λέσβου για τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει µε τους λαθροµετανάστες. Εµείς
τα λέγαµε από τότε. Τα λέγαµε και πολύ πιο πριν βέβαια. Και εί-
χαµε πάει στο νησί για να δούµε τους ανθρώπους και να συζη-
τήσουµε. 

Κατά καιρούς έχουµε κάνει ερωτήσεις µέσα στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο για το πώς επιτρέπονται οι αντισυγκεντρώσεις και ει-
δικά σε ένα νόµιµο πολιτικό κόµµα, στο τρίτο πολιτικό κόµµα,
που όταν πάει να κάνει µια συγκέντρωση κάπου, δέχεται αντι-
συγκεντρώσεις. Μα, να οι απαντήσεις. Οι απαντήσεις είναι εδώ.
Τις αντισυγκεντρώσεις τις οργανώνει ο Τζορτζ Σόρος µε τους
παρακρατικούς αλήτες που είναι εδώ στην Ελλάδα µαζί, οι αν-
τιεξουσιαστές µαζί µε τον εξουσιαστή Σόρος, µαζί µε την Κυβέρ-
νηση. 

Όλοι αυτοί εναντίον. Σε ποιον; Στη Χρυσή Αυγή. Γιατί; Γιατί
εναντιωνόµαστε στη νέα τάξη πραγµάτων, εναντιωνόµαστε και
σε µια εποχή πολτοποίησης και παγκοσµιοποίησης, συνεχίζουµε
να φωνάζουµε για πατρίδες, για ιδεολογίες, για θρησκείες. Αυτό
είναι κάτι που σας πειράζει πάρα πολύ.

Βλέπουµε, λοιπόν, την αντισυγκέντρωση µε το Αντιρατσιστικό
Παρατηρητήριο του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, το οποίο πήρε χρή-
µατα, όπως λέγεται εδώ, από τον Τζορτζ Σόρος για να µας κάνει
αντισυγκέντρωση πέρυσι στις 17 Οκτωβρίου στη Μυτιλήνη.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, βλέπουµε τον ίδιο τον Τζορτζ Σόρος να συνεχίζει µε
αφορµή τις διώξεις που υπέστησαν όλοι οι Βουλευτές και ο Αρ-
χηγός της Χρυσής Αυγής. Στην έκθεση αυτή είναι και η δήλωση
που είχε κάνει ο τότε Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Ρουπακιώτης,
που έλεγε ότι αµερικανο-σιωνιστικές οργανώσεις έρχονται στην
Ελλάδα -ήταν πριν τις διώξεις της Χρυσής Αυγής- και ασκούν πιέ-
σεις για τη Χρυσή Αυγή, προκειµένου να φυλακιστούν τα στελέχη
της και ο Αρχηγός της και να σταµατήσει η δράση της.

Αυτά είναι εδώ πέρα και φυσικά στο ελληνικό Κοινοβούλιο δεν
ακούγεται κιχ και φυσικά στους µεγαλοκαναλάρχες, που θέλετε
να κυνηγήσετε εσείς, δεν ακούστηκε κιχ, ακόµα και σ’ αυτούς.
Γιατί; Γιατί δεν είστε εχθροί τους ούτε εχθροί των µεγάλων συµ-
φερόντων ούτε των µεγαλοκαναλαρχών. Είστε εχθροί της πατρί-
δας µας. Είστε εχθροί σε οτιδήποτε λέγεται εθνικό αυτήν την
στιγµή στην Ελλάδα.

Αναφέρονται, λοιπόν, µέσα σ’ αυτά που λέει ο Τζορτζ Σόρος
τα εξής: «Κοιτώντας τις τελευταίες εξελίξεις στην Ελλάδα -τη φυ-
λάκιση της ηγεσίας της Χρυσής Αυγής- δεν θα ήταν υπερβολικό
να πούµε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι κατάλληλα εξοπλι-
σµένη για να υπερασπιστεί τη φιλελεύθερη δηµοκρατία. Η ενερ-
γοποίηση της ιδέας της «µαχητικής δηµοκρατίας» κάθε άλλο
παρά απλή είναι. Απαιτεί καθαρές γραµµές, σχετικά µε το πώς,
πότε και ποιος θα πρέπει να αποφασίζει αν οι πολιτικοί παίκτες
θα έπρεπε να απαγορευθούν».

Αυτά λέει ο Τζορτζ Σόρος εδώ πέρα µέσα στα έγγραφα αυτά
που πιθανόν κανείς να µην έχει διαβάσει και, φυσικά, εσείς και η
προηγούµενη κυβέρνηση του Σαµαρά µε τον Δένδια και µε τον
Μπάµπη τον Αθανασίου έκαναν αυτά που τους έλεγε ο Τζορτζ
Σόρος, όπως φυσικά κάνετε κι εσείς αυτήν τη στιγµή κι ας έχετε
ιδεολογικές διαφορές µε τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί είστε µεγάλοι
εχθροί. Βέβαια, τα µνηµόνια τα ψηφίζετε µαζί. Στα άλλα διαφέ-
ρετε.
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Συνεχίζει, λοιπόν, ο Τζορτζ Σόρος λέγοντας: «Στις ευρωεκλο-
γές του 2014, δυστυχώς, η Χρυσή Αυγή πήγε καλά και πήρε µε-
γάλα ποσοστά. Σε τι οφείλεται…», λέει, «…το γεγονός αυτό;» Και
εξηγεί πιο κάτω: «Απέτυχε το διπλό ανάχωµα, που αποτελούσαν
ΑΝΕΛ και ΛΑΟΣ. Η οικονοµική κατάσταση δεν βελτιώθηκε, αλλά
αντιθέτως χειροτέρεψε». Αυτά είναι τα πιο ήσυχα σηµεία.

Ακούστε και τα παρακάτω: «Παρά τις προσπάθειες της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ να κουκουλώσουν το ζήτηµα, το
βίντεο Μπαλτάκου αποκάλυψε στον κόσµο ότι η Χρυσή Αυγή υφί-
σταται πολιτικές διώξεις». 

Κύριε Υπουργέ, εδώ που δεν µας απαντάτε γιατί είµαστε εµείς
εγκληµατική οργάνωση. 

Επίσης, µέσα συνεχίζει και λέει: «Το γεγονός ότι τότε οι αναρ-
χικοί δεν ήταν τόσο ενεργοί». Δεν ήταν τόσο ενεργοί οι αναρχικοί
τότε. Το παρακράτος δεν ήταν τόσο ενεργό. Είχε σκοτώσει µόνο
δύο αθώους Έλληνες Χρυσαυγίτες, τον Γιώργο τον Φουντούλη
και τον Μανώλη τον Καπελώνη και είχε τραυµατίσει βαρύτατα
τον Αλέξανδρο τον Γέροντα µόνο και µόνο γιατί ήταν Έλληνες
εθνικιστές και Έλληνες Χρυσαυγίτες.

Αυτά, λοιπόν, και πάρα πολλά ακόµα γράφονται µέσα στα έγ-
γραφα του Τζορτζ Σόρος. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά πρέπει να ακουστούν και καθώς ως Χρυσή Αυγή δεν
έχουµε καµµιά δυνατότητα να τα πούµε πουθενά αλλού, τα λέµε
από το Βήµα της Βουλής και πάλι καλά που µας αφήνετε και τα
λέµε, γιατί µέχρι πριν από λίγο καιρό µας κλείνατε µικρόφωνα,
κάνατε άλλα πράγµατα. Θα τα δούµε και στην πορεία κιόλας
αυτά.

Ερχόµαστε, λοιπόν, να συζητήσουµε και να πούµε για το αν εί-
µαστε εµείς εγκληµατική οργάνωση, όταν εδώ διαβάσαµε αυτά
που διαβάσαµε, όταν υπάρχει το βίντεο Μπαλτάκου πέραν του
ηχητικού, όταν ένας ιδιοκτήτης ραδιοφωνικού σταθµού και εφη-
µερίδας «ΤΑ ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» εµφανίστηκε χθες εδώ, µέσα στη
Βουλή, και είπε ότι ο τότε Πρωθυπουργός της Ελλάδος, ο Σαµα-
ράς, τον έπαιρνε τηλέφωνο και τον απειλούσε να κατεβάσει το
ηχητικό που υπήρχε, που έλεγε ότι «πρέπει να βάλει στη φυλακή
και τους άλλους τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής και πρέπει
να τους τελειώσουµε» στον ψηλό τον παναθηναϊκάκια, τον Ντο-
γιάκο. Τα ξέρουµε όλοι αυτά.

Όταν όλα αυτά αποσιωπώνται, θέλετε να µας µιλήσετε εσείς
για δηµοκρατία και για δικαιώµατα σε εµάς, που έχουµε υποστεί
όλα αυτά για την ιδεολογία µας, χωρίς να έχουµε κάνει το παρα-
µικρό; Αυτά, λοιπόν, σας πειράζουν. 

Επίσης, ξεχνάµε όλοι ότι πριν από ένα-ενάµιση µήνα στο δικα-
στήριο της Χρυσής Αυγής βγήκε αυτόπτης µάρτυρας, µάρτυρας
στον οποίον µπροστά του είχε γίνει, δυστυχώς, η δολοφονία του
Φύσσα και έλεγε ότι είχε πάει την επόµενη ηµέρα ο τότε Υπουρ-
γός Δηµοσίας Τάξεως, ο Δένδιας, και του ζήτησε τις κασέτες από
τις κάµερες που είχε. Και οι κασέτες από αυτές τις κάµερες
έχουν χαθεί, δεν υπάρχουν!

Θα µας µιλήσετε όλοι εσείς για δικαιοσύνη, για δηµοκρατία
και για αντικειµενικότητα των πραγµάτων. Αυτά είναι τα πράγ-
µατα. Όποτε θα σας µιλάµε, δυστυχώς, θα σκύβετε το κεφάλι
εσείς, γιατί δεν έχετε να µας πείτε τίποτα, γιατί ό,τι λέµε είναι
εδώ µε στοιχεία και τεκµηριωµένα.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω και µία αναφορά σε κάτι, το
οποίο έγινε πριν από πέντε-έξι ηµέρες και, φυσικά, θάφτηκε και
αυτό. Το διαβάσαµε στην εφηµερίδα «ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΩΡΑ» και σύµ-
φωνα µε συγκεκριµένες πληροφορίες και µε ερώτηση που έγινε,
υπάρχει ένα κλιµάκιο δεκατριµελές, το οποίο υπήρχε στην Ελ-
λάδα. Υπάρχει ακόµα και εργάζεται για την εταιρεία «COM-
VERSE TECHNOLOGY», που είναι µια θυγατρική εταιρεία της
εταιρείας «EFRAT».

Μέσα σε αυτούς υπήρχαν αποδεδειγµένα τρεις οι οποίοι ήταν
πράκτορες. Τα ονόµατα αυτών των πρακτόρων, που εκδιώχθη-
σαν από την Ελλάδα αµέσως µόλις έγιναν γνωστά τα ονόµατά
τους, είναι τα εξής: Είναι η κ. Σεµέλ Ταλ, ο κ. Ραµί Σιµαντόφ και
ο κ. Έντρι Μπαρούχ. Τα ονόµατα και αυτά τα στοιχεία δόθηκαν.

Άκρα του τάφου σιωπή! Αυτοί οι άνθρωποι εξαφανίστηκαν, γύ-
ρισαν στην πατρίδα τους. Επίσης, αυτοί οι συγκεκριµένοι έχουν
ανάµειξη σε πολλά περιστατικά βίαιης συµπεριφοράς απέναντι
σε Βουλευτές και σε στελέχη της Χρυσής Αυγής, σε εµπρησµούς
αυτοκινήτων, σε οικίες Βουλευτών και στελεχών της Χρυσής
Αυγής, γεγονότα που δεν µαθαίνει ποτέ κανείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, σε
µισό λεπτό. 

Διότι όλοι εσείς εδώ πέρα, η κλίκα, θέλετε να τα αποσιωπή-
σετε, γιατί ξέρετε ότι είµαστε ολοκάθαροι και ξέρετε ότι οποι-
αδήποτε ώρα και στιγµή µπορούµε να αναµετρηθούµε µε όλους
εσάς ιδεολογικά και να δούµε ποιος είναι καθαρός και ποιος εξυ-
πηρετεί συµφέροντα. 

Εµείς, λοιπόν, σας είπαµε αυτά τα λίγα τώρα. Επαναλαµβάνω
ότι πρέπει όποιος έχει την παραµικρή αµφιβολία ότι µπορεί και
να µην ισχύουν τα στοιχεία να µπει να διαβάσει τα έγγραφα του
Σόρος –κανείς δεν έδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον- τα οποία λένε
ότι όλοι είστε συνέταιροι εναντίον της Χρυσής Αυγής. 

Εµείς θα συνεχίσουµε, θα είµαστε εδώ. 
Και θέλω να πω και κάτι τελευταίο για δέκα δευτερόλεπτα:

Μέχρι πριν από έξι, επτά µήνες µας έδειχναν όλα τα κανάλια σκη-
νές από Έλληνες αλληλέγγυους, οι οποίοι πήγαιναν να προσφέ-
ρουν ένα πιάτο φαγητό στους διάφορους λαθροµετανάστες που
έχουν έρθει. Πήγαιναν στη Μυτιλήνη, στη Χίο, στα νησιά, στην
Ειδοµένη. Τους τελευταίους πέντε µήνες εξαφανίστηκαν αυτά τα
πλάνα, γιατί –ξέρετε- οι Έλληνες δεν άντεξαν άλλο τους «κατσα-
πλιάδες» λαθροµετανάστες που ήρθαν, οι οποίοι τους ληστεύ-
ουν, µπαίνουν µέσα στις περιουσίες τους, και αντιδρούν. Την
αντίδραση των Ελλήνων δεν θέλετε να τη δείξετε! 

Εµείς, όµως, θα είµαστε εδώ πέρα και θα αναδεικνύουµε συ-
νεχώς αυτά τα θέµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ, θέλω να κάνω µια παρατήρηση και θέλω να τη λάβετε
σοβαρά υπ’ όψιν σας και εσείς και οι άλλοι συνάδελφοι. Τις πε-
ρισσότερες φορές γίνονται παρεκκλίσεις από το υπό συζήτηση
θέµα στις οµιλίες. Υπάρχει, όµως, ένα θέµα. Εάν ολόκληρη η δε-
καπεντάλεπτη οµιλία ενός συναδέλφου δεν αναφέρεται καθόλου
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, υπάρχει ένα ζήτηµα. Σας το λέω
µε όλο τον σεβασµό. Δεν σας διέκοψα. Ο Κανονισµός µε το άρ-
θρο 66 µου δίνει τη δυνατότητα να κάνω διακοπή. Δεν την έκανα.
Όµως, πρέπει να υπάρχει στοιχειώδης σεβασµός απέναντι στο
υπό συζήτηση θέµα. Δεν κάνατε την παραµικρή αναφορά! Με
συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά το λέω µε µια διάθεση κοινοβου-
λευτικής συνεννόησης. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θα µου επιτρέψετε µια απάντηση είκοσι

δευτερολέπτων, κύριε Πρόεδρε. 
Θα γινόταν αυτό που λέτε -και έχετε δίκιο εσείς από την

πλευρά σας- εάν µας δινόταν η παραµικρή ευκαιρία και δυνατό-
τητα να εκφράσουµε τις απόψεις µας από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, από τα οποία είµαστε αποκλεισµένοι, από τη δηµόσια
τηλεόραση και αν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε, τώρα, το υπό συζήτηση θέµα τι φταίει για αυτό; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεν έχουµε άλλο Βήµα, κύριε Πρόεδρε και
µην ξεχνάτε ότι αυτή τη στιγµή εσείς είστε στη θέση του Προ-
έδρου, έχοντας πάρει –όχι εσείς προσωπικά- τη θέση της τρίτης
κοινοβουλευτικής δύναµης µε τρόπους πραγµατικά γκανγκστε-
ρικούς –και δεν αναφέροµαι σε εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, η
Βουλή ψηφίζει, αποφασίζει, δεν είναι κανάλι. Η Βουλή συζητάει
θέµατα. Μπορούµε να συζητήσουµε αυτό που λέτε άλλη ώρα και
για άλλους λόγους. Η Βουλή σήµερα συζητάει το νοµοσχέδιο για
το συγκεκριµένο ζήτηµα και έκανα µια παρατήρηση, την οποία
ελπίζω να καταλάβατε. 

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός έχει τον λόγο για
επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
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Κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφερθήκατε στις επί του θέµατος οµι-
λίες των Βουλευτών, εγώ θα µιλήσω, φυσικά, επί του θέµατος. 

Το πραγµατικό παθητικό κάπνισµα έχει, όπως ξέρετε, απαγο-
ρευθεί µετά από σειρά τεκµηριωµένων µελετών που απέδειξαν
ότι είναι εξίσου επιβλαβές –αν όχι χειρότερο- από το πραγµατικό
κάπνισµα, το µη παθητικό. Για ποιο λόγο; Διότι αυτός που καπνί-
ζει παθητικά είναι ο ίδιος που καπνίζει και ενεργητικά και ο ίδιος
εισπνέει και τον καπνό που ο ίδιος καπνίζει. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά, φυσικά, κάνει κακό και στον διπλανό του. Άρα, λοιπόν, είναι
πολύ κακό το παθητικό κάπνισµα, όπως, φυσικά και το ενεργη-
τικό. 

Τρεις είναι οι τρόποι για να σταµατήσει ο καπνιστής: Ο ένας
είναι να χρησιµοποιήσει βαρενικλίνη, ο δεύτερος είναι να χρησι-
µοποιήσει τα αυτοκόλλητα της νικοτίνης, να κάνει δηλαδή απο-
γαλάκτιση από τη νικοτίνη και ο τρίτος είναι να χρησιµοποιήσει
το ηλεκτρονικό τσιγάρο.  

Άκουσα την αγωνία της κ. Κεραµέως στην οµιλία της, που
έλεγε ότι έψαχνε να βρει χώρο στη Βουλή για να δει τι θα κάνει,
γιατί ήταν έγκυος και δεν µπορούσε να καπνίζει παθητικά –αυτό
που υπάρχει σήµερα στη Βουλή. 

Και όταν ο Ανδρέας Ψυχάρης, όταν ήταν Βουλευτής, ζήτησε
µε επιστολή από τον τότε Πρόεδρο –τότε ήταν Πρόεδρος της
Βουλής ο κ. Μεϊµαράκης- να εφαρµοστεί ο νόµος που ψήφισε η
Βουλή στην ίδια τη Βουλή, συνυπέγραψα και εγώ ο ίδιος και
ογδόντα ένας Βουλευτές. 

Έξω δεν εφαρµόζεται. Εάν πάτε στο «Αττικό», κύριε Υπουργέ,
έχει µια µεγάλη αφίσα που λέει ότι «Η Ελλάδα σταµάτησε το κά-
πνισµα την 1η Ιουλίου του 2009». Την έκανε τότε ο κ. Αβραµό-
πουλος. Το µόνο που έγινε, είναι ότι έχει σβήσει η αφίσα από τον
ήλιο, αλλά αν προχωρήσετε µέχρι να πάτε στη µονάδα εντατικής
θα δείτε εκατοντάδες αποτσίγαρα και κανείς δεν ενδιαφέρεται
να εφαρµόσει τον νόµο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί, θα εφαρµοστεί τώρα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Το ζητούµενο, λοιπόν, δεν είναι –το είπατε και το πρωί στον
Υπουργό- ο εφησυχασµός, είναι η κινητοποίηση. Οι εντεταλµένοι,
δηλαδή, υπάλληλοι ελεγκτές του Υπουργείου Υγείας πρέπει να
βγουν έξω και να κοιτάξουν να κάνουν εφαρµογή του συγκεκρι-
µένου νόµου. Και όχι µόνον να κάνουν την εφαρµογή, αλλά να
αναφέρουν και τα αποτελέσµατα. Ένας άλλος συνάδελφος είπε
ότι στην Τουρκία ούτε στη θάλασσα δεν πετούν αποτσίγαρα. Εν-
τάξει, η Τουρκία έχει ένα άλλο καθεστώς. Εµείς είµαστε µία δη-
µοκρατική χώρα. Δεν τίθεται θέµα. Όµως, να µην φτάσουµε στο
ακριβώς αντίθετο αποτέλεσµα, γιατί εµείς τώρα πάµε στο ακρι-
βώς αντίθετο αποτέλεσµα σε σχέση µε αυτά που συζητάµε για
τους άλλους. Άρα τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά.

Το ηλεκτρονικό τσιγάρο, όπως είπα, είναι ένας τρόπος διακο-
πής του καπνίσµατος. Δεν είναι σωστό να συγκρίνεται µε το κά-
πνισµα. Αυτό είναι λάθος. Το να λέµε, δηλαδή, «τι είναι προτι-
µότερο, να καπνίζεις ηλεκτρονικό ή κανονικό τσιγάρο;». Δεν είναι
αυτό το ερώτηµα. Το θέµα είναι ότι το ηλεκτρονικό τσιγάρο είναι
ένα µέσο για να σταµατήσεις το κάπνισµα, «the way to stop
smoking» που λένε οι Αγγλοσάξονες. Αυτός είναι ο δρόµος για
να σταµατήσεις το κάπνισµα και δεν πρέπει να το συγκρίνεις µε
το κάπνισµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ποια συνέδρια έχει ακου-
στεί αυτό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μη µε διακόπτετε. Ευχαρίστως να κάνουµε τη συζήτηση αυτή
όση ώρα θέλετε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ποια επιστηµονικά συνέ-
δρια έχει ακουστεί αυτό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι επιστηµονικά, επιστηµονικότατα! 

«The way to stop smoking», ο δρόµος για να διακόψεις το κά-
πνισµα είναι συγκεκριµένος. Αν δεν θέλετε αυτόν, θα ακολουθή-
σετε τους άλλους δύο.

Ποιο είναι όµως το λάθος; Το λάθος είναι να αρχίζει ο νέος,
που είναι παρθένος από κάπνισµα, να καπνίζει ηλεκτρονικό τσι-
γάρο. Γιατί είναι λάθος; Γιατί αυτός θα οδηγηθεί σιγά σιγά στο
πραγµατικό κάπνισµα, γιατί κάνει επαφή µε την νικοτίνη.

Ποια είναι η φιλοσοφία του ηλεκτρονικού τσιγάρου; Ελαττώνει
τη δόση της νικοτίνης, κάνει δηλαδή ένα είδος weaning, ένα
είδος απογαλακτισµού από τη νικοτίνη. Αυτό κάνει στην ουσία,
διότι ελαττώνει τη δόση µέχρι εξαφανίσεως. Η αποτελεσµατικό-
τητά του είναι κατά κάποιον τρόπο τεκµηριωµένη.

Εκείνο που δεν είναι τεκµηριωµένο είναι η βλαπτικότητά του.
Αυτό δεν είναι τεκµηριωµένο. Όµως, έρχεται το FDA και λέει ότι
στην Αµερική –που είναι αυστηρότατοι οι νόµοι- δεν το απαγο-
ρεύει µέχρις ότου συγκροτηθούν πολυκεντρικές µελέτες. Η αµε-
ρικανική νοµοθεσία δεν το απαγορεύει, παρ’ ότι τα συµφέροντα
δεν είναι αµερικανικά. Είναι και ευρωπαϊκά.

Πρέπει δε να ξέρετε ότι µεγάλες εταιρείες, των οποίων δεν
θέλω τώρα να αναφέρω τις επωνυµίες αυτήν τη στιγµή, επειδή
έχει πέσει η κατανάλωση του τσιγάρου, φτιάχνουν όχι το ηλε-
κτρονικό τσιγάρο, αλλά ένα παρόµοιο που δεν είναι vaporing ac-
tion, όπως το λένε, δηλαδή δεν είναι µε ατµό, αλλά είναι ένα τσι-
γάρο που καίγεται χωρίς να έχει µέσα τις καρκινογόνες ουσίες,
όπως η πίσσα κ.λπ.. Εκεί βρίσκεται το θέµα.

Εγώ προσωπικά δεν έχω καµµία αντίρρηση και να απαγορευτεί
και οπουδήποτε να απαγορευτεί. Εκείνο, όµως, που µε ενδιαφέ-
ρει είναι γιατί να τρέχουµε πρώτοι. Ας περιµένουµε. Και µετά να
το απαγορεύσουµε και όχι µόνο το παθητικό αλλά και το ενερ-
γητικό. 

Όµως, το πονηρό είναι το εξής: Αυτός ο οποίος κατά κάποιον
τρόπο είναι καπνιστής και ξέρει ότι όταν πάει στο µπαρ όπου
απαγορεύεται και το ένα κάπνισµα και το άλλο, γιατί να συνεχίσει
τη θεραπεία, επαναλαµβάνω, της διακοπής του καπνίσµατος; 

Θα µου πείτε, να κάνει διακοπή µε βαρενικλίνη. Σωστό. Να
κάνει διακοπή µε απογαλακτισµό της νικοτίνης. Δεν έχουν παρε-
νέργειες και η βαρενικλίνη και η νικοτίνη; Διαβάστε τα προσπέ-
κτους. Έχουν σοβαρότατες παρενέργειες και τα δύο. Όλα έχουν
παρενέργειες. 

Η διαφορά ποια είναι; Η διαφορά είναι ότι πρέπει να γίνουν πο-
λυκεντρικές µελέτες και πρέπει να υπάρξουν αποτελέσµατα.
Μόλις γίνει η πρώτη, η δεύτερη -το πολύ- πολυκεντρική µελέτη,
που θα λέει οτιδήποτε, θα πρέπει να γίνει σεβαστό από όλους.
Αυτή είναι και η προσωπική µου θέση και η θέση, αν θέλετε, πολ-
λών και η θέση του FDA.

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Γιατί υπάρχει η υποβόσκουσα αντίληψη
ότι όποιος µιλάει, µιλάει για τα συµφέροντα κάποιου άλλου. Εγώ
προσωπικά –το γνωρίζετε- δεν έχω κανένα συµφέρον µε καµµία
εταιρεία. Ουδέποτε έχει επιχορηγηθεί πρόγραµµά µου επιστη-
µονικό από αυτές τις εταιρείες και κατά συνέπεια είµαι ελεύθε-
ρος να µιλώ. Το ξέρουν όλοι και µιλώ πραγµατικά συνειδησιακά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι θα πρότεινα εγώ; Το απλούστατο. Αυτή τη στιγµή όπως

υπάρχουν για όλα όσα ανέφερα και για το ηλεκτρονικό τσιγάρο
παρενέργειες, έτσι υπάρχουν και για τα κινητά τηλέφωνα. Τι λένε
όλοι; Περιµένουµε πολυκεντρικές µελέτες για να απαγορεύσουν
το κινητό τηλέφωνο. Δεν υπάρχει όµως καµµία µεγάλη πολυκεν-
τρική µελέτη για το κινητό, την οποία να διαβάσουν όλοι. Υπάρ-
χουν µικροµελέτες. Γιατί άλλη πολιτική στο ένα και άλλη στο
άλλο; Μακριά από τις εταιρείες και τις µεν και τις δε, διότι όλοι
έχουν συµφέροντα. Άλλωστε, σας είπα ότι οι εταιρείες καπνού –
τουλάχιστον οι δύο µεγάλες- ετοιµάζουν το δικό τους τσιγάρο
που δεν θα είναι το τσιγάρο που κυκλοφορούν για το κάπνισµα.

Η πρότασή µου, λοιπόν, είναι να απαγορευθεί στους νέους,
στους µη καπνιστές. Πηγαίνει ο νέος στο µπαρ και του λένε «α-
παγορεύονται τα αλκοολούχα, το λέει ο νόµος». Κακώς τους
δίνει καµµιά φορά ο µπάρµαν. Έτσι πρέπει να λέει στον κάτω των
δεκαοκτώ ή των δεκαεπτά «εσύ δεν µπορείς να καπνίσεις στο
µπαρ». Αυτό ναι, να γίνει, διότι αυτό είναι επικίνδυνο. Αντί να λέµε
τον δρόµο για να σταµατήσουν το κάπνισµα, στους νέους είναι
ο δρόµος για να αρχίσουν το κάπνισµα. Είναι ακριβώς το αντί-
θετο. 

Σε αυτό νοµίζω ότι πρέπει να επικεντρωθούµε και αυτή πρέπει
να είναι, κατά τη γνώµη µου, η τακτική που πρέπει να ακολουθή-
σει η χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

15212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος Αθανάσιος από το ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ χρήσιµη η συζήτηση
και στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων και
στην Ολοµέλεια. Νοµίζω ότι η προσαρµογή της ελληνικής νοµο-
θεσίας στις οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τα κα-
πνικά προϊόντα είναι ένα αναγκαίο καθήκον. 

Όµως, το πιο σοβαρό ζήτηµα για το ελληνικό Κοινοβούλιο,
είναι η εφαρµογή των κανόνων που θεσµοθετούµε, ειδικά όταν
έχουν σχέση µε το κάπνισµα και το κόστος, κυρίως το κόστος,
κύριε Λαµπρούλη, ένα εφιαλτικό κοινωνικό κόστος που έχει και
οικονοµικές συνέπειες αλλά είναι κυρίως κόστος για τη δηµόσια
υγεία. 

Θα διαφωνήσω µε τον συνάδελφο κ. Γιακουµάτο, ο οποίος στη
συνεδρίαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων είπε ότι το
κάπνισµα είναι ασθένεια και πρέπει να αντιµετωπίζουµε τους κα-
πνιστές ως άρρωστους. 

Το κάπνισµα νικοτίνης, σύµφωνα µε όλες τις επιστηµονικές
τεκµηριώσεις, είναι ένας επικίνδυνος εθισµός και για τους καπνι-
στές αλλά και για τον περίγυρό τους, όπως πολύ σωστά έγιναν
επισηµάνσεις και από την κ. Τζούφη και από άλλους για τις συ-
νέπειες του παθητικού καπνίσµατος που είναι πολύ θλιβερές.

Τι γίνεται, όµως, µε τους εθισµούς, µε τους κανόνες και τους
νόµους στην Ελλάδα; Είναι γνωστό ότι η αντικαπνιστική εκστρα-
τεία δεν εφαρµόζεται µε όλες τις προδιαγραφές της. Η αντικα-
πνιστική νοµοθεσία ελάχιστα τηρείται. Τι κάνουµε, λοιπόν; Όλα
αυτά τα συζητάµε εδώ. Επεκτείνουµε τις απαγορευτικές διατά-
ξεις και για τα νέα καπνικά προϊόντα.

Άκουσα µε προσοχή και τις προηγούµενες αιτιάσεις για το
ηλεκτρονικό κάπνισµα. Πραγµατικά, πρέπει να γίνει η τεκµη-
ρίωση του διαλόγου σε επιστηµονικό επίπεδο για τις συνέπειες. 

Όµως, το ζήτηµα το οποίο κυρίως πρέπει να αφορά τη µετά
τις σηµερινές αποφάσεις συµπεριφορά του Κοινοβουλίου είναι
τι κάνουµε µε το πρόβληµα της εφαρµογής των µέτρων που
παίρνουµε, της νοµοθεσίας. 

Επαφίεται στον πατριωτισµό των εθισµένων, ακόµη και όταν
είναι µαθητές; Τα Υπουργεία Δικαιοσύνης και Προστασίας του
Πολίτη τι ακριβώς µέτρα παίρνουν; Οι δήµοι τι ακριβώς µέτρα
παίρνουν; Η Δηµοτική Αστυνοµία τι ακριβώς κάνει; 

Εµείς οι Βουλευτές –και σε αυτό θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα-
τι στάση κρατάµε µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Είναι γνωστό
ότι διαπαιδαγωγούµε µε τη στάση µας και ότι γινόµαστε ένας κύ-
ριος φορέας αγωγής για όλους, ειδικά για τα νέα παιδιά. Και η
συµπεριφορά του Κοινοβουλίου είναι πάρα πολύ σηµαντική µε
τα µηνύµατα που στέλνει. Και η συµπεριφορά ειδικά των γιατρών
Βουλευτών και των γιατρών συνολικά, οι οποίοι ξέρουν όλες τις
παρενέργειες, είναι µια πολύ σηµαντική παράµετρος. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σύντοµα πρέπει να ελέγχουµε τα αποτε-
λέσµατα της εφαρµογής της νοµοθεσίας, της εφαρµογής των
κανόνων και να το κάνουµε µε κάθε τρόπο. Δεν µπορούµε να δη-
λώσουµε εµείς ότι είµαστε άρρωστοι, γιατί ο Βουλευτής δεν µπο-
ρεί να επικαλείται ότι είναι ασθενής και άρα, υπακούει στην ασ-
θένειά του. Θεωρώ, λοιπόν, ότι σε αυτά τα ζητήµατα πρέπει να
υπάρχει αυστηρότητα των κανόνων στα νοσοκοµεία και τον πε-
ρίγυρό τους, τη Βουλή και τα Υπουργεία. 

Όµως, θέλω να επισηµάνω ότι οι υπερβολές, σε κάθε περί-
πτωση, δεν ωφελούν. Ακούσαµε υπερβολές και στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων, σχετικά µε απαγορευτικές ρυθµίσεις
που πρέπει να γίνουν. 

Νοµίζω ότι οφείλω να αναγνωρίσω το λάθος που κάναµε όσοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ υπογράψαµε την τροπολογία για την προ-
στασία των ανηλίκων από τον καπνό και τα αλκοολούχα ποτά, η
οποία οδηγούσε στο συµπέρασµα ότι θέλαµε την απαγόρευση
πώλησης σιγαρέτων και από τα ψιλικατζίδικα. 

Νοµίζω ότι αυτό το συµπέρασµα ήταν λανθασµένο και πολύ
σωστά η συνειδητοποίηση του ότι δεν αφορούσε την πρόθεσή
µας κυρίως να απαγορευθεί στους χώρους διασκέδασης, στα

µπουζουξίδικα, και τους χώρους ψυχαγωγίας, αλλά επεκτεινόταν
και σε άλλα σηµεία πώλησης, όπως τα ψιλικατζίδικα, επισηµάν-
θηκε έγκαιρα, διορθώθηκε, αποσύρθηκε µετά από συνεννόηση
µε το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Ανάπτυξης.

Νοµίζω πως η συνέχιση µιας συµπεριφοράς κάποιων Βουλευ-
τών που θέλουν, ενώ επικαλούνται τον αντιλαϊκισµό, να κάνουν
µια λαϊκίστικη παρέµβαση σε αυτά τα ζητήµατα, είναι εντελώς
λαθεµένη. Συνεχίζεται από κάποιους µια δαιµονολογία εναντίον
της τροπολογίας η οποία δεν είναι σωστό να γίνεται. 

Άκουγα εχθές τον κ. Κωνσταντινόπουλο σε ένα τηλεοπτικό
µέσο να κάνει µια σκληρή κριτική για υποτιθέµενη συµπεριφορά
αυτών των Βουλευτών διαπλοκής µε συµφέροντα. Δηλαδή, τι
θέλει να µας πει ο ποιητής; Για ποια συµφέροντα µιλάει; Με ποι-
ους διαπλοκή;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αν αφεθεί αυτή η αβάστακτη ελαφρότητα,
θα µπορούσαµε να είµαστε πιο κοντά στα συµπεράσµατα που
πρέπει να βγουν από την υλοποίηση αυτής της προσαρµογής. 

Εµείς να σας πούµε ότι διδασκόµαστε από τα λάθη µας. Θα
είµαστε πιο προσεκτικοί ειδικά σε αυτή την περίοδο, κατά την
οποία τολµάµε να κάνουµε σηµαντικές αλλαγές, ειδικά στα ζη-
τήµατα της υγείας. Έγιναν ορισµένες επισηµάνσεις για το τι κά-
νουµε ώστε µε κάθε τρόπο να καλυφθούν τα κενά που υπάρχουν
στη στελέχωση των νοσοκοµείων, των κέντρων υγείας και των
µονάδων ΠΕΔΥ.

Έχουµε έξι χρόνια µνηµονιακών απαγορεύσεων που δεν επέ-
τρεψαν ακόµη και να αναπληρώνουµε τους συνταξιούχους που
έφευγαν.

Πώς να πούµε, λοιπόν, κύριε Μπαργιώτα, ότι το να κρατάµε
τους επικουρικούς γιατρούς αποτελεί µια υπερβολή, όταν είναι
γνωστό ότι τα κενά ειδικά στα νοµαρχιακά νοσοκοµεία, στα πε-
ριφερειακά νοσοκοµεία, στα νησιά, στις δυσπρόσιτες περιοχές
είναι εκρηκτικά; Παρά τις προσπάθειες που γίνονται να κάνουµε
µόνιµες προσλήψεις -και γίνεται µεγάλη προσπάθεια µόνιµων
προσλήψεων- χρειαζόµαστε ακόµη την προσφορά των επικουρι-
κών γιατρών. Είναι πολύ λανθασµένο να κρατούµε µια τέτοια
συµπεριφορά απέναντι σε µια παρέµβαση η οποία είναι εντελώς
αναγκαία. Γι’ αυτόν τον λόγο έγινε και κάποια ρύθµιση µε τρο-
πολογία, η οποία είναι αναγκαίο να εφαρµοστεί από την από-
φαση της Βουλής.

Θέλω να κλείσω µε το γεγονός ότι αυτή την περίοδο στη χώρα
µας συντελούνται πάρα πολύ σηµαντικά ζητήµατα. Θεωρώ ότι η
προσφορά όλων µας στις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που πρέπει
να κάνουµε θα είναι πάρα πολύ χρήσιµη. Θα είναι πάρα πολύ
σωστό και σοβαρό στη συνταγµατική Αναθεώρηση να συµφωνή-
σουµε, αν είναι δυνατόν, όλοι ότι το δικαίωµα στην ελεύθερη,
ισότιµη, δωρεάν πρόσβαση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει
να καθιερωθεί και µε αυτό το ζήτηµα θέλω να κλείσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο
συνάδελφος κ. Αριστείδης Φωκάς, έχει τον λόγο για δώδεκα
λεπτά.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι σαφές και από τις τοποθετήσεις που προηγήθηκαν
πως στην Ελλάδα δεν υστερούµε τόσο στην παραγωγή νόµων
όσο στην εφαρµογή τους. Άρα, να καταστεί νόµος του κράτους
η ευρωπαϊκή οδηγία 40/2014 είναι υποχρέωσή µας, πλην όµως
θα αποκτήσει πραγµατικό νόηµα µόνο αν εφαρµοστεί και στην
πράξη.

Προφανώς, ισχύει ακόµα η απαγόρευση του καπνίσµατος σε
δηµόσιους χώρους, νόµος ο οποίος υπάρχει εδώ και πολλά χρό-
νια, πλην όµως δεν εφαρµόζεται παρά σε ελάχιστες περιπτώσεις
και η όποια εφαρµογή δεν αφορά στην πράξη την προστασία της
υγείας των καπνιστών ή των µη καπνιστών, αλλά γίνεται για λό-
γους καθαρά εισπρακτικούς.

Ασφαλώς, η αδυναµία και η απροθυµία εφαρµογής του νόµου
στην Ελλάδα δεν είναι σηµερινό φαινόµενο. Από το 2008, µε την
ψήφιση του αντικαπνιστικού νόµου, υπήρξαν εξαγγελίες από τον
τότε Υπουργό Υγείας για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση ενός
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ολοκληρωµένου σχεδίου δράσης για την πρόληψη και την κατα-
πολέµηση του καπνίσµατος. Τα αποτελέσµατα, προφανώς, πενι-
χρά.

Τον Οκτώβριο του 2013, κατά τη διάρκεια παρουσίασης έρευ-
νας για το κάπνισµα στην Ελλάδα, ο τότε Υπουργός Υγείας ο κ.
Άδωνις Γεωργιάδης, άφηνε ανοιχτό το ενδεχόµενο οι έλεγχοι για
την τήρηση του αντικαπνιστικού νόµου να γίνονται ακόµη και από
αστυνοµικούς και όχι από τους δηµοτικούς αστυνοµικούς.

Τον Μάρτιο του 2014, η ίδια η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
η κ. Ευτέρπη Κουτζαµάνη, παρενέβη και είχε ζητήσει την εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας περί απαγόρευσης του καπνίσµατος σε δη-
µόσιους χώρους. Με έγγραφο που είχε στείλει τότε στους
εισαγγελείς εφετών όλης της χώρας υπογράµµιζε πως το κάπνι-
σµα απαγορεύεται πλήρως σε όλους τους δηµόσιους και ιδιωτι-
κούς χώρους που χρησιµοποιούνται για την παροχή εργασίας
και σε όλα τα καταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος.

Την παρέµβαση της δικαιοσύνης είχε ζητήσει και η τότε Υφυ-
πουργός Ζέττα Μακρή, η οποία µάλιστα δήλωνε αποφασισµένη
για την εφαρµογή του νόµου που απαγορεύει το κάπνισµα.

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να κρυβόµαστε πίσω από το δά-
χτυλό µας.

Αποδεικνύεται στην πράξη πως µε τιµωρητικές διατάξεις δεν
καταπολεµάται η κακή νοοτροπία πολλών συµπατριωτών µας,
ενώ και από την πλευρά τους πολλοί καταστηµατάρχες –και δεν
µπορώ να τους κατηγορήσω γι’ αυτό- σε εποχές βαθιάς ύφεσης
γνωρίζουν πως η εφαρµογή του νόµου θα σηµάνει περαιτέρω
συρρίκνωση της πελατείας τους, γιατί εύκολα τα λέµε εδώ στη
Βουλή, αλλά ελάτε να πάµε µαζί σε ένα καφενείο που πληρώνει
24% ΦΠΑ και όλα τα χαράτσια που έχετε επινοήσει και να ζητή-
σουµε από τον ίδιο τον ιδιοκτήτη να βγάλει από το µαγαζί τον πε-
λάτη που έχει αυτήν την κακή συνήθεια. Φαντάζοµαι ότι αντιλαµ-
βάνεστε την απάντηση που θα πάρουµε. Βλέπω να γεµίζουν τα
καφέ της χώρας µε την αφίσα του κυρίου Υπουργού, του κ. Πο-
λάκη, να καπνίζει µέσα στο Υπουργείο!

Ας µη γελιόµαστε, δεν αλλάζουν από τη µία µέρα στην άλλη
οι κακές συνήθειες και νοοτροπίες που έχουµε εδώ και χρόνια.
Σε κάθε περίπτωση, η όποια περαιτέρω αυστηροποίηση του κα-
νονιστικού πλαισίου δεν σηµαίνει πρακτικά τίποτα, αν δεν συντο-
νιστούν όλες οι αρµόδιες υπηρεσίες στην κατεύθυνση της εφαρ-
µογής του. Ας έχουµε την πολιτική γενναιότητα τουλάχιστον να
παραδεχθούµε πως νοµοθετούµε σήµερα, για να είµαστε τυπικά
εντάξει απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γιατί οφείλουµε να
ενσωµατώσουµε την κοινοτική οδηγία.

Τώρα, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, σαφώς πρέπει να µπει µία
τάξη στη διαφήµιση και στην προώθηση και πώληση όλων των
προϊόντων καπνού που µπαίνουν στην ελληνική αγορά. Είµαστε
υποχρεωµένοι να πάρουµε όλα εκείνα τα µέτρα που θα συµβά-
λουν στη θωράκιση της δηµόσιας υγείας και να δηµιουργήσουµε
ένα ισχυρό πλέγµα προστασίας, ιδιαίτερα για τους παθητικούς
καπνιστές. Πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν αυτό που ακού-
στηκε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων κατά την ακρόαση
των φορέων, πως το παθητικό κάπνισµα συνιστά δυνητικά παρα-
βίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Η χώρα µας, άλλωστε, από
το 2013 είναι πρωτοπόρα σ’ αυτόν τον τοµέα µε την εισήγηση
που κατετέθη για την αναγνώριση της προστασίας από το παθη-
τικό κάπνισµα ως ανθρώπινο δικαίωµα σε όλη την Ευρώπη. 

Θα συµφωνήσουµε, λοιπόν, απόλυτα µε την αιτιολογική έκ-
θεση, όσον αφορά στο παθητικό κάπνισµα, µε τη θέση που δια-
τυπώνεται πως καµµία ουσία δεν είναι αθώα. 

Συµφωνούµε ασφαλώς και µε τα άρθρα 3, 4, 5, 6 και 7 και θε-
ωρούµε δεδοµένη τη θέσπιση συγκεκριµένου κανονιστικού πλαι-
σίου που πρέπει να υπάρχει για την πλήρη ενηµέρωση του καπνι-
στή για τα συστατικά όλων των προϊόντων καπνού, τη διαρκή
αξιολόγηση και εθιστικότητα αυτών των προϊόντων, αλλά και τη
δηµιουργία ενός αποτελεσµατικού πλέγµατος προστασίας των
πολιτών –και κυρίως των νέων παιδιών- από παραπλανητικές
πλέον διαφηµίσεις που δηµιουργούν την εντύπωση πως το κά-
πνισµα δεν βλάπτει την υγεία. 

Όσον αφορά τα άρθρα 8 και 14, είναι σηµαντικό να επεκταθεί
η σήµανση προειδοποιήσεων για την υγεία σε όλες τις συσκευα-
σίες των προϊόντων καπνού. Εύχοµαι και ελπίζω οι εικόνες να

αποτρέψουν ιδιαίτερα τα νέα παιδιά από την εξάρτηση του κα-
πνίσµατος. 

Συµφωνούµε και µε τα άρθρα 15 και 16 για τις διασυνοριακές
πωλήσεις καπνού, καθώς πρέπει να κλείσει και η κερκόπορτα του
διαδικτύου. 

Καταθέτω τον προβληµατισµό µου για τις διατάξεις του άρ-
θρου 17 και ειδικότερα για τις ασφαλιστικές δικλίδες που τίθενται
για την άδεια κυκλοφορίας των λεγόµενων «νέων προϊόντων κα-
πνού», αυτών που για τη χρήση τους δεν απαιτείται καύση. 

Ο νόµος ενσωµατώνει και το άρθρο 19 της κοινοτικής οδηγίας
που καµµία άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει µέχρι
σήµερα υιοθετήσει, προβαίνοντας σε αυστηρότερη εφαρµογή
των ήδη πολύ αυστηρών διατάξεων που προβλέπονται για την
αδειοδότηση της κυκλοφορίας των νέων προϊόντων καπνού. 

Και αυτό, γιατί πέρα από τη διαδικασία της κοινοποίησης που
προβλέπεται και επιτρέπει στις Αρχές να ελέγχουν την ασφάλεια
και την ποιότητα των προϊόντων έξι µήνες πριν την κυκλοφορία
τους, το άρθρο 17 απαιτεί πρόσθετα και αδειοδότηση από ειδική
επιτροπή, αλλά και υπουργική απόφαση, πριν µπουν στην αγορά. 

Προφανέστατα, είναι σχήµα οξύµωρο να απαιτείται από τις κα-
πνοβιοµηχανίες αυτή η δαιδαλώδης διαδικασία και η πατροπα-
ράδοτη ελληνική γραφειοκρατία για την αδειοδότηση των συγκε-
κριµένων προϊόντων, την ώρα µάλιστα που τα παραδοσιακά τσι-
γάρα θα κυκλοφορούν χωρίς να ακολουθούν αυτή τη διαδικασία.
Επαναλαµβάνω, δεν είµαι κατά των ελέγχων. Το αντίθετο µάλι-
στα!

Για το ηλεκτρονικό τσιγάρο τώρα έγινε πολλή συζήτηση και
στην επιτροπή, αλλά και απασχόλησε ιδιαίτερα τη συνεδρίαση,
όπου ακούστηκαν όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς για το ζήτηµα της
επικινδυνότητάς του. 

Προφανώς, υπάρχουν δύο πολύ διαφορετικές προσεγγίσεις.
Οι ατµιστές υποστηρίζουν πως το ηλεκτρονικό τσιγάρο είναι το
πλέον αποτελεσµατικό για την απεξάρτηση από τη νικοτίνη. Μά-
λιστα, ζήτησαν να ανατραπούν τα άρθρα 18 και 24 του σχεδίου
νόµου που τους αφορούν και προβλέπουν ανάµεσα στα άλλα και
την απαγόρευση της χρήσης του ηλεκτρονικού τσιγάρου σε κλει-
στούς δηµόσιους χώρους. 

Από την άλλη πλευρά, η ευρωπαϊκή οδηγία κάνει λόγο για προ-
σοµοίωση της καπνιστικής συµπεριφοράς µε το ηλεκτρονικό τσι-
γάρο και ο κύριος Υπουργός σε συνέντευξή του, αλλά και στις
παρεµβάσεις του, έκανε λόγο για πύλη εισόδου για τον εθισµό
στη νικοτίνη, κάνοντας αναφορές στην επικινδυνότητα του ηλε-
κτρονικού τσιγάρου. 

Ακούσαµε τα επιχειρήµατα και των δύο πλευρών, ώστε να απο-
φασίσουµε εν τέλει αν πραγµατικά το ηλεκτρονικό τσιγάρο,
όπως λέει και το Υπουργείο, ανοίγει τον δρόµο για τη µετάβαση
προς τον εθισµό στη νικοτίνη ή αν, αντίθετα, µπορεί να συµβάλει
στην αντικαπνιστική προσπάθεια, για την οποία όλοι ενδιαφερό-
µαστε και όλοι προσπαθούµε. 

Ακόµη, ακούσαµε µε προσοχή την οµιλία του συναδέλφου
Βουλευτή και διαπρεπούς καθηγητή Καρδιολογίας κ. Δηµητρίου
Κρεµαστινού, όπου και ο ίδιος παρά τη βαθιά επιστηµονική του
κατάρτιση, τόνισε πως πρέπει, όπως είπε, να προβληµατιστούµε
για τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να εισαχθεί η απαγόρευση
του ηλεκτρονικού τσιγάρου. 

Προφανώς δεν µπορούµε να υιοθετήσουµε τη λογική του λι-
γότερο επιβλαβούς ούτε ασφαλώς να πριµοδοτήσουµε το ηλε-
κτρονικό τσιγάρο εξαιρώντας το από τα υπόλοιπα. Πιστεύω,
όµως, πως πολλοί συνάδελφοι εδώ µέσα που δεν είναι γιατροί
δεν έχουν πειστεί ακόµα. 

Κλείνοντας, εύχοµαι ολόψυχα ο νέος νόµος να εφαρµοστεί και
να µη µείνει και αυτός ένα γράµµα κενό. Άπτεται πλέον στην Κυ-
βέρνηση να εφαρµόσει αυτά που θα ψηφίσουµε σήµερα. Θέλω
να είµαι αισιόδοξος. Ας ελπίσουµε να κάνουµε σήµερα µια νέα
αρχή στον κοινό αγώνα που έχουµε για την καταπολέµηση του
καπνίσµατος. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο συνάδελφος κ. Δηµή-

τριος Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

15214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστηκε σήµερα εδώ από πάρα πολλούς συναδέλφους ότι

δεν πρόκειται να εφαρµοστεί ένα νοµοσχέδιο που σε λίγο θα
είναι νόµος, όπως δεν εφαρµόστηκε και ο προηγούµενος νόµος
του 2009. 

Πράγµατι, αυτό είναι µια σκληρή πραγµατικότητα και οφεί-
λουµε να σταθούµε µπροστά σε αυτήν την πραγµατικότητα, διότι
συνεχίζουµε, δυστυχώς, να βαδίζουµε σε έναν δρόµο, στον ο-
ποίο πρέπει να υπάρξει αλλαγή, αν θέλετε, νοοτροπίας, όπως το-
νίστηκε και από άλλους συναδέλφους, προκειµένου να φθά-
σουµε στο ποθούµενο αποτέλεσµα. 

Για παράδειγµα, έγινε αναφορά ότι στη γειτονική µας χώρα,
την Τουρκία, κάτι τέτοιο είναι απαγορευµένο σε δηµόσιο χώρο.
Δεν επιτρέπεται να συµβαίνει και δεν συµβαίνει. Όµως, επειδή οι
ελευθερίες είναι περιορισµένες, εκεί µπορεί να εφαρµοστεί ο
νόµος. 

Όµως, ακόµα κι αν προχωρήσουµε και σε γειτονικές µας χώ-
ρες που κάνουν τα πρώτα βήµατά τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως είναι η διπλανή µας χώρα η Βουλγαρία, θα δούµε -και θα
ήθελα να σας πληροφορήσω ότι πριν από ενάµιση περίπου
χρόνο ψηφίστηκε ο σχετικός νόµος- ότι η σχετική νοµοθεσία τυγ-
χάνει εφαρµογής και δεν διανοείται κανείς να καπνίσει σε έναν
χώρο υγειονοµικού ενδιαφέροντος, δηµόσιο ή ιδιωτικό. 

Άρα, δεν είναι στραβός ο γιαλός, εµείς στραβά αρµενίζουµε.
Και βεβαίως τονίστηκε ότι συµβαίνει και εδώ ακόµη στο Κοινο-
βούλιο. Μου έκανε παρατήρηση ο τέταρτος γιος µου, ο µικρός
και µου είπε «µα, κι εσείς εδώ καπνίζετε και στο εστιατόριο κι όχι
µόνο κάτω στο εντευκτήριο». Τι να του απαντήσω; 

Επειδή έγινε αναφορά και για τη χρήση του οινοπνεύµατος
από ανηλίκους και για το εάν αυτό ελέγχεται ή όχι, να πω ότι πριν
από καιρό είχα κάνει µια ερώτηση και πήρα µια απάντηση ότι δε-
καεπτά παραβάσεις υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα, νοµίζω τέσ-
σερις στην Αθήνα και δεκατρείς σε όλη την περιφέρεια. Αυτή,
δυστυχώς, είναι η πραγµατικότητα. 

Θα µου επιτρέψετε να έρθω, βεβαίως, σε ένα ειδικό θέµα -γιατί
έχω µια σχετική συλλογική απόφαση από τον νοµό µου- που έχει
να κάνει, κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο 4, αναφορικά µε τη µέ-
τρηση των εισαγοµένων ή των κατασκευασµένων τσιγάρων σε
ό,τι αφορά τις ουσίες της νικοτίνης και µονοξειδίου του άνθρακα
που εµπεριέχονται στα τσιγάρα αυτά. Πρέπει να είναι γνωστό,
αλλά και για όσους δεν το γνωρίζουν πρέπει να σηµειώσουµε ότι
οι αναλύσεις που αναφέρονται στο άρθρο 4 του συζητούµενου
νοµοσχεδίου διενεργούνται εδώ και πολλά χρόνια από εξειδικευ-
µένο προσωπικό στο πλήρως οργανωµένο Εργαστήριο Ελέγχου
Καπνού και Τσιγάρων του Ινστιτούτου Γενετικής Βελτίωσης και
Φυτογενετικών Πόρων του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», πρώην Καπνο-
λογικού Ινστιτούτου Ελλάδος, µε έδρα τη Δράµα. Στον ίδιο χώρο,
προσφάτως έχει µεταφερθεί και το Εργαστήριο Ποιότητας Υδά-
των της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Λόγω της πολύχρονης σχετικής τεχνογνωσίας που υπάρχει
στην Περιφερειακή Ενότητα Δράµας και στα στελέχη του ΕΛΓΟ
– «ΔΗΜΗΤΡΑ», που εργάζονται στο παραπάνω εργαστήριο και
του γεγονότος ότι η συνεργασία των δυο εργαστηρίων επιφέρει,
κύριε Υπουργέ, και µπορεί να εξακολουθήσει να επιφέρει επι-
πρόσθετα οφέλη σε έναν νοµό, που βάλλεται οικονοµικά και δια-
χρονικά, πιστεύω ότι είναι απαραίτητη η παρουσία του Καπνο-
λογικού Ινστιτούτου ή όπως στη συνέχεια αυτό έχει µετονοµα-
στεί και ότι βοηθάει και στην ανάπτυξη του νοµού. Και επειδή
από το νοµοσχέδιο προκύπτει ότι ο σχετικός έλεγχος θα διενερ-
γείται από το Γενικό Χηµείο του Κράτους σε άλλα παραρτήµατα,
θα παρακαλούσαµε, λοιπόν, ή µάλλον θα απαιτούσαµε να συνε-
χίσει η ύπαρξη του σχετικού Ινστιτούτου στη Δράµα, διότι υπάρ-
χει και τεχνογνωσία, αλλά από την άλλη πλευρά νοµίζω ότι
βοηθάει και έναν από τους φτωχότερους νοµούς της χώρας. Πι-
στεύω, λοιπόν, ότι θα συµπεριληφθεί ή, εάν δεν είναι δυνατόν να
παραµείνει εκεί η έδρα του Γενικού Χηµείου, τουλάχιστον να λει-
τουργήσει ως ένα παράρτηµα. Είναι έκκληση της τοπικής κοινω-
νίας -εννοώ της δραµινής- να έχουµε µια απάντηση, κύριε
Υπουργέ, για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κυριαζίδη. 

Ο συνάδελφος κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ
έχει τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα µπω στον πειρασµό να σχολιάσω απόψεις και χαρα-

κτηρισµούς που ακούστηκαν και που κατά την άποψή µου δεν
συµβαδίζουν µε την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ σε κάποιον οµιλητή
στην ακρόαση φορέων στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων,
ο οποίος στη δευτερολογία του είπε το εξής: «Όταν ερχόµουν
εδώ, σκεπτόµουν ότι άλλη µια µέρα θα πάει χαµένη». Και συνέ-
χισε λέγοντας «είµαι όµως χαρούµενος γιατί διαπίστωσα ότι η
συζήτηση διεξήχθη σε υψηλό επίπεδο, έτσι όπως αρµόζει να γί-
νεται στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες». 

Συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου, το οποίο περιέχει νοµο-
θετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις, σχετικά µε την
παραγωγή, την παρουσίαση -του πώς θα εµφανίζονται δηλαδή
προς τα έξω- και την πώληση προϊόντων καπνού και συναφών
παραγώγων. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αφορά το σύνολο του ελληνικού
λαού, γιατί επηρεάζει πολλούς τοµείς της κοινωνικής και οικονο-
µικής ζωής, καθώς και τα πλέον σηµαντικά ζητήµατα, αυτά της
υγείας. 

Είναι γεγονός ότι το κάπνισµα και ιδιαίτερα η δραστική ουσία
που περιέχεται στον καπνό, η νικοτίνη, περιγράφεται ως η ναρ-
κωτική ουσία, που προκαλεί εθισµό. Ο εθισµός στη νικοτίνη χα-
ρακτηρίζεται από τις ίδιες φαρµακολογικές και συµπεριφορικές
αρχές άλλων εξαρτησιογόνων ουσιών, όπως είναι η ηρωίνη και
η κοκαΐνη.

Το κάπνισµα έχει χαρακτηριστεί, εξαιτίας των καρκινογόνων
ουσιών που παράγονται, από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας,
ως η µεγαλύτερη επιδηµία όλων των εποχών, ως ενοχοποιητικός
και επιβαρυντικός παράγοντας για την υγεία.

Μια σειρά νοσηµάτων, όπως µας ανέφεραν και οι προηγούµε-
νοι συνάδελφοι οµιλητές, εµφανίζονται συχνότερα σε καπνιστές,
όπως είναι η στεφανιαία νόσος, ο καρκίνος, η πνευµονοπάθεια,
οι καρδιαγγειακές παθήσεις, οι παθήσεις εγκεφάλου κ.λπ., που
πολλές φορές οδηγούν στην αυξηµένη θνησιµότητα.

Το κάπνισµα ξεκινά συνήθως από την εφηβεία είτε ως περιέρ-
γεια είτε ως επίδειξη είτε ακόµα και ως αντίδραση στο οικογε-
νειακό ή το κοινωνικό περιβάλλον και περίγυρο. Με βάση µε-
λέτες, ένα ανησυχητικά µεγάλο ποσοστό µαθητών ηλικίας µέχρι
δεκαπέντε ετών έχει δηλώσει ότι έστω µία φορά έχει δοκιµάσει
να καπνίσει. Ένα επίσης µεγάλο ποσοστό από όσους καπνίζουν
σε µεγαλύτερη ηλικία δηλώνει ότι ξεκίνησε να καπνίζει από την
ηλικία των δεκαπέντε µε δεκαοκτώ ετών και ένα άλλο επίσης µε-
γάλο ποσοστό, της τάξης του 40%, από τις ηλικίες δεκαεννιά έως
εικοσιπέντε χρόνων.

Σε ό,τι αφορά τα νέα προϊόντα καπνού, αλλά και το ηλεκτρο-
νικό τσιγάρο, παρά τις διαφορετικές προσεγγίσεις, ότι για παρά-
δειγµα το ηλεκτρονικό τσιγάρο χρησιµοποιείται ή µπορεί να
χρησιµοποιηθεί για να σταµατήσει κάποιος το κάπνισµα, από τη
στιγµή που περιέχει νικοτίνη δεν παύει να αποτελεί κίνδυνο εισα-
γωγής στον εθισµό και επιπρόσθετα λόγω του γεγονότος ότι η
χηµική µορφή η οποία διατίθεται σήµερα για την πλήρωση των
περισσοτέρων ηλεκτρονικών τσιγάρων παράγεται χωρίς φαρµα-
κευτικό ή χηµικό έλεγχο όσον αφορά την καθαρότητά της.

Οι όποιες έρευνες έχουν γίνει δεν έχουν µελετηθεί σε βάθος
χρόνου, ώστε να παρέχουν αξιόπιστα συµπεράσµατα. Είναι ανά-
γκη, λοιπόν, να είµαστε επιφυλακτικοί, µέχρις ότου καταλήξουµε
–βέβαια, θα περάσουν πάρα πολλά χρόνια- σε συµπεράσµατα
που να αποδεικνύουν αν το ηλεκτρονικό τσιγάρο βλάπτει ή ωφε-
λεί.

Με βάση τα όσα περιληπτικά αναφέρουµε, ο καπνός και τα πα-
ράγωγα νέα προϊόντα που περιέχουν νικοτίνη αποτελούν έναν
σοβαρό κίνδυνο για την υγεία. Και επειδή η υγεία ως ένα αγαθό
υπέρτατο δεν κοστολογείται και δεν µπαίνει στη ζυγαριά, είναι
ανάγκη να προστατευτεί µε κάθε κόστος.

Η υπάρχουσα νοµοθεσία, µε τις βελτιώσεις που προτείνονται,
όπως η επέκταση της απαγόρευσης του καπνίσµατος σε χώρους
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συγκεντρώσεων, παραδείγµατος χάρη σε παιδικές χαρές, που
αποτελούν έναν χώρο που µπορεί να επιφέρει µιµητισµό -να µι-
µηθούν δηλαδή τα παιδιά- σε κοινωνικές συναθροίσεις σε κλει-
στούς χώρους, είναι αρκετή σαν περιοριστικό µέτρο, για να
συµβάλει στην µείωση του καπνίσµατος και να περιορίσει το πα-
θητικό κάπνισµα.

Το δικαίωµα ή η απόφαση του καπνιστή αποτελεί προσωπική
του επιλογή. Το δικαίωµα, όµως, των µη καπνιζόντων είναι
ανάγκη να γίνεται επίσης σεβαστό, για λόγους προστασίας των
ατοµικών τους δικαιωµάτων, αλλά και για την προστασία τους
από το παθητικό κάπνισµα.

Η απαγόρευση του νόµου, όσο αυστηρός και να είναι, δεν
αρκεί για τον περιορισµό του καπνίσµατος και την εξάλειψη των
κινδύνων, που εγκυµονεί για την υγεία. Καλύτερα και προσφο-
ρότερα αποτελέσµατα µπορεί να πετύχει κανείς µέσα από τη
γνώση και όταν µε πειστικό τρόπο αναπτυχθούν και εξηγηθούν
οι βλαπτικές συνέπειες του καπνίσµατος. Η πρόληψη δηλαδή
έχει περισσότερες πιθανότητες να δώσει θετικότερα αποτελέ-
σµατα. Εδώ ακριβώς εστιάζεται και η ευθύνη όλων µας.

Αυτή η προσπάθεια, για να έχει θετικά αποτελέσµατα, προϋπο-
θέτει τις συνεργασίες και συνέργειες της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας, του Υπουργείου Υγείας, του οικογενειακού και του κοινω-
νικού περιβάλλοντος και βεβαίως, τους εν δυνάµει καπνιστές,
που δεν είναι άλλοι από τα παιδιά της εφηβικής ηλικίας. Προσπά-
θειες ενηµέρωσης των µαθητών είναι ανάγκη να ενισχύονται και
να επικροτούνται. Η προσπάθεια αξίζει να επικεντρωθεί σε αυτήν
την κατεύθυνση και τα αποτελέσµατα σίγουρα θα είναι θεαµα-
τικά. 

Σε ό,τι αφορά την ανησυχία των καπνοπαραγωγών και τον
φόβο απώλειας µέρους του εισοδήµατός τους, αυτά µπορούν να
περιοριστούν, αν δοθούν κίνητρα.

Επιπλέον, τα µέτρα για την πάταξη του λαθρεµπορίου καπνού
και των προϊόντων του µε την ίδρυση του Συντονιστικού Επιχει-
ρησιακού Κέντρου, όπως προβλέπει το άρθρο 6, και τον περιο-
ρισµό του παράνοµου διασυνοριακού εµπορίου, θα στηρίξουν
τους καπνοπαραγωγούς και θα συµβάλουν στην ενίσχυση των
εσόδων του κράτους.

Επίσης, σηµαντική για τον έλεγχο της διακίνησης των παρα-
πάνω προϊόντων είναι και η καθιέρωση Ενιαίου Κεντρικού Μη-
τρώου Εφοδιαστικής Αλυσίδας Καπνού και Βιοµηχανοποιηµένων
Καπνών, όπως το ΕΚΜΕΑ. Προβλέπεται στο άρθρο 2.

Εδώ θα ήθελα, κλείνοντας, να τονίσω το εξής: Επειδή αυτό
εδώ το Βήµα, αυτός εδώ ο χώρος δεν είναι µόνο για συζήτηση
και για διάλογο, αλλά αποτελεί και παράδειγµα για όσους µας
ακούν και κυρίως για τη νεολαία και επειδή οι τοποθετήσεις όλων
που έγιναν εδώ στοχεύουν στον περιορισµό του καπνίσµατος,
θα κάνω µια πρόταση: Να καταθέσουµε µια πρόταση στη Βουλή
να απαγορευτεί το τσιγάρο στο Κοινοβούλιο και στους χώρους
που υπάρχουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νίκος Παναγιωτόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία είναι ο συνάδελφος που κλείνει τον κατάλογο των οµιλη-
τών. Θα µείνουν, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση, δύο Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο συνάδελφος κ. Λαζαρίδης από τους
Ανεξάρτητους Έλληνες και ο συνάδελφος κ. Μαντάς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η συζήτηση έχει να κάνει

µε την ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας στο Εθνικό Δίκαιο.
Έγινε, όµως, αφορµή για να γίνει µεταξύ µας µια γενικότερη συ-
ζήτηση για το κάπνισµα και θεωρώ ότι πρέπει, έτσι κι αλλιώς, να
διεξαχθεί στη Βουλή µια ειδική συζήτηση για το κάπνισµα και µά-
λιστα, να γίνει υπό όλες τις οπτικές γωνίες αυτού του θέµατος,
όχι µόνο την οπτική γωνία της υγείας, διότι αναµφισβήτητα πρό-
κειται για µια πολύ βλαβερή συνήθεια –δεν νοµίζω να διαφωνεί
κανένας από καµµία παράταξη σε αυτό-, αλλά και από την οπτική

γωνία της παραγωγής. Τολµώ να αναφέρω ότι µπορώ να το πω
αυτό ως Βουλευτής της Ανατολικής Μακεδονίας, εκεί που κά-
ποτε η καπνοκαλλιέργεια και η καπνοπαραγωγή, αλλά και η εξα-
γωγική δραστηριότητα των καπνών ανθούσε, τονώνοντας την
τοπική οικονοµία κατά πολύ µεγάλο ποσοστό και βάζοντας κυ-
ριολεκτικά στον παγκόσµιο χάρτη την περιοχή της Ανατολικής
Μακεδονίας µε τις καπνοπαραγωγικές περιοχές της Ξάνθης, της
Δράµας, των Σερρών, της Καβάλας και το κύριο εξαγωγικό Λι-
µάνι της Καβάλας ήδη από τις αρχές του 20ου αιώνα.

Αυτά τα ζητήµατα πρέπει να τα δούµε συνολικά. Και άµα γίνει
µια συνολική συζήτηση, πρέπει να πιάσουµε όλα τα θέµατα και
αυτό της λαθρεµπορίας τσιγάρων οπωσδήποτε, αλλά και αυτό
της εφαρµογής του αντικαπνιστικού νόµου. Από εκεί θα έπρεπε
να ξεκινήσει η συζήτησή µας. Διότι υφίσταται εν ισχύι αντικαπνι-
στικός νόµος στη χώρα µας, άρτιος και επαρκής, πλην όµως δεν
εφαρµόζεται. Ας συζητήσουµε, λοιπόν, για την έναρξη εφαρµο-
γής του, µια σοβαρή προσπάθεια να αρχίσει να εφαρµόζεται.
Ίσως στη συζήτηση αυτή θα έπρεπε να ξεκινήσουµε από εµάς,
γιατί εµείς πρέπει να δώσουµε πρώτοι απ’ όλους το καλό παρά-
δειγµα, όσον αφορά την εφαρµογή του νόµου. Το βασικό επιχεί-
ρηµα, ξέρετε, κάθε ελεγχόµενου, σε κάθε κατάστηµα υγειονο-
µικού ενδιαφέροντος είναι το εξής: «Μα, εκεί στη Βουλή καπνί-
ζουν ελεύθερα. Εµένα έρχεσαι να ελέγξεις και να τον εφαρµό-
σεις;» Και έχει δίκιο ο άνθρωπος. Δεν επιτρέπεται να γίνεται αυτό
εδώ, ανάµεσά µας!

Θα το πάω, όµως, και λίγο πιο µπροστά και θα πω ότι θα
έπρεπε, πρώτα απ’ όλα ίσως και πριν από εµάς, να ξεκινήσει αυτή
η εφαρµογή του αντικαπνιστικού νόµου από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Υγείας, ο οποίος επιλέγει όµορφα και ωραία, σαν να
µην συµβαίνει τίποτα, να εµφανίζεται σε συνέντευξη Τύπου του
Υπουργείου και να ανάβει τσιγάρο και να καπνίζει αρειµανίως όχι
λόγω εθισµού, αλλά λόγω µαγκιάς, έτσι για να κάνει µια δήλωση
διά της συµπεριφοράς του προς τα κατάπτυστα όργανα του συ-
στήµατος που τολµούν να τον ελέγξουν ότι αυτός δεν καταλα-
βαίνει από αυτά και είναι υπεράνω κανόνων. Και αυτά είναι ψιλά
γράµµατα γι’ αυτόν. Εν πάση περιπτώσει, στην µαγκιά του κ. Πο-
λάκη θα επανέλθω λίγο παρακάτω.

Ως προς το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, έχω απλώς
ένα σηµείο κριτικής, θα έλεγα, όχι σκληρό, διότι αναγνωρίζω και
την προσπάθεια της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, µια αξιο-
πρεπή προσπάθεια να εφαρµοστεί αυτός ο νόµος, που άλλωστε
είναι ενσωµάτωση Ευρωπαϊκού Δικαίου στο ηµεδαπό δίκαιο. Άλ-
λωστε, έχουµε καλυφθεί πλήρως και επαρκεστάτως από την ει-
σήγηση του κ. Γιόγιακα, του εισηγητή µας.

Αισθάνοµαι ότι κακώς διαφοροποιείται η διαδικασία αδειοδό-
τησης στις δύο κατηγορίες προϊόντων που αφορά η Οδηγία. Δη-
λαδή, αφενός τα νέα προϊόντα καπνού που, ως γνωστόν, περιέ-
χουν µικρή ποσότητα καπνού που δεν καίγεται όπως το τσιγάρο,
αλλά θερµαίνεται σε χαµηλότερη και ελεγχόµενη θερµοκρασία
και στα ηλεκτρονικά τσιγάρα αφετέρου, που είναι η παλαιότερη
µορφή αυτού του τρόπου καπνίσµατος, που περιέχει υγρά νικο-
τίνης. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, εσείς εισάγετε για τα νέα προϊόντα κα-
πνού µια πιο αυστηρή και πιο γραφειοκρατική διαδικασία: Σύ-
σταση ειδικής επιτροπής, γνωµοδότηση, υπουργική απόφαση,
προκειµένου να αδειοδοτηθεί το προϊόν. Γιατί, λοιπόν, τόση δια-
δικασία; Γιατί αυτή η διαφοροποίηση; Γιατί µια επιτροπή Υπουρ-
γείου, ένα κρατικό όργανο, να κρίνει άλλη µια φορά ένα προϊόν
της αγοράς; Γιατί αυτή η δυσµενέστερη, συγκριτικά, µεταχείριση
στα νέα προϊόντα καπνού, τα οποία χρησιµοποιούν ως πρώτη
ύλη τα ελληνικά καπνά ανατολικού τύπου, τα οποία παράγονται
από ελληνικές επιχειρήσεις -έχω µιλήσει επ’ αυτού- οι οποίες αι-
σθάνονται ότι πλήττονται αδίκως και ότι υφίστανται µια δυσµε-
νέστερη µεταχείριση. Αρκετά προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι
ελληνικές καπνοπαραγωγικές βιοµηχανίες, για να προσθέτουµε
σήµερα εµείς άλλο ένα γραφειοκρατικής φύσεως πρόβληµα. 

Στην εισήγησή σας κάνατε ένα θετικό βήµα, δείξατε µια διά-
θεση να διορθώσετε αυτήν τη διαφορετική µεταχείριση σε δύο
παρεµφερή προϊόντα. Εξισώστε, εν πάση περιπτώσει, αυτήν τη
διαδικασία αδειοδότησης για να είµαστε εντάξει κι εµείς πλήρως.

Θα µου επιτρέψετε τώρα, εφόσον έχω τον χρόνο, να κάνω ένα
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σχόλιο το οποίο θεωρώ ότι είναι επιβεβληµένο, σε µια άλλου
τύπου οδηγία, κατά την άποψή µου πολύ πιο προβληµατική, την
περίφηµη «οδηγία Πολάκη» προς το διοικητικό συµβούλιο του
ΕΟΠΥΥ να πράξει τα δέοντα, βάσει εγγράφου, για να µεταφέρει
χρηµατικούς του πόρους, δεν κατονοµάζει πόσους ακριβώς, σε
συνεταιριστικές τράπεζες, δεν κατονοµάζει ποιες ακριβώς. Να
µην κατονοµάσουµε, έτσι για ξεκάρφωµα, πού συγκεκριµένα θέ-
λουµε να µεταφερθούν.

Στην ουσία, το θέµα έχει λήξει, διότι το διοικητικό συµβούλιο
του ΕΟΠΥΥ έχει ήδη λάβει απόφαση να µην ενστερνιστεί την
προτροπή αυτή του Αναπληρωτή Υπουργού, για µεταφορά δη-
λαδή χρηµάτων σε συνεταιριστική τράπεζα και στην ουσία να µην
υπακούσει στην προτροπή αυτή για τέλεση παράνοµης πράξης,
προστατεύοντας τον εαυτό του. Αν συνέβαινε αυτό, θα έλεγα
«µαζέψτε το θέµα». Έχει µαζευτεί από µόνο του. Τώρα αλλάζω
τη διατύπωσή µου και θα έλεγα «µαζέψτε τον Αναπληρωτή
Υπουργό σας», γιατί δεν είναι η ουσία του θέµατος. Όπως σας
είπα, έχει εξαντληθεί. Δεν µεταφέρονται χρηµατικά διαθέσιµα σε
συνεταιριστικές τράπεζες. 

Οφείλω να θυµίσω πως υπάρχει σε ισχύ σύµβαση, η οποία έχει
υπογραφεί ανάµεσα σε χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα και τον
ΕΟΠΥΥ, που αναθέτει τη διαχείριση των χρηµατικών διαθεσίµων
του οργανισµού σε αυτό το χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα, η οποία
σύµβαση έχει προέλθει µετά από δηµόσιο, ανοικτό, διεθνή δια-
γωνισµό, µε αυστηρές δηλαδή προδιαγραφές. Και ο τελικός ανά-
δοχος έχει προσδιοριστεί ως αυτός που έχει καταθέσει την πιο
συµφέρουσα οικονοµικά προσφορά. Έτσι αποφάσισε το Διοικη-
τικό Συµβούλιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Για τον κ. Πολάκη, όµως, αυτά δεν σηµαίνουν τίποτα. Και εκεί
είναι το ζήτηµά µας. Είναι το ύφος και η αντίληψή του ως προς
την άσκηση εξουσίας. Δεν σέβεται την ύπαρξη αυτής της σύµ-
βασης, δεν σέβεται την ανάγκη να τηρηθούν οι διαδικασίες. Θε-
ωρεί ότι ως Υπουργός µπορεί να κάνει «ό,τι του καπνίσει» -να
χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση, µια που συζητούµε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο-, ότι αντιπαρέρχεται, εν πάση περιπτώσει,
όλες αυτές τις συµβάσεις, όλες αυτές τις θεσµικά και νοµικά κα-
τοχυρωµένες δεσµεύσεις. Και κάνει έγγραφη προτροπή, παρα-
µονές Δεκαπενταύγουστου παρακαλώ, προς τον ΕΟΠΥΥ να
µεταφέρει χρηµατικά διαθέσιµά του σε συνεταιριστικές τράπε-
ζες, επικαλούµενος λόγους άσκησης κοινωνικής πολιτικής. Αν
είναι δυνατόν! 

Ποια κοινωνική πολιτική, δηλαδή, ασκείται διά της µεταφοράς
χρηµάτων από τον ΕΟΠΥΥ σε συγκεκριµένες τράπεζες; Τι κοινω-
νική πολιτική είναι αυτό; Αν θέλει να κάνει κοινωνική πολιτική, ας
φροντίσει να πληρώσει τα 2 δισεκατοµµύρια περίπου, που εκκρε-
µούν σε ληξιπρόθεσµες οφειλές προς δοµές υγείας και πρόνοιας
της επικράτειας και όχι να εξαντλεί την εφευρετικότητά του στην
άσκηση κοινωνικής πολιτικής, µεταφέροντας χρήµατα σε συγκε-
κριµένα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα της αρεσκείας του, παρά
τις υφιστάµενες συµβάσεις. Ας κάνει αυτό. Είναι το ύφος αυτό
που µας ενοχλεί, είναι το ύφος αυτό της άσκησης της εξουσίας
που µας βγάζει από τα ρούχα µας. Ένας Υπουργός, ο οποίος
λέει «εξουσία είµαι, κάνω ότι θέλω. Δεν λογαριάζω τίποτα και κα-
νέναν».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε,
γιατί ακούγονται κουδούνια και άλλοι ήχοι.

Οι αρχαίοι έχουν πει ότι ο άρχων, ο ασκών την εξουσία, πρέπει
να θυµάται τρία πράγµατα: Πρώτον, ότι ανθρώπων άρχει, δη-
λαδή ασκεί εξουσία σε ανθρώπους οι οποίοι µεταβάλλουν την
άποψή τους για την εξουσία του, Δεύτερον, ότι κατά νόµους
άρχει, δηλαδή στην άσκηση της εξουσίας του πρέπει να θυµάται
ότι πρέπει να τηρεί τη νοµιµότητα και να εφαρµόζει τους νόµους.
Και Τρίτον, ότι ουκ αεί άρχει, δηλαδή ότι δεν ασκεί εξουσία για
πάντα. 

Κύριε Υπουργέ, εκτιµώ ότι ο συνάδελφός σας έχει ξεχάσει και

τα τρία αυτά θέµατα. Σε αυτό το ύφος εξουσίας εµείς θα είµαστε
απέναντι µε όλες µας τις δυνάµεις. Να είστε σίγουρος γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο Αγάθων, µαθητής του Πλάτωνα, το είπε αυτό, κύριε Παναγιω-
τόπουλε. Το λέω, για να είµαστε συνεπείς προς την ιστορία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Αγάθων, ναι. Δεν το
προσδιόρισα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Λαζαρίδης
έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω ότι πράγµατι έρχονται πολλά χρέη από το πα-

ρελθόν και όλα αυτά που αναφέρατε που χρωστά το δηµόσιο
στους ιδιώτες έρχονται από τις δικές σας περιόδους. 

Στη Θεσσαλονίκη µιλούσα τις προάλλες µε τον διοικητή του
«Παπαγεωργίου». Από το 2012 έχει συσσωρευµένες οφειλές δια-
κοσίων σαράντα εκατοµµυρίων από το δηµόσιο. Το 2012 δεν κυ-
βερνούσε αυτή η Κυβέρνηση. Πριν από δύο µήνες έλαβε εβδο-
µήντα εκατοµµύρια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα κυβερνάει, όµως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι, αλλά αυτές είναι αµαρτίες, που

έρχονται από το παρελθόν, δικές σας αµαρτίες. Εσείς µεν θα κα-
τηγορηθείτε, και θα κριθείτε γιατί πατήσατε τη σκανδάλη στο
όπλο και έφευγε η σφαίρα κι εµείς θα κριθούµε γιατί δεν πιάσαµε
τη σφαίρα να τη γυρίσουµε πίσω. Ο καθένας θα απολογηθεί για
ό,τι κάνει. Βεβαίως, έτσι είναι. 

Άκουσα προηγουµένως και την εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ που
µίλησε για ευαισθησία για τον Υπουργό κ.λπ.. Εγώ δεν θα υπε-
ρασπιστώ κανέναν καπνιστή. Τον Υπουργό δεν χρειάζεται να τον
υπερασπιστώ εγώ. Άλλωστε, εγώ ο ίδιος δεν είµαι καπνιστής. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, αυτή την ευαισθησία από το ΠΑ-
ΣΟΚ γιατί δεν την έδειξαν, όταν δικός τους Υπουργός γυρνούσε
την Ευρώπη και όλο τον κόσµο και έλεγε ότι κυβερνά µια διε-
φθαρµένη χώρα και διεφθαρµένους πολίτες; Το ίδιο βέβαια και
ο Πρωθυπουργός εκείνης της περιόδου, ο Παπανδρέου. Εγώ δεν
είδα κανέναν από το ΠΑΣΟΚ να παραιτείται. Πού είναι η ευαισθη-
σία τους; Δηλαδή, η ευαισθησία τους υπήρχε µόνο όταν είδαν
έναν Αναπληρωτή Υπουργό να ανάβει τσιγάρο; Βεβαίως, δεν
έπρεπε. Εγώ δεν λέω ότι καλώς έκανε. Φανταστείτε, όµως, πόσοι
έπρεπε να παραιτηθούν, όταν έβλεπαν Υπουργό να βγαίνει και
να λέει αυτά τα πράγµατα στο εξωτερικό, ή να λέει ότι η Ελλάδα
είναι ο «ΤΙΤΑΝΙΚΟΣ», ο οποίος οδηγείται µε ταχύτητα στο παγό-
βουνο και θα βουλιάξει, προσπαθώντας µ’ αυτό τον τρόπο να
ανεβάσει το κόστος δανεισµού της χώρας. Εποµένως, η ευαι-
σθησία θα πρέπει να είναι προς πάσα κατεύθυνση, όχι επιλεκτική.
Εδώ τώρα έχει ευθύνες και η Νέα Δηµοκρατία, φυσικά η Νέα Δη-
µοκρατία η µεταλλαγµένη, η µετά Καραµανλή Νέα Δηµοκρατία,
η οποία συγκυβέρνησε µε το ΠΑΣΟΚ και έδωσε άφεση αµαρτιών
στο ΠΑΣΟΚ. 

Πριν από δεκαπέντε ηµέρες είχα κάνει µια παρατήρηση εδώ
και εξέφρασα και ένα παράπονο, αν θέλετε, γιατί µε την παρα-
ποµπή για εξέταση εκ νέου της υπόθεσης Γεωργίου, κανένας
από τη Νέα Δηµοκρατία δεν είπε κουβέντα. Δεν είναι µονάχα ότι
εξαπάτησε ο Γεωργίου αλλοιώνοντας τα στοιχεία και καταδίκασε
τη χώρα σε αυτά τα οποία ζούµε. Είναι και το ότι αµαύρωσε, συ-
κοφάντησε την περίοδο Καραµανλή και µ’ αυτόν τον τρόπο
έδωσε άφεση αµαρτιών στον Σηµίτη, γιατί η καταστροφή της
χώρας, βεβαίως, από κει ξεκινάει.

Ενώ βλέπουµε ότι περάσαν δέκα πέντε µέρες, κανείς από τη
Νέα Δηµοκρατία δεν είπε κουβέντα, παρά το γεγονός ότι έρχον-
ται σωρηδόν τα νέα στοιχεία, θέλεις µε τα swaps, θέλεις µε τα
δάνεια για τα εξοπλιστικά του Σηµίτη, θέλεις µε τις δέκα επτά
ΔΕΚΟ τις οποίες πέρασε -που δεν έχει γίνει πουθενά στον κόσµο-
στο έλλειµµα, προκειµένου να φορτώσει και να φανεί ότι το 2009
είχε υψηλό έλλειµµα, ενώ όλες τις πληρωµές θα τις µεταφέρει
στο 2010, για να φανεί ότι το 2010 είχε λιγότερο έλλειµµα. Ακό-
µη, λοιπόν, περιµένω από τη Νέα Δηµοκρατία να πει µια κου-
βέντα για την υπόθεση Γεωργίου. «Άκρα του τάφου σιωπή». Εν
πάση περιπτώσει, να πούµε και δύο κουβέντες για το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15217



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για την προ-
σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την ευρωπαϊκή οδηγία
σε ό,τι αφορά τα προϊόντα καπνού, το νέο πλαίσιο κυκλοφορίας
και διακίνησης των καπνικών προϊόντων, καθώς και των ηλεκτρο-
νικών τσιγάρων. Το νέο αυτό κείµενο ρυθµίσεων σκοπό έχει να
αποτρέψει τη χρήση των προϊόντων καπνού σε δηµόσιους χώ-
ρους και κάθε εµπορική επικοινωνία γύρω από αυτά και προσφέ-
ρεται, συνεπώς, µια πρώτης τάξεως ευκαιρία για επανεξέταση
και της αντικαπνιστικής πολιτικής, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη σύγ-
χρονη επιστηµονική έρευνα και την ευρωπαϊκή πρακτική. 

Είναι νοµίζω σαφές ότι η υπό συζήτηση ευρωπαϊκή οδηγία,
που αφορά τα καπνικά προϊόντα, στόχο έχει να τα καταστήσει λι-
γότερο ελκυστικά στους καπνιστές, αλλά κυρίως στους νέους σε
µια χώρα όπου το κάπνισµα και οι σχετιζόµενες µε αυτό ασθέ-
νειες προκαλούν το 17% των θανάτων, µε άµεσο κόστος 1,75 δι-
σεκατοµµύρια ετησίως. Αξίζει να σηµειωθεί εδώ πως το κάπνισµα
αποτελεί την πρώτη αιτία θανάτου παγκοσµίως, καθώς κάθε
χρόνο το κάπνισµα σκοτώνει σχεδόν επτακόσιες χιλιάδες άτοµα
στην Ευρώπη, πράγµα που καθιστά την κατανάλωση καπνού τον
µεγαλύτερο αποσοβήσιµο κίνδυνο για την υγεία. 

Εκατοµµύρια Ευρωπαίοι πολίτες, επίσης, πάσχουν από νόσους
που συνδέονται µε το κάπνισµα, µε το 50% αυτών να πεθαίνουν
πρόωρα, κατά µέσο όρο δεκατέσσερα έτη νωρίτερα από τους
µη καπνιστές, ενώ οι καπνιστές, σε σύγκριση µε τους µη καπνι-
στές, περνούν περισσότερα χρόνια της ζωής τους µε κακή υγεία. 

Σε παγκόσµιο επίπεδο, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας
εκτιµά ότι σήµερα η κατανάλωση καπνού σκοτώνει σχεδόν έξι
εκατοµµύρια άτοµα κάθε χρόνο σε παγκόσµιο επίπεδο και ο
αριθµός αυτός µπορεί να αυξηθεί, αν δεν ληφθούν µέτρα, για να
αντιστραφεί αυτή η ανησυχητική τάση. 

Μόνο στο άκουσµα αυτών των στοιχείων οφείλουµε να κατα-
νοήσουµε ότι ο έλεγχος και η µείωση του καπνίσµατος είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό ζήτηµα για την υγεία στην Ελλάδα και την
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και παγκοσµίως. Για να αντιµετωπίσουν
αυτήν την κατάσταση, η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη-µέλη
της έχουν λάβει διάφορα µέτρα κατά του καπνίσµατος µε τη
µορφή νοµοθεσίας, συστάσεων και ενηµερωτικών εκστρατειών. 

Στα µέτρα πολιτικής περιλαµβάνονται τα εξής: Η κανονιστική
ρύθµιση των προϊόντων καπνού στην αγορά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Για παράδειγµα, συσκευασία µε επισήµανση και συστα-
τικά. Περιορισµοί στη διαφήµιση των προϊόντων καπνού. Η δηµι-
ουργία χώρων όπου απαγορεύεται το κάπνισµα. Φορολογικά
µέτρα και δράσεις κατά του λαθρεµπορίου και αντικαπνιστικές
εκστρατείες. 

Όσον αφορά τη δηµόσια υγεία, τα µέτρα αποσκοπούν στην
προστασία των πολιτών από τις βλαβερές συνέπειες του καπνί-
σµατος και άλλων τρόπων κατανάλωσης καπνού, όπως το παθη-
τικό κάπνισµα. Κυρίως, όµως, έχουν ως στόχο να βοηθήσουν
τους καπνιστές να κόψουν το κάπνισµα, τους δε υπόλοιπους πο-
λίτες να µην το αρχίσουν. Ιδιαίτερη προσοχή δίνεται στους
νέους, επειδή ο καπνός είναι ένα εθιστικό προϊόν και το 94% των
καπνιστών αρχίζουν να καπνίζουν πριν τα 25 χρόνια. 

Αν συµφωνήσουµε ότι όσοι δεν ανέχονται το κάπνισµα στους
χώρους εστίασης είναι µια σιωπηρή παθητική µειοψηφία, ας σκε-
φτούµε ότι ένα µεγάλο µέρος της  νοµοθετικής πρόνοιας αφορά
στην υπεράσπιση δικαιωµάτων της µειοψηφίας.

Αυτό άλλωστε διακρίνει τις ανεπτυγµένες δηµοκρατίες από τις
υπόλοιπες. Ας αποφασίσουµε πού θέλουµε να ανήκουµε. Άλλω-
στε, σύµφωνα µε έρευνες, το 76% των Ελλήνων αισθάνεται θυµό
για το γεγονός ότι η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που δεν εφαρµόζει τον νόµο για την προστασία
από το παθητικό κάπνισµα, ενώ αντιστοίχως το 78% των Ελλήνων
πιστεύει ότι η µη εφαρµογή του νόµου προστασίας από το πα-
θητικό κάπνισµα αποτελεί σηµείο πολιτιστικής υποβάθµισης της
χώρας µας, όπως χαρακτηριστικά σηµείωσε και ο Πρόεδρος του
Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου κατά τη φάση της επεξεργασίας
του νοµοσχεδίου στις Επιτροπές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα επεκταθώ περαιτέρω
στο κείµενο ρυθµίσεων, µιας και είναι γνωστές οι θέσεις και η
πολιτική µας προσέγγιση για το συγκεκριµένο θέµα από τις το-
ποθετήσεις των συναδέλφων και του ειδικού µας αγορητή κατά

την επεξεργασία στην αρµόδια επιτροπή. Θα ήθελα, όµως, να
τονίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση εισάγει νόµους και κανόνες, όχι
µόνο για τα φορολογικά έσοδα, αλλά για να µπορεί ο πολίτης να
αισθάνεται ασφαλής, όταν κάνει χρήση ενός προϊόντος ή µιας
υπηρεσίας µε το κράτος να κρατά την εποπτεία και τον έλεγχο
όλης της εφοδιαστικής αλυσίδας του καπνού από το τελωνείο
έως τα ράφια των καταστηµάτων, καθώς και της επίβλεψης για
την ασφάλεια και την ποιότητα του προσφερόµενου προϊόντος
στον πολίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λαζαρίδη. 
Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι η ιστορία του ανθρώπου και των
εθισµών του στη διαχρονικότητά της είναι µια µακρά ιστορία. Πε-
ριλαµβάνει πολλές περιόδους µε ιδιαίτερα –αν θέλετε- φαινό-
µενα, όπως και πολλαπλές παρεµβάσεις της συντεταγµένης
πολιτείας, όποτε υπήρξε αυτή ως τέτοια στην ιστορία της ανθρω-
πότητας, που έχουν πολύ σύνθετα ερωτήµατα και πολύ κρίσιµα
ερωτήµατα, που πολλές φορές δεν έχουν απαντήσεις ή εν πάση
περιπτώσει είναι σε µια διαδικασία όλα αυτά τα πράγµατα. 

Επίσης, δεν µπορούµε να ξεχνάµε ότι στον σύγχρονο κόσµο,
έτσι όπως έχει διαµορφωθεί αυτός –ας πούµε- τους τελευταίους
δύο αιώνες, έχουµε σε αυτά τα πεδία των εξαρτησιογόνων ου-
σιών –ένα από αυτά είναι και ο καπνός για τον οποίο συζητάµε
σήµερα και τα καπνικά προϊόντα µε τη µια ή την άλλη µορφή- τε-
ράστια σύγκρουση πολλαπλών συµφερόντων, γιγάντων σε παγ-
κόσµιο επίπεδο και, συνεπώς, κάποιες φορές νοµίζω ότι και εµείς
που νοµοθετούµε µπορεί και αισθανόµαστε εν τοις πράγµασι
αδύναµοι µπροστά σε αυτά τα φαινόµενα. 

Άρα, είναι ένα πλαίσιο εξαιρετικά δύσκολο. Δεν υπάρχουν
απλές απαντήσεις. Δεν υπάρχουν τελειωµένα θέµατα και στην
ιστορία της ανθρωπότητας –επαναλαµβάνω- πάνω σε αυτά τα
ζητήµατα. Γι’ αυτό πρέπει να αποφεύγουµε τις ευκολίες. Εν πάση
περιπτώσει, είναι µια άποψή µου, που έχω συγκροτήσει στο
µυαλό µου µε ενασχόλησή µε αυτά τα θέµατα. Πρέπει να απο-
φεύγουµε τις απλουστεύσεις σε αυτά τα πράγµατα, όπως και
πρέπει να αποφεύγουµε και τις γενικεύσεις σε αυτά τα θέµατα. 

Επιτρέψτε µου να πω για το συγκεκριµένο δυο-τρεις παρατη-
ρήσεις, γιατί θέλω να µιλήσω και για ορισµένα άλλα ζητήµατα,
που µπήκαν στη συζήτηση. Το πρώτο είναι ποια θα είναι η επό-
µενη µέρα. Υπάρχει διάχυτη αγωνία σε όλο το Κοινοβούλιο.
Υπήρχε και πριν από τη σηµερινή µέρα, φαντάζοµαι, σε πολλούς
και πολλές, όχι µόνο στο δικό µας Κοινοβούλιο, αλλά και σε άλλα
Κοινοβούλια, αλλά και στον κόσµο, σε σχέση µε το τι κάνουµε
ακριβώς γι’ αυτό το µεγάλο ζήτηµα, που είναι ένα ζήτηµα δηµό-
σιας υγείας. Και µάλιστα, τι κάνουµε και στη συγκεκριµένα φάση.
Διότι νοµίζω ότι έχουµε δει όλοι µας είτε είµαστε στον επαγγελ-
µατικό αυτό χώρο είτε και γενικότερα τις διαφορετικές συµπερι-
φορές, που εξελίσσονται τα τελευταία χρόνια.

Λέω για παράδειγµα: Τώρα έχουµε την εµφάνιση σε µαζική κλί-
µακα στη χώρα µας του ηλεκτρονικού τσιγάρου, όπως και αυτήν
την περίοδο είχαµε µαζική εµφάνιση των στριφτών τσιγάρων, την
εγκατάλειψη δηλαδή του πακέτου. Βλέπουµε ειδικά στους νεα-
ρότερους πληθυσµούς, λόγω και της οικονοµικής κρίσης, φαν-
τάζοµαι, µια στροφή σε αυτές τις µορφές. 

Η επόµενη µέρα, λοιπόν, και η ρύθµιση που φέρνει το νοµο-
σχέδιο νοµίζω ότι επανατοποθετεί, µε βάση αυτές τις εξελίξεις,
αυτό που µπορεί να κάνει η πολιτεία, να βάλει το πλαίσιο των
απαγορεύσεων κυρίως στους δηµόσιους χώρους. 

Όµως, είναι συνείδηση όλων µας ότι προκλήσεις βρίσκονται
µπροστά µας και ότι η εφαρµογή αυτού του πλαισίου και ιδιαί-
τερα η εφαρµογή της αντικαπνιστικής νοµοθεσίας µέσα από την
επέκτασή της και στα προϊόντα -όπως στο ηλεκτρονικό τσιγάρο-
που αφορούν τη λειτουργία αυτού του πλαισίου, κυρίως και κατά
πρώτη προτεραιότητα στους δηµόσιους χώρους, νοµίζω ότι είναι
µπροστά µας. Είναι πραγµατικά ζητούµενο πώς θα οργανωθούν
αυτές οι συγκρούσεις. Διότι κατέθεσαν και πολλοί Βουλευτές και
η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας σή-
µερα τις αγωνίες και τις βιωµατικές εµπειρίες απ’ αυτήν την κακή

15218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κατάσταση, που υπάρχει στο δηµόσιο χώρο, σε σχέση µε την
εφαρµογή της νοµοθεσίας. 

Άρα, νοµίζω ότι έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε και µε βρί-
σκει σύµφωνο  -γιατί αυτός είναι ένας τρόπος που πραγµατικά
µπορεί να επηρεάσει- να κάνουµε πρακτικά πράγµατα, ξεκινών-
τας πρώτα απ’ όλα από τον ίδιο τον χώρο στον οποίο λειτουρ-
γούµε, έστω κι αν αυτό δυσκολεύει κάποιους ανθρώπους, που
έχουν εξάρτηση από τα καπνικά προϊόντα. 

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει αµφιβολία ότι στους δηµόσιους χώ-
ρους πρέπει να είµαστε απόλυτοι. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος να
το αντιµετωπίσουµε, ξαναλέω, και σ’ αυτό το επίπεδο να κάνουµε
πρακτικά βήµατα. Επίσης, θέλω να πω και κάτι ακόµα, το οποίο
εµένα µου δηµιούργησε προβληµατισµούς, τους οποίους θέλω
να πω µε έναν δηµόσιο τρόπο, γιατί ειπώθηκαν δηµόσια. 

Είδα –και αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το σηµειώσω- ένα ευνοϊκό,
θα έλεγα, γύρισµα της πλάστιγγας προς το ηλεκτρονικό τσιγάρο.
Και µάλιστα, άκουσα και από τον αγαπητό κύριο Πρόεδρο, προ-
σεγγίσεις, που θέλω να πω ότι και επιστηµονικά δεν µε βρίσκουν
καθόλου σύµφωνο. Διότι, εγώ, τουλάχιστον, δεν έχω δει πουθενά
ότι µπορεί να συγκρίνουµε το ηλεκτρονικό τσιγάρο µε άλλα υπο-
κατάστατα σε άλλους εθισµούς και ότι είναι σήµερα µια δεδο-
µένη γνώση, µια κατασταλαγµένη γνώση ότι αυτό είναι τρόπος
µείωσης της βλάβης κατ’ αντιστοιχία µε τα υποκατάστατα στα
ναρκωτικά κι ότι αυτό είναι µια δεδοµένη γνώση, την οποία µπο-
ρούµε να εφαρµόσουµε. Αν είναι έτσι, αλλάζουν τα πράγµατα.
Όµως, έχω την εντύπωση ότι δεν είναι καθόλου έτσι και νοµίζω
πως πρέπει να είµαστε απολύτως προσεκτικοί σε αυτά τα θέµατα
και να κάνουµε, βεβαίως, και την επιστηµονική συζήτηση εκεί που
πρέπει να την κάνουµε µε όλα τα δεδοµένα. 

Τελειώνω, στα λεπτά που µένουν, µε ορισµένες γενικές παρα-
τηρήσεις και επισηµάνσεις από τη συζήτηση που έγινε. 

Μου κάνει εντύπωση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές πώς, στη
σηµερινή κουβέντα, κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ανα-
κάλυψαν προβλήµατα σε µια ιστορική εφηµερίδα της Αριστεράς
-που παλεύει να σταθεί στα πόδια της, που έχει µία πολύ µεγάλη
διαδροµή και µια πολύ βαριά κληρονοµιά- µε υπόνοιες και µε
ερωτήµατα που θέλουν τάχα να δείξουν ότι υπάρχουν σκοτεινά
σηµεία στη λειτουργία και στα ζητήµατα που αφορούν την «ΑΥ-
ΓΗ».

Οι ίδιοι –όχι όλοι, αλλά θα το ονόµαζα της συστηµικής αντιπο-
λίτευσης- σχεδόν µας απείλησαν ότι εάν ξαναπούµε για θαλασ-
σοδάνεια των επιχειρήσεων στο χώρο των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, πλην λίγων εξαιρέσεων, θα είµαστε ψεύτες. Έλεος! 

Δεν µπορείτε –φαίνεται- να χωνέψετε, δεν µπορείτε να συνει-
δητοποιήσετε ότι βρισκόµαστε στην επόµενη µέρα. Βρισκόµαστε
στην επόµενη µέρα, όπου µετά από είκοσι επτά χρόνια δόθηκαν
επιτέλους νόµιµες άδειες. Και βεβαίως, είµαστε σε µία διαδικα-
σία, διότι δεν έχει τελειώσει ούτε ο έλεγχος του «πόθεν έσχες»,
δεν έχουν περάσει αυτές οι πρώτες πέντε µέρες. Για πρώτη
φορά, όµως, έγινε αυτή η διαδικασία. Και ήταν ευθύνη απέναντι
στη νοµιµότητα και στη δηµοκρατία να γίνει αυτή η διαδικασία
και έγινε. Και δεν υπάρχει επιχείρηµα να πείτε γιατί επί είκοσι
επτά χρόνια δεν το κάνατε. Δεν έχετε κανένα. Δεν µπορείτε να
απαντήσετε σε αυτό.

Και µάλιστα, ήρθε να προστεθεί σήµερα η άποψη -ο κ. Δένδιας
είναι εξέχων στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας- που είπε ότι, όχι
µόνο θα καταργήσουµε το νόµο Παππά και θα αποκαταστήσουµε
τα πράγµατα σε αυτόν τον χώρο, αλλά θα επιστρέψουµε, γιατί
δεν είµαστε µπαταχτσήδες, και κάποιο µέρος των εξόδων που
έκαναν οι επιχειρηµατίες αυτοί µέσα στη διαδικασία της δηµο-
πρασίας. Έλεος!

Να πω, όµως, για την «ΑΥΓΗ», γιατί έχει µία σηµασία. Νοµίζω
ότι από το δηµόσιο αυτό Βήµα πρέπει να αποκατασταθούν κά-
ποια πράγµατα. Ειπώθηκαν εδώ δύο κυρίως κατηγορίες. Η µία
αφορούσε το θέµα της δανειοδότησης και η άλλη αφορούσε το
ποιος επιτέλους κρύβεται πίσω απ’ αυτό το περίφηµο 2,5%,
ποιος είναι αυτός ο φοβερός τύπος, ο οποίος σε µία από τις ανα-
νεώσεις του µετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας έβαλε το φο-
βερό ποσό των 100.000 ευρώ για να πάρει δεκαέξι χιλιάδες
µετοχές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πείτε το να τελειώνουµε, να ησυ-

χάσουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν θα ησυχάσετε. 
Αυτή η εταιρεία έχει όνοµα. Είναι γνωστό το όνοµά της, «ΑΤ-

ΛΑΣ» λέγεται. Έχει έδρα τη Λευκωσία. Δεν είναι offshore εται-
ρεία, όπως κακώς έχει ειπωθεί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κάποιος την έχει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα το βρείτε, λοιπόν, εσείς που είστε δαι-

µόνιος στο χώρο σας. Είσαστε ένας δαιµόνιος ντέντεκτιβ. Θα το
βρείτε και θα το πείτε και σε όλους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θα ανατρέξω στην αρχαιότητα να
δω ποιος ήταν ο Άτλας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κυριαζίδη, µη διακόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Μαντά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είναι απολύτως σαφές ότι κάποιος κάτι

τους έχει τσιγκλήσει –ας το πούµε έτσι- το ενδιαφέρον για αυτήν
την προσπάθεια που γίνεται στο χώρο της Αριστεράς απ’ αυτό
ιστορικό έντυπο και δεν µπορούν να το χωνέψουν φαίνεται. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι ο µεγαλοµέτοχος της είναι ο ΣΥΡΙΖΑ.
Έχει 40%. Και βεβαίως ενδιαφέρεται. Και βεβαίως δεν έχει πα-
ραβιαστεί ο νόµος, όπως είπατε κυρία συνάδελφε, κυρία Κερα-
µέως, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Αυτό το οποίο γίνεται
και που, επίσης, το γνωρίζετε γιατί το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές είναι ότι τα στελέχη και τα µέλη του ΣΥΡΙΖΑ και οι φίλοι
της «ΑΥΓΗΣ» και οι Βουλευτές, δίνοντας το 40% της βουλευτικής
τους αποζηµίωσης σε δραστηριότητες ανάµεσα σε αυτά και σε
άλλες ενισχύοντας λοιπόν και τα αντίστοιχα έντυπα στον χώρο
της Αριστεράς, συνδράµουν και στηρίζουν αυτό το έντυπο.

Δεύτερον, όσον αφορά το δάνειο, που ήταν ύψους 1,2 εκατοµ-
µυρίου, πάρθηκε, όπως σας είναι γνωστό, σε µια παλιότερη
εποχή το 2008-2009. Και, όπως είπε και ο κ. Στούµπος χθες στην
αντίστοιχη επιτροπή, δείτε τους ισολογισµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και µε συγχωρείτε για τον παρα-
πάνω χρόνο που πήρα.

Θα πω µόνο ένα στοιχείο εδώ: Την ίδια περίοδο ο ευρύτερος
δηµόσιος τοµέας χρωστούσε πάνω από 2 εκατοµµύρια στην
«ΑΥΓΗ». Και, επίσης, µε τη συγκεκριµένη κυκλοφορία που είχε
τότε, η Εθνική είχε εγκρίνει ότι αυτή η εταιρεία θα µπορούσε να
πληρώνει, όπως και πληρώνει, κανονικότατα 15.000 ευρώ κάθε
µήνα για το δάνειό της. Μην ψάχνετε, δεν θα βρείτε τίποτα σκο-
τεινό και τίποτα περίεργο γι’ αυτό.

Και, τελευταίο, τα κροκοδείλια δάκρυα συνεχίζονται σε σχέση
µε τους εργαζόµενους. ‘Ακουσα εδώ κάποιον να λέει για δύο χι-
λιάδες και δεν ξέρω που ακριβώς θα δείτε το νούµερο, αλλά δύο
χιλιάδες έµειναν µετά από τις χιλιάδες απολύσεις που έγιναν όλα
τα τελευταία χρόνια. Μειώθηκε περίπου 40% ο αριθµός των ερ-
γαζοµένων στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Εν πάση περιπτώσει υπάρχει σήµερα, µετά τη συνάντηση του
Υπουργού Επικρατείας και του Υπουργού Εργασίας µε τους εκ-
προσώπους των ανθρώπων που κινδυνεύουν πράγµατι να βρε-
θούν στην ανεργία, µια συγκεκριµένη δέσµη µέτρων, έτσι ώστε
να µπορέσουµε να στηρίξουµε τους εργαζόµενους αυτού του
χώρου, που µπορεί να βρεθούν σε αυτόν τον κίνδυνο.

Τελειώνω λέγοντας το εξής: Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, νοµίζω ότι κανένας και καµµιά από εµάς δεν λειτουργεί
στον αστερισµό του success story. Έχουµε πλήρη συνείδηση του
που βρισκόµαστε, έχουµε πλήρη συνείδηση των δυσκολιών.
Έχουµε πλήρη συνείδηση του ότι βρισκόµαστε σε µια περίοδο
που δεν θα πανηγυρίσουµε, αλλά δεν θα υποχωρήσουµε µπρο-
στά σε αυτήν την απίστευτη συστηµική επίθεση που θα ενταθεί
το επόµενο χρονικό διάστηµα. Και εσείς θα συνεχίσετε να ζητάτε
µονότονα εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Μαντά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για δύο
λεπτά για να κάνω µια πολύ σύντοµη επισήµανση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η
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κυρία Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα µε µεγάλη προ-

σοχή τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπου του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.
Μαντά, και θα ήθελα να κάνω µια πολύ σύντοµη επισήµανση. 

Δεν ακούσαµε από το Βήµα αυτό της Βουλής, παρ’ ότι εδόθη
άπλετος χρόνος στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, απάντηση για το ποιο τελικά είναι αυτό το φυσικό πρό-
σωπο, το οποίο κρύβεται πίσω από την offshore εταιρεία, διότι
νοµικά πρόκειται για offshore εταιρεία, κύριε Μαντά. Ποιο είναι
αυτό το φυσικό πρόσωπο, λοιπόν, το οποίο κρύβεται πίσω από
την offshore εταιρεία, η οποία εµφανίζεται στο µετοχολόγιο του
ΣΥΡΙΖΑ;

Θυµίζω ότι ο νόµος επιβάλλει την ονοµαστικοποίηση των µε-
τόχων εκτός εάν η χώρα στην οποία βρίσκεται η έδρα της εται-
ρείας προβλέπει διαφορετικά. Η Κύπρος εν προκειµένω, προ-
βλέπει την ονοµαστικοποίηση των µετόχων. Συνεπώς, δεν έχω
ακούσει ούτε ένα νοµικό επιχείρηµα και σε κάθε περίπτωση, ο
ελληνικός λαός περιµένει να εξηγήσετε, κύριε Κοινοβουλευτικέ
Εκπρόσωπε, γιατί θα δηµιουργηθεί θόρυβος, κατά τα λεγόµενα
του διευθύνοντος συµβούλου της Αυγής, από την αποκάλυψη
του ονόµατος αυτού.

Η δεύτερη επισήµανση –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- είναι ότι
δεν ακούσαµε, και πάλι, πώς δικαιολογείτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ στηρίζει
οικονοµικά την «ΑΥΓΗ». Διότι, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε
του ΣΥΡΙΖΑ, ο διευθύνων σύµβουλος της «ΑΥΓΗΣ» είπε ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στηρίζει οικονοµικά την «ΑΥΓΗ». Δεν είπε στελέχη του, δεν
είπε φίλοι του κόµµατος, είπε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αναµένουµε, λοιπόν, µια απάντηση σύµφωνα µε το ν. 4304/
2014, ο οποίος ρητά προβλέπει ότι η κρατική χρηµατοδότηση
δεν µπορεί να δοθεί προς σκοπούς άλλους από λειτουργικές δα-
πάνες, από εκλογικές δαπάνες και επιµορφωτικούς ή άλλους πα-
ρεµφερείς σκοπούς. Εκτός και αν µας πείτε ότι η χρηµατοδότη-
ση της ΑΥΓΗΣ επιτελεί επιµορφωτικούς σκοπούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Κεραµέως.
Έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Λαµπρούλης και η κ. Μεγαλοοι-

κονόµου.
Φθάνουν τρία λεπτά, κύριοι συνάδελφοι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για τρία λεπτά, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Ζήτησα τον λόγο, για να τοποθετηθώ επί των δυο τροπολο-

γιών. Η µια είναι υπουργική τροπολογία και η άλλη, που έγινε
αποδεκτή από τον Υπουργό, είναι βουλευτική. 

Βεβαίως, θέλω να τονίσω και πάλι, ανεξαρτήτως από την απάν-
τηση που ακούσαµε από τον Υπουργό, πως σε ό,τι αφορά την
τροπολογία που καταθέσαµε για τους εργαζόµενους στους δή-
µους ανά την Ελλάδα, για τους συµβασιούχους, εµείς επιµέ-
νουµε ότι θα µπορούσε να περάσει η τροπολογία και κυρίως η
διασφάλιση µε προοπτική του εργασιακού τους βίου. 

Δεν ξέρω τι τροπολογία θα καταθέσει ο Υπουργός Εσωτερικών
στο επόµενο νοµοσχέδιο, την επόµενη εβδοµάδα. Βεβαίως, µπο-
ρεί να συζητηθεί και εκεί, αλλά επιµένουµε ότι θα µπορούσε αυτή
η τροπολογία να συζητηθεί και σήµερα και να περάσει. Εξάλλου,
ανεξάρτητα εάν τοποθετήθηκαν ή όχι τα υπόλοιπα κόµµατα, νο-
µίζω ότι θα είχε και ευρύτερη αποδοχή. 

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. Την υπουργική τροπολογία
θα την καταψηφίσουµε. Εµείς διαφωνούµε µε τις συγκεκριµένες
εργασιακές σχέσεις ανεξαρτήτως διαστήµατος, όπως επιχειρη-
µατολόγησε ο Υπουργός, που θέλει να καλύψει. Ας φροντίζατε
να τις καλύψετε πριν µε µόνιµο και σταθερό προσωπικό. Αυτή
είναι πάγια θέση µας, πάγια αρχή µας. Γι’ αυτό παλεύουµε και
αυτό διεκδικούµε και µέσα από το εργατικό συνδικαλιστικό κί-
νηµα και στον χώρο της υγείας και όχι µόνο σ’ αυτόν τον χώρο. 

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ,

που αφορά –επιτρέψτε µου τον όρο- την αλλαγή αυτής της πρό-
τασης σε άρθρο πρότερου νοµοσχεδίου, εµείς θα ψηφίσουµε θε-
τικά. Βεβαίως, εδώ πάει να λύσει ένα πρόβληµα που έχει δη-
µιουργηθεί σε ό,τι αφορά τη διαδικασία πρόσληψης µόνιµου
προσωπικού µε τις προσλήψεις επικουρικών, αλλά λέµε και πάλι
ότι είναι γνωστό σε όλους ότι τα νοσοκοµεία βογκούν από ελλεί-
ψεις σε προσωπικό. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να υπάρχει µόνιµο προσωπικό µε στα-
θερές εργασιακές σχέσεις. Είναι τεράστια τα προβλήµατα και µε
τους επικουρικούς δεν λύνονται αυτά τα ζητήµατα. Κάθε τόσο
ερχόµαστε και παρατείνουµε θητείες, αλλάζουµε άρθρα σε νό-
µους ή γίνονται προτάσεις όπως η συγκεκριµένη και πάει λέγον-
τας εδώ και έναν χρόνο τουλάχιστον, αλλά και παλαιότερα. Άρα,
λοιπόν, να εδώ είναι τα προβλήµατα, εδώ είναι οι ανάγκες, να
προωθηθούν εργαζόµενοι µε µόνιµη και σταθερή εργασία, ούτως
ώστε και τα νοσοκοµεία να λειτουργούν εύρυθµα, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τη σταθερή και µόνιµη εργασία των εργαζοµέ-
νων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Λαµπρούλη.
Κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ως προς την τροπολογία µε αριθµό 661, δεν µε κάλυψε ο κύ-

ριος Υπουργός. Ζητήσαµε να είναι µόνιµες οι θέσεις του ιατρικού
προσωπικού και να είναι τεκµηριωµένες και µε συγκεκριµένες
προδιαγραφές για αυτούς που θα καταλάβουν τις θέσεις. Δεν
πήραµε την πρέπουσα απάντηση.

Για το ηλεκτρονικό τσιγάρο, πάλι δεν έχουµε την απόλυτη δια-
βεβαίωση για το πώς θα διασφαλιστεί και πώς θα λάβουµε τις
απαντήσεις που περιµένουµε. Περιµένουµε, τουλάχιστον, συν τω
χρόνω, να µας δοθούν απαντήσεις τεκµηριωµένες, γιατί τώρα εί-
µαστε σε µια περίοδο που αποφασίζουµε να το απαγορεύσουµε
στους δηµόσιους χώρους, αλλά χωρίς να έχουµε την τεκµη-
ρίωση που θέλουµε. Ελπίζουµε ότι θα µας δοθεί κάποια απάν-
τηση εν καιρώ. 

Το 2009 όταν είχε βγει και η προηγούµενη απόφαση, η αντι-
καπνιστική, δεν εφαρµόστηκε ποτέ και η κοινή υπουργική από-
φαση, η 104720/2010, που είχε επιβάλει πρόστιµα των πεντακο-
σίων ευρώ, πάλι δεν εφαρµόστηκε και τώρα στον καινούριο νόµο,
που ψηφίζουµε, µπαίνουν πρόστιµα. Πιστεύω να εφαρµοστούν,
αν θέλουµε να γίνει ο νόµος, να πάρει σάρκα και οστά, διότι τώρα
θα αρχίσει ο δύσκολος δρόµος για την Κυβέρνηση, που ευαγγε-
λίζεται ότι θα το εφαρµόσει. Όµως, πιστεύω ότι ούτε και εκείνη
θα το εφαρµόσει, απλώς θα µείνει ό,τι έγινε και µε τις προηγού-
µενες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Θα κλείσουµε µε τον Υπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να απαν-

τήσετε σε αυτό που ρώτησε η κ. Κεραµέως ή γενικώς θέλετε τον
λόγο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όχι. Στα σχόλια που έγιναν τώρα εδώ
στο τέλος από την κ. Κεραµέως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία.
Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι βουλευτές, έχουν ακου-

στεί σε αυτή τη Βουλή τα πάντα. Δεν ξέρω πραγµατικά, απορώ
µε αυτό το δαιµόνιο που έχει πιάσει τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας σε σχέση µε το ποιο είναι αυτό το περίφηµο πρό-
σωπο που έδωσε 100.000 ευρώ για να πάρει δεκαέξι χιλιάδες και
κάτι µετοχές. Ανάµεσα σε αυτούς, που βρίσκονται σε αυτή την
Αίθουσα, από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, κάποιοι από εµάς εί-
µαστε µικροµέτοχοι αυτής της ιστορικής εφηµερίδας. 

Επίσης, δεν καταλαβαίνω την επιµονή ότι είναι παράνοµο να
διοχετεύεται η κρατική επιχορήγηση στην εφηµερίδα. Εγώ αυτό
που είπα είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αποτελείται από ανθρώπους. Έτσι
δεν είναι; Τα µέλη, τα στελέχη του, οι Βουλευτές του, εµείς έτσι
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νιώθουµε τη λειτουργία µας στο κόµµα και στον ΣΥΡΙΖΑ, που
είναι µεγαλοµέτοχος της ΑΥΓΗΣ, έχει το 40% και δίνει µε διάφο-
ρους τρόπους -είπα έναν από αυτούς που αφορά τους Βουλευ-
τές- κι ενισχύει αυτό το έντυπο όταν χρειάζεται να ενισχυθεί.
Τελεία και παύλα. 

Για τα υπόλοιπα επαναλαµβάνω και το εξής. Δεν είναι offshore
εταιρία. Είναι µια εταιρία, η οποία έχει όνοµα, έχει έδρα, έχει
δώσει αυτό το ποσό, που έχει δώσει, και τελεία. Όµως, είναι απο-
ρίας άξιο, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, πώς τόσες µέρες
η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να απαντήσει επί της ουσίας στο
τι γίνεται µε αυτό το περίφηµο δάνειο του Αρχηγού της, ο οποίος
έχει 700.000 ευρώ δάνειο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Έχετε λάβει, κύριε Μαντά, απάντηση στις
13 Ιουνίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αφήστε µε να τελειώσω, κυρία συνά-
δελφε.

Δεν έχει δοθεί, λοιπόν, επαρκής απάντηση σε αυτό, τι συµβαί-
νει µε αυτό. Η Νέα Δηµοκρατία η ίδια έχει 200.000.000 ευρώ, αν
δεν κάνω λάθος -ίσως και λιγότερα- χρέη, τα οποία αποπληρώνει

αλλά θα τελειώσει η αποπληρωµή στα επόµενα εκατό χρόνια. Εν
πάση περιπτώσει, ας βρει επιτέλους ποια είναι θέση της για το
θέµα του τηλεοπτικού τοπίου. Ας καταλήξει. Περιµένουµε µε
πάρα πολύ µεγάλη υποµονή και αγωνία να δούµε πού θα κατα-
λήξει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ξεκινώντας θα ήθε-

λα να πω ότι κάνουµε µια µικρή φραστική νοµοτεχνική βελτίωση.
Στην τροπολογία των συναδέλφων προσθέτουµε το «έως τις 30-
9-2016», λέγοντας δηλαδή ότι οι συµβάσεις που λήγουν έως τις
30 και όχι στις 30, διότι µας επισηµάνθηκαν από διάφορα νοσο-
κοµεία ότι υπήρχε µια παρερµηνεία σε αυτό. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά και κλείνουµε µε αυτή την εκκρε-
µότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θέλω να πω το εξής,
κλείνοντας τη συζήτηση: Θεωρώ ότι όντως ήταν µια γόνιµη δια-
δικασία αυτή και στις τρείς επιτροπές και στην Ολοµέλεια.
Υπήρξε, όντως, ένα κλίµα καλόπιστου διαλόγου και συµβολής σε
έναν προβληµατισµό, ο οποίος προφανώς είναι ανοιχτός και δεν
κλείνει, ιδιαίτερα όταν υπάρχουν θέµατα για τα οποία συνεχίζεται
η επιστηµονική έρευνα, υπάρχει συζήτηση και στα θεσµικά όρ-
γανα της Ευρώπης και κάθε χώρα επιλέγει και νοµοθετεί µε βάση
της ιδιαιτερότητές της και µε βάση τις ανησυχίες της. 

Εγώ θέλω να υπογραµµίσω ποια είναι η προσήλωση και η αφε-
τηρία της παρέµβασης αυτής. Το είπαµε εκατό φορές, το λέω
και τώρα, το µέληµά µας είναι να στηριχθεί σε αυτή την παρέµ-
βαση πρωτίστως η προστασία της δηµόσιας υγείας.

Τα πολλαπλά, πολυποίκιλα, ποικιλώνυµα και αντικρουόµενα
συµφέροντα του χώρου είναι γνωστά, πάρα πολλά, και, όπως
πολύ σωστά επεσήµανε ο κ. Μαντάς, είναι και πολύ ισχυρά. Τους
ακούσαµε όλους, λάβαµε υπ’ όψιν τις τοποθετήσεις τους και
προσπαθήσαµε να κάνουµε µια όσο γίνεται πιο ισορροπηµένη
ρύθµιση. Νοµίζω ότι σε µεγάλο βαθµό αυτό έχει επιτευχθεί. 

Συνειδητά επιλέξαµε να µην βάζουµε ως κρίσιµο στοιχείο στην
επιχειρηµατολογία µας το θέµα της µείωσης του κόστους περί-
θαλψης από µια εφαρµογή του αντικαπνιστικού νόµου. Όχι ότι
δεν έχει σηµασία. Προφανώς και έχει σηµασία, ιδιαίτερα όταν εί-
µαστε σε µια περίοδο όπου υπάρχει ασυµµετρία ανάµεσα στις
ανάγκες και τους πόρους που έχει αυτή η χώρα. Όµως, εκεί νο-
µίζω ότι υπάρχει µεγάλο πεδίο να παρέµβουµε, να δηµιουργή-
σουµε µηχανισµούς ελέγχου της προκλητής ζήτησης, να δη-
µιουργήσουµε µηχανισµούς ορθολογικής αξιοποίησης των πό-
ρων, της τεχνολογίας, των φαρµάκων, να πείσουµε πραγµατικά
την κοινωνία ότι αυτή την περίοδο οι περιορισµένοι ανθρώπινοι
και υλικοί πόροι που έχει η πατρίδα µας, µπορούν να διατίθενται,
πραγµατικά, µε βάση τις υγειονοµικές ανάγκες των πολιτών και
όχι προφανώς µε βάσει επιρροές συµφερόντων, πελατειακών κυ-
κλωµάτων και παραγοντισµών. 

Εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι πραγµατικά θεωρώ πολύ προ-
βληµατική την κριτική που λέει για τους διορισµούς σε ένα σύ-
στηµα υγείας, στο οποίο είχαν ουσιαστικά σταµατήσει οι διορι-
σµοί µόνιµου προσωπικού εδώ και έξι χρόνια, που όλοι αναγνω-
ρίζουν τα κενά του και τις ανάγκες του, που όλοι κραυγάζουν και
υπερθεµατίζουν υπέρ της κάλυψης των κενών και υπέρ της αντι-
µετώπισης των αιτηµάτων που έρχονται από τα νοσοκοµεία κλπ.,
την ώρα που η Κυβέρνηση προωθεί ένα συνεκτικό σχέδιο, το
οποίο περιλαµβάνει προφανώς και προσλήψεις επικουρικού προ-
σωπικού, που είναι η πιο γρήγορη διαδικασία, ιδιαίτερα στους
γιατρούς, αλλά και µόνιµου προσωπικού, το οποίο κανείς δεν το
αµφισβητεί. 

Μέχρι πριν λίγο καιρό µας µιλούσαν για προσλήψεις-φάντα-
σµα. Αυτή την περίοδο υπάρχουν εκατοντάδες εργαζόµενοι που
έχουν πιάσει δουλειά και δουλεύουν στα δηµόσια νοσοκοµεία.
Σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία έχουµε καταφέρει να διορίσουµε
πάνω από χίλιους διακόσιους, χίλιους τριακόσιους επικουρικούς
γιατρούς από πέρυσι, καλύπτοντας πραγµατικές ανάγκες, χωρίς
να βάζουµε γιατρούς της επιλογής µας για να συντηρούµε µια
εκλογική πελατεία. 

Οι ανάγκες αυτές έρχονταν από τα νοσοκοµεία µε τεκµηρίωση
από τα επιστηµονικά όργανα των νοσοκοµείων, από τις ιατρικές
υπηρεσίες. Υπήρχε η πιστοποίηση από τη διοίκηση των νοσοκο-
µείων, υπήρχε η πιστοποίηση της δέσµευσης πίστωσης, για να
πληρωθούν αυτοί οι άνθρωποι από ειδικό κονδύλιο, αυξηµένο,
το οποίο είχαµε προβλέψει για φέτος.  

Οπότε, πρέπει να απαντήσουµε µε σοβαρότητα στο εξής ερώ-
τηµα: Θέλουµε, ναι ή όχι, προσλήψεις στο δηµόσιο σύστηµα υ-
γείας; Θέλουµε, ναι ή όχι, να καλύψουµε τα κενά σε όλο το φάσ-
µα της χώρας, ιδιαίτερα στα µεγάλα νοσοκοµεία, στα νοσοκο-
µεία που είναι µοναδικά σε κάθε νοµό και φυσικά στις δοµές
πρωτοβάθµιας φροντίδας; 

Εµείς, λοιπόν, υλοποιούµε αυτό το σχέδιο. Και θα θέλαµε να
ακούσουµε ποια είναι η αντιπρόταση απέναντι σε αυτό -να µας
πουν, δηλαδή, µήπως κάποιοι θεωρούν, ενδεχοµένως, ότι είναι
ανεπαρκείς αυτές οι προσλήψεις- και να συνδράµουν µαζί µας
σε µία προσπάθεια να αυξήσουµε το δηµοσιονοµικό χώρο για να

ενισχύσουµε τη δηµόσια περίθαλψη και το κοινωνικό κράτος το
επόµενο διάστηµα. 

Η συζήτηση κλείνει και τώρα ανοίγει το µεγάλο διακύβευµα,
που είναι η υλοποίηση του νόµου. Συµφωνώ απολύτως. Είναι ένα
βήµα σηµαντικό, όπως είπα και πριν, αλλά τα µεγάλα, τα κρίσιµα
βήµατα, έπονται. 

Αυτό, λοιπόν, για το οποίο οφείλουµε να δεσµευτούµε είναι
ότι, πρώτον, θα προκαλέσουµε τη συζήτηση στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων που έχουµε δεσµευθεί, θα επιδιώξουµε τη
µέγιστη δυνατή πολιτική συνεννόηση και θα ζητήσουµε τη συν-
δροµή όλων στο να υπάρξει ένα σχέδιο δράσης και αποτελεσµα-
τικής εφαρµογής του νόµου.

Δεν έχουµε την αυταπάτη ότι ξαφνικά θα εφαρµοστεί ο νόµος
παντού και καθολικά. Πρέπει, όµως, σε κρίσιµους χώρους, ιδιαί-
τερα στους χώρους της δηµόσιας διοίκησης, της Βουλής, των
νοσοκοµείων, της εκπαίδευσης, των υπουργείων, να εµπεδώ-
σουν µία κουλτούρα µηδενικής ανοχής στο κάπνισµα και µηδε-
νικής έκθεσης των πολιτών στις παρενέργειες του παθητικού
καπνίσµατος. 

Όσον αφορά την αυστηροποίηση για την οποία επικριθήκαµε:
Όταν πραγµατικά υπάρχει ένα εδραιωµένο κλίµα ανοµίας, ασυ-
λίας, παραβατικότητας, ατιµωρησίας στη χώρα -και αυτό εδραι-
ώθηκε για δεκαετίες και αφορούσε όλους τους αρµούς της κοι-
νωνίας- είναι πολύ σηµαντικό να στέλνεις το σήµα ότι σιγά-σιγά
αυτό το κεφάλαιο κλείνει. 

Ένα σήµα που στείλαµε πριν από λίγες ηµέρες και που µάλλον
έχει ενοχλήσει πάρα πολλούς, ήταν ότι η περίοδος της παρατε-
ταµένης ανοµίας και ασυλίας των συστηµικών µέσων ενηµέρω-
σης έχει τελειώσει στη χώρα. 

Γιατί επιµείναµε στην αδειοδότηση -το έχω ήδη εξηγήσει- γιατί
έγινε πολύ συζήτηση γι’ αυτό: Το τσιγάρο κυκλοφορεί χρόνια.
Το ηλεκτρονικό τσιγάρο κυκλοφορεί εδώ και µία δεκαετία. Τα νέα
καπνικά προϊόντα τώρα µπαίνουν στην κυκλοφορία. Άρα, τώρα
έπρεπε να υπάρξει µία διαδικασία πέραν της απλής κοινοποί-
ησης, γιατί είναι καινούργια προϊόντα, γιατί δεν έχει ελεγχθεί τεκ-
µηριωµένα η επίπτωσή τους, γιατί υπάρχουν ισχυρισµοί, βε-
βαίως, από τη µια µεριά, αλλά υπάρχουν και πολλοί βάσιµοι ισχυ-
ρισµοί από την άλλη. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, βάλαµε τη διαδικασία αδειοδότησης, όχι για
να εµποδίσουµε την κυκλοφορία τους, αλλά για να αισθανθούµε
και εµείς ως πολιτεία, αλλά κυρίως οι πολίτες ασφαλείς, ότι αυτά
τα προϊόντα δεν µπορούν να προκαλέσουν παρενέργειες και επι-
πτώσεις πέραν της βλαπτικότητας της νικοτίνης. 

Υπήρξε µία αναφορά και από τον κ. Κυριαζίδη για τα εργαστή-
ρια. Στο άρθρο 4 αναφέρεται ρητά ότι οι µετρήσεις επαληθεύον-
ται από το διαπιστευµένο εργαστήριο του Γενικού Χηµείου του
Κράτους ή άλλα εργαστήρια, τα οποία διαπιστεύονται από µία
ειδική αυτοτελή λειτουργική µονάδα διαπίστευσης του Εθνικού
Συστήµατος Υποδοµών Ποιότητας (ΕΣΥΠ) και µόνο υπό τον όρο
ότι πληρούν τρεις προδιαγραφές: Είναι στην ελληνική επικρά-
τεια, δεν ελέγχονται άµεσα ή έµµεσα από την καπνοβιοµηχανία
και φυσικά διαθέτουν πιστοποιητικό διαπίστευσης. 

Νοµίζω ότι αυτό το εργαστήριο στο οποίο αναφέρεστε, εµπί-
πτει απολύτως σε αυτήν την κατηγορία και δεν θα υπάρξει απο-
λύτως κανένα πρόβληµα. Προφανώς θέλουµε τα δηµόσια
εργαστήρια πρωτίστως και ανεξαρτήτως σε ποιο Υπουργείο ανή-
κουν και από πού εποπτεύονται, να συµβάλλουν σε αυτή την προ-
σπάθεια και να υπάρχει έγκυρη γνωµοδότηση και σωστή αδειο-
δότηση. 

Νοµίζω ότι δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο. Θεωρώ υποχρέ-
ωσή µου να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, που συνέ-
βαλλαν σ’ αυτήν τη συζήτηση, να ευχαριστήσω και τους εκπρο-
σώπους της επιστηµονικής κοινότητας, της ιατρικής κοινότητας,
τους εκπροσώπους των εταιρειών, τον εκπρόσωπό µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τον κ. Μπεχράκη, σε θέµατα καπνού, που έχουν
συµβάλλει µε την αρθρογραφία τους, µε τη βιβλιογραφία τους,
µε την τεκµηρίωσή τους στο να δηµιουργηθεί αυτό το κλίµα συ-
ναίνεσης στη Βουλή.

Επίσης, είναι πολύ ευχάριστο και πολύ ενθαρρυντικό ότι
βλέπω, ακόµη και στην αναπαραγωγή αυτού του κλίµατος από
τα µέσα ενηµέρωσης, πως όντως δηµιουργείται ένα ευνοϊκό έδα-
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φος για να υλοποιηθεί πραγµατικά ο νόµος. Οι κραυγές περί εξυ-
πηρέτησης συµφερόντων και οι αιχµές τέτοιου τύπου δεν βρήκαν
ευήκοα ώτα. Νοµίζω, ότι η Βουλή µε τη σηµερινή της νοµοθέ-
τηση κάνει ένα σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της δηµόσιας
υγείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στην

ολοκλήρωση της συνεδρίασης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Προσαρµογή
της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2014/40/ΕΕ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
(αριθµ. L 127/1 της 29.4.2014), όπως το Παράρτηµα ΙΙ της Οδη-
γίας αυτής τροποποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα
Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014
για την τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
µε τη θέσπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προειδοποι-
ήσεων που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού,
καθώς και άλλες συναφείς διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κα-
νονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά
µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων
καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας
2001/37/ΕΚ (αριθµ. L 127/1 της 29.4.2014), όπως το Παράρτηµα
ΙΙ της Οδηγίας αυτής τροποποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση
εκδοθείσα Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτω-
βρίου 2014 για την τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδη-
γίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου µε τη θέσπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προει-
δοποιήσεων που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα κα-
πνού, καθώς και άλλες συναφείς διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
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ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρ-

θρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 661 και ειδικό 55 ως έχει;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 661 και ειδικό 55 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 660 και ειδικό 54, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 660 και ειδικό 54 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
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σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Προσαρ-

µογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2014/40/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
(αριθµ. L 127/1 της 29-4-2014), όπως το Παράρτηµα ΙΙ της Οδη-
γίας αυτής τροποποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα
Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014
για την τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας 2014/
40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου µε τη
θέσπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προειδοποιήσεων
που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού, καθώς
και άλλες συναφείς διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, επί των
άρθρων και επί των τροπολογιών κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ( ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Προσαρ-

µογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2014/40/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
(αριθµ. L 127/1 της 29-4-2014), όπως το Παράρτηµα ΙΙ της Οδη-
γίας αυτής τροποποιήθηκε µε την κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα
Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επιτροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014
για την τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
µε τη θέσπιση της βιβλιοθήκης των εικονογραφικών προειδοποι-
ήσεων που πρέπει να χρησιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού,
καθώς και άλλες συναφείς διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-
λογιών και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών,
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-µελών
σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση
προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση
της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ (αριθµ. L 127/1 της 29-4-2014), όπως
το Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας αυτής τροποποιήθηκε µε την
κατ’ εξουσιοδότηση εκδοθείσα Οδηγία 2014/109/ΕΕ της Επι-
τροπής της 10ης Οκτωβρίου 2014 για την τροποποίηση του

Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου µε τη θέσπιση της βιβλιοθή-
κης των εικονογραφικών προειδοποιήσεων που πρέπει να χρη-
σιµοποιούνται για τα προϊόντα καπνού, καθώς και άλλες
συναφείς διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1 
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι:
1. Η προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς, την Οδηγία

2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κα-
νονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών - µελών σχε-
τικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊό-
ντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση της
Οδηγίας 2001/37/ΕΚ (αριθµ. L 127/1 της 29.4.2014), την κατ`
εξουσιοδότηση Οδηγία 2014/109/ΕΕ για την τροποποίηση του
Παραρτήµατος ΙΙ της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου µε τη θέσπιση της βιβλιοθήκης
των εικονογραφικών προειδοποιήσεων που πρέπει να χρησιµο-
ποιούνται για τα προϊόντα καπνού, καθώς και άλλες συναφείς
διατάξεις. 

2. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται στα προ-
ϊόντα καπνού, στον καπνό που λαµβάνεται από το στόµα, στα νέα
προϊόντα καπνού, στα ηλεκτρονικά τσιγάρα και στους περιέκτες
επαναπλήρωσης, καθώς και στα φυτικά προϊόντα καπνού για κά-
πνισµα.

Άρθρο 2
Ορισµοί

(Άρθρο 2 της Οδηγίας 2014/40)

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί:

1) «καπνός»: φύλλα και άλλα φυσικά, επεξεργασµένα ή ανεπε-
ξέργαστα τµήµατα φυτών καπνού, συµπεριλαµβανοµένου του
διογκωµένου και του ανακατεργασµένου καπνού, 

2) «καπνός πίπας»: καπνός που µπορεί να καταναλωθεί µέσω
διαδικασίας καύσης και που προορίζεται αποκλειστικά για χρήση
σε πίπα, 

3) «καπνός για στριφτά τσιγάρα»: καπνός που µπορεί να χρη-
σιµοποιηθεί για την κατασκευή τσιγάρων από καταναλωτές ή
από καταστήµατα λιανικής πώλησης, 

4) «προϊόντα καπνού» ή «καπνικά προϊόντα»: προϊόντα που
µπορούν να καταναλωθούν και τα οποία αποτελούνται, έστω και
εν µέρει, από καπνό, είτε γενετικά τροποποιηµένο είτε όχι, 

5) «µη καπνιζόµενο προϊόν καπνού»: προϊόν καπνού που κατα-
ναλώνεται χωρίς διαδικασία καύσης, συµπεριλαµβανοµένου του
καπνού µάσησης, του καπνού που λαµβάνεται από τη µύτη και
του καπνού που λαµβάνεται από το στόµα, 

6) «καπνός µάσησης»: µη καπνιζόµενο προϊόν καπνού που
προορίζεται αποκλειστικά για µάσηση, 

7) «καπνός που λαµβάνεται από τη µύτη»: µη καπνιζόµενο προ-
ϊόν καπνού που µπορεί να καταναλωθεί µέσω της µύτης, 

8) «προϊόντα καπνού που λαµβάνονται από το στόµα»: όλα τα
προϊόντα καπνού που λαµβάνονται από το στόµα, εκτός από
εκείνα που προορίζονται για εισπνοή ή µάσηση, και τα οποία κα-
τασκευάζονται εξ ολοκλήρου ή εν µέρει από καπνό, σε σκόνη ή
σε µορφή σωµατιδίων ή σε οποιονδήποτε συνδυασµό αυτών των
µορφών, και ιδίως τα προϊόντα που συσκευάζονται σε φακελάκια
µίας δόσης ή σε πορώδη φακελάκια,

9) «προϊόντα καπνού για κάπνισµα»: προϊόντα καπνού διαφο-
ρετικά από τα µη καπνιζόµενα προϊόντα καπνού,

10) «τσιγάρο»: α) οι κύλινδροι καπνού που µπορούν να καπνί-
ζονται ως έχουν και οι οποίοι δεν είναι πούρα ή πουράκια, β) οι
κύλινδροι καπνού, οι οποίοι µε απλό µη βιοµηχανικό χειρισµό γλι-
στρούν µέσα σε σωλήνες τσιγάρων, γ) οι κύλινδροι καπνού, οι
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οποίοι µε απλό µη βιοµηχανικό χειρισµό περιτυλίγονται σε τσι-
γαρόχαρτα,

11) «πούρο»: α) οι κύλινδροι καπνού µε εξωτερικό περίβληµα
από φυσικό καπνό, β) οι κύλινδροι καπνού µε τεµαχισµένο µείγµα
καπνού και µε εξωτερικό περιτύλιγµα στο σύνηθες χρώµα του
πούρου, από ανασυσταθέντα καπνό, που καλύπτει πλήρως το
προϊόν και όπου χρειάζεται και το φίλτρο, όχι όµως και το επι-
στόµιο στην περίπτωση προϊόντων µε επιστόµιο, όπου το βάρος
ανά µονάδα, µη περιλαµβανοµένου του φίλτρου ή του επιστο-
µίου, δεν είναι µικρότερο από 2,3 γραµµάρια ούτε µεγαλύτερο
από 10 γραµµάρια και η περίµετρος στο ένα τρίτο τουλάχιστον
του µήκους δεν είναι µικρότερη από 34 χιλιοστά,

12) «πουράκι»: πούρο µέγιστου βάρους 3 γραµµαρίων,
13) «καπνός για ναργιλέ»: προϊόν καπνού που µπορεί να κατα-

ναλωθεί µέσω ναργιλέ. Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου,
ο καπνός για ναργιλέ θεωρείται προϊόν καπνού που προορίζεται
για κάπνισµα. Εάν ένα προϊόν µπορεί να χρησιµοποιηθεί τόσο
µέσω ναργιλέ όσο και σε καπνό για στριφτά τσιγάρα, θεωρείται
καπνός για στριφτά τσιγάρα,

14) «νέο προϊόν καπνού»: προϊόν καπνού το οποίο: α) δεν ανή-
κει σε καµία από τις ακόλουθες κατηγορίες: τσιγάρο, καπνός για
στριφτά τσιγάρα, καπνός πίπας, καπνός για ναργιλέ, πούρο, που-
ράκι, καπνός µάσησης, καπνός που λαµβάνεται από τη µύτη και
καπνός που λαµβάνεται από το στόµα και β) κυκλοφορεί στην
αγορά µετά τις 19 Μαΐου 2014,

15) «φυτικό προϊόν για κάπνισµα»: προϊόν µε βάση φυτά, βό-
τανα ή φρούτα, που δεν περιέχει καπνό και που µπορεί να κατα-
ναλωθεί µέσω διαδικασίας καύσης,

16) «ηλεκτρονικό τσιγάρο»: προϊόν που µπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί για κατανάλωση ατµού που περιέχει νικοτίνη µε επιστόµιο
ή στοιχείο του εν λόγω προϊόντος, συµπεριλαµβανοµένου του
περιέκτη, του δοχείου και της συσκευής χωρίς περιέκτη ή δοχείο.
Τα ηλεκτρονικά τσιγάρα µπορούν να είναι ή επαναπληρώσιµα
µέσω περιέκτη επαναπλήρωσης και δοχείου ή επαναπληρώσιµα
µε περιέκτες µίας χρήσης,

17) «περιέκτης επαναπλήρωσης»: δοχείο που περιέχει υγρό
στο οποίο περιέχεται νικοτίνη, το οποίο µπορεί να επαναχρησι-
µοποιηθεί για να επαναπληρώσει ηλεκτρονικό τσιγάρο,

18) «συστατικό»: καπνός, πρόσθετο, καθώς και κάθε ουσία ή
στοιχείο που είναι παρόντα στο τελικό προϊόν καπνού ή σε συ-
ναφή προϊόντα, συµπεριλαµβανοµένων του χαρτιού, του φίλ-
τρου, των µελανών, των καψουλών και των συγκολλητικών υλών,

19) «νικοτίνη»: τα νικοτινικά αλκαλοειδή,
20) «πίσσα»: το ακατέργαστο άνυδρο µη νικοτινούχο συµπύ-

κνωµα καπνού,
21) «εκποµπές»: ουσίες που εκλύονται όταν ένα προϊόν καπνού

ή συναφές προϊόν χρησιµοποιείται σύµφωνα µε τον προορισµό
του, όπως οι ουσίες που βρίσκονται στον εκλυόµενο καπνό ή ου-
σίες που εκλύονται κατά τη διαδικασία χρήσης µη καπνιζόµενων
προϊόντων καπνού,

22) «µέγιστο επίπεδο» ή «µέγιστο επίπεδο εκποµπών»: η µέγι-
στη περιεκτικότητα ή εκποµπή, συµπεριλαµβανοµένου του µη-
δενός, µιας ουσίας σε ένα προϊόν καπνού, µετρούµενη σε χιλιο-
στόγραµµα,

23) «πρόσθετο» ή «πρόσθετη ουσία»: κάθε ουσία, µε εξαίρεση
τον καπνό, που προστίθεται σε προϊόν καπνού, σε µονάδα συ-
σκευασίας του ή σε κάθε εξωτερική συσκευασία,

24) «αρωµατικό»: πρόσθετο που προσδίδει µυρωδιά και/ή
γεύση, 

25) «χαρακτηριστικό άρωµα/γεύση»: σαφώς αντιληπτή µυρω-
διά ή γεύση, διαφορετική από το άρωµα και τη γεύση του κα-
πνού, που προκύπτει από πρόσθετο ή από συνδυασµό προσθέ-
των, που περιλαµβάνουν, αλλά δεν περιορίζονται σε αυτά, τα
φρούτα, τα µπαχαρικά, τα αρωµατικά φυτά, την αλκοόλη, την κα-
ραµέλα, τη µινθόλη ή τη βανίλια, και η οποία είναι αισθητή πριν
ή κατά την κατανάλωση του προϊόντος καπνού,

26) «εθιστικότητα»: η φαρµακολογική ικανότητα µιας ουσίας
να προκαλεί εθισµό, κατάσταση η οποία επηρεάζει την ικανότητα
ενός ατόµου να ελέγχει τη συµπεριφορά του, συνήθως µέσω
µιας αίσθησης ανταµοιβής ή ανακούφισης από συµπτώµατα στέ-
ρησης ή και τα δύο, 

27) «τοξικότητα»: ο βαθµός στον οποίο µια ουσία µπορεί να
προκαλέσει βλαβερές επιδράσεις στον ανθρώπινο οργανισµό,
συµπεριλαµβανοµένων των επιδράσεων που εµφανίζονται µε την
πάροδο του χρόνου, συνήθως µέσω επανειληµµένης ή συνεχούς
κατανάλωσης ή έκθεσης, 

28) «ουσιαστική µεταβολή των συνθηκών»: αύξηση του όγκου
πωλήσεων ανά κατηγορία προϊόντος κατά τουλάχιστον 10% σε
τουλάχιστον πέντε κράτη - µέλη µε βάση τα στοιχεία για τις πω-
λήσεις που διαβιβάζονται σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρ-
θρου 5 ή αύξηση του επιπέδου επιπολασµού της χρήσης στην
οµάδα καταναλωτών ηλικίας κάτω των 25 ετών κατά τουλάχιστον
πέντε εκατοστιαίες µονάδες σε τουλάχιστον πέντε κράτη - µέλη
για την αντίστοιχη κατηγορία προϊόντος µε βάση την Ειδική Έκ-
θεση 385 του Ευρωβαροµέτρου του Μαΐου του 2012 ή ισοδύνα-
µες µελέτες επιπολασµού· σε κάθε περίπτωση, θεωρείται ότι δεν
σηµειώθηκε ουσιαστική µεταβολή των συνθηκών όταν ο όγκος
των πωλήσεων της κατηγορίας προϊόντος σε επίπεδο λιανικής
δεν υπερέβη το 2,5 % των συνολικών πωλήσεων των προϊόντων
καπνού σε επίπεδο Ένωσης,

29) «εξωτερική συσκευασία»: κάθε συσκευασία µε την οποία
διατίθενται προϊόντα καπνού ή συναφή προϊόντα στην αγορά και
η οποία περιλαµβάνει µια µονάδα συσκευασίας ή µια οµάδα µο-
νάδων συσκευασίας· τα διαφανή περιτυλίγµατα δεν θεωρούνται
εξωτερική συσκευασία,

30) «µονάδα συσκευασίας»: η µικρότερη ατοµική συσκευασία
ενός προϊόντος καπνού ή συναφούς προϊόντος που διατίθεται
στην αγορά,

31) «σακουλάκι»: µονάδα συσκευασίας καπνού για στριφτά
τσιγάρα είτε υπό τη µορφή ορθογώνιας θήκης µε καπάκι που κα-
λύπτει το άνοιγµα ή υπό τη µορφή σακούλας µε επίπεδο πάτο,

32) «προειδοποίηση για την υγεία»: προειδοποίηση που αφορά
τις αρνητικές επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία ενός προϊόντος
ή άλλες ανεπιθύµητες παρενέργειες της χρήσης του, συµπερι-
λαµβανοµένων των λεκτικών προειδοποιήσεων, των συνδυασµέ-
νων προειδοποιήσεων για την υγεία, των γενικών προειδοποιή-
σεων και των ενηµερωτικών µηνυµάτων, όπως προβλέπονται
στον παρόντα νόµο,

33) «συνδυασµένη προειδοποίηση για την υγεία»: προειδοποί-
ηση για την υγεία που αποτελείται από συνδυασµό λεκτικής προ-
ειδοποίησης και αντίστοιχης φωτογραφίας ή εικόνας, όπως
προβλέπεται στον παρόντα νόµο,

34) «διασυνοριακές εξ’ αποστάσεως πωλήσεις»: πώληση προ-
ϊόντων εξ αποστάσεως σε καταναλωτές, στο πλαίσιο της οποίας
ο καταναλωτής, όταν παραγγέλλει το προϊόν από κατάστηµα λια-
νικής πώλησης, βρίσκεται σε κράτος - µέλος διαφορετικό από το
κράτος - µέλος ή την τρίτη χώρα όπου είναι εγκατεστηµένο το
εν λόγω κατάστηµα λιανικής πώλησης� το κατάστηµα λιανικής
πώλησης θεωρείται ότι είναι εγκατεστηµένο σε κράτος - µέλος:
α) σε περίπτωση φυσικού προσώπου: αν αυτό το φυσικό πρό-
σωπο έχει την επιχειρηµατική έδρα του στο εν λόγω κράτος -
µέλος, β) στις άλλες περιπτώσεις: αν το κατάστηµα λιανικής πώ-
λησης έχει στο εν λόγω κράτος - µέλος την καταστατική του
έδρα, την κεντρική του διοίκηση ή τον τόπο άσκησης των δρα-
στηριοτήτων του, συµπεριλαµβανοµένου ενός υποκαταστήµα-
τος, αντιπροσωπείας ή οποιασδήποτε άλλης εγκατάστασης,

35) «καταναλωτής»: κάθε φυσικό πρόσωπο που ενεργεί για
σκοπούς άσχετους µε την εµπορική, επιχειρηµατική, βιοτεχνική
ή επαγγελµατική του δραστηριότητα,

36) «σύστηµα επαλήθευσης ηλικίας»: υπολογιστικό σύστηµα
που επιβεβαιώνει ηλεκτρονικά µε αναµφισβήτητο τρόπο την ηλι-
κία του καταναλωτή σύµφωνα µε τις εθνικές απαιτήσεις,

37) «κατασκευαστής»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που κα-
τασκευάζει προϊόν ή το οποίο δίνει εντολή να σχεδιαστεί ή να κα-
τασκευαστεί ένα προϊόν και διαθέτει το προϊόν αυτό στην αγορά
υπό την ονοµασία ή το εµπορικό σήµα του,

38) «εισαγωγή προϊόντων καπνού ή συναφών προϊόντων»: η εί-
σοδος των εν λόγω προϊόντων στο έδαφος της Ένωσης, εκτός
αν τα προϊόντα τίθενται σε τελωνειακή διαδικασία ή καθεστώς
αναστολής κατά την είσοδό τους στην Ένωση, καθώς και η απο-
δέσµευσή τους από τελωνειακή διαδικασία ή καθεστώς αναστο-
λής,
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39) «εισαγωγέας προϊόντων καπνού ή συναφών προϊόντων»:
το πρόσωπο που έχει την κυριότητα ή δικαίωµα διάθεσης επί
προϊόντων καπνού ή συναφών προϊόντων που έχουν εισαχθεί στο
έδαφος της Ένωσης,

40) «διάθεση στην αγορά»: η διάθεση προϊόντων, ανεξαρτήτως
του τόπου παρασκευής τους, σε καταναλωτές που βρίσκονται
στην Ένωση, µε ή χωρίς πληρωµή, συµπεριλαµβανοµένης της
εξ αποστάσεως πώλησης· σε περιπτώσεις διασυνοριακών εξ
αποστάσεως πωλήσεων, το προϊόν θεωρείται ότι εισάγεται στην
αγορά στο κράτος - µέλος στο οποίο βρίσκεται ο καταναλωτής,

41) «κατάστηµα λιανικής πώλησης»: κάθε κατάστηµα που δια-
θέτει στην αγορά προϊόντα καπνού, συµπεριλαµβανοµένης της
διάθεσης των προϊόντων από φυσικό πρόσωπο.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΑΠΝΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι
ΣΥΣΤΑΤΙΚΑ ΚΑΙ ΕΚΠΟΜΠΕΣ

Άρθρο 3
Μέγιστα επίπεδα εκποµπών για πίσσα, 

νικοτίνη, µονοξείδιο του άνθρακα και άλλες ουσίες
(Άρθρο 3 της Οδηγίας 2014/40)

Τα µέγιστα επίπεδα εκποµπών των τσιγάρων που διατίθενται
στην ελληνική αγορά ή κατασκευάζονται στα κράτη - µέλη («µέ-
γιστα επίπεδα εκποµπών») δεν υπερβαίνουν:

α) τα 10 mg πίσσας ανά τσιγάρο,
β) το 1 mg νικοτίνης ανά τσιγάρο,
γ) τα 10 mg µονοξειδίου του άνθρακα ανά τσιγάρο.

Άρθρο 4
Μέθοδοι µέτρησης

(Άρθρο 4 της Οδηγίας 2014/40)

1. Οι εκποµπές πίσσας, νικοτίνης και µονοξειδίου του άνθρακα
των τσιγάρων µετρούνται βάσει του προτύπου ISO 4387 για την
πίσσα, του προτύπου ISO 10315 για τη νικοτίνη και του προτύπου
ISO 8454 για το µονοξείδιο του άνθρακα. Η ακρίβεια των µετρή-
σεων όσον αφορά την πίσσα, τη νικοτίνη και το µονοξείδιο του
άνθρακα προσδιορίζεται σύµφωνα µε το πρότυπο ISO 8243.

2. Οι κατά την παράγραφο 1 µετρήσεις επαληθεύονται από το
διαπιστευµένο εργαστήριο του Γενικού Χηµείου του Κράτους ή
άλλα εργαστήρια, τα οποία διαπιστεύονται από την Αυτοτελή Λει-
τουργική Μονάδα Διαπίστευσης του Εθνικού Συστήµατος Υπο-
δοµών Ποιότητας (Ε.Σ.Υ.Π.) του άρθρου 6 του ν. 4109/2013 (Α’
16). Τα εν λόγω εργαστήρια πρέπει να πληρούν τα εξής κριτήρια: 

α. πρέπει να είναι εγκατεστηµένα εντός της ελληνικής επικρά-
τειας, 

β. πρέπει να µην ανήκουν ή να µην ελέγχονται άµεσα ή έµµεσα
από την καπνοβιοµηχανία,

γ. πρέπει να διαθέτουν Πιστοποιητικό Διαπίστευσης σε ισχύ
σε σχέση µε τις µεθόδους που καλύπτουν τις απαιτήσεις του πα-
ρόντος νόµου και το οποίο θα πρέπει να βασίζεται στο σχετικό
εναρµονισµένο πρότυπο που αφορά στη διαπίστευση εργαστη-
ρίων, ΕΛΟΤΕΝ ISO/IEC 17025 στα πεδία εφαρµογής των ανω-
τέρω µετρήσεων. Τα ως άνω κριτήρια δύνανται να τροποποιη-
θούν προκειµένου να πληρούν την εκάστοτε ισχύουσα εθνική και
ενωσιακή νοµοθεσία.

3. Τα διαπιστευµένα εργαστήρια γνωστοποιούν στο Τµήµα Πα-
ραγόντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παραγόντων για την Υγεία και
Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου
Υγείας το Πιστοποιητικό Διαπίστευσής τους, µετά την έκδοσή
του από την Αυτοτελή Λειτουργική Μονάδα Διαπίστευσης
(Ε.ΣΥ.Δ.) και καταχωρούνται σε κατάλογο διαπιστευµένων εργα-
στηρίων, τον οποίο τηρεί το Υπουργείο Υγείας. Κάθε διαπιστευ-
µένο εργαστήριο οφείλει να ενηµερώνει άµεσα το Υπουργείο
Υγείας σε περίπτωση αναστολής ή ανάκλησης της διαπίστευσής
του από την Αυτοτελή Λειτουργική Μονάδα Διαπίστευσης
(Ε.ΣΥ.Δ.). Σε περίπτωση που κάποιο εργαστήριο παραλείψει να

ενηµερώσει άµεσα το Υπουργείο Υγείας, τότε το εργαστήριο
αυτό αποκλείεται από κάθε µελλοντική αξιολόγηση για τη συµ-
περίληψή του στον κατάλογο των διαπιστευµένων εργαστηρίων.
Το Υπουργείο Υγείας γνωστοποιεί την απόφαση περί αποκλει-
σµού του εργαστηρίου από τον κατάλογο των διαπιστευµένων
εργαστηρίων στους κατασκευαστές και εισαγωγείς προϊόντων
καπνού. Στο Υπουργείο Υγείας τηρείται κατάλογος διαπιστευµέ-
νων εργαστηρίων. Ο κατάλογος αυτός, καθώς και οι τροποποι-
ήσεις του κοινοποιούνται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Οµοίως
κοινοποιούνται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή οι µέθοδοι µέτρησης
που χρησιµοποιούνται για τις εκποµπές τσιγάρων, πλην των εκ-
ποµπών πίσσας, νικοτίνης και µονοξειδίου του άνθρακα και για
τις εκποµπές προϊόντων καπνού πλην των τσιγάρων.

4. Για την επαλήθευση των µετρήσεων της παραγράφου 1 που
διενεργείται στα διαπιστευµένα εργαστήρια του Γενικού Χηµείου
του Κράτους οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς προϊόντων κα-
πνού προκαταβάλλουν αποζηµίωση, σύµφωνα µε την 3002640/
1552/6.2.2002 απόφαση του Υφυπουργού Οικονοµικών (Β’ 161).

Άρθρο 5
Κοινοποίηση των συστατικών και των εκποµπών

(Άρθρο 5 της Οδηγίας 2014/40)

1. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς προϊόντων καπνού υπο-
βάλλουν στο Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παρα-
γόντων για την Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής
Υγείας του Υπουργείου Υγείας, σε ειδικό µορφότυπο, όπως ορί-
ζεται στην εκτελεστική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
(Ε.Ε.) 2015/2186 (ΕΕ L 312 της 25.11.2015) και αποτελεί το Πα-
ράρτηµα ΙΙΙ του παρόντος νόµου, τις ακόλουθες πληροφορίες
ανά µάρκα και τύπο:

α) κατάλογο όλων των συστατικών και των ποσοτήτων τους
που χρησιµοποιούνται στην κατασκευή των προϊόντων καπνού,
κατά φθίνουσα σειρά βάρους κάθε συστατικού που περιέχεται
στα προϊόντα καπνού,

β) τα επίπεδα εκποµπών που αναφέρονται στο άρθρο 3, 
γ) πληροφορίες σχετικά µε άλλες εκποµπές και τα επίπεδά

τους, όταν είναι διαθέσιµες.
Για προϊόντα που διατίθενται ήδη στην αγορά, οι εν λόγω πλη-

ροφορίες παρέχονται έως τις 20 Νοεµβρίου 2016.
Οι κατασκευαστές ή οι εισαγωγείς ενηµερώνουν επίσης το

Υπουργείο Υγείας εάν η σύνθεση ενός προϊόντος τροποποιείται
κατά τρόπον ώστε να επηρεάζονται οι πληροφορίες που παρέ-
χονται δυνάµει του παρόντος άρθρου.

Για νέο ή τροποποιηµένο προϊόν καπνού, οι πληροφορίες που
απαιτούνται κατά το παρόν άρθρο υποβάλλονται πριν από τη διά-
θεση των εν λόγω προϊόντων στην αγορά.

2. Ο κατάλογος συστατικών που αναφέρεται στο στοιχείο α’
της παραγράφου 1 συνοδεύεται από δήλωση που εξηγεί τους
λόγους για τους οποίους τα εν λόγω συστατικά περιέχονται στα
σχετικά προϊόντα καπνού. Ο εν λόγω κατάλογος αναφέρει επί-
σης, το καθεστώς των συστατικών, συµπεριλαµβανοµένου του
εάν έχει καταχωριστεί βάσει της εκτελεστικής απόφασης της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής 2015/2186, το περιεχόµενο της οποίας απο-
τελεί αναπόσπαστο Παράρτηµα του παρόντος νόµου υπό
στοιχείο Παράρτηµα ΙΙΙ, του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1907/2006
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Δε-
κεµβρίου 2006, καθώς επίσης την ταξινόµησή τους βάσει του Κα-
νονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1272/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Δεκεµβρίου 2008.

3. Ο κατάλογος που αναφέρεται στο στοιχείο α’ της παραγρά-
φου 1 συνοδεύεται επίσης από τα σχετικά τοξικολογικά δεδο-
µένα όσον αφορά τα συστατικά πριν ή µετά την καύση τους, κατά
περίπτωση, αναφέροντας ιδίως τις επιπτώσεις τους στην υγεία
των καταναλωτών και λαµβάνοντας υπόψη, µεταξύ άλλων, τυχόν
εθιστικές ιδιότητες. Επιπλέον, για τα τσιγάρα και τον καπνό για
στριφτά τσιγάρα, ο κατασκευαστής ή ο εισαγωγέας υποβάλλει
τεχνικό έγγραφο που περιλαµβάνει γενική περιγραφή των προ-
σθέτων που έχουν χρησιµοποιηθεί και των ιδιοτήτων τους. Με
εξαίρεση την πίσσα, τη νικοτίνη και το µονοξείδιο του άνθρακα
και το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 4 εκποµ-
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πές, οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς αναφέρουν τις µεθό-
δους µέτρησης εκποµπών που χρησιµοποιήθηκαν και πραγµα-
τοποιούν µελέτες, εφόσον ζητηθούν από το Υπουργείο Υγείας,
µε απόφαση του Υπουργού, προκειµένου να εκτιµηθούν οι επι-
πτώσεις συστατικών στην υγεία, λαµβάνοντας υπόψη, µεταξύ
άλλων, την τοξικότητα και την εθιστικότητά τους.

4. Οι πληροφορίες, που υποβάλλονται σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1 και το άρθρο 6, δηµοσιοποιούνται σε ειδικό ιστοχώρο
της ιστοσελίδας του Υπουργείου Υγείας, το οποίο λαµβάνει δε-
όντως υπόψη την ανάγκη προστασίας του εµπορικού απορρή-
του, όταν δηµοσιοποιεί τις εν λόγω πληροφορίες, και οι κατα-
σκευαστές και οι εισαγωγείς προσδιορίζουν, κατά την υποβολή
των πληροφοριών, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 και το άρθρο
6, τις πληροφορίες που θεωρούν εµπορικό απόρρητο.

5. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς υποβάλλουν στο Τµήµα
Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παραγόντων για την Υγεία
και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου
Υγείας τις εσωτερικές και εξωτερικές µελέτες που διαθέτουν για
τις έρευνες αγοράς και για τις προτιµήσεις διάφορων οµάδων
καταναλωτών, συµπεριλαµβανοµένων των νέων και των σηµερι-
νών καπνιστών, σχετικά µε τα συστατικά και τις εκποµπές, καθώς
και συνοπτικές περιγραφές των ερευνών αγοράς που πραγµα-
τοποιούν στο πλαίσιο της κυκλοφορίας νέων προϊόντων. Οι κα-
τασκευαστές και οι εισαγωγείς αναφέρουν στο Τµήµα Παραγό-
ντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παραγόντων για την Υγεία και Εξαρ-
τήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας
και στο Υπουργείο Οικονοµικών τα στοιχεία για τον όγκο των πω-
λήσεών τους ανά µάρκα και τύπο, εκφρασµένα σε αριθµό τσιγά-
ρων ή σε χιλιόγραµµα, σε ετήσια βάση, στην ελληνική επικράτεια,
αρχής γενοµένης από την 1η Ιανουαρίου 2015.

6. Όλα τα στοιχεία και οι πληροφορίες που παρέχονται προς
το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Οικονοµικών και από το
Υπουργείο Υγείας βάσει του παρόντος άρθρου και του άρθρου
6 υποβάλλονται σε ηλεκτρονική µορφή. Τα στοιχεία αυτά φυλάσ-
σονται ηλεκτρονικά και εξασφαλίζουν ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και τα υπόλοιπα κράτη - µέλη έχουν πρόσβαση στις εν λόγω πλη-
ροφορίες για τους σκοπούς της εφαρµογής του παρόντος
νόµου. Το Υπουργείο Υγείας εξασφαλίζει τον εµπιστευτικό χειρι-
σµό του εµπορικού απορρήτου και των άλλων εµπιστευτικών
πληροφοριών. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς οφείλουν να
προσδιορίζουν, κατά την υποβολή των πληροφοριών, σύµφωνα
µε την παράγραφο 1 του παρόντος και το άρθρο 6, τις πληρο-
φορίες που θεωρούν εµπορικό απόρρητο.

Άρθρο 6
Κατάλογος ιεράρχησης προσθέτων και ενισχυµένες

υποχρεώσεις υποβολής κοινοποιήσεων
(Άρθρο 6 της Οδηγίας 2014/40)

1. Πέραν των υποχρεώσεων υποβολής κοινοποιήσεων που κα-
θορίζονται στο άρθρο 5, εφαρµόζονται ενισχυµένες υποχρεώ-
σεις υποβολής κοινοποιήσεων σε συγκεκριµένα πρόσθετα που
περιέχονται σε τσιγάρα και καπνό για στριφτά τσιγάρα και περι-
λαµβάνονται σε κατάλογο ιεράρχησης πρόσθετων, µε βάση εκτε-
λεστική πράξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ο κατάλογος αυτός
περιλαµβάνει πρόσθετα:

α) για τα οποία υφίστανται αρχικές ενδείξεις, έρευνα ή κανο-
νιστικές ρυθµίσεις σε άλλες περιοχές δικαιοδοσίας που υποδη-
λώνουν ότι έχουν µία από τις ιδιότητες οι οποίες καθορίζονται
στα στοιχεία α’ έως και δ’ της παραγράφου 2, 

β) τα οποία περιλαµβάνονται στα συνηθέστερα χρησιµοποιού-
µενα πρόσθετα ανά βάρος ή αριθµό σύµφωνα µε τις κοινοποι-
ήσεις συστατικών σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 3 του
άρθρου 5. 

2. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς τσιγάρων και καπνού
για στριφτά τσιγάρα που περιέχουν πρόσθετο που περιλαµβά-
νεται στον κατάλογο ιεράρχησης, ο οποίος προβλέπεται στην
παράγραφο 1 πρέπει να πραγµατοποιήσουν εκτεταµένες µελέ-
τες, οι οποίες να εξετάζουν για κάθε πρόσθετο εάν:

α) συµβάλλει στην τοξικότητα ή την εθιστικότητα των σχετικών
προϊόντων και αν αυτό έχει ως αποτέλεσµα την αύξηση της το-

ξικότητας ή της εθιστικότητας οποιουδήποτε από τα σχετικά
προϊόντα σε σηµαντικό ή µετρήσιµο βαθµό,

β) έχει ως αποτέλεσµα χαρακτηριστικό άρωµα /γεύση,
γ) διευκολύνει την εισπνοή ή την πρόσληψη νικοτίνης, ή 
δ) οδηγεί στο σχηµατισµό ουσιών που έχουν ιδιότητες καρκι-

νογόνες, µεταλλαξιγόνες, τοξικές στην αναπαραγωγή (ΚΜΤ), τις
ποσότητές τους και κατά πόσον αυτό έχει ως αποτέλεσµα την
αύξηση των ιδιοτήτων ΚΜΤ σε οποιοδήποτε από τα σχετικά προ-
ϊόντα σε σηµαντικό ή µετρήσιµο βαθµό.

3. Οι εν λόγω µελέτες λαµβάνουν υπόψη την προβλεπόµενη
χρήση των σχετικών προϊόντων και εξετάζουν ιδίως τις εκποµπές
που προκύπτουν από τη διαδικασία καύσης στην οποία συµµε-
τέχει το σχετικό πρόσθετο. Οι µελέτες εξετάζουν επίσης την αλ-
ληλεπίδραση του εν λόγω προσθέτου µε άλλα συστατικά που
περιέχονται στα σχετικά προϊόντα. Οι κατασκευαστές ή εισαγω-
γείς που χρησιµοποιούν το ίδιο πρόσθετο στα προϊόντα καπνού
τους µπορούν να πραγµατοποιούν κοινή µελέτη όταν χρησιµο-
ποιούν το εν λόγω πρόσθετο σε συγκρίσιµη σύνθεση του προ-
ϊόντος.

4. Οι κατασκευαστές ή εισαγωγείς συντάσσουν έκθεση για τα
αποτελέσµατα αυτών των µελετών. Η εν λόγω έκθεση συµπερι-
λαµβάνει συνοπτική περιγραφή και συνολική επισκόπηση που
συγκεντρώνει τη διαθέσιµη επιστηµονική βιβλιογραφία για το εν
λόγω πρόσθετο και συνοψίζει τα εσωτερικά δεδοµένα για τις επι-
πτώσεις του προσθέτου. Οι κατασκευαστές ή εισαγωγείς υπο-
βάλλουν τις εκθέσεις αυτές στο Υπουργείο Υγείας, όπως και
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το αργότερο 18 µήνες αφού το σχε-
τικό πρόσθετο συµπεριλήφθηκε στον κατάλογο ιεράρχησης,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1. Το Υπουργείο Υγείας όπως και η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή µπορούν επίσης να ζητήσουν πρόσθετες
πληροφορίες από τους κατασκευαστές ή τους εισαγωγείς για το
σχετικό πρόσθετο. Αυτές οι πληροφορίες αποτελούν µέρος της
έκθεσης. Το Υπουργείο Υγείας, µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας, όπως και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µπορούν να ζητήσουν
τη διεξαγωγή συγκριτικής ανάλυσης των εκθέσεων αυτών µέσω
ανεξάρτητου επιστηµονικού φορέα, ιδίως σε ό,τι αφορά την πε-
ριεκτικότητα, τη µεθοδολογία και τα συµπεράσµατά τους. Οι λη-
φθείσες πληροφορίες βοηθούν το Υπουργείο Υγείας, όπως και
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη λήψη αποφάσεων βάσει του άρ-
θρου 7 του παρόντος νόµου.

5. Σε περίπτωση που καταρτιστεί για το εν λόγω πρόσθετο έκ-
θεση από άλλο κατασκευαστή ή εισαγωγέα, εξαιρούνται από τις
υποχρεώσεις βάσει του παρόντος άρθρου οι πολύ µικρές, οι µι-
κρές και οι µεσαίες επιχειρήσεις. Η κατηγορία των πολύ µικρών,
Μικρών και Μεσαίων Επιχειρήσεων (ΜΜΕ) αποτελείται από επι-
χειρήσεις που απασχολούν λιγότερους από 250 εργαζοµένους
και των οποίων ο ετήσιος κύκλος εργασιών δεν υπερβαίνει τα 50
εκατοµµύρια ευρώ ή το σύνολο του ετήσιου ισολογισµού δεν
υπερβαίνει τα 43 εκατοµµύρια ευρώ. Στην κατηγορία των ΜΜΕ,
ως µικρή επιχείρηση ορίζεται η επιχείρηση η οποία απασχολεί
λιγότερους από 50 εργαζοµένους και της οποίας ο ετήσιος κύ-
κλος εργασιών ή το σύνολο του ετήσιου ισολογισµού δεν υπερ-
βαίνει τα 10 εκατοµµύρια ευρώ. Στην κατηγορία των ΜΜΕ, ως
πολύ µικρή επιχείρηση ορίζεται η επιχείρηση η οποία απασχολεί
λιγότερους από δέκα εργαζοµένους και της οποίας ο ετήσιος κύ-
κλος εργασιών ή το σύνολο του ετήσιου ισολογισµού δεν υπερ-
βαίνει τα 2 εκατοµµύρια ευρώ.

Άρθρο 7
Ρύθµιση των συστατικών

(Άρθρο 7 της Οδηγίας 2014/40)

1. Απαγορεύεται η διάθεση στην αγορά των προϊόντων καπνού
που έχουν χαρακτηριστικό άρωµα/γεύση. Δεν απαγορεύεται η
χρήση των προσθέτων που είναι απαραίτητα για την κατασκευή
των προϊόντων καπνού, για παράδειγµα της ζάχαρης που αντι-
καθιστά τη ζάχαρη, η οποία χάνεται κατά τη διαδικασία ξήραν-
σης, υπό την προϋπόθεση ότι τα εν λόγω πρόσθετα δεν έχουν
ως αποτέλεσµα προϊόν µε χαρακτηριστικό άρωµα /γεύση και δεν
αυξάνουν σε σηµαντικό ή µετρήσιµο βαθµό την εθιστικότητα, την
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τοξικότητα ή τις ιδιότητες ΚΜΤ του προϊόντος καπνού. Το Υπουρ-
γείο Υγείας κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα µέτρα που
κάθε φορά λαµβάνονται, σύµφωνα µε την παρούσα παράγραφο.

2. Το Υπουργείο Υγείας, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας,
µπορεί να εκκινεί διαδικασία διερεύνησης για το εάν ένα προϊόν
καπνού εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής της παραγράφου 1, ενη-
µερώνοντας παράλληλα την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα λοιπά
κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Το Υπουργείο Υγείας µπορεί να συµβουλεύεται την ανεξάρ-
τητη συµβουλευτική επιτροπή, που συνιστάται σε ενωσιακό επί-
πεδο, προτού θεσπίσει µέτρα σύµφωνα µε τις παραγράφους 1
και 2. 

4. Απαγορεύεται η διάθεση στην αγορά των προϊόντων καπνού
που περιέχουν τα ακόλουθα πρόσθετα:

α) βιταµίνες ή άλλα πρόσθετα που δηµιουργούν την εντύπωση
ότι ένα προϊόν καπνού ωφελεί την υγεία ή ενέχει µειωµένους κιν-
δύνους για την υγεία,

β) καφεΐνη ή ταυρίνη ή άλλα πρόσθετα και τονωτικές ενώσεις,
που θεωρείται ότι δίνουν ενέργεια και ζωτικότητα,

γ) πρόσθετα µε χρωστικές ιδιότητες για τις εκποµπές,
δ) όσον αφορά τα προϊόντα καπνού για κάπνισµα, πρόσθετα

που διευκολύνουν την εισπνοή ή την πρόσληψη νικοτίνης, 
ε) πρόσθετα που έχουν ιδιότητες ΚΜΤ πριν από την καύση

τους.
5. Απαγορεύεται η διάθεση στην αγορά προϊόντων καπνού που

περιέχουν αρωµατικές ουσίες σε οποιοδήποτε από τα συστατικά
τους, όπως στα φίλτρα, τα τσιγαρόχαρτα, τις συσκευασίες, τις
κάψουλες ή οποιαδήποτε τεχνικά χαρακτηριστικά επιτρέπουν
την τροποποίηση της µυρωδιάς ή της γεύσης των σχετικών προ-
ϊόντων καπνού ή την ένταση του εκλυόµενου καπνού. Τα φίλτρα,
τα τσιγαρόχαρτα και οι κάψουλες δεν περιέχουν καπνό ή νικο-
τίνη.

6. Οι διατάξεις και οι όροι που προβλέπονται από τον Κανονι-
σµό (EK) αριθµ.1907/2006 (REACH) εφαρµόζονται στα προϊόντα
καπνού, όπως ενδείκνυται.

7. Απαγορεύεται, βάσει επιστηµονικών στοιχείων, η διάθεση
στην αγορά των προϊόντων καπνού που περιέχουν πρόσθετα σε
ποσότητες που αυξάνουν την τοξική ή εθιστική επίδραση ή τις
ιδιότητες ΚΜΤ προϊόντος καπνού στο στάδιο της κατανάλωσης
σε σηµαντικό ή µετρήσιµο βαθµό. Το Υπουργείο Υγείας κοινο-
ποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα µέτρα που έχουν ληφθεί σύµ-
φωνα µε την παρούσα παράγραφο.

8. Τα προϊόντα καπνού, πλην των τσιγάρων και του καπνού για
στριφτά τσιγάρα, εξαιρούνται από τις απαγορεύσεις που προ-
βλέπονται στις παραγράφους 1 και 5.

9. Το Υπουργείο Υγείας µπορεί να εκκινεί διαδικασία για να
εκτιµήσει κατά πόσον ένα προϊόν καπνού έχει χαρακτηριστικό
άρωµα/γεύση, κατά πόσον χρησιµοποιούνται απαγορευµένα
πρόσθετα ή αρωµατικές ουσίες και κατά πόσον ένα προϊόν κα-
πνού περιέχει πρόσθετα σε ποσότητες που αυξάνουν σε σηµαν-
τικό και µετρήσιµο βαθµό την τοξική ή εθιστική επίδραση ή τις
ιδιότητες ΚΜΤ του σχετικού προϊόντος καπνού. Η Επιτροπή του
άρθρου 17 παράγραφος 3 του παρόντος νόµου είναι αρµόδια
και για τη διαπίστωση της ύπαρξης των απαγορευµένων συστα-
τικών του παρόντος άρθρου. Η Επιτροπή επιλαµβάνεται κατόπιν
παραγγελίας του Υπουργού Υγείας ή κατόπιν καταγγελίας οποι-
ουδήποτε και υποβάλλει σχετική εισήγησή της στον Υπουργό
Υγείας, ο οποίος, µετά από τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής,
απαγορεύει την κυκλοφορία προϊόντων, η σύσταση των οποίων
δεν εναρµονίζεται µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.

10. Σε περίπτωση προϊόντων καπνού µε χαρακτηριστικό
άρωµα/γεύση των οποίων οι πωλήσεις σε επίπεδο Ένωσης αντι-
στοιχούν στο 3% τουλάχιστον συγκεκριµένης κατηγορίας προ-
ϊόντων, οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται από τις
20 Μαΐου 2020.

11. Το παρόν άρθρο δεν εφαρµόζεται στον καπνό που λαµβά-
νεται από το στόµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΙ
ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΗ ΚΑΙ ΣΥΣΚΕΥΑΣΙΑ

Άρθρο 8
Γενικές διατάξεις

(Άρθρο 8 της Οδηγίας 2014/40)

1. Κάθε µονάδα συσκευασίας προϊόντος καπνού και κάθε εξω-
τερική συσκευασία τους που διατίθεται στην ελληνική αγορά,
φέρει τις προειδοποιήσεις για την υγεία που προβλέπονται στο
παρόν Κεφάλαιο στην ελληνική γλώσσα.

2. Οι προειδοποιήσεις για την υγεία καλύπτουν ολόκληρη την
επιφάνεια της µονάδας συσκευασίας ή της εξωτερικής συσκευα-
σίας που προορίζεται γι’ αυτές και δεν σχολιάζονται, παραφρά-
ζονται ή µνηµονεύονται µε οποιαδήποτε µορφή.

3. Οι προειδοποιήσεις για την υγεία στη µονάδα συσκευασίας
και σε κάθε εξωτερική συσκευασία τυπώνονται κατά τρόπον
ώστε να µην µπορούν να αφαιρεθούν, είναι ανεξίτηλες και πλή-
ρως ορατές, καθώς επίσης και ότι δεν κρύβονται εν µέρει ή εξ
ολοκλήρου ούτε διακόπτονται από φορολογικά επισήµατα, ετι-
κέτες αναγραφής της τιµής, χαρακτηριστικά ασφαλείας, περιτυ-
λίγµατα, καλύµµατα, κουτιά ή άλλα αντικείµενα, όταν τα προϊό-
ντα καπνού διατίθενται στην αγορά. Στις µονάδες συσκευασίας
προϊόντων καπνού, πλην των τσιγάρων και του καπνού για στρι-
φτά τσιγάρα σε σακουλάκια, οι προειδοποιήσεις για την υγεία
µπορούν να επικολλούνται µε αυτοκόλλητα , υπό τον όρο ότι τα
αυτοκόλλητα αυτά δεν µπορούν να αφαιρεθούν. Οι προειδοποι-
ήσεις για την υγεία παραµένουν ανέπαφες µε το άνοιγµα της µο-
νάδας συσκευασίας, εκτός από τα πακέτα µε αρθρωτό καπάκι,
όταν οι προειδοποιήσεις για την υγεία µπορούν να σκιστούν µε
το άνοιγµα του πακέτου, αλλά µόνο µε τρόπο που εξασφαλίζει
τη γραφιστική ακεραιότητα και την ορατότητα του κειµένου, των
φωτογραφιών και των πληροφοριών για την απεξάρτηση από το
κάπνισµα.

4. Οι προειδοποιήσεις για την υγεία δεν κρύβουν, ούτε διακό-
πτουν µε κανένα τρόπο τα φορολογικά επισήµατα, τις ετικέτες
αναγραφής της τιµής, τα σήµατα παρακολούθησης και εντοπι-
σµού ή τα χαρακτηριστικά ασφαλείας στις µονάδες συσκευα-
σίας.

5. Οι διαστάσεις των προειδοποιήσεων για την υγεία που προ-
βλέπονται στα άρθρα 9, 10, 11 και 12 υπολογίζονται σε σχέση µε
τη σχετική επιφάνεια όταν το πακέτο είναι κλειστό.

6. Οι προειδοποιήσεις για την υγεία περιβάλλονται από µαύρο
περίγραµµα πλάτους 1mm στο εσωτερικό της επιφάνειας που
προορίζεται για τις εν λόγω προειδοποιήσεις, µε εξαίρεση τις
κατά το άρθρο 11 προειδοποιήσεις για την υγεία.

7. Οι εικόνες της µονάδας συσκευασίας και κάθε εξωτερικής
συσκευασίας που απευθύνονται σε καταναλωτές στην Ένωση
συµµορφώνονται µε τις διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου.

Άρθρο 9
Γενικές προειδοποιήσεις και ενηµερωτικά µηνύµατα για τα

προϊόντα καπνού για κάπνισµα
(Άρθρο 9 της Οδηγίας 2014/40)

1. Κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία
προϊόντων καπνού για κάπνισµα φέρει την ακόλουθη γενική προ-
ειδοποίηση:

«Το κάπνισµα σκοτώνει».
2. Κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία

προϊόντων καπνού για κάπνισµα φέρει το ακόλουθο ενηµερωτικό
µήνυµα:

«Ο καπνός του τσιγάρου περιέχει πάνω από 70 ουσίες, οι
οποίες είναι γνωστό ότι προκαλούν καρκίνο.»

3. Στα πακέτα των τσιγάρων και στον καπνό για στριφτά τσι-
γάρα σε πακέτα σχήµατος ορθογώνιου παραλληλεπιπέδου, η γε-
νική προειδοποίηση εµφανίζεται στο κάτω τµήµα µίας από τις
πλευρικές επιφάνειες των µονάδων συσκευασίας και το ενηµε-
ρωτικό µήνυµα εµφανίζεται στο κάτω τµήµα της άλλης πλευρικής
επιφάνειας. Αυτές οι προειδοποιήσεις για την υγεία έχουν πλά-
τος τουλάχιστον 20 mm. Για τα σκληρά πακέτα τύπου κασετίνας
στα οποία οι πλευρικές επιφάνειες χωρίζονται στα δύο όταν ανοί-
γει το πακέτο, η γενική προειδοποίηση και το ενηµερωτικό µή-
νυµα εµφανίζονται ολόκληρα στα µεγαλύτερα τµήµατα από τις
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εν λόγω επιφάνειες που χωρίζονται. Η γενική προειδοποίηση εµ-
φανίζεται επίσης στο εσωτερικό της άνω επιφάνειας που είναι
ορατή όταν το πακέτο είναι ανοικτό. Οι πλαϊνές επιφάνειες αυτού
του τύπου πακέτου έχουν ύψος τουλάχιστον 16 mm. Στον καπνό
για στριφτά τσιγάρα που πωλείται σε σακουλάκι, η γενική προει-
δοποίηση και το ενηµερωτικό µήνυµα εµφανίζονται στις επιφά-
νειες που εξασφαλίζουν την πλήρη ορατότητα των εν λόγω
προειδοποιήσεων για την υγεία. Στον καπνό για στριφτά τσιγάρα
σε κυλινδρικά πακέτα, η γενική προειδοποίηση εµφανίζεται στην
εξωτερική επιφάνεια του καπακιού και το ενηµερωτικό µήνυµα
στην εσωτερική επιφάνεια του καπακιού. Τόσο η γενική προει-
δοποίηση όσο και το ενηµερωτικό µήνυµα καλύπτουν το 50 %
των επιφανειών στις οποίες τυπώνονται.

4. Η γενική προειδοποίηση και το ενηµερωτικό µήνυµα που
αναφέρονται στις παραγράφους 1 και 2: α) τυπώνονται µε έντονα
µαύρα στοιχεία τύπου Helvetica σε άσπρο φόντο µε επιλογή της
γραµµατοσειράς, υπό τον όρο ότι το µέγεθος των στοιχείων δια-
σφαλίζει ότι το σχετικό κείµενο καλύπτει όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερο µέρος της επιφάνειας που προορίζεται για τις εν λόγω
προειδοποιήσεις για την υγεία και β) στοιχίζονται στο κέντρο
εντός της επιφάνειας που προβλέπεται για αυτά, ενώ στα πακέτα
σχήµατος ορθογώνιου παραλληλεπιπέδου, καθώς και σε οποι-
αδήποτε εξωτερική συσκευασία στοιχίζονται παράλληλα µε την
πλαϊνή ακµή της µονάδας συσκευασίας ή της εξωτερικής συ-
σκευασίας.

5. Η ακριβής θέση της γενικής προειδοποίησης και του ενηµε-
ρωτικού σηµειώµατος όσον αφορά τον καπνό για στριφτά τσι-
γάρα που διατίθεται στην αγορά σε σακουλάκι καθορίζεται από
την 2015/1735 Εκτελεστική Απόφαση (ΕΕ) της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής της 24ης Σεπτεµβρίου 2015 και τίθεται σε ισχύ από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, όπως αυτή αποτυπώνεται
στο Παράρτηµα ΙV του παρόντος νόµου. 

Άρθρο 10
Συνδυασµένες προειδοποιήσεις για την υγεία 

για προϊόντα καπνού για κάπνισµα
(Άρθρο 10 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία
προϊόντων καπνού για κάπνισµα φέρει συνδυασµένες προειδο-
ποιήσεις για την υγεία. Οι συνδυασµένες προειδοποιήσεις για
την υγεία:

α) περιέχουν τις λεκτικές προειδοποιήσεις που παρατίθενται
στο Παράρτηµα Ι και αντίστοιχη έγχρωµη φωτογραφία που κα-
θορίζεται στη βιβλιοθήκη εικόνων του Παραρτήµατος ΙΙ,

β) περιλαµβάνουν την ιστοσελίδα www.moh.gov.gr («Πληρο-
φορίες Απεξάρτησης: www.moh.gov.gr») για παροχή πληροφο-
ριών για την απεξάρτηση από το κάπνισµα που αποσκοπούν στην
ενηµέρωση των καταναλωτών σχετικά µε τα διαθέσιµα προγράµ-
µατα υποστήριξης όσων θέλουν να σταµατήσουν το κάπνισµα,

γ) καλύπτουν το 65% τόσο της εξωτερικής εµπρόσθιας και οπί-
σθιας πλευράς της µονάδας συσκευασίας, όσο και κάθε εξωτε-
ρικής συσκευασίας. Τα κυλινδρικά πακέτα φέρουν δύο συνδυα-
σµένες προειδοποιήσεις για την υγεία, σε ίση απόσταση η µία
από την άλλη, που καθεµιά καλύπτει το 65% του αντίστοιχου
µισού της καµπύλης επιφάνειας,

δ) φέρουν την ίδια λεκτική προειδοποίηση και την αντίστοιχη
έγχρωµη φωτογραφία και στις δύο πλευρές των µονάδων συ-
σκευασίας και κάθε εξωτερικής συσκευασίας,

ε) εµφανίζονται στο άνω άκρο µονάδας συσκευασίας και κάθε
άλλης εξωτερικής συσκευασίας και τοποθετούνται στην ίδια κα-
τεύθυνση µε όλες τις άλλες πληροφορίες που αναγράφονται
στην εν λόγω επιφάνεια της συσκευασίας. Από την εν λόγω υπο-
χρέωση παρέχεται µεταβατική εξαίρεση για τη θέση της συνδυα-
σµένης προειδοποίησης για την υγεία ως εξής:

αα) όπου το φορολογικό επίσηµα (ένσηµη ταινία φορολογίας)
ή το εθνικό αναγνωριστικό σήµα που χρησιµοποιείται για φορο-
λογικούς σκοπούς επικολλάται στο άνω άκρο µίας µονάδας συ-
σκευασίας από χαρτόνι, η συνδυασµένη προειδοποίηση για την
υγεία που πρέπει να εµφανίζεται στην πίσω επιφάνεια τοποθε-
τείται ακριβώς κάτω από το φορολογικό επίσηµα ή το εθνικό ανα-

γνωριστικό σήµα, 
ββ) όταν µια µονάδα συσκευασίας είναι από µαλακό υλικό, επι-

τρέπεται ένας ορθογώνιος χώρος µε ύψος που να µην ξεπερνά
τα 13 mm ανάµεσα στο άνω άκρο του πακέτου και το άνω άκρο
των συνδυασµένων προειδοποιήσεων για την υγεία, που να προ-
ορίζεται για το φορολογικό επίσηµα (ένσηµη ταινία φορολογίας)
ή το εθνικό αναγνωριστικό σήµα που χρησιµοποιείται για φορο-
λογικούς σκοπούς. 

Οι εξαιρέσεις που αναφέρονται στα σηµεία αα’ και ββ’ ισχύουν
για περίοδο τριών (3) ετών µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου. Δεν τοποθετούνται πάνω από τις προειδοποιήσεις για την
υγεία εµπορικά σήµατα ή λογότυποι,

στ) αναπαράγονται σύµφωνα µε το µορφότυπο, τη διάταξη, το
σχεδιασµό και τις αναλογίες που καθορίζονται από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή,

ζ) σε περίπτωση µονάδας συσκευασίας τσιγάρων, έχουν τις
ακόλουθες διαστάσεις:

αα) ύψος: τουλάχιστον 44 mm, 
ββ) πλάτος: τουλάχιστον 52 mm. 
2. Οι συνδυασµένες προειδοποιήσεις για την υγεία συγκεν-

τρώνονται σε τρία σύνολα, όπως καθορίζονται στο Παράρτηµα
ΙΙ, και κάθε σύνολο χρησιµοποιείται ως εξής: 

Α’ Σύνολο: από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου έως
31.12.2017

Β’ Σύνολο: από 1.1.2018 έως 31.12.2018
Γ’ Σύνολο: από 1.1.2019 έως 31.12.2019
και εναλλάσσεται ετησίως ακολουθώντας την ίδια σειρά. Κάθε

συνδυασµένη προειδοποίηση για την υγεία που διατίθεται προς
χρήση σε ένα συγκεκριµένο έτος εµφανίζεται κατά το δυνατόν
σε ίσο αριθµό σε κάθε µάρκα προϊόντων καπνού.

3. Με την Εκτελεστική Απόφαση (ΕΕ) 2015/1842 της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής της 9ης Οκτωβρίου 2015 καθορίζονται οι τεχνικές
προδιαγραφές για τη διάταξη, το σχεδιασµό και το σχήµα των
συνδυασµένων προειδοποιήσεων για την υγεία, όπως αυτή απο-
τυπώνεται στο Παράρτηµα V του παρόντος νόµου. 

Άρθρο 11
Επισήµανση προϊόντων καπνού για κάπνισµα πλην 

των τσιγάρων, του καπνού για στριφτά τσιγάρα 
και του καπνού για ναργιλέ

(Άρθρο 11 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Επιπλέον της γενικής προειδοποίησης κατά την παράγραφο
1 του άρθρου 9, κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική
συσκευασία των προϊόντων καπνού για κάπνισµα πλην των τσι-
γάρων, του καπνού για στριφτά τσιγάρα και του καπνού για ναρ-
γιλέ φέρει µία από τις λεκτικές προειδοποιήσεις που παρατί-
θενται στο Παράρτηµα Ι. Η γενική προειδοποίηση κατά την πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 9 περιλαµβάνει αναφορά στις υπηρεσίες
υποστήριξης για την απεξάρτηση από το κάπνισµα, η οποία ανα-
φέρεται στο στοιχείο β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 10. Η γε-
νική προειδοποίηση εµφανίζεται στην πιο ορατή επιφάνεια της
µονάδας συσκευασίας και κάθε εξωτερικής συσκευασίας. Κάθε
λεκτική προειδοποίηση εµφανίζεται κατά το δυνατό σε ίσο
αριθµό σε κάθε µάρκα των προϊόντων αυτών. Οι λεκτικές προει-
δοποιήσεις εµφανίζονται στην επόµενη περισσότερο ορατή επι-
φάνεια της µονάδας συσκευασίας και κάθε εξωτερικής συσκευα-
σίας. Στις µονάδες συσκευασίας τύπου κασετίνας, η επόµενη πε-
ρισσότερο ορατή επιφάνεια είναι αυτή που φαίνεται όταν ανοίγει
το πακέτο.

2. Η κατά την παράγραφο 1 γενική προειδοποίηση καλύπτει
το 30% της σχετικής επιφάνειας της µονάδας συσκευασίας και
κάθε εξωτερικής συσκευασίας. 

3. Η κατά την παράγραφο 1 λεκτική προειδοποίηση καλύπτει
το 40% της σχετικής επιφάνειας της µονάδας συσκευασίας και
κάθε εξωτερικής συσκευασίας.

4. Όταν οι αναφερόµενες στην παράγραφο1 προειδοποιήσεις
για την υγεία πρέπει να εµφανίζονται σε επιφάνεια που υπερβαί-
νει τα 150 cm2 , οι προειδοποιήσεις καλύπτουν εµβαδόν 45 cm2.

5. Οι προειδοποιήσεις για την υγεία που αναφέρονται στην πα-
ράγραφο 1 πληρούν τις απαιτήσεις που καθορίζονται στην πα-
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ράγραφο 4 του άρθρου 9. Το κείµενο των προειδοποιήσεων για
την υγεία είναι παράλληλο µε το κύριο κείµενο στην επιφάνεια
που περιορίζεται για αυτές τις προειδοποιήσεις. Οι προειδοποι-
ήσεις για την υγεία περιβάλλονται από µαύρο περίγραµµα πά-
χους τουλάχιστον 3 και το πολύ 4 mm. Το εν λόγω περίγραµµα
εµφανίζεται έξω από την επιφάνεια που προορίζεται για τις προ-
ειδοποιήσεις για την υγεία.

Άρθρο 12
Επισήµανση των µη καπνιζόµενων προϊόντων καπνού

(Άρθρο 12 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία
µη καπνιζόµενων προϊόντων καπνού φέρει την ακόλουθη προει-
δοποίηση υγείας:

«Αυτό το προϊόν καπνού βλάπτει την υγεία σας και είναι εθι-
στικό».

2. Η προειδοποίηση για την υγεία που αναφέρεται στην παρά-
γραφο 1 πληροί τις απαιτήσεις που καθορίζονται στο άρθρο 9
παράγραφος 4. Το κείµενο των προειδοποιήσεων είναι παράλ-
ληλο µε το κύριο κείµενο στην επιφάνεια που προορίζεται για
αυτές τις προειδοποιήσεις. Επιπλέον: α) εµφανίζεται στις δύο µε-
γαλύτερες επιφάνειες της µονάδας συσκευασίας και κάθε εξω-
τερικής συσκευασίας, β) καλύπτει το 30% των επιφανειών της
µονάδας συσκευασίας και κάθε εξωτερικής συσκευασίας. 

Άρθρο 13
Παρουσίαση του προϊόντος

(Άρθρο 13 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Η επισήµανση των µονάδων συσκευασίας και κάθε εξωτερι-
κής συσκευασίας, καθώς και το ίδιο το προϊόν καπνού, δεν περι-
λαµβάνουν κανένα στοιχείο ή χαρακτηριστικό το οποίο:

α) προωθεί το προϊόν καπνού ή ενθαρρύνει την κατανάλωσή
του δηµιουργώντας εσφαλµένη εντύπωση όσον αφορά τα χαρα-
κτηριστικά του, τις επιδράσεις του στην υγεία, τους κινδύνους ή
τις εκποµπές του οι επισηµάνσεις δεν περιλαµβάνουν πληροφο-
ρίες σχετικά µε την περιεκτικότητα σε νικοτίνη, πίσσα ή µονοξεί-
διο του άνθρακα του προϊόντος καπνού, 

β) υποδηλώνει ότι ένα συγκεκριµένο προϊόν καπνού είναι λιγό-
τερο επιβλαβές, από άλλα ή αποσκοπεί στη µείωση των επιπτώ-
σεων ορισµένων επιβλαβών συστατικών του καπνού ή έχει
αναζωογονητικές ιδιότητες, ιδιότητες που παρέχουν ενέργεια ή
θεραπευτικές, ανανεωτικές, φυσικές ή βιολογικές ιδιότητες ή
προσφέρει άλλα οφέλη για την υγεία ή την κοινωνική συµπερι-
φορά,

γ) αναφέρεται σε γεύση, µυρωδιά, αρωµατικές ύλες ή άλλα
πρόσθετα ή επισηµαίνει την απουσία τους,

δ) µοιάζει µε προϊόν διατροφής ή µε καλλυντικό, 
ε) υποδηλώνει ότι ένα συγκεκριµένο προϊόν καπνού έχει βελ-

τιωµένη βιοαποδοµησιµότητα ή άλλα περιβαλλοντικά οφέλη.
2. Οι µονάδες συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία

δεν υποδηλώνουν οικονοµικά οφέλη φέροντας τυπωµένα κουπό-
νια, προσφέροντας έκπτωση ή δωρεάν διανοµή ή περιλαµβάνον-
τας προσφορές τύπου «δύο στην τιµή του ενός » ή παρόµοιες
προσφορές.

3. Τα κατά τις παραγράφους 1 και 2 απαγορευµένα στοιχεία
και χαρακτηριστικά µπορεί να περιλαµβάνουν κείµενα, σύµβολα,
ονόµατα, εµπορικά σήµατα, απεικονίσεις ή άλλα σήµατα, χωρίς
να εξαντλούνται σε αυτά. 

Άρθρο 14
Εµφάνιση και περιεχόµενο των µονάδων συσκευασίας

(Άρθρο 14 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Οι µονάδες συσκευασίας τσιγάρων έχουν σχήµα ορθογώ-
νιου παραλληλεπιπέδου. Οι µονάδες συσκευασίας καπνού για
στριφτά τσιγάρα έχουν σχήµα ορθογώνιου παραλληλεπιπέδου
ή κυλινδρικό ή σχήµα σακούλας. Οι µονάδες συσκευασίας τσι-
γάρων περιέχουν τουλάχιστον 20 τσιγάρα. Οι µονάδες συσκευα-
σίας καπνού για στριφτά τσιγάρα περιέχουν καπνό βάρους του-

λάχιστον 30 gr.
2. Οι µονάδες συσκευασίας τσιγάρων µπορούν να αποτελούν-

ται από χαρτόνι ή από µαλακό υλικό και δεν φέρουν άνοιγµα που
µπορεί να ξανακλείνεται ή να ξανασφραγίζεται µετά το πρώτο
άνοιγµα, εκτός από τα πακέτα µε αρθρωτό καπάκι και τα πακέτα
τύπου κασετίνας. Στα πακέτα µε αρθρωτό καπάκι και στα πακέτα
τύπου κασετίνας το καπάκι ενώνεται µόνο µε το πίσω µέρος της
µονάδας συσκευασίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΙΙ
ΚΑΠΝΟΣ ΠΟΥ ΛΑΜΒΑΝΕΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟ ΣΤΟΜΑ 

ΚΑΙ ΝΕΑ ΠΡΟΪΟΝΤΑ

Άρθρο 15
Καπνός που λαµβάνεται από το στόµα
(Άρθρο 17 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

Απαγορεύεται η κυκλοφορία στην αγορά του καπνού που λαµ-
βάνεται από το στόµα.

Άρθρο 16
Διασυνοριακές εξ αποστάσεως πωλήσεις 

ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιεκτών 
επαναπλήρωσης

(Άρθρα 18 και 20 παρ. 6 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Απαγορεύονται οι διασυνοριακές εξ αποστάσεως πωλήσεις
ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης από το
εξωτερικό προς την Ελλάδα. Ωστόσο, επιτρέπονται οι διασυνο-
ριακές εξ αποστάσεως πωλήσεις ηλεκτρονικών τσιγάρων και πε-
ριεκτών επαναπλήρωσης από την Ελλάδα προς το εξωτερικό,
υπό την προϋπόθεση ότι τα κράτη - µέλη, στην αγορά των
οποίων θα διατεθούν τα προϊόντα αυτά, δεν έχουν απαγορεύσει
τις εν λόγω διασυνοριακές πωλήσεις.

2. Καταστήµατα λιανικής πώλησης που επιθυµούν να πωλή-
σουν σε καταναλωτές σε άλλο κράτος - µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ηλεκτρονικά τσιγάρα και περιέκτες επαναπλήρωσης,
πρέπει: α) να χρησιµοποιούν σύστηµα επαλήθευσης της ηλικίας
του καταναλωτή, σύµφωνα µε το οποίο ο καταναλωτής έχει, κατά
τη στιγµή της πώλησης, την απαιτούµενη ηλικία για την αγορά
και κατανάλωση του προϊόντος, η οποία ισχύει στο κράτος -
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο οποία τα προϊόντα πρόκει-
ται να διατεθούν στην αγορά, β) να καταχωρούνται σε ειδικό µη-
τρώο που τηρείται στο Τµήµα Γενικής Ασφάλειας Προϊόντων της
Διεύθυνσης Πολιτικής Ποιότητας της Γενικής Διεύθυνσης Εφαρ-
µογής Κανονισµών,Υποδοµών και Ελέγχου της Γενικής Γραµµα-
τείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, γ) να καταχωρούνται σε αντίστοιχο µητρώο που τη-
ρείται στο κράτος - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην αγορά
του οποίου θα διατεθούν τα προϊόντα.

3. Η εγγραφή στο ειδικό µητρώο που τηρείται στο Τµήµα Γε-
νικής Ασφάλειας Προϊόντων της Διεύθυνσης Πολιτικής Ποιότη-
τας της Γενικής Διεύθυνσης Εφαρµογής Κανονισµών,Υποδοµών
και Ελέγχου της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού περιλαµβάνει τις
εξής πληροφορίες:

α) ονοµασία ή εταιρική επωνυµία και µόνιµη διεύθυνση του
τόπου δραστηριότητας της επιχείρησης,

β) ηµεροµηνία έναρξης της εξαγωγικής δραστηριότητας της
επιχείρησης µέσω υπηρεσιών διαδικτύου,

γ) διεύθυνση του ιστοτόπου ή των ιστοτόπων που χρησιµοποι-
ούνται για την εν λόγω δραστηριότητα και κάθε σχετική πληρο-
φορία για τον εντοπισµό του ιστοτόπου.

4. Το Τµήµα Γενικής Ασφάλειας Προϊόντων της Διεύθυνσης
Πολιτικής Ποιότητας της Γενικής Διεύθυνσης Εφαρµογής Κανο-
νισµών, Υποδοµών και Ελέγχου της Γενικής Γραµµατείας Βιοµη-
χανίας του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού
εκδίδει πιστοποιητικό εγγραφής των ως άνω καταστηµάτων λια-
νικής πώλησης στο µητρώο των παραγράφων 2 και 3. Η λήψη
του πιστοποιητικού αυτού είναι απαραίτητη για τη νόµιµη διά-
θεση των προϊόντων αυτών στο εξωτερικό µε την επιφύλαξη της
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παραγράφου 1.
5. Τα κράτη - µέλη προορισµού των ηλεκτρονικών τσιγάρων

και των περιεκτών επαναπλήρωσης είναι δυνατόν να απαιτούν
από τα καταστήµατα λιανικής πώλησης να ορίζουν ένα φυσικό
πρόσωπο ως υπεύθυνο, προκειµένου να επαληθεύσει, πριν τη
διάθεση των προϊόντων στην αγορά του κράτους - µέλους προ-
ορισµού, ότι τα προς διασυνοριακή διάθεση προϊόντα συµµορ-
φώνονται µε τις απαιτήσεις του παρόντος νόµου. Επίσης, τα
καταστήµατα λιανικής πώλησης των ηλεκτρονικών τσιγάρων και
των περιεκτών επαναπλήρωσης υποβάλλουν στις αρµόδιες
αρχές των κρατών - µελών προορισµού των προς διάθεση προ-
ϊόντων περιγραφή των λεπτοµερειών και της λειτουργίας του συ-
στήµατος επαλήθευσης ηλικίας που διαθέτουν κατά την παρά-
γραφο 2 περίπτωση α’.

6. Η επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων των καταναλωτών
από τα καταστήµατα λιανικής πώλησης γίνεται σύµφωνα µε το
ν. 2472/1997 (Α’50). Τα καταστήµατα λιανικής πώλησης των ηλε-
κτρονικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης που πραγ-
µατοποιούν διασυνοριακές πωλήσεις στο εξωτερικό δεν απο-
καλύπτουν τα προσωπικά δεδοµένα των καταναλωτών των προ-
ϊόντων τους στο εξωτερικό ούτε στους κατασκευαστές των ηλε-
κτρονικών τσιγάρων και των περιεκτών επαναπλήρωσης, ούτε σε
εταιρείες που ανήκουν στον ίδιο όµιλο µε τους κατασκευαστές
αυτούς ούτε και σε οιονδήποτε τρίτο. Τα προσωπικά δεδοµένα
των καταναλωτών δε χρησιµοποιούνται ούτε µεταβιβάζονται για
σκοπούς άλλους πέρα από τη συγκεκριµένη διασυνοριακή
αγορά. Το ίδιο ισχύει και στην περίπτωση που το κατάστηµα λια-
νικής πώλησης ανήκει σε κατασκευαστή ηλεκτρονικών τσιγάρων
και περιεκτών επαναπλήρωσης.

Άρθρο 17
Κοινοποίηση – αδειοδότηση νέων προϊόντων καπνού

(Άρθρο 19 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς νέων προϊόντων καπνού
υποχρεούνται να υποβάλλουν κοινοποίηση στο Υπουργείο
Υγείας για κάθε τέτοιο προϊόν που προτίθενται να διαθέσουν
στην ελληνική αγορά. Η κοινοποίηση υποβάλλεται σε ηλεκτρο-
νική µορφή έξι (6) µήνες πριν από την προβλεπόµενη διάθεση
στην αγορά και συνοδεύεται από λεπτοµερή περιγραφή του σχε-
τικού νέου προϊόντος καπνού, καθώς και από τις οδηγίες χρήσης
του και τις πληροφορίες που προβλέπονται από το άρθρο 6 όσον
αφορά τα συστατικά και τις εκποµπές. Οι κατασκευαστές και οι
εισαγωγείς που υποβάλλουν κοινοποίηση για ένα νέο προϊόν κα-
πνού παρέχουν επίσης:

α) τις διαθέσιµες επιστηµονικές µελέτες για την τοξικότητα,
τον κίνδυνο εθισµού και την ελκυστικότητα του νέου προϊόντος
καπνού, ιδίως όσον αφορά τα συστατικά και τις εκποµπές του,

β) τις διαθέσιµες µελέτες, τις συνοπτικές περιγραφές τους και
τις έρευνες αγοράς σχετικά µε τις προτιµήσεις διάφορων οµά-
δων καταναλωτών, συµπεριλαµβανοµένων των νέων και των ση-
µερινών καπνιστών,

γ) άλλες διαθέσιµες και σχετικές πληροφορίες, µεταξύ των
οποίων και ανάλυση κινδύνου/οφέλους του προϊόντος, τις ανα-
µενόµενες συνέπειές του στην παύση της κατανάλωσης καπνού,
τις αναµενόµενες συνέπειές του στην έναρξη της κατανάλωσης
καπνού και προβλεπόµενες επιδράσεις στους καταναλωτές.

2. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς νέων προϊόντων καπνού
υποχρεούνται να διαβιβάζουν κάθε νέα ή επικαιροποιηµένη πλη-
ροφορία σχετικά µε τις µελέτες, την έρευνα και άλλες πληροφο-
ρίες που αναφέρονται στα στοιχεία α’ έως γ’ της παραγράφου
1. Το Υπουργείο Υγείας µπορεί να απαιτεί από τους κατασκευα-
στές ή τους εισαγωγείς νέων προϊόντων καπνού να πραγµατο-
ποιούν πρόσθετες δοκιµές ή να υποβάλουν συµπληρωµατικές
πληροφορίες.Το Υπουργείο Υγείας θέτει στη διάθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής όλες τις πληροφορίες που λαµβάνονται δυνά-
µει του παρόντος άρθρου.

3. Συνιστάται στο Υπουργείο Υγείας πενταµελής Επιτροπή
αξιολόγησης νέων προϊόντων καπνού, η οποία αποτελείται από
έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και τον αναπληρωτή
του, έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών και τον

αναπληρωτή του, έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και τον αναπληρωτή του, έναν
(1) εκπρόσωπο του ΕΟΦ και τον αναπληρωτή του και έναν (1) εκ-
πρόσωπο της Ελληνικής Πνευµονολογικής Εταιρείας και τον ανα-
πληρωτή του. Προκειµένου να συγκροτηθεί η Επιτροπή, το
Υπουργείο Οικονοµικών, το Υπουργείο Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού, ο ΕΟΦ και η Ελληνική Πνευµονολογική Εταιρεία
ορίζουν τους εκπροσώπους τους µε έγγραφό τους προς τον
Υπουργό Υγείας. Ο Υπουργός Υγείας, αφού ορίσει και τους εκ-
προσώπους του δικού του Υπουργείου, συγκροτεί µε απόφασή
του την Επιτροπή. Σε περίπτωση που ο Ε.Ο.Φ. και η Ελληνική
Πνευµονολογική Εταιρεία δεν ορίσουν εκπροσώπους τότε ο
Υπουργός Υγείας ορίζει δύο επιπλέον πρόσωπα, ήτοι έναν υπάλ-
ληλο του Ε.Ο.Φ. και έναν πνευµονολόγο - Διευθυντή του Ε.Σ.Υ.
ή έναν πνευµονολόγο-µέλος Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου. Η θητεία των µελών της Επιτροπής είναι διετής. 

4. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς νέων προϊόντων καπνού
υποχρεούνται, τουλάχιστον τέσσερις (4) µήνες πριν τεθεί σε κυ-
κλοφορία ένα νέο προϊόν καπνού, να καταθέσουν τεχνικό φάκελο
στην Επιτροπή της παραγράφου 3 ή, σε περίπτωση που δεν έχει
συγκροτηθεί η Επιτροπή της παραγράφου 3, στον Υπουργό
Υγείας. Ο φάκελος κατατίθεται εγγράφως και ηλεκτρονικώς και
περιλαµβάνει τα εξής: 

α) τα αναφερόµενα στην παράγραφο 1,
β) αποδεικτικά πλήρους συµµόρφωσης όλων των συστατικών

και των ηλεκτρονικών στοιχείων µε τα σχετικά πρότυπα ασφα-
λείας και διατήρηση όλων των σχετικών κανονιστικών απαιτή-
σεων,

γ) πλήρη ποιοτική και ποσοτική καταγραφή όλων των συστα-
τικών και των εκποµπών τους,

δ) περιγραφή των τεχνικών χαρακτηριστικών των συσκευών ή
των ηλεκτρονικών τους στοιχείων,

ε) σχέδιο οδηγιών χρήσης και επισήµανσης,
στ) τοξικολογικές µελέτες και φυσικοχηµικές δοκιµές που

αφορούν τα συστατικά των νέων προϊόντων καπνού και τις εκ-
ποµπές τους, σύµφωνα µε τις οποίες οι ουσίες που περιέχονται,
καθώς και οι ουσίες που απελευθερώνονται κατά τη λειτουργία
των προϊόντων που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόν-
τος νόµου δεν παρουσιάζουν κίνδυνο για την υγεία κατά την έν-
νοια των κανονισµών (ΕΚ) 1907/2006 και 1272/2008. Οι τοξι-
κολογικές µελέτες διεξάγονται σύµφωνα µε τις Αρχές της Ορθής
Εργαστηριακής Πρακτικής (ΟΕΠ) και σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(ΕΚ) 440/2008 (EEL 142/). Τα εργαστήρια, όπου διεξάγονται οι
τοξικολογικές µελέτες, είναι διαπιστευµένα σύµφωνα µε τις
Αρχές της Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής και τα εργαστήρια,
όπου διεξάγονται οι φυσικοχηµικές δοκιµές, είναι διαπιστευµένα
κατά το πρότυπο EN ISO 17025,

ζ) περιγραφή της παραγωγικής διαδικασίας και των µέτρων
διασφάλισης της ποιότητας, τα οποία πρέπει να λαµβάνονται,

η) έκθεση εκτίµησης της ασφάλειας των συσκευών, από τις
οποίες αποτελείται το προϊόν και αντίστοιχο πιστοποιητικό ασφα-
λείας,

θ) υπεύθυνη δήλωση συµµόρφωσης προς τις προδιαγραφές
του παρόντος νόµου είτε πρόκειται για νέο προϊόν καπνού που
εµπίπτει στον ορισµό του µη καπνιζόµενου προϊόντος καπνού
είτε στον ορισµό του προϊόντος καπνού για κάπνισµα,

ι) επιδηµιολογικές ή/και κλινικές µελέτες που έχουν εκπονηθεί
σύµφωνα µε τις αρχές της ορθής κλινικής πρακτικής, εφόσον
αφορούν το υπό αδειοδότηση προϊόν,

ια) απόδειξη καταβολής παραβόλου 1.000 ευρώ για την εξέ-
ταση του τεχνικού φακέλου, όπως καθορίζεται στο άρθρο 25.

Τα επιστηµονικά στοιχεία τα οποία κοινοποιούνται µε τον τε-
χνικό φάκελο καλύπτονται από το βιοµηχανικό και εµπορικό
απόρρητο.

5. Αν, εντός τριάντα (30) ηµερών από την υποβολή του τεχνι-
κού φακέλου, η Επιτροπή διαπιστώσει, ότι ο τεχνικός φάκελος
δεν είναι πλήρης ή ότι από τα υποβληθέντα στοιχεία δεν προκύ-
πτει ότι πληρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις αδειοδότησης,
καλεί τον ενδιαφερόµενο προς συµπλήρωση ή διόρθωση των
στοιχείων του φακέλου τάσσοντας σε αυτόν σχετική προθεσµία.

6. Κάθε µέλος της Επιτροπής εξετάζει τα στοιχεία του φακέ-
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λου που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου που εκ-
προσωπεί και συντάσσει µαζί µε τα λοιπά µέλη της Επιτροπής
κοινή γνωµοδότηση (σύµφωνη γνώµη) προς τον Υπουργό Υγείας
περί αδειοδότησης ή µη του προϊόντος, εντός προθεσµίας τριών
(3) µηνών από την κατάθεση του φακέλου σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παράγραφο 4 του παρόντος. Για την αποδοχή ή την
απόρριψη του αιτήµατος αδειοδότησης εκδίδεται απόφαση του
Υπουργού Υγείας, ο οποίος λαµβάνει υπόψιν του τη σύµφωνη
γνώµη της Επιτροπής.

7. Αν η Επιτροπή γνωµοδοτήσει υπέρ της απόρριψης του αι-
τήµατος λόγω άπρακτης παρόδου της προθεσµίας της παρα-
γράφου 5, το αίτηµα αδειοδότησης απορρίπτεται υποχρεωτικώς.

8. Αν δεν συνταχθεί γνωµοδότηση εντός της τρίµηνης προθε-
σµίας της παραγράφου 6, η Επιτροπή υποχρεούται να αιτιολο-
γήσει ειδικώς και εµπεριστατωµένως µε έγγραφό της που
απευθύνεται προς τον Υπουργό Υγείας την αδυναµία της να
ασκήσει τη γνωµοδοτική της αρµοδιότητα. Ο Υπουργός Υγείας,
εφόσον θεωρήσει εύλογη την αιτιολογία της Επιτροπής, δύναται
να παρατείνει την προθεσµία γνωµοδότησης για ένα (1) ακόµη
µήνα. Σε περίπτωση που και η τελευταία αυτή προθεσµία παρέλ-
θει άπρακτη, τότε το νέο προϊόν καπνού τίθεται, νοµίµως σε κυ-
κλοφορία χωρίς τη σχετική άδεια. Αν, εκ των υστέρων, συνταχθεί
αρνητική γνωµοδότηση, ο Υπουργός Υγείας υποχρεούται µε
απόφασή του να απαγορεύσει την κυκλοφορία του προϊόντος.

9. Η αδειοδότηση αφορά αποκλειστικά το προϊόν, όπως αυτό
περιγράφεται στον υποβληθέντα τεχνικό φάκελο και καλύπτει
µόνο τον κατασκευαστή και τον εισαγωγέα, στον οποίο χορηγή-
θηκε. Οποιαδήποτε σχεδιαζόµενη τροποποίηση στο αδειοδοτού-
µενο προϊόν πρέπει να κοινοποιείται στην Επιτροπή της παρα-
γράφου 3. Η τελευταία αποφαίνεται για το αν οι σχεδιαζόµενες
τροποποιήσεις είναι τόσο ουσιώδεις, ώστε να απαιτείται εκ νέου
αξιολόγηση και αδειοδότηση του νέου προϊόντος. 

10. Αν, κατά τον έλεγχο, επιθεώρηση ή δειγµατοληψία που διε-
νεργούν οι αρχές εποπτείας διαπιστωθούν ουσιώδεις τροποποι-
ήσεις στο αδειοδοτηθέν προϊόν, για τις οποίες δεν ενηµερώθηκε
το Υπουργείο Υγείας, σύµφωνα µε την παράγραφο 9, η άδεια κυ-
κλοφορίας µπορεί να ανακληθεί.

11. Ο κατασκευαστής και ο εισαγωγέας ήδη αδειοδοτηθέντος
νέου προϊόντος καπνού υποχρεούνται να ενηµερώνουν αµέσως
το Υπουργείο Υγείας σε περίπτωση εµφάνισης ανεπιθύµητου πε-
ριστατικού σε χρήστη των προϊόντων τους. Στην περίπτωση αυτή
επιλαµβάνεται αµέσως η Επιτροπή της παραγράφου 3 και ενερ-
γοποιείται άµεσα η διαδικασία των παραγράφων 3 έως 9, η οποία
εφαρµόζεται αναλόγως.

12. Τα νέα προϊόντα καπνού που διατίθενται στην αγορά οφεί-
λουν να τηρούν τις προδιαγραφές του παρόντος νόµου. Η υπα-
γωγή των προϊόντων αυτών στις διατάξεις του παρόντος εξαρ-
τάται από το κατά πόσο τα εν λόγω προϊόντα εµπίπτουν στον ορι-
σµό του µη καπνιζόµενου προϊόντος καπνού ή του προϊόντος κα-
πνού για κάπνισµα. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΑ ΤΣΙΓΑΡΑ ΚΑΙ ΦΥΤΙΚΑ 

ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΓΙΑ ΚΑΠΝΙΣΜΑ

Άρθρο 18
Ηλεκτρονικά τσιγάρα

(Άρθρο 20 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και οι περιέκτες επαναπλήρωσης
διατίθενται στην αγορά µόνο εφόσον τηρούν τις διατάξεις του
παρόντος και τις λοιπές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας. Ο
παρών νόµος δεν εφαρµόζεται στα ηλεκτρονικά τσιγάρα και
στους περιέκτες επαναπλήρωσης που υπόκεινται σε απαίτηση
αδειοδότησης βάσει της υπ’ αριθµόν 31637/2004 κοινής απόφα-
σης των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης (Β’1176) ή στις απαιτήσεις της ΔΥ8δ/Γ.Π./
οικ.130648/2009 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
(Β’2198).

2. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς ηλεκτρονικών τσιγάρων

και περιεκτών επαναπλήρωσης υποβάλλουν κοινοποίηση στο
Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παραγόντων για την
Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας του
Υπουργείου Υγείας για τυχόν σχετικά προϊόντα που προτίθενται
να θέσουν στην αγορά. Η κοινοποίηση υποβάλλεται ηλεκτρονικά
έξι (6) µήνες πριν από την προβλεπόµενη διάθεση στην αγορά
σε κοινό µορφότυπο, όπως καθορίζεται από την 2015/2183 εκτε-
λεστική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 24ης Νοεµ-
βρίου 2015, όπως αυτή αποτυπώνεται στο Παράρτηµα VΙ του
παρόντος νόµου. Όσον αφορά τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και
στους περιέκτες επαναπλήρωσης που ήδη κυκλοφορούν στην
αγορά κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, η κοινοποί-
ηση υποβάλλεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου. Υποβάλλεται νέα κοινοποίηση για κάθε ουσια-
στική τροποποίηση του προϊόντος. Ανάλογα µε το αν το προϊόν
είναι ηλεκτρονικό τσιγάρο ή περιέκτης επαναπλήρωσης, η κοι-
νοποίηση περιέχει τις ακόλουθες πληροφορίες: α) την επωνυµία
και τα στοιχεία επικοινωνίας του κατασκευαστή, του υπεύθυνου
νοµικού ή φυσικού προσώπου εντός της Ένωσης και, κατά περί-
πτωση, του εισαγωγέα στην Ένωση, β) κατάλογο όλων των συ-
στατικών που περιέχονται στο προϊόν και όλων των εκποµπών
από τη χρήση του, ανά µάρκα και τύπο, συµπεριλαµβανοµένων
των ποσοτήτων αυτών, γ) τοξικολογικά δεδοµένα που αφορούν
τα εν λόγω συστατικά και εκποµπές των προϊόντων, µεταξύ
άλλων όταν θερµαίνονται, αναφέροντας συγκεκριµένα τις επι-
πτώσεις τους στην υγεία των καταναλωτών όταν εισπνέονται, και
συνεκτιµώντας, µεταξύ άλλων, τυχόν επιπτώσεις εθισµού, δ)
πληροφορίες σχετικά µε τη δοσολογία και την πρόσληψη νικοτί-
νης, όταν το προϊόν καταναλώνεται υπό κανονικές ή ευλόγως
προβλέψιµες συνθήκες, ε) περιγραφή των συστατικών του προ-
ϊόντος, συµπεριλαµβανοµένου, κατά περίπτωση, του µηχανισµού
ανοίγµατος και επαναπλήρωσης του ηλεκτρονικού τσιγάρου ή
του περιέκτη επαναπλήρωσης, στ) περιγραφή της διαδικασίας
παραγωγής, µεταξύ άλλων εάν περιλαµβάνει την εν σειρά παρα-
γωγή, και δήλωση ότι η διαδικασία παραγωγής πληροί τις απαι-
τήσεις του παρόντος άρθρου, ζ) δήλωση ότι ο κατασκευαστής
και ο εισαγωγέας φέρουν την πλήρη ευθύνη για την ποιότητα και
την ασφάλεια του προϊόντος, όταν διατίθεται στην αγορά και
χρησιµοποιείται υπό κανονικές ή ευλόγως προβλέψιµες συνθή-
κες. Όταν θεωρείται ότι οι πληροφορίες που υποβάλλονται είναι
ελλιπείς, µπορεί να αιτηθεί η συµπλήρωση των σχετικών πληρο-
φοριών από το αρµόδιο Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνι-
κών Παραγόντων για την Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης
Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας.

3. Τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και οι περιέκτες επαναπλήρωσης
πρέπει να πληρούν και τις εξής προδιαγραφές: α) το υγρό που
περιέχει νικοτίνη διατίθεται στην αγορά µόνο σε ειδικούς περιέ-
κτες επαναπλήρωσης, ο όγκος των οποίων δεν υπερβαίνει τα 10
ml, σε αναλώσιµα ηλεκτρονικά τσιγάρα ή φιαλίδια µίας χρήσης
και ο όγκος των φιαλιδίων ή των δοχείων δεν υπερβαίνει τα 2 ml,
β) το υγρό που περιέχει νικοτίνη δεν περιέχει νικοτίνη που υπερ-
βαίνει τα 20 mg/ml, γ) το υγρό που περιέχει νικοτίνη δεν περιέχει
τα πρόσθετα που παρατίθενται στην παράγραφο 4 του άρθρου
7, δ) για την κατασκευή του υγρού που περιέχει νικοτίνη χρησι-
µοποιούνται µόνο υψηλής καθαρότητας συστατικά. Ουσίες δια-
φορετικές των συστατικών του στοιχείου β’ του πέµπτου εδαφίου
της παραγράφου 2 υπάρχουν µόνο σε επίπεδο ιχνών στο υγρό
που περιέχει νικοτίνη, εφόσον τα ίχνη αυτά δεν µπορούν να απο-
φευχθούν τεχνικά κατά την κατασκευή, ε) εξαιρουµένης της νι-
κοτίνης, στο υγρό που περιέχει νικοτίνη χρησιµοποιούνται µόνο
συστατικά που δεν είναι επικίνδυνα για την ανθρώπινη υγεία σε
θερµαινόµενη ή µη µορφή, στ) τα ηλεκτρονικά τσιγάρα χορηγούν
τις δόσεις νικοτίνης σε σταθερά επίπεδα υπό φυσιολογικές συν-
θήκες χρήσης, ζ) τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και οι περιέκτες επα-
ναπλήρωσης είναι προστατευµένα από τα παιδιά και απαραβία-
στα, προστατεύονται από τη θραύση και τη διαρροή και διαθέ-
τουν µηχανισµό που εξασφαλίζει την επαναπλήρωση χωρίς διαρ-
ροή.

4. Τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και οι περιέκτες επαναπλήρωσης
πρέπει να πληρούν και τις εξής προδιαγραφές: 

α) Οι µονάδες συσκευασίας ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιε-
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κτών επαναπλήρωσης περιέχουν ενηµερωτικό φυλλάδιο (και στα
ελληνικά) µε πληροφορίες όσον αφορά: αα) τις οδηγίες χρήσης
και αποθήκευσης του προϊόντος, καθώς επίσης και µνεία ότι η
χρήση του προϊόντος δεν συνιστάται σε νέους και µη καπνιστές,
ββ) τις αντενδείξεις, γγ) τις προειδοποιήσεις για συγκεκριµένες
οµάδες κινδύνου, δδ) τυχόν βλαβερές συνέπειες, εε) τον κίνδυνο
εθισµού και την τοξικότητα, και στστ) τα στοιχεία επικοινωνίας
του κατασκευαστή ή του εισαγωγέα και του νοµικού ή φυσικού
προσώπου επαφής εντός της Ένωσης, 

β) οι µονάδες συσκευασίας και όλες οι εξωτερικές συσκευα-
σίες ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης: αα)
περιλαµβάνουν κατάλογο όλων των συστατικών που περιέχονται
στο προϊόν σε φθίνουσα σειρά βάρους και αναφέρουν το περιε-
χόµενο σε νικοτίνη του προϊόντος και τη χορήγηση ανά δόση,
τον αριθµό της παρτίδας παραλαβής και σύσταση στα ελληνικά
να φυλάσσεται το προϊόν µακριά από παιδιά, ββ) µε την επιφύ-
λαξη του σηµείου αα) του παρόντος στοιχείου, δεν περιλαµβά-
νουν στοιχεία ή χαρακτηριστικά που αναφέρονται στο άρθρο 13,
εξαιρουµένων των στοιχείων α’ και γ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 13 σχετικά µε τις πληροφορίες όσον αφορά την περιεκτι-
κότητα σε νικοτίνη και όσον αφορά τις αρωµατικές ύλες, και γγ)
φέρουν την ακόλουθη προειδοποίηση για την υγεία: 

«Το προϊόν αυτό περιέχει νικοτίνη, η οποία είναι εξαιρετικά εθι-
στική ουσία»,

γ) οι προειδοποιήσεις για την υγεία τηρούν τις απαιτήσεις που
καθορίζονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 12. 

5. Σε σχέση µε τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και τους περιέκτες
επαναπλήρωσης ισχύουν οι εξής απαγορεύσεις: 

α) απαγορεύονται οι εµπορικές επικοινωνίες στο διαδίκτυο,
στον τύπο και σε άλλα έντυπα, µε σκοπό ή άµεσο ή έµµεσο απο-
τέλεσµα την προώθηση ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιεκτών
επαναπλήρωσης, εξαιρουµένων των εντύπων που προορίζονται
αποκλειστικά για επαγγελµατίες του εµπορίου ηλεκτρονικών τσι-
γάρων ή περιεκτών επαναπλήρωσης και των εντύπων που τυπώ-
νονται και κυκλοφορούν σε τρίτες χώρες, όπου τα εν λόγω
έντυπα δεν προορίζονται πρωτίστως για την αγορά της Ένωσης,

β) απαγορεύονται οι εµπορικές επικοινωνίες στην τηλεόραση
και στο ραδιόφωνο µε σκοπό ή άµεσο ή έµµεσο αποτέλεσµα την
προώθηση ηλεκτρονικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρω-
σης,

γ) απαγορεύεται κάθε µορφή δηµόσιας ή ιδιωτικής συνεισφο-
ράς σε ραδιοφωνικά και τηλεοπτικά προγράµµατα µε σκοπό ή
άµεσο ή έµµεσο αποτέλεσµα την προώθηση ηλεκτρονικών τσι-
γάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης,

δ) απαγορεύεται κάθε µορφή δηµόσιας ή ιδιωτικής συνεισφο-
ράς σε οποιαδήποτε εκδήλωση, δραστηριότητα ή πρόσωπο µε
σκοπό ή άµεσο ή έµµεσο αποτέλεσµα την προώθηση των ηλε-
κτρονικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης, η οποία
πραγµατοποιείται σε περισσότερα του ενός κράτη - µέλη ή στην
οποία συµµετέχουν περισσότερα του ενός κράτη - µέλη ή έχει
κατ’ άλλο τρόπο διασυνοριακές επιπτώσεις,

ε) απαγορεύονται για τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και τους περιέ-
κτες επαναπλήρωσης οι οπτικοακουστικές εµπορικές επικοινω-
νίες στις οποίες εφαρµόζεται το π.δ. 109/2010 (Α’190).

6. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς ηλεκτρονικών τσιγάρων
και περιεκτών επαναπλήρωσης υποβάλλουν στο Τµήµα Παρα-
γόντων Κινδύνου, Κοινωνικών Παραγόντων για την Υγεία και
Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου
Υγείας και στο Υπουργείο Οικονοµικών ετησίως: α) συνολικά δε-
δοµένα για τους όγκους των πωλήσεων, ανά µάρκα και τύπο του
προϊόντος, β) πληροφορίες για τις προτιµήσεις διάφορων οµά-
δων καταναλωτών, συµπεριλαµβανοµένων των νέων, των µη κα-
πνιστών και των κυριότερων ειδών των σηµερινών χρηστών, γ)
τον τρόπο πώλησης των προϊόντων, και δ) συνοπτικές περιγρα-
φές τυχόν ερευνών αγοράς που πραγµατοποιούνται σχετικά µε
τα ανωτέρω, συµπεριλαµβανοµένης της µετάφρασής τους στα
αγγλικά. Το Υπουργείο Υγείας παρακολουθεί τις εξελίξεις της
αγοράς σχετικά µε τα ηλεκτρονικά τσιγάρα, καθώς και τους πε-
ριέκτες επαναπλήρωσης, συµπεριλαµβανοµένων τυχόν στοι-
χείων που αποδεικνύουν ότι η χρήση τους από νέους και µη
καπνιστές οδηγεί στον εθισµό στη νικοτίνη και τελικά στην πα-

ραδοσιακή κατανάλωση καπνού.
7. Σε ιστότοπο της ιστοσελίδας του Υπουργείου Υγείας δηµο-

σιεύονται οι πληροφορίες που έχουν ληφθεί σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 2, τηρουµένων των διατάξεων περί εµπορικού απορ-
ρήτου. Το Υπουργείο Υγείας, κατόπιν αιτήµατος, θέτει όλες τις
πληροφορίες οι οποίες έχουν ληφθεί σύµφωνα µε το παρόν
άρθρο, στη διάθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των λοιπών
κρατών - µελών. Το Υπουργείο Υγείας εξασφαλίζει τον εµπιστευ-
τικό χειρισµό του εµπορικού απορρήτου και των άλλων εµπιστευ-
τικών πληροφοριών.

8. Οι κατασκευαστές, οι εισαγωγείς και οι διανοµείς ηλεκτρο-
νικών τσιγάρων και περιεκτών επαναπλήρωσης δηµιουργούν και
διατηρούν σύστηµα συλλογής πληροφοριών σχετικά µε όλες τις
πιθανές βλαβερές για την ανθρώπινη υγεία συνέπειες των προ-
ϊόντων αυτών. Εάν οποιοσδήποτε από τους εν λόγω οικονοµι-
κούς φορείς θεωρεί ή ευλόγως κρίνει ότι τα ηλεκτρονικά τσιγάρα
ή οι περιέκτες επαναπλήρωσης, που βρίσκονται στην κατοχή του
και προορίζονται για διάθεση στην αγορά ή διατίθενται στην
αγορά, δεν είναι ασφαλή ή καλής ποιότητας ή δεν συµµορφώ-
νονται κατ’ άλλο τρόπο προς τις διατάξεις του παρόντος νόµου,
ο εν λόγω οικονοµικός φορέας λαµβάνει αµέσως τα απαραίτητα
διορθωτικά µέτρα για τη συµµόρφωση προς τις διατάξεις του
παρόντος, την απόσυρση ή την ανάκληση του προϊόντος, κατά
περίπτωση. Σε αυτές τις περιπτώσεις, ο οικονοµικός φορέας
υποχρεούται να ενηµερώνει αµέσως τις αρχές εποπτείας της
αγοράς, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 23, κατά περίπτωση.
Επίσης, ο οικονοµικός φορέας υποχρεούται να ενηµερώνει τις
αρχές εποπτείας των κρατών - µελών, στα οποία διατίθεται ή
προορίζεται να διατεθεί το προϊόν, δίνοντας συγκεκριµένα στοι-
χεία, σχετικά µε τον κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία και ασφά-
λεια, οποιοδήποτε διορθωτικό µέτρο έχει ληφθεί και τα απο-
τελέσµατα των εν λόγω µέτρων. Το Υπουργείο Υγείας µπορεί επί-
σης να ζητεί πρόσθετες πληροφορίες από τον οικονοµικό φορέα,
ιδίως σχετικά µε τις πτυχές ασφάλειας και ποιότητας ή σχετικά
µε τυχόν βλαβερές συνέπειες των ηλεκτρονικών τσιγάρων ή των
περιεκτών επαναπλήρωσης.

9. Όσον αφορά τα ηλεκτρονικά τσιγάρα και τους περιέκτες
επαναπλήρωσης που πληρούν τις απαιτήσεις του παρόντος άρ-
θρου, όταν το Υπουργείο Υγείας διαπιστώνει ή έχει βάσιµους λό-
γους να πιστεύει ότι συγκεκριµένα ηλεκτρονικά τσιγάρα ή περιέ-
κτες επαναπλήρωσης ή ένας τύπος ηλεκτρονικών τσιγάρων ή πε-
ριεκτών επαναπλήρωσης ενδέχεται να αποτελέσουν σοβαρό κίν-
δυνο για την ανθρώπινη υγεία, µπορεί, µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας να απαγορευτεί προσωρινά η διάθεσή του
στην αγορά. Το Υπουργείο Υγείας ενηµερώνει αµελλητί την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και τις αρµόδιες αρχές των λοιπών κρατών -
µελών σχετικά µε τα µέτρα που έχουν ληφθεί και κοινοποιεί
τυχόν υποστηρικτικά δεδοµένα για το προσωρινό µέτρο.

Άρθρο 19
Φυτικά προϊόντα για κάπνισµα

(Άρθρο 21 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Κάθε µονάδα συσκευασίας και κάθε εξωτερική συσκευασία
φυτικών προϊόντων για κάπνισµα περιλαµβάνει την ακόλουθη
προειδοποίηση για την υγεία:

«Το κάπνισµα του προϊόντος αυτού βλάπτει την υγεία σας».
2. Η προειδοποίηση για την υγεία τυπώνεται στην εµπρόσθια

και στην οπίσθια εξωτερική επιφάνεια της µονάδας συσκευασίας
και σε κάθε εξωτερική συσκευασία. 

3. Η προειδοποίηση για την υγεία συµµορφώνεται µε τις απαι-
τήσεις που καθορίζονται στην παράγραφο 4 του άρθρου 9. Κα-
λύπτει το 30 % της επιφάνειας της αντίστοιχης πλευράς της
µονάδας συσκευασίας και κάθε εξωτερικής συσκευασίας. 

4. Οι µονάδες συσκευασίας και όλες οι εξωτερικές συσκευα-
σίες φυτικών προϊόντων για κάπνισµα δεν περιλαµβάνουν κανένα
από τα στοιχεία ή χαρακτηριστικά που προσδιορίζονται στα στοι-
χεία α’, β’ και δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 13 και δεν ανα-
φέρουν ότι το προϊόν δεν περιέχει πρόσθετα ή αρωµατικές
ουσίες. 
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Άρθρο 20
Κοινοποίηση των συστατικών 

φυτικών προϊόντων για κάπνισµα
(Άρθρο 22 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς φυτικών προϊόντων για
κάπνισµα υποβάλλουν στο Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινω-
νικών Παραγόντων για την Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυν-
σης Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας κατάλογο όλων των
συστατικών και των ποσοτήτων τους που χρησιµοποιούνται στην
κατασκευή των προϊόντων αυτών ανά µάρκα και τύπο. Οι κατα-
σκευαστές ή οι εισαγωγείς ενηµερώνουν επίσης το Υπουργείο
Υγείας, όταν η σύνθεση ενός προϊόντος τροποποιείται κατά τρό-
πον ώστε να επηρεάζονται οι πληροφορίες που υποβάλλονται
δυνάµει του παρόντος άρθρου. Οι πληροφορίες που απαιτούνται
σύµφωνα µε το παρόν άρθρο υποβάλλονται πριν από τη διάθεση
ενός νέου ή τροποποιηµένου φυτικού προϊόντος για κάπνισµα
στην αγορά. 

2. Στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Υγείας www.moh.gov.gr
δηµοσιεύονται οι πληροφορίες που υποβάλλονται σύµφωνα µε
την παράγραφο 1, τηρουµένων των διατάξεων περί εµπορικού
απορρήτου, στην περίπτωση που δηµοσιοποιούνται οι εν λόγω
πληροφορίες. Οι οικονοµικοί φορείς προσδιορίζουν επακριβώς
ποιες πληροφορίες θεωρούν ότι αποτελούν εµπορικό απόρρητο. 

Άρθρο 21
Συνεργασία και συµµόρφωση

(Άρθρο 23 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς καπνού και συναφών
προϊόντων παρέχουν στο Υπουργείο Υγείας και στις λοιπές αρ-
µόδιες αρχές του άρθρου 23 του παρόντος, όπως και στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, εντός των καθοριζόµενων προθεσµιών,
πλήρεις και ακριβείς πληροφορίες που ζητούνται σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Η υποχρέωση παροχής των
ζητούµενων πληροφοριών βαρύνει πρωτίστως τον κατασκευα-
στή, αν ο κατασκευαστής είναι εγκατεστηµένος στην Ένωση. Η
υποχρέωση παροχής των ζητούµενων πληροφοριών βαρύνει
πρωτίστως τον εισαγωγέα, αν ο κατασκευαστής είναι εγκατεστη-
µένος εκτός της Ένωσης και ο εισαγωγέας είναι εγκατεστηµένος
στην Ένωση. Η υποχρέωση παροχής των ζητούµενων πληροφο-
ριών βαρύνει από κοινού τον κατασκευαστή και τον εισαγωγέα,
αν και οι δύο είναι εγκατεστηµένοι εκτός της Ένωσης. 

2. Δεν διατίθενται στην αγορά τα προϊόντα καπνού και τα συ-
ναφή προϊόντα που δεν συµµορφώνονται µε τις διατάξεις του
παρόντος. Δεν διατίθενται στην αγορά προϊόντα καπνού και συ-
ναφή προϊόντα, εάν δεν τηρούνται οι υποχρεώσεις κοινοποίησης
που προβλέπουν οι διατάξεις του παρόντος νόµου.

3. Οι εθνικές αρµόδιες αρχές συνεργάζονται µεταξύ τους, µε
τις αρµόδιες αρχές των κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προκειµένου να διασφαλί-
σουν τη σωστή εφαρµογή και επιβολή των διατάξεων του
παρόντος νόµου και ανταλλάσσουν όλες τις απαραίτητες πλη-
ροφορίες µε σκοπό την οµοιόµορφη εφαρµογή τους.

Άρθρο 22
Ελεύθερη κυκλοφορία

(Άρθρο 24 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Οι αρµόδιες αρχές δεν απαγορεύουν ή δεν περιορίζουν τη
διάθεση στην αγορά προϊόντων καπνού ή συναφών προϊόντων
που συµµορφώνονται µε τις διατάξεις του παρόντος και µε την
επιφύλαξη των παραγράφων 2 και 3.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας µπορεί να θεσπίζονται
περαιτέρω απαιτήσεις, εφαρµοστέες σε όλα τα προϊόντα τα
οποία διατίθενται στην ελληνική αγορά, σχετικά µε την τυποποί-
ηση της συσκευασίας των προϊόντων καπνού, όταν αυτό δικαιο-
λογείται για λόγους δηµόσιας υγείας, λαµβανοµένου υπόψη του
υψηλού επιπέδου προστασίας της ανθρώπινης υγείας που επι-
τυγχάνεται µέσω των διατάξεων του παρόντος νόµου. Τα εν
λόγω µέτρα πρέπει να είναι σύµφωνα µε την αρχή της αναλογι-

κότητας και δεν είναι δυνατό να αποτελούν µέσο αυθαίρετων δια-
κρίσεων ή συγκεκαλυµµένο περιορισµό στο εµπόριο µεταξύ των
κρατών - µελών. Αυτά τα µέτρα κοινοποιούνται στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, µαζί µε το αιτιολογικό της διατήρησης ή της θέσπισής
τους. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας είναι δυνατό να απαγο-
ρεύεται, µε συνεκτίµηση του υψηλού επιπέδου προστασίας της
ανθρώπινης υγείας που επιτυγχάνεται µέσω των διατάξεων του
παρόντος, µια ορισµένη κατηγορία προϊόντων καπνού ή συνα-
φών προϊόντων, εφόσον η απαγόρευση δικαιολογείται από την
ανάγκη προστασίας της δηµόσιας υγείας. Οι αποφάσεις αυτές
του Υπουργού Υγείας κοινοποιούνται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
συνοδευόµενες από διευκρίνιση των λόγων θέσπισής τους. Η
Επιτροπή, εντός έξι (6) µηνών από την ηµεροµηνία παραλαβής
της κοινοποίησης που προβλέπεται στην παρούσα παράγραφο,
εγκρίνει ή απορρίπτει τις εθνικές διατάξεις. Αν δεν ληφθεί από-
φαση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή εντός της εξάµηνης προθε-
σµίας, θεωρείται ότι οι εθνικές διατάξεις έχουν εγκριθεί. 

Άρθρο 23
Αρµόδιες αρχές

(Άρθρο 26 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Αρµόδια Εθνική Αρχή για την άσκηση των αρµοδιοτήτων
που απορρέουν από τις διατάξεις του παρόντος νόµου είναι το
Υπουργείο Υγείας (Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνικών
Παραγόντων για την Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης Ψυ-
χικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας) σε συνεργασία µε τη Γενική
Γραµµατεία Βιοµηχανίας του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυ-
ξης και Τουρισµού, τη Διεύθυνση Ενεργειακών Βιοµηχανικών και
Χηµικών Προϊόντων και τις περιφερειακές Χηµικές Υπηρεσίες της
Γενικής Διεύθυνσης του Γενικού Χηµείου του Κράτους, καθώς
και τη Γενική Διεύθυνση Τελωνείων και Ειδικών Φόρων Κατανά-
λωσης (ΕΦΚ) και τα Τελωνεία της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σίων Εσόδων του Υπουργείου Οικονοµικών. Οι αρµόδιες Αρχές
µεριµνούν για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος
νόµου, συντονίζουν και ελέγχουν τις δράσεις των οικείων επο-
πτευόµενων υπηρεσιών.

2. Αρµόδιες αρχές εποπτείας της αγοράς ορίζονται οι Υγει-
ονοµικές Υπηρεσίες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Β’
βαθµού, οι Υπηρεσίες Εµπορίου των Περιφερειακών Ενοτήτων
της Χώρας, τα τελωνεία και οι περιφερειακές Χηµικές Υπηρεσίες
του Γενικού Χηµείου του Κράτους. Οι αρχές εποπτείας της αγο-
ράς διενεργούν ελέγχους, επιθεωρήσεις, δειγµατοληψίες και
εκτελούν προγράµµατα ελέγχου στην αγορά, όποτε απαιτείται,
για την αξιολόγηση της εφαρµογής των διατάξεων του παρόντος
νόµου. Οι έλεγχοι, επιθεωρήσεις και δειγµατοληψίες στην αγορά
και στους χώρους παραγωγής, συσκευασίας, αποθήκευσης και
διανοµής διενεργούνται κατά περίπτωση και κατά λόγο αρµοδιό-
τητας από τις ανωτέρω αρµόδιες αρχές εποπτείας της αγοράς
είτε µεµονωµένα είτε από µικτά κλιµάκια.

3. Το Γενικό Χηµείο του Κράτους είναι αρµόδιο για τον εργα-
στηριακό φυσικοχηµικό έλεγχο και τον έλεγχο της ταξινόµησης,
επισήµανσης και συσκευασίας των προϊόντων που εµπίπτουν
στις διατάξεις του παρόντος νόµου. Οι έλεγχοι, δειγµατοληψίες,
εξετάσεις, κατ’ έφεση εξετάσεις και κάθε άλλο σχετικό θέµα ανα-
φορικά µε δείγµατα διενεργούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις της
1100/1987 απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών (Β’788, Κωδι-
κοποίηση και µεταγλώττιση των διατάξεων του Κώδικα Τροφίµων
και Ποτών µε σύστηµα κινητών φύλλων Αντικειµένων) και τις δια-
τάξεις του ν. 4177/2013 (Α’173) µε την επιφύλαξη άλλων ειδικών
κατά περίπτωση διατάξεων.

4. Για τον έλεγχο της συσκευής των ηλεκτρονικών τσιγάρων,
της σχετικής επισήµανσης, της µπαταρίας του µηχανισµού επα-
ναπλήρωσης των ηλεκτρονικών τσιγάρων που εµπίπτουν στις
διατάξεις της υπ’ αριθµ. Ζ3/2810/14.12.2004 απόφασης των
Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Μεταφορών και Επικοινωνιών
(Β’1885) επιλαµβάνεται η αρµόδια υπηρεσία της Γενικής Γραµ-
µατείας Βιοµηχανίας, Διεύθυνση Πολιτικής Ποιότητας του
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Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού. Ειδικότερα,
για το ηλεκτρολογικό και ηλεκτρικό υλικό που αφορά στο ηλε-
κτρονικό τσιγάρο (φορτιστής του ηλεκτρονικού τσιγάρου είτε
πωλείται ως αναπόσπαστο τεµάχιο της συσκευής είτε αυτοτε-
λώς) επιλαµβάνεται η υπηρεσία της Γενικής Γραµµατείας Βιοµη-
χανίας (Δ/νση Τεχνικής Βιοµηχανικής Νοµοθεσίας) του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, στην αρµοδιότητα
της οποίας εµπίπτουν οι διατάξεις της νοµοθεσίας για ηλεκτρο-
λογικό υλικό που προορίζεται να χρησιµοποιηθεί εντός ορισµέ-
νων ορίων τάσεως σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. Οικ. 51157/ΔΤΒΝ
1129/17.5.2016 απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού – Περιβάλλοντος και Ενέργειας (B’1425).

5. Οι Αρµόδιες Αρχές και τα Όργανα ελέγχου για την εφαρ-
µογή των διατάξεων του άρθρου 24 παράγραφοι 1 και 2 είναι οι
φορείς του άρθρου 5 του ν. 3730/2008 (Α’262 ). Η σχετική διαδι-
κασία ρυθµίζεται από την υπ’ αριθµόν Γ.Π. οικ. 104720/2010 από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Προστασίας
του Πολίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού (Β’1315), από την υπ’
αριθµόν Υ1/Γ.Π./οικ. 93828/2011 (Β’2026) απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, από την
υπ’ αριθµ. ΥΙ/Γ.Π./οικ.76017 /29.7.2002 απόφαση του Υπουργού
Υγείας και Πρόνοιας (Β’1001).

6. Ο Τοµέας Ελέγχου Δηµόσιας Υγείας και Ψυχικής Υγείας του
Σώµατος Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας
(Σ.Ε.Υ.Υ.Π.) διερευνά τις σχετικές καταγγελίες παραβάσεων, συ-
νεργάζεται σύµφωνα µε τις αρµοδιότητές του µε τις άλλες ελεγ-
κτικές Αρχές, βεβαιώνει παραβάσεις και επιβάλλει πρόστιµα για
την ορθή εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος.

7. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου, οι
αρχές εποπτείας της αγοράς, καθώς και τα όργανα ελέγχου για
την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 24 παράγραφοι 1 και
2, κατά την εκτέλεση του έργου τους και κατόπιν αιτήµατός τους
συνεπικουρούνται από τις κατά τόπους αστυνοµικές και λοιπές
αρχές, οι οποίες υποχρεούνται να ανταποκριθούν.

8. Οι αρµόδιες αρχές διενεργούν έκτακτες και αιφνιδιαστικές
επιθεωρήσεις και δειγµατοληψίες προκειµένου να διαπιστωθεί ο
βαθµός συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις των διατάξεων του πα-
ρόντος και τα όργανα ελέγχου του παρόντος άρθρου συντάσ-
σουν µηνιαίες εκθέσεις µε αναλυτικά στοιχεία σχετικά µε τα
αποτελέσµατα των ελέγχων και τη διαπίστωση παραβάσεων και
τις αποστέλλουν µε ευθύνη του Προϊστάµενου της υπηρεσίας,
στην οποία υπάγονται τα ελεγκτικά όργανα που διαπίστωσαν την
παράβαση στο αρµόδιο Τµήµα Παραγόντων Κινδύνου, Κοινωνι-
κών Παραγόντων για την Υγεία και Εξαρτήσεων της Διεύθυνσης
Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας, καθώς και στην αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Άρθρο 24
Κυρώσεις

(Άρθρο 23 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Για την πώληση και διαφήµιση προϊόντων καπνού, νέων προ-
ϊόντων καπνού, ηλεκτρονικού τσιγάρου και φυτικών προϊόντων
για κάπνισµα εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 2 του ν.
3730/2008 (Α’262) και οι διατάξεις του άρθρου 3 της υπ’ αριθµ.
Γ.Π. οικ. 104720/2010 απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού
(Β’315). Επίσης, έχουν εφαρµογή στα προϊόντα καπνού, στα νέα
προϊόντα καπνού, στο ηλεκτρονικό τσιγάρο και στα φυτικά προ-
ϊόντα για κάπνισµα και οι διατάξεις της υπ’ αριθµ. Υ1/Γ.Π.οικ.
81348/2005 απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Επικρατείας (Β’1075).

2. Για τη χρήση προϊόντων καπνού, νέων προϊόντων καπνού,
ηλεκτρονικού τσιγάρου και φυτικών προϊόντων για κάπνισµα
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 3 του ν. 3730/2008
(Α’262) και οι διατάξεις του άρθρου 3 της υπ’ αριθµόν Γ.Π. οικ.

104720/2010 απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού (Β’1315). Επί-
σης, έχουν εφαρµογή στα προϊόντα καπνού, στα νέα προϊόντα
καπνού, στο ηλεκτρονικό τσιγάρο και στα φυτικά προϊόντα για
κάπνισµα και οι διατάξεις της υπ’ αριθµ. Υ1/Γ.Π./οικ.76017/2002
απόφασης του Υπουργού Υγείας και Πρόνοιας (Β’001) και οι δια-
τάξεις της υπ’ αριθµόν Υ1/Γ.Π/οικ 93828/2011 απόφασης των
Υπουργών Οικονοµικών, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
(Β’2026).

3. Σε περίπτωση µη τήρησης της υποχρέωσης κοινοποίησης
των άρθρων 5,6 και 7 του παρόντος νόµου, σε περίπτωση ελλι-
πούς κοινοποίησης κατά παράβαση των άρθρων 5, 6 και 7 του
παρόντος νόµου και σε περίπτωση ψευδούς κοινοποίησης κατά
παράβαση των άρθρων 5, 6 και 7 του παρόντος νόµου επιβάλλε-
ται, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, πρόστιµο τετρακοσίων
(400) ευρώ ανά προϊόν. Με κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών τα ποσά των ανωτέρω προ-
στίµων είναι δυνατόν να αναπροσαρµόζονται. Τα εν λόγω πρό-
στιµα εισπράττονται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης
Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε., ν.δ 354/1974, Α’90) και αποτελούν
έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού, από τα οποία δύναται να
καλυφθούν δαπάνες για την υλοποίηση προγραµµάτων δηµό-
σιας υγείας και ειδικότερα προγραµµάτων διαχείρισης της χρή-
σης προϊόντων καπνού και άλλων συναφών προϊόντων και εν
γένει των εξαρτήσεων. Τα ανωτέρω ποσά µετά την εµφάνισή
τους στα έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού εγγράφονται ως
πιστώσεις στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας (ΚΑΕ
5117 ΕΦ 15-210). Ο Υπουργός Υγείας, σε περίπτωση παράβασης
των διατάξεων του παρόντος, λαµβάνοντας υπόψη τη φύση και
τη βαρύτητα της παράβασης, καθώς και τις συνέπειές της στη
δηµόσια υγεία, µπορεί να δηµοσιοποιεί, δια των έντυπων και ηλε-
κτρονικών µέσων ενηµέρωσης και του διαδικτύου ή µε οποιοδή-
ποτε άλλο πρόσφορο τρόπο, τις τυχόν κυρώσεις που επιβάλλο-
νται.

4. Σε περίπτωση παράβασης των υποχρεώσεων των άρθρων
8, 9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17 παράγραφοι 1, 2 και 11, 18 πα-
ράγραφοι 1 έως 6 και 21 του παρόντος νόµου επιβάλλονται, µε
απόφαση του Υπουργού Υγείας, τα πρόστιµα που προβλέπονται
στο άρθρου 3 παράγραφος 1 περίπτωση Δ’ της υπ’ αριθµόν Γ.Π.
οικ. 104720/2010 απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών, Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού
(Β’1315).

5. Σε περίπτωση που το ηλεκτρολογικό ή ηλεκτρικό υλικό του
ηλεκτρονικού τσιγάρου δεν συµµορφώνεται προς τις απαιτήσεις
της τεχνικής βιοµηχανικής νοµοθεσίας σύµφωνα µε τα άρθρα 22
έως 31 του ν. 4072/2012 (Α’86) και µε το Παράρτηµα IV του ν.
4072/2012 (Α’ 86), εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 32 του
ν. 4072/ 2012 (Α’86). Σε περίπτωση που το ηλεκτρολογικό υλικό
του ηλεκτρονικού τσιγάρου δεν συµµορφώνεται προς τις διατά-
ξεις της υπ’ αριθµ. Οικ. 51157/ΔΤΒΝ 1129/ 20.5.2016 απόφασης
των Υπουργών Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού – Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας (B’1425) σχετικά µε τη διαθεσιµότητα στην
αγορά ηλεκτρολογικού υλικού που προορίζεται να χρησιµοποι-
ηθεί εντός ορισµένων ορίων τάσης, εφαρµόζονται οι διατάξεις
του άρθρου 23 της υπ’ αριθµ. Οικ. 51157/ΔΤΒΝ 1129/ 20.5.2016
απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού
– Περιβάλλοντος και Ενέργειας (B’1425).

Άρθρο 25
Παράβολα - Αναλογικά Τέλη

(Άρθρα 5, 6, 7, 19, 20 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

1. Για την παραλαβή, την αποθήκευση, τον χειρισµό, την ανά-
λυση και τη δηµοσίευση των πληροφοριών που υποβάλλονται
σύµφωνα µε το άρθρο 5 και την παράγραφο 2 του άρθρου 18
καθορίζεται παράβολο ύψους 50 ευρώ ανά προϊόν στους κατα-
σκευαστές και εισαγωγείς. Τα εν λόγω παράβολα εισπράττονται
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σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.,
ν.δ. 354/ 1974, Α’ 90) και αποτελούν έσοδα του Κρατικού Προ-
ϋπολογισµού, από τα οποία δύναται να καλυφθούν δαπάνες για
την υλοποίηση προγραµµάτων δηµόσιας υγείας και ειδικότερα
προγραµµάτων διαχείρισης της χρήσης προϊόντων καπνού και
άλλων συναφών προϊόντων και εν γένει των εξαρτήσεων. Τα ανω-
τέρω ποσά µετά την εµφάνισή τους στα έσοδα του Κρατικού
Προϋπολογισµού εγγράφονται ως πιστώσεις στον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Υγείας (ΚΑΕ 5117 ΕΦ 15-210).

2. Για την αξιολόγηση των εκθέσεων των κατασκευαστών ή ει-
σαγωγέων µέσω της διεξαγωγής συγκριτικής ανάλυσης των εκ-
θέσεων αυτών από ανεξάρτητο επιστηµονικό φορέα σύµφωνα
µε την παράγραφο 4 του άρθρου 6, καθώς και για την εκτίµηση
κατά πόσον ένα προϊόν καπνού έχει χαρακτηριστικό άρωµα/
γεύση, κατά πόσον χρησιµοποιούνται απαγορευµένα πρόσθετα
ή αρωµατικές ουσίες και κατά πόσον ένα προϊόν καπνού περιέχει
πρόσθετα σε ποσότητες που αυξάνουν σε σηµαντικό και µετρή-
σιµο βαθµό την τοξική ή εθιστική επίδραση ή τις ιδιότητες ΚΜΤ
του σχετικού προϊόντος καπνού, σύµφωνα µε την παράγραφο 9
του άρθρου 7, οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς του εν λόγω
προϊόντος καταβάλλουν παράβολο που το ύψος του και η διαδι-
κασία είσπραξης και απόδοσής του, καθώς και η τυχόν αναπρο-
σαρµογή του καθορίζεται µε αποφάσεις του Υπουργού Υγείας.

3. Το παράβολο της περίπτωσης ια’ της παραγράφου 4 του
άρθρου 17 του παρόντος εισπράττεται στον κωδικό είσπραξης
ΚΑΕ 3741 (Παράβολα από κάθε αιτία).

Άρθρο 26
Μεταβατική Διάταξη

(Άρθρο 30 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

Επιτρέπεται να διατίθενται στην αγορά έως τις 28.2.2017 τα
ακόλουθα προϊόντα, που δεν συνάδουν µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος:

α) προϊόντα καπνού που παράγονται ή τίθενται σε ελεύθερη
κυκλοφορία και επισηµαίνονται σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν
Υ1/Γ.Π. οικ. 266/2.1.2003 κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας
και Πρόνοιας και Γεωργίας (Β’ 8), πριν από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου,

β) τα ηλεκτρονικά τσιγάρα ή οι περιέκτες επαναπλήρωσης που
παράγονται ή τίθενται σε ελεύθερη κυκλοφορία πριν από τις
20.11.2016,

γ) τα φυτικά προϊόντα για κάπνισµα που παράγονται ή τίθενται
σε ελεύθερη κυκλοφορία πριν από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου.

Άρθρο 27
Κατάργηση

(Άρθρο 31 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ)

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται η
υπ’ αριθµόν Υ1/Γ.Π. οικ. 266/2.1.2003 κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Υγείας και Πρόνοιας και Γεωργίας (Β’ 8), καθώς και η υπ’
αριθµ. Υ1γ/Γ.Π.οικ.40097/ 23.4.2003 κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Υγείας και Πρόνοιας και Γεωργίας (Β’540) και κάθε άλλη γε-
νική ή ειδική διάταξη που αντίκεινται στις διατάξεις του παρόντος
νόµου ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέµατα που διέπονται από
αυτόν.

Άρθρο 28

Παραρτήµατα

Προσαρτώνται και αποτελούν αναπόσπαστο µέρος της παρού-
σας τα κάτωθι I, II, ΙΙΙ, ΙV, V , και VI Παραρτήµατα.

Άρθρο 29

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4058/2012
(Α’ 63), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 182
του ν. 4261/2014 (Α’ 107) και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ, τα Κέντρα Υγείας νησιωτικών, ορει-
νών και αποµακρυσµένων περιοχών, το ΚΕΕΛ.Π.ΝΟ., ο Ο.ΚΑ.ΝΑ.
το Κ.Ε.Θ.Ε.Α. και η Α.Ε.Μ.Υ. Α.Ε. µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου τους, δύνανται για την κάλυψη των αναγκών τους
σε προσωπικό και για την προσήκουσα λειτουργία τους, εφόσον
δεν επαρκεί το προσωπικό τους, να συνεργάζονται µε ιατρούς
κάθε ειδικότητας, ψυχολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς, κοινω-
νιολόγους, νοσηλευτές και ειδικούς θεραπευτές πρώην εξαρτη-
µένους οι οποίοι έχουν ολοκληρώσει µε επιτυχία θεραπευτικό
πρόγραµµα των εγκεκριµένων Οργανισµών ή Φορέων του ν.
4139/2013 (Α’ 74), µε καθεστώς έκδοσης από αυτούς δελτίου
απόδειξης παροχής υπηρεσιών για τις παρεχόµενες υπηρεσίες
τους.»

Άρθρο 30

Από την παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4272/2014 (Α’ 145), όπως
τροποποιήθηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 7 του άρθρου 52
του ν. 4410/2016 (Α’ 141), απαλείφεται η φράση: «… εάν η θέση
δεν έχει προκηρυχθεί…». Επίσης, η φράση: «… η οποία λήγει στις
30.9.2016…» αντικαθίσταται από τη φράση «η οποία λήγει έως
τις 30.9.2016.»

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος – Εφαρµογή

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                               2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, 2. ΥΓΕΙΑΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

5. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ                 6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ
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15240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15251



15252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 9 Σεπτεµβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15277

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


